
بانك ها ؛ مالكان عمده خانه هاي خالي
از 2/3 ميليون خانه خالي در كشور، 900هزار واحد در اختيار 

بانك ها و شبه دولتي هاست
 عرضه خانه های خالی می تواند بسياری از مشکلات ریشه ای

 بازار مسکن را رفع كند

 بازگشت  غرب 
به طرح ایران در وین

 چوب حراج كريستي
 بر آثار هخامنشي و اشكاني

  2پلاك زرین گاو بالدار هخامنشي  144ميليارد تومان فروخته شد
  ریتون  باستاني و پلنگ اشکانی بيش از 3ميليارد تومان قيمت خورد

یادداشت
عيسي محمدي  ؛  روزنامه نگار

روزي روزگاري داشتم از حوالي محله مان عبور مي كردم. 
10سالي هســت كه در این منطقه ساكنم؛ هرچند كه 
همين 10ســال هم كفایت نمي كند تا متوجه زیر و بم 
و تاریخچه كهن آن بشــوم؛ هميــن حوالي مختاري و 
پایين مهدیه تهران را مي گویم. تازگي ها كه مترو زده اند، مدام از مترو به سمت پایين 
مي روم. یك بار كه داشتم همين عمل تکراري را به قاعده همه تکرارهاي دیگر زندگي 
انجام مي دادم، با این چشمان نزدیك بينم یك  دفعه چشمم افتاد به تابلویي؛ كه ميان 
شاخ و برگ ها مدفون شده بود؛ شاید ميان شاخ و برگ ها آرميده بود. روي تابلوي یکي 
از كوچه هاي پایين مترو، نوشــته بود »تولدي دیگر«. تا حالا به آن دقت نکرده بودم؛ 
یك دفعه برقي مرا گرفت؛ اینجا را در شــعرهاي شــاعري خوانده بودم. كدام شاعر؟ 
كدام شــعر؟ و یکباره یادم افتاد كه این حوالي، باید زماني محل بزرگ شدن و زیست 
فروغ فرخزاد بوده باشد. اساسا اسم كوچه را هم به همين بهانه گذاشته بودند؛ تولدي 
دیگر. هرچند كه بيشتر اهالي آن را با نام خادم آزاد به یاد مي آورند؛ كه آن هم قصه اي 

دارد و تاریخچه اي و....
از آن پس هرگاه كه از این كوچه عبور مي كنم، ميان شــاخ و برگ ها دنبال همان تابلو 
مي گردم تا یادم بياید كه اینجا چه شاعر بزرگي زندگی مي كرده و نطفه چه شعرهاي 
بزرگي بسته شده است. با چند نفري از بچه محل هاي هنرمند هم كه بعدها مصاحبه 
مي كردم، مثلا ابوالفضل جليلي و...، وقتي ماجرا را گفتم ذوق زده شــدند و گفتند بله، 
چنين شاعر بزرگي در همين حوالي بوده. واقعا چقدر زیباست كه شهري داشته باشيم 
كه چنين بهانه هایي به دست مان بدهد؛ بهانه هایي كه نشان بدهد این شهر شاعر داشته، 
شعر داشته، آدم متفاوت داشته، هنر داشته، فرهنگ داشته، نگاهي دیگر و تولدي دیگر 
و بهانه اي دیگر داشته است... یکي از صوفيان هندي، زمان جواني اش سردبير روزنامه اي 
شده بود. داستان مراوده او و این روزنامه خيلي جالب بود. او افرادي را كه در صفحه اول 
روزنامه ها بودند، تغيير داد؛ از سياستمداران و مدیران و افراد غيرهنرمند؛ به هنرمندان 
و مردم عادي و آفرینشگران و خلاقان و... سياستمداران را هم برداشت برد صفحه آخر 
روزنامه اش؛ جاي خيلي كمي را به آنها داد. نکته جالب هم اینجا بود كه كلا بحث حوادث 
و اخبار منفي و...  را حذف كرد. معتقد بود كه چنين اخباري، خيلي نادر هستند و وقتي 
كه مداوم منتشر شوند، دیگران تصور مي كنند كه لابد یك روند طبيعي است و بخشي از 
زندگي؛ درحالي كه چنين نيست. نگاه او را خيلي دوست داشتم و دارم؛ اینکه آفرینشگران 
و هنرمندان و خلاقان و حتي انســان هاي عادي را  ترجيح مي داد بر سياستمداران و 
چهره هاي مطرح غيرهنرمند و... زندگي، این چنين ارزش به یادآوردن و تداوم دارد )البته 
بماند كه این بنده خدا بعدها با سرمایه گذار و صاحب این جریده به مشکل خورد و كلا براي 

هميشه از هم جدا شدند و روزنامه به رویه هاي معمول خودش بازگشت(.
حامد ابراهيم پور راست مي گوید؛ شاعر ابتدا یك روح و نگاه شاعرانه دارد و سپس این 
روح و نگاه وارد واژه ها مي شوند. حقيقت آن است كه ما در شهري مانند تهران، باید 
بهانه هاي زیادي براي نگاهي دیگر و حتي تولدي دیگر داشته باشيم. و چه چيزي 
بهتر از بهانه هاي شاعرانه؛ كوچه اي كه به نام یك شاعر است، خياباني كه به نام یك 
هنرمند است، ميداني كه به نام یك آفرینشگر است، محله اي كه به نام یك انسان 
فرهيخته است... همين هاست كه بهانه هاي یك شهر براي یادآوري جور دیگر دیدن 
هستند. كلانشهرها به خودي خود، روحي و شخصيتي سفت و سخت و جدي دارند؛ 
و لازم است كه با هنر و شعر و ادبيات و شــبيه آن، بتوانيم شخصيت این شهرها را 
كمي لطيف تر كنيم. راســتش را بخواهيد، ما هرچقدر كه در این شهرمان شاعر و 
هنرمند و نویســنده و آدم ادبي و نگاه ادبي و بهانه ادبي و شاعرانه و هنري داشته 
باشيم، باز هم كم است؛ خاصه در كشوري كه به قول ابراهيم پور و به روایت از یکي 
از آثار ابوتراب خسروي، سرزمين گنبدهاي آبي و مردان شاعر است. شعر، همانطور 
كه روح جدي و سخت یك مرد را مي تواند رام كند )درست مثل عشق و مشق فرزند 
و...(، قادر است كه روح یك شهر را هم ظریف تر كند. پس،  اي كاش در هر قدم از این 

شهر كه مي رویم، بهانه هاي شاعرانه اي از این دست فراوان ببينيم... .

از تهران؛  با تولدي ديگر...
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مردم با تبلیغ 
كتابخوان نمی شوند

 افتتاحيه ای
 با طعم فوتبال 

 دهكده های آبی 
در پايتخت طبيعت 

ايران

 عوامل
فرار دختران  از خانه 

پابرجا مانده اند

 گفت وگویي متفاوت با وریا غفوري
كاپيتان اهل مطالعه تيم استقلال

كتاب خواندن باعث مي شود كه 
 انسان متفکر شود و  هر  سخني

از دهانش خارج نشود

»سمفوني حميد« و »دبستان پارسي« 
پر مخاطب ترین فيلم هاي روز اول 

جشنواره سينما حقيقت بودند

مسئولان كهگيلویه و بویراحمد 
 قصد دارند كنار هر سد استان،

یك دهکده آبی با هدف اشتغال زایی 
جوامع محلی ایجاد كنند

گفت وگو با رئيس انجمن مددكاري 
 ایران درباره آنچه بر دختران فراري

از خانه و خانواده مي گذرد

مراكز بازپروري شاید شرایط ایده آلي 
نداشته باشند اما امنيت رواني و جسمي 

افراد در آنها تامين است

داده نما
زهراكريمی/ گرافيك: مهدی سلامی

 306 برف روب مکانیزه جدید 
در پایتخت  

سايت های برف روبی شهرداری تهران در مناطق 22 گانه 
برای جلوگيری از بحران های احتمالی و داشتن زمستانی 
آرام، امكانات  شــان را به روز و ماشــين آلات تخصصی 

برف روبی  را افزايش داده اند.

قابلیت ماشین آلات برف روب تخصصی مکانیزه

فواید استفاده از ماشین آلات تخصصی مکانیزه برف روب

 مخازن زرد رنگ در معابر حساس )پل ها، رمپ و لومپ ها،
معابر شیب دار، اتوبان ها و بزرگراه ها ( جانمایی شده اند.

نمک پاش

محلول پاش
تیغه برف روبی

استفاده از نیروی انسانی کمتردرامکانات به کارگرفته شده

پاشیدن نمک به صورت پودر

افزایش سرعت کار 

کاهش حجم نمک مصرفی 

 800 دستگاه 
ماشین آلات غیر تخصصی 
)کامیون خاور، کامیون 10 تن، 

کامیونت، لودر، بیل بکهو و گریدر(

5000 
مخزن زرد رنگ با کیسه های 

5کیلویی شن و ماسه وجود دارد.

 2 روز یکبار 
مخازن زرد رنگ در مناطق 

شمالی کنترل و شارژ می شوند.

2360 
بوستان شهری موجود است و 

درختان توسط اکیپ های خدمات 
شهری برف تکانی می شوند.

 شهروندان برای گزارش یخ زدگی و پاکسازی معابر می توانند 
با سامانه 137 و 1888 تماس بگیرند. 

1 سایت برف روبی برای هر ناحیه ) پایتخت 129 ناحیه دارد.(
4 سایت پشتیبانی برف روبی در پهنه های شمال، جنوب، شرق و غرب 

1 
1 سایت اصلی برف روبی برای 
هر منطقه )پایتخت 22 منطقه 

دارد.(

 10 هزار نفر 
 عوامل کارگری 

برای برف تکانی درختان
و برف روبی معابر 

 7 منطقه  
 ،4 ،3 ،2 ،1
5، 21 و 22 

بیشترین مصرف 
 کیسه های شن 

و ماسه از مخازن 
دارند.

 4 منطقه 
16، 17،19 و 20 
کمترین مصرف 
 کیسه های

 شن و ماسه از 
 مخازن را 
دارند.
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 با وجود كارشکنی های آمریکا، دوردوم مذاكره با 4+1
در فضای مثبت تری ادامه یافت

احيای 4 بنای قاجاری در پايتخت
 مرمت چهارسوق چوبی، بازارچه نایب آقا، سقاخانه عزیزمحمد  و بازسازی جداره مسجد مشيرالسلطنه

محله فروزش تهران به روزهای پایانی نزدیك می شود

صفحه2

صفحه13

صفحه7

صفحه9صفحه4

صفحه22

صفحه14

صفحه10

 حضور چشمگير ايراني ها 
در شبكه هاي اجتماعي و پيام رسان ها 

02:02:01
02:02:56
01:09:14

%88.5

%66.2
%68.3

ساعت حضور مردم کدام  استان ها 
در شبكه های  اجتماعی  بيشتر  است؟

پرکاربردترین شبکه های اجتماعی  
و پیام رسان ها در ایران کدامند؟

هرمزگان

بوشهر

خوزستان 

65 افرادبالای  ۱۵ساله  حداقل در یك شبكه اجتماعی عضو  هستند
درصد

3

پس از دايي، طارمي و جهانبخش، آزمون هم به چلسي گل زد. 

به نظر مي رسدامكان ندارد بازيكنان ما به تيم لندني گل نزنند
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 چه جوری دوتا خوردی؟! شكست سنگين در جام نطلبيده

 4 درد پرسپوليس

تيم واليبال فولاد با 2شكست از جام باشگاه هاي جهان خداحافظي كرد. 

هوادار در مقابل پرسپوليس به اندازه همه بازي هاي قبلي اش گل زد و نيمي رضايي سرمربي اين تيم مي گويد شكست ها قابل پيش بيني بود

از ضربات داخل چارچوب اين تيم وارد دروازه حامد لك شد
20

  شكست هاي ادامه دار هندبال زنان

برد استقلال مقابل پيكان دقيقا با همان نتيجه اي به دست آمد كه 

آبي ها به آن نياز مبرم داشتند. تيم مجيدي با گل  هاي كم تعدادي كه 

طي 8هفته ابتدايي زده بود، به شدت زير تيغ انتقادها قرار داشت 

و براي رهايي از اين فشــار نياز به يك برد پرگل داشت. استقلال 

طي 8هفته ابتدايــي در 7بازي تعداد گل هايــش كمتر از ميزان 

موقعيت هايي بود كه خلق مي كرد. به استثناي بازي با ذوب آهن در 

هفته دوم كه اميد گل آبي ها 1.24 و تعداد گل هاي اين تيم 2گل بود، 

در ساير بازي  ها خط حمله تيم مجيدي نتوانسته بود به اندازه لياقتش 

به گل برســد و تعداد گل ها كمتر از اميد گل بودند. اما پنجشنبه 

گذشته در مصاف با پيكان تيم مجيدي براي دومين بار در اين فصل 

بيشــتر از يك گل زد و براي دومين بار بيشتر از اميدگلي كه خلق 

كرده بود، گل زد. اميد گل آبي ها در مقابل پيكان 1.66 بود و اين تيم 
تقريبا دوبرابر اميد گلي كه ايجاد كرده بود، گل زد.

  ستاره اي به نام زبير

تيمي كه در 8بازي قبلي فقــط 6گل زده بود، در يك بازي 3گل زد، 

يعني 4برابر بيشتر از ميانگين گلزني اش در بازي هاي گذشته! براي 

اين اتفاق درخشش ژستد در خط حمله البته اتفاق تأثيرگذاري بود 

كه فرهاد مجيدي هم در كنفرانس بعد از بازي به آن اشاره كرد. اما 

نكته اي كه مجيدي از آن گذشت، درخشش فوق تصور زبير نيك نفس 

بود كه در اين فصل فقط يك بار در تركيب اصلي قرار داشت و وقتي 

براي دومين بار به ليست 11نفره رسيد، بهترين بازيكن آبي ها در ميانه 

ميدان شد. زبير در نخستين بازي فصل مقابل هوادار فيكس بود اما 

بين دو نيمه تعويض شــد و بعد از آن هم فقط 3بار به عنوان بازيكن 

تعويضي به زمين رفت. اما اين هفته بعد از مدت ها به تركيب اصلي 

برگشت و با 59لمس توپ يكي از پركارترين بازيكنان تيمش بود. 

نيك نفس با دقت پاس 84.8درصدي، دقيق ترين بازيكن استقلال 

در خط مياني و حمله بود و فقط ســياوش يزدانــي در خط دفاع 

پاس هاي دقيق تري نسبت به او داشــت. زبير با 5عملكرد دفاعي، 

يك پاس كليدي، يك ضربه در چارچوب و نهايتا يك پاس گل كه در 

دقايق پاياني براي ارسلان مطهري ارسال شد، نمره 8.03 را از متريكا 

دريافت كرد. در تركيب استقلال فقط ســياوش يزداني )8.22( و 
دانشگر )8.06( نمراتي بهتر از او داشتند كه طبعا 
گل هاي اين دو مدافع نقش زيادي در بالا رفتن 

امتياز آنها ايفا كرد. نيك نفس سومين بازيكن برتر ميدان بود و مهدي 

مهدي پور )7.75( و ژستد )7.35( پشت سر او قرار گرفتند.

ژست استقلال درست شد
از 6تيم بالاي جدول فقط پرسپوليس نتوانست ببرد؛ قاطع ترين برد را هم استقلال به دست آورد كه 

با درخشش ژستد و گلزني مدافعانش از تونل تساوي ها خارج شد

 ادامه  در
 صفحه19

  حياط خلوت گلزنان ايراني

هوادار 2 2 پرسپوليس

18

19

استقلال 3 0 پيكان
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دومین بخش از دور هفتم مذاكرات احیای 
برجام در وین با نشســت عصر پنجشــنبه دیپلماسی

»كمیســیون مشــترك برجام« در هتل 
كوبورگ آغاز شد. برآوردها از این نشست نشان می دهد با 
وجود اراده طرفین برای ادامه مذاكرات و »نگاه روبه جلو«، 
تلاش ها برای دستیابی به چارچوبی مورد توافق برای ادامه 
مذاكرات همچنان ادامه دارد؛ موضوعی كه علی باقری كنی، 
مذاكره كننده ارشد كشورمان و انریكه مورا، هماهنگ كننده 
كمیسیون مشــترك برجام نیز پس  از پایان گفت وگوهای 

اولیه بر آن تأكید كردند.
اما آنچه مشــهود اســت، اینكه غربی ها مجبور شدند روی 
پیش نویس ایران مشــغول به مذاكره شوند. این نخستین 
پیروزی ایران در نبرد وین اســت. در این دور طرف غربی 
اسیر ابتكار عمل ایران شد و بعد از آنكه تنها پس  از 2جلسه 
بررسی در كارگروه ها ناگهان روند مذاكرات را به درخواست 
آمریكایی هــا در هفته گذشــته ناقص گذاشــت، حالا به 
مذاكره و روند درگیر شدن در مذاكره در چارچوب بررسی 
پیش نویس های ایران بازگشته و درمقابل عملگرایی ایران 

مجبور به پذیرش واقعیت و واقع گرایی شده است.
این درحالی اســت كه پیش  از آغــاز مذاكــرات این دور، 
طرف های غربی فضاســازی گســترده ای را علیه رویكرد 
ایران در گفت وگوهای احیای برجام آغاز كردند و كوشیدند 
با مقصر جلوه دادن ایران، بــرآورد ناامیدكننده ای از روند 
مذاكرات ارائه دهند و متن های پیشنهادی ایران را خارج از 
چارچوب گفت وگوها ارزیابی كنند؛ رویكردی كه مقام های 

تروئیكای اروپایی پس از پایان هفتمین دور از مذاكرات در 
وین به صورت گسترده ای در دستور كار قرار دادند.

 از ســوی دیگر ایالات متحده نیز در روزهای اخیر رویكرد 
تخریبی خود در قبال مذاكرات هسته ای را پیش برده است 
و می كوشــد با اســتراتژی 2وجهی »تحریم« و »تهدید«، 
بر اراده ایران در مســیر نپذیرفتن خواسته های فرابرجامی 
غربی ها خلل وارد كند و جدیت جمهوری اسلامی ایران را در 

مذاكرات احیای برجام زیر سؤال ببرد.

تصمیم گیری برای چارچوب ادامه مذاكرات
در چنین شــرایطی به نظر می رســد ایالات متحده آمریكا 
و تروئیكای اروپایی می كوشــند با فضاســازی رســانه ای 
مســیر مذاكرات را از گفت وگو بر ســر متون پیشنهادی 
جمهوری اســلامی ایران با محوریت »رفع مؤثر تحریم ها« 
و »فعالیت های صلح آمیز هســته ای« منحــرف كرده و در 
چارچوب دلخواه خود پیش ببرنــد؛ موضوعی كه نه تنها با 
مقاومت دیپلمات های ایرانی مواجه شده است، بلكه روسیه و 
چین نیز بر ضرورت پرداختن به مطالبات دولت جدید ایران 

تأكید كرده اند.
برهمین اساس هم بود كه نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللــی در وین بــر ضــرورت پرداختن بــه ایده ها و 
مطالبه های دولت جدیــد ایران در مذاكــرات وین تأكید 
كرد و در صفحه توییتر خود نوشــت: »مذاكــرات وین از 
پیش نویس های تهیه شــده تا 2۰ ژوئن)پایان دور ششــم 
مذاكرات( پیش خواهد رفت، اما ایده های جدید ایران نیز باید 

به درستی مورد بحث قرار گیرد و كاملا در نظر گرفته شود. 
این یك اصل در دیپلماسی چندجانبه است.« 

در این میان اگرچه پس از پایان نشســت عصر پنجشــنبه 
كمیسیون مشترك برجام طرفین بر اراده جدی خود برای 
استمرار مذاكرات تأكید و اعلام كردند كه روند گفت وگوها 
»روبه جلو« بوده است، اما برایند نشست روز نخست نشان 
می دهد هنوز تصمیــم قاطعی در زمینــه چارچوب ادامه 
مذاكرات گرفته نشده است؛ از یك سو ایران بر اراده خود برای 
پیشبرد گفت وگوها براساس متن های پیشنهادی اش تأكید 
می كند و ازســوی دیگر طرف های غربی بر ادامه مذاكرات 
براســاس پیش نویس جمع بندی شــده پس از دور ششم 
مذاكرات در وین میان ایران و 1+4 اصرار دارند؛ موضوعی كه 
برخی رسانه ها محتوای توییت اخیر اولیانوف، نماینده روسیه 

در مذاكرات وین را شاهدی براین مدعا می دانند.
عدم موضع گیری رســمی طرفیــن پیرامــون چارچوب 
مورد توافق برای پیشــبرد مذاكرات احیای برجام نشــان 
می دهد گفت وگــو و رایزنی در این زمینــه همچنان ادامه 
دارد و بررسی 2ســند پیشــنهادی جمهوری اسلامی به 
1+4همچنان در دستور كار است. این موضوع درحالی است 
كه مقام های ایرانی بارها اعلام كرده اند 2سندی كه ازسوی 
ایران به طرف های مقابل ارائه شده، بر مبنای آخرین متن 
پیش نویسی كه در دور ششم مذاكرات در وین میان ایران و 
1+4 جمع بندی شد، نوشته شده و در بخش هایی تغییرات، 
در بخش هایی اصلاحــات و در بخش هایی مواردی اضافه و 

كم شده است.

اراده ایران برای دستیابی به »توافق خوب«
براین اساس علی باقری كنی، رئیس هیأت مذاكره كننده 
ایران در وین پس از پایان نشست روز نخست، در گفت وگو 
با رســانه ها، علاوه براینكــه بر اراده جــدی طرفین برای 
استمرار مذاكرات تأكید داشت، گفت: »طرف های حاضر 
در  مذاكرات ازجمله ایران، دیدگاه ها و نظرات شان را بیان 
كردند. ایران هم تأكید كرد مسیر گفت وگوها را براساس 
مواضع خودش كه قبلًا بیان كرده اســت، با جدیت ادامه 
می دهد و اراده جدی برای ورود بــه مذاكرات دارد.« وی 
همچنین مسیر دستیابی به توافق را درصورت فراهم شدن 
»زمینه های لازم«، بدون مانع ارزیابی كرد و »مستند« و 
»منطقی« بودن پاسخ تروئیكای اروپایی به پیشنهادهای 
ایران را به بعد از برگزاری جلســات كارگروهای فعال در 

وین موكول كرد.
از ســوی دیگر حســین امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه 
كشورمان نیز بر اراده جمهوری اسلامی ایران برای رسیدن به 
»توافق خوب« تأكید كرد و در حساب كاربری اینستاگرام 
خود نوشت: »ما همه در وین هستیم كه مذاكره كنیم تا به 
یك توافق خوب برسیم. طرف های غربی باید بدانند در 8سال 
گذشته به اندازه كافی حرف زده شده و وعده بی عمل داده اند، 
اما امروز وقت عمل است و ما برای رسیدن به توافقی جدی و 
خوب تلاش می كنیم. برنامه هسته ای ایران كاملا صلح آمیز 
است، اما رفع نگرانی هسته ای ادعایی طرف های غربی با رفع 

كامل تحریم های برجامی ارتباط مستقیم دارد.«

فضای مذاكرات، مثبت تر از گذشته
صحبت هــای مذاكره كننده ارشــد هیــأت دیپلماتیك 
جمهوری اســلامی ایران در وین درحالی مطرح می شــود 
كه موضع گیری انریكه مورا، معاون دبیركل سرویس اقدام 
خارجی اتحادیه اروپا، پس از پایان نشســت روز نخســت 
نشان می دهد طرف های اروپایی در مواجهه با پیشنهادها 
و مطالبات ایران رویكرد منطقی تــری را درپیش گرفته  و 
می كوشــند اراده خود را برای به نتیجه رسیدن مذاكرات 
وین نشــان دهند. در چنین شــرایطی برخی اعضای تیم 
مذاكره كننده، پافشاری ایران روی مطالبات گنجانده شده در 
پیش نویس كشورمان كه مبتنی بر برجام و توافق های گذشته 
است را دلیل اصلی قرار گرفتن اروپا در مسیر واقع بینانه تر 
نســبت به گفت وگوها می دانند و معتقدند فضای كنونی با 
فاصله گرفتن از جوسازی های رسانه ای، مثبت تر شده است 
. با همین رویكرد، طرف های مذاكره كننده درحال كار روی 
متون پیشنهادی ایران هســتند تا نقاط اختلافی بررسی و 

نتیجه مطلوبی از این دور مذاكرات كسب شود.
برهمین اســاس هم بود كه مورا اعلام كرد: »شــاهد اراده 
تمام طرف ها برای به نتیجه رسیدن مذاكرات بودم.« وی از 
»تجدید اراده« همه طرف های مذاكره كننده برای رسیدن 
به نتیجه در گفت وگوهای وین خبر داد و گفت: »آنچه ازسوی 
همه هیأت های مذاكره كننده مشاهده كردم، یك تجدید 
اراده و نظر درخصوص لزوم كار و دستیابی به یك توافق برای 

احیای برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( بود.« 

دومین بخش از دور هفتم مذاكرات لغو تحریم های ایران در فضای مثبت تری ادامه یافت

 بازگشت غرب به طرح ایران در وین

یازدهمین ســفر اســتانی رئیس دولت 
سیزدهم روز جمعه به مقصد استان لرستان دولت

انجام شــد. سركشــی بــه كارخانجات 
نیمه تعطیل و بخش های خدماتی ناراضی  در دستور كار 
سفر سیدابراهیم رئیسی به خرم آباد مركز استان هم بود. او 
قبل از برگزاری هرگونه برنامه رسمی، در بطن گلایه ها و 
نارضایتی های بخش های مختلف این استان قرار گرفت و 
دستور حل وفصل مسائل عمده و معضلات مشاغل و مردم 
را صادر كرد. رئیسی در همان فرودگاه خرم آباد پیشاپیش 
به سرخط های مسائل اصلی این اســتان كه در جلسات 
كارگروه های سفرهای استانی با حضور مقامات كشوری و 
استانی به دست آمده بود، اشاره داشت. رئیس جمهور با بیان 
اینكه استان لرستان ظرفیت آب، خاك، كشاورزی، معدن 
و گردشگری دارد، ولی بیكاران آن فراوان هستند، گفت: در 
این سفر موانع و مشكلات را بررسی می كنیم و برای بخشی 
از موانع و مشكلات در استان تصمیم می گیریم و برخی را 
نیز در تهران پیگیری می كنیم تا رنج بیكاری در لرستان را 
كم كنیم و ظرفیت های بسیار به كار گرفته و احیا شود. او 
درباره كارخانه ها و صنایع تعطیل و نیمه تعطیل استان هم 

گفت: برخی واحدهای  صنعتی در لرستان نیمه تعطیل 
است و با وجود اینكه ظرفیت های زیرساختی خوبی دارد، 
اما برخی واحدهای صنعتــی نیمه تعطیل و حتی برخی 
تعطیل است؛ بنابراین در جلسات شورای اداری، نمایندگان 
اقشار و بخشی از سفر كه سركشی از واحدهای تعطیل و 
نیمه تعطیل است، تلاش بر این است از مشكلات استان 
كاسته شود. لرستان با وجود بهره مندی از مواهب مختلف، 
نیاز بســیاری به كار دارد كه این شرایط به شدت ما را رنج 

می دهد.
وزرای جهادكشــاورزی، نیرو، صنعت، معدن، تجارت، 
تعاون، كار و رفاه اجتماعی، فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
و ورزش و جوانان رئیس جمهور را در این ســفر استانی 
همراهی و جداگانه به شهرستان های مختلف این استان 
سركشــی كردند. رئیس جمهور در این سفر از كارخانه 
یخچال سازی بوژان لرستان بازدید كرد و در بخش دیگر 
این سفر با حضور در بیمارستان شهیدرحیمی خرم آباد از 
خدمات پرستاران قدردانی كرد و در جریان برخی مسائل 
و مشكلات آنها قرار گرفت. او با كشــاورزان و دامداران 

استان هم دیدار و گفت وگو كرد. 

 رویكرد حل مشكل  رئیس جمهور در سفر استانی یازدهم

 رنج بیکاری در لرستان را کم می کنیم

رئیس مجلس در شانزدهمین كنفرانس اتحادیه مجالس كشورهای 
عضو سازمان همكاری اســلامی با موضوعات محوری فلسطین، مجلس

مهاجرت و افغانســتان حاضر شد و ســخنرانی كرد. محمدباقر 
قالیباف با بیان اینكه فراموش نكنیم مسئله فلسطین مهم ترین اولویت جهان 
اسلام است، تأكید كرد: بیش از 7دهه است كه دنیا نظاره گر سیاست ها و اقدامات 
وحشــیانه رژیم صهیونیســتی در نقض بنیادین حقوق بشــر و كرامت مردم 
فلسطین است. رئیس مجلس همچنین ضمن هشدار نسبت به احتمال خیزش 
داعش در افغانستان تأكید كرد: وحدت و انسجام درمان دردهای امت اسلامی 
است. او با اشاره به مسائل افغانستان، تشكیل یك دولت فراگیر و مشاركتی در 
جهت تامین حقوق همه مردم این كشور اعم از مرد و زن، پشتون، تاجیك هزاره 

و ازبك را شرط ثبات در افغانستان دانست.
ظهر جمعه محمدباقــر قالیباف كه بــرای حضور در اتحادیــه بین المجالس 
كشورهای عضو سازمان همكاری اسلامی در استانبول حضور پیدا كرده بود با 
رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور تركیه دیدار و گفت وگو كرد. در این نشست 
اردوغان نسبت به ارتقای روابط اقتصادی 2كشــور ابراز امیدواری كرد و گفت  
امیدوار است مذاكرات وین برای اجرای توافق هسته ای به شكل عادلانه ای به 
نتیجه برسد. رئیس جمهور تركیه همچنین نسبت به سفر در آینده نزدیك به 
ایران ابراز امیدواری كرد و با اشاره به تحولات افغانستان و بحران مهاجران این 
كشــور تأكید كرد: نهادهای بین المللی باید به ایران برای سروسامان دادن به 

مهاجران افغانستانی كمك كنند.
رئیس مجلس هم در این دیدار كه با حضور مصطفی شــنتوپ، رئیس مجلس 
تركیه برگزار شد، گفت: سند جامع همكاری های 2كشور در حال نهایی شدن 

است كه نمادی از اراده جدی برای توسعه روابط است. قالیباف درباره مذاكرات 
وین نیز گفت: قدرت های بزرگ باید یاد بگیرند كه نباید اراده خود را به ســایر 
كشورها تحمیل كنند و چنانچه احترام به منافع دیگران را بپذیرند، توافق در 

دسترس است. 
قالیباف پنجشنبه شب نیز در دیداری كه با جمعی از سرمایه گذاران و مدیران 
عامل هلدینگ های تركیه ای داشت، اولویت دولت و مجلس جمهوری اسلامی 
ایران را توسعه روابط با همسایگان و كشــورهای اسلامی دانست. او با تأكید بر 
اینكه تجارت دوجانبه نباید فقط تا زمان رفع تحریم هــا )تحریم های ایران از 
سوی آمریكا( باشد، عنوان كرد: به دلایل متعدد، برنامه ریزی باید به نحوی باشد 

كه حتی اگر تحریم ها برداشته شد نیز مسیر تجارت دوجانبه ادامه پیدا كند.
رئیس مجلس ظهر پنجشنبه نیز در دیدار با مصطفی شنتوپ، همتای تركیه ای 
خود اولویت دولت و مجلس ایران را توســعه همكاری با كشورهای همسایه و 
كشورهای اسلامی دانست و افزود: امیدوارم در آینده نزدیك توافق راهبردی 
2كشور نهایی شده و نقشه راه توسعه روابط ایران و تركیه تعیین شود؛ چراكه 
بدون شك 2كشور می توانند با همكاری های نزدیك دوجانبه، نقش مؤثری در 

تحولات منطقه ای و بین المللی داشته باشند.

نقل قول

حجت الاسلام كاظم صدیقی
 خطیب نمازجمعه تهران:

پیام مذاكره این است كه دولت مردمی و 
ولایی به دنبال تعامل حكیمانه و باعزت با 
همه دنیاست، اما این مذاكره با گذشته 

تفاوت دارد كه نقد دادند و نسیه گرفتند و 
صبوری كردند و نتیجه برد-باخت بود./فارس

آیت الله سیدمحمد سعیدی
امام جمعه قم:

از جمله مراكزی كه دشمن آن را نشانه 
گرفته، شهر مقدس قم حرم اهل بیت)ع( و 
مركز انقلاب اسلامی است. دشمنان تلاش 

می كنند با ابتذال، قم را از فرهنگ دینی 
تهی كنند كه به حول قوه الهی، نقشه های 
دشمنان را نقش بر آب خواهیم كرد./ایرنا

 آیت الله
 سید محمدمهدی حسینی  همدانی

امام جمعه كرج:
مقاومت ایران و اصرار و پافشاری بر حق و 

حقوق خود، اروپا را به اختلاف انداخته است. 
اروپا در این مذاكرات منفعل و آمریكا در این 

مذاكرات عصبانی شده  است./تسنیم

 آیت الله
 سیداحمد علم الهدی

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی:
با زن سالاری در خانه، زن از حاشیه بیرون 

 نمی آید و برای اینكه یك زن سازنده
  و مستقل باشد، باید پیرو 

حضرت زینب)س( باشد./ایرنا

 حجت الاسلام 
سیدمحمدعلی آل هاشم

نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی:
گره زدن نجات اقتصاد به مذاكرات، یك جنگ 

روانی برای ملتهب كردن جامعه است و ما 
بارها گفته ایم كه تحریم ها نهایتاً ۲۰درصد از 
اقتصاد ایران را تحت تأثیر قرار می دهد./ایسنا

روند مذاكرات احیــای برجام درحالی 
ازســوی طرفین روبه جلــو توصیف 
شده اســت كه به نظر می رسد مقام های 
آمریكایی جنگ روانی و فضاسازی علیه 
جمهوری اســامی ایران را با چاشنی 
تحریم و تهدید همچنان در دستوركار 
دارند و می كوشــند روند مذاكرات را به 
چارچوب مطلوب خــود هدایت كنند؛ 
برهمین اســاس هم بود كه در روزهای 
اخیر وزارت  خزانــه داری ایالات متحده 
آمریكا تحریم های جدیدی را علیه برخی 
اشخاص و نهادهای ایرانی اعمال كرد و 
گزارش رسانه های آمریكایی نیز نشان 
می دهد دولت بایدن همچنان در مسیر 
تشدید تحریم های ایران گام برمی دارد. 
روزنامه آمریكایی »وال استریت ژورنال« 
در روزهای اخیر از تحركاتی ازســوی 
مقام های این كشــور خبر داده  است كه 
از تاش دولت آمریــكا برای حركت به 
سمت تشــدید اجرای تحریم ها علیه 
ایران حكایت دارد. براساس این گزارش، 
به گفته مقام های ارشد وزارت خارجه و 
خزانه داری آمریــكا، ایالات متحده یك 
هیأت عالی رتبه، ازجمله آندریا گاكی، 
رئیس دفتر كنترل دارایی های خارجی 
خزانه داری آمریكا را به امارات متحده 
عربی اعزام می كند تــا به طرف  اماراتی 
هشدار دهند ایالات متحده »به معاماتی 
كه با تحریم ها ســازگار نیست، توجه و 
نظارت دارد و اگر تعامــل اقتصادی با 
ایران ادامه داشــته باشد، این بانك ها و 
شركت ها با خطرات بسیار جدی روبه رو 
خواهند شــد«.  این درحالی است كه ند 
پرایس، ســخنگوی وزارت امورخارجه 
آمریكا نیز در كنفرانس خبری اخیر خود 
رویكرد »تهدیدمحور« این كشــور در 
قبال مذاكرات وین را تكرار كرد و گفت: 
»اگر براســاس ارزیابی های خودمان و 
ارزیابی هایی كه درباره اطاعات علنی و 
غیرعلنی انجام می شوند، برایمان معلوم 
شود بازگشت به برجام دیگر پرفایده ترین 
مسیر برای ما نیســت، دیگر این مسیر 
را دنبال نخواهیم كرد.« جن ســاكی، 
سخنگوی كاخ سفید نیز در یك كنفرانس 
خبری با طرح اظهارات مشابه، اعام كرد: 
»با توجه به توسعه مداوم برنامه هسته ای 
ایران، رئیس جمهور بایــدن از تیمش 
خواسته درصورت شكست دیپلماسی، 
آمادگی داشته باشند؛ ما باید به گزینه های 
دیگری روی بیاوریم كه احتیاج به آمادگی 

و مقدمات دارد.« 

  آمریكا، همچنان 
در مسیر »تهدید« و »تحریم«

قول های رئیس جمهور در ســفر 
لرستان

رئیس جمهور به طور مشخص در سركشی به بخش 
خدمات درمان بیمارستان شهیدرحیمی خرم آباد و 
یك كارخانه نیمه تعطیل استان لرستان دستوراتی 
را برای حل مشكل آنها صادر كرد كه به شرح زیر 

بودند: 

   مشكات موجود در مسیر پرداختی، معوقات 
و همچنین دیگر مســائل پیشین پرستاران باید 

به زودی و به سرعت برطرف شود.

  وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشكی 
مســئول پیگیری معوقات، پرداختی های كادر 
درمان و مطالبات آنهاست و اگر بودجه های موجود 
كافی نیست، سازمان برنامه و بودجه در راستای 

رفع مشكل كمك كند.

   معاون اجرایی رئیس جمهور مسئول پیگیری 
خواسته های پرستاران است و امیدوارم كه مسائل 

پرستاران رفع شود.

  با توجه به وجود ظرفیت تولید و اشتغال زایی در 
كارخانه یخچال سازی بوژان لازم است كه ظرفیت 
اشتغال زایی آن در كمترین زمان ممكن تا 5برابر 
افزایش یابد. این كارخانه هم اكنون 100نیرو دارد 

كه باید به 600نفر برسد.

قالیباف در حاشیه سفر كنفرانس بین المجالس تأكید كرد 

توافق راهبردی با تركیه
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خبر

 ضرورت تامین واگن های بیشتر
 برای حفظ فاصله اجتماعی 

ویژه برنامه مدافعان ســامت به مناســبت گرامیداشت روز 
پرســتار به همت معاونت امور فرهنگی و اجتماعی شــركت 
بهره برداری متروی تهــران در ایوان انتظار ایســتگاه میدان 

حضرت ولیعصر )عج( برگزار شد.
به گزارش ایسنا، فرمانده عملیاتی ستاد مقابله با كرونای تهران 
در این مراسم با اشاره به اینكه تامین واگن برای متروی تهران 
از اصلی ترین مسائل برای رعایت فاصله گذاری اجتماعی است، 
گفت: اعتبارات شهرداری تهران به تنهایی كفایت نمی كند و 
نیاز به یك بودجه ریزی ملی وجود دارد. بــا توجه به اینكه در 
آستانه بودجه ریزی كشــور قرار داریم، دوستان باید بتوانند از 
ظرفیت های جدید در حوزه ریالی و هــم در حوزه ارزی برای 

تامین واگن استفاده كنند.
علیرضا زالی گفــت: از كاركنان شــركت بهره برداری متروی 
تهران به دلیل برگزاری رویداد روز پرستار تشكر می كنم، چرا 
كه تكریم مجددی از پرستاران صورت گرفته است و این تصاویر 

نشان از یك باز آوری خاطرات شیرین كادر پرستاری دارد.
او افزود: همچنین باید فرصتی فراهم شود تا اتوبوسرانی تهران   
بتواند نوسازی   ناوگان را انجام دهند. با این حال، نیازی كه در 
شــبكه مترو وجود دارد و می تواند بسیاری از مشكات را حل 
كند و با افزایش حركت ها بخــش زیادی از فاصله گذاری های 

اجتماعی را  فراهم كند، تامین واگن است.

زالی ادامه داد: خوشــبختانه در زمینه بحث واگن ســازی  نیز 
پیشرفت های چشمگیری صورت گرفته و امكان اینكه برخی 
از سیســتم های واگنی در حمل ونقل عمومی)مترو( توســط 
كشور خودمان تامین شــود نیاز به بحث پیش خرید تضمینی 
و اعتبارات مورد لزوم دارد. به نظر می رسد برای كانشهرها كه 
مشكات حمل ونقل عمومی یكی از نقاط آسیب پذیر در حوزه 
مربوط به كروناست؛ كمك شود تا شركت های مترو نیز در حوزه 
توانمندی اعتباری و ریالی بتوانند واگن های بیشتری را برای 
خدمت رسانی به شهروندان در خطوط مترو به كار گیری كنند.

او با اشاره به آمار شهدای كادر درمان گفت: آماری كه در كل 
كشور به شهادت رسیدند حدود ۲۴۰ نفر   هستند؛ اما تعدادی 
از پرونده های این عزیزان در حال طــی كردن مراحل اداری 

است.

نقل قول 

امین توكلی زاده
 معاون امور فرهنگی و اجتماعی 

شهرداری تهران:
دلایل اینكه افراد بی سرپناه و كارتن خواب ها 

به گرمخانه ها مراجعه نمی كنند را سؤال كردیم 
که متوجه برخی از مشكلات شدیم و برنامه ای 

را برای رفع این اشكالات درنظر گرفتیم. 
نخستین موضوع ما حفظ كرامت انسانی 
است. البته وقتی به كاركنان گرمخانه ها 
مراجعه می كنیم آنها نیز از مشكلات و 
محدودیت هایی ابراز نارضایتی می كنند.

محمود ترفع
 مدیرعامل

 شركت واحد اتوبوسرانی تهران: 
براساس گزارش سیاهه انتشار كه از سوی 
شركت كنترل كیفیت هوای تهران منتشر 
شده است، كل سهم ناوگان اتوبوسرانی 

تهران از انتشار آلاینده های پایتخت 2درصد 
است كه با توجه به اینكه هم اكنون نیمی از 
ناوگان گازسوز شده، این میزان به مراتب به 

 كمتر از 2 درصد هم رسیده
 است.

محسن منصوری
استاندار تهران:

مجموعه آرادكوه مشكلاتی را برای مردم 
ایجاد كرده، اما نباید با این مسئله احساسی 
برخورد شود زیرا چندین هزار میلیارد ریال 

تاسیسات در آنجا ایجاد شده است. آرادكوه 
زمانی خارج از شهر شكل گرفته كه جمعیت 
تهران یك پنجم اكنون بوده است. پیش تر 
منطقه هوشنگ آباد را كه عده ای هم به 

این موضوع نقد داشتند به عنوان جایگزین 
آرادكوه معرفی كرده بودند.

محسن نادی
  مشاور سازمان پیشگیری 

و مدیریت بحران شهر تهران:
برنامه های سازمان بر چند محور است 

یكی از آنها در مورد ساختمان های پرتردد 
و تجاری است؛ مانند پاساژها و... كه 

ایمن سازی  این ساختمان ها در اولویت 
قرار دارد. این ساختمان ها باید به طور 

كامل شناسایی شوند و برنامه ریزی برای 
ایمن سازی  آنها و رفع نواقص و مشكلات 

ایمنی انجام شود. 

مشخصات پروژه بزرگراه و تونل شهید شوشتری

موقعیت
 محور شمالی-جنوبی 

در منتهی الیه شرق تهران

پیشرفت پروژه
 حدود 5كیلومتر

جهت مسیر
  شمال به جنوب 
و جنوب به شمال

طول
  18.5كیلومتر

2تونل
  طول تقریبی

 6كیلومتر

  وضعیت بناها از زبان شهردار منطقه
 بازسازی چهار بنای ارزشــمند تاریخی در محله فروزش كه به مراحل پایانی كار 
نزدیك شده اند از طرح ۴۴ پروژه توســعه محله ای منطقه 11به حساب می آیند. 
سیدمحمد موســوی در این رابطه می گوید: »با توجه به قرارگیری محله فروزش 
در بافت قدیمی و تاریخی شــهر تهران، چهار بنای ارزشمند واجد ارزش میراث 
فرهنگی در این محله نیاز به مرمت و بازسازی داشتند كه با برنامه ریزی در طرح 
پروژه های توسعه محله ای از سوی اداره زیبا سازی  نسبت به بازسازی و مرمت آنها 
اقدام شد.« به گفته او مرمت بازارچه نایب آقا كه به مراحل پایانی نزدیك شده است، 
 شامل جداره سازی ، عملیات كف سازی ، مناسب سازی  پیاده رو و ایجاد نورپردازی

 است. محله فروزش در محدوده میدان وحدت اسلامی تا چهارراه مهدیه و پل امیر 
بهادر قرار دارد.او درباره مرمت جداره سقاخانه عزیزمحمد نیز می گوید: »بازسازی و 
مرمت جداره، تعمیر قسمت داخلی و نورپردازی بنا همراه با كاشی كاری، آینه كاری 
و حذف زوائد در مراحل پایانی است. همچنین بازسازی و مرمت جداره، مرمت برج 
ساعت، تعمیر گلدسته و ساعت تاریخی مسجد تاریخی مشیرالسلطنه انجام شده 
است.«به گفته موسوی مرمت چهارسوق چوبی نیز كه تنها چهارسوق چوبی موجود 
در شهر تهران است و قدمت بالای یكصد سال دارد، در حال انجام است. بیش از 
۵۰ درصد عملیات اجرایی این بنا هم انجام شــده كه شامل تعمیر سقف و جداره، 
بازسازی و سبك سازی  سقف، تعویض چوب ها، خرید سنگ و جداره سازی  می شود.

ث
مك

 مرمت چهارسوق چوبی، بازارچه نایب آقا، سقاخانه عزیزمحمد 
و بازسازی جداره مسجد مشیرالسلطنه محله فروزش تهران به روزهای پایانی نزدیك می شود

احیای 4 بنای قاجاری در پايتخت
  محمود مولایی

خبر نگار

 محله های امیریه، منیریه، فروزش، ســنگلج، تختی و 
پامنار، هســته اصلی تهران قدیم بوده اند؛ محله هایی 
باهویت كه هنوز بناهایی با معماری ارزشــمند دارند و 
تلاش می شود بخشــی از آنها حفظ و احیا شوند. این 
بناها، تهران قدیم را به خوبی به تصویر می كشند. مانند 
چهارراهی كه پدید آورنده بنای ارزشــمند چهارسوق 
چوبی است و اكنون به مدد قرار گرفتن در بافت قدیمی و 

تاریخی محله فروزش تهران در حال مرمت است. این بنا 
در منطقه 11قرار دارد و به غیر از چارسوق چوبی، مرمت 
3 بنای ارزشمند و تاریخی دیگر همچون بازارچه نایب آقا، 
سقاخانه عزیزمحمد و مســجد مشیرالسلطنه برای 
ماندگاری از معماری دوره قاجار در دستور كار شهرداری 
تهران قرار گرفته است. بناهای تاریخی در عین اینكه 
در گذر زمان دچار صدماتی می شوند، به بنایی ارزشمند 
تبدیل می شوند كه حفظ و نگهداری از آنها ضروری به نظر 
می رسد؛ پابرجا ماندن یك سازه ارزشمند و تاریخی با 
معماری ای كه متعلق به یك دوره خاص است، گویی زمان 

ایستاده و رهگذر ترجیح می دهد توقف كوتاهی كرده و 
در تونل زمان قدم بگذارد؛ چنان كه هویت حفظ شده و به 
یك محله، منطقه و شهر هویت می دهد. در برنامه ۵ساله 
سوم توسعه شــهر تهران نیز روی احیا و حفظ بناهای 
تاریخی تأكید شــده و اكنون مرمت ۴بنای ارزشمند 
تاریخی در بافت قدیمی تهران در مراحل مختلف قرار 
دارد. برای هر كدام از این بناها طرحی درنظر گرفته شده 
و با دستور و نظارت اداره كل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی اســتان تهران عملیات مرمت توسط 

شهرداری تهران صورت می گیرد.

 بازارچه نایب آقا 
در آغاز مرمت

برخاف 3بنای دیگر، بنای ارزشــمند و 
تاریخی بازارچه نایــب آقا در آغاز مرمت 
قرار دارد. بازارچه ای كه در محله فروزش 
قرار دارد و بیشــتر از 1۰۰ســال قدمت 
داشــته و به دوره قاجار برمی گردد. این 
بازارچه كوچك تمــام ویژگی های یك 
بازارچه قدیمی و تاریخــی را دارد. این 
بازارچه با ســازه خرما ســاخته شده و 
در ۴ســوی آن 3یا ۴طاق ضربی وجود 
دارد. مناقصه این پروژه به پایان رسیده 
و از این هفته مرمت آن شروع می شود. 
جالب اینكه بازارچه نایب آقا آســیب 
چندانی ندیده است و عملیات مرمت 

آن 6 ماه دیگر به پایان خواهد رسید.

بزرگراه شهید شوشتری
 پروژه ای دوستدار محیط زیست

پروژه احداث بزرگراه شــهید 
شوشتری یكی از اولویت های عمرانی

عمرانــی مدیریــت شــهری 
محســوب می شــود كه نقش پررنگی را در 
كم رنگ كردن ترافیك شرق تهران ایفا خواهد 
كرد.   نشست كمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر تهران در شرایطی برگزار شد كه 
رئیس این كمیسیون، احداث بزرگراه شهید 
شوشــتری را به عنــوان یكــی از نیازهای 
زیرساختی پایتخت قلمداد كرد. سیدجعفر 
تشكری هاشمی با اشاره به نقش ترافیكی این 
بزرگراه به عنوان معبر كمكی بزرگراه بسیج 
گفت: »احداث بزرگراه شهیدشوشتری عاوه 
بر نقش بســزایی كه در كاهش عبور و مرور 
ماشین آلات سنگین از معابر درون شهری و در 
نتیجه كاهش میزان آلاینده ها خواهد داشت، 
به نوعی مرز و حریم شــهر تهران را مشخص 
ســاخته و اجازه نخواهد داد پهنه شــرقی 

پایتخت بیش از این گسترش یابد.« 
همچنیــن ســیدمحمد آقامیــری، عضو 
كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر 
تهران بــا تأكید بر لــزوم درنظرگرفتن تمام 
جوانــب طراحی در تدویــن و تصویب طرح 
احداث این بزرگراه  عنــوان كرد: »عملیات 
اجرایی بزرگراه شهیدشوشتری باید كمترین 
آسیب را به پهنه های طبیعی شرق پایتخت 
وارد كنــد و مجموعه طراحی هــا باید از این 
بزرگراه یك پروژه دوســتدار محیط زیست 

بسازد.« 
عملیات اجرایی پروژه بزرگراه شهید شوشتری 
از ســال1397 به دلیل محدوده های نظامی 
و پهنه های حفاظت شــده زیست محیطی 
متوقف شده و برای تكمیل بخش باقیمانده 
پروژه نیازمند بازنگری طــرح و عبور تونلی 
است. معاونت فنی و عمرانی شهرداری تهران 
برای شروع دوباره ۲گزینه اجرایی را پیش رو 

دارد؛ اینكه پروژه از چــه نقاطی عبور كرده و 
به چه شكلی اجرا شود. البته طرح برای اجرا 
هنوز نهایی نشــده، اما در آینــده ای نزدیك 
عملیات اجرایی شروع خواهد شد. علی اصغر 
قائمی، عضو كمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شــهر تهران   در این نشست با اشاره 
به اینكــه بودجه معاونت فنــی و عمرانی در 
سال1۴۰۰، حدود 16۰۰میلیارد تومان بوده 
است، بر لزوم واقع بینی در تعریف و طراحی 
پروژه های عمرانی و مجموعه اقدامات مربوط 
به نگهداشت تأكید كرد.عباس شعبانی، معاون 
فنی و عمرانی شهرداری نیز جذب مشاركت 
بخش خصوصــی و حمایت ســایر نهادها را 
ازجمله راهكارهای اثربخش در تامین بودجه 
مورد نیاز طرح های توسعه بزرگراهی دانست 
و گفت: »عزم جدی مدیران شهری در جهت 
اجرای پروژه های عمرانی، به تامین اعتبارات 

موردنیاز در این زمینه كمك خواهد كرد.« 
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تنها 
چهارسوق 

چوبی تهران

حوالی میدان وحدت اسامی با ورود به محله فروزش، گنبد چوبی از 
دور پیداست و با نزدیك شدن به تقاطع این خیابان با خیابان میثم، 
چهارسوق چوبی عصر ناصرالدین شاه نمایان می شود. چهارسوق 
به واسطه گذر زمان، محصور ساختمان های 5طبقه است و بافت 
تاریخی و قدیمی آن آسیب دیده. این بنا نسبت به 3بنای ارزشمند 
دیگر منطقه 11بیشترین آسیب را دیده و به همین دلیل، هزینه 
بیشتری برای مرمت چهارسوق صورت می گیرد. چهارسوق یك 
چهارراه اســت كه چهار بازار را به یكدیگر متصل می كند و اغلب 
سقف چهارسوق ها به شكل گنبد است. چوبی بودن گنبد چهارسوق 
اما مرسوم نبوده و این ویژگی خاصی است كه چهارسوق چوبی دارد 

و تنها چهارسوق چوبی شهر تهران محسوب می شود. البته گنبد 
چوبی آسیب دیده و عملیات مرمت سقف چوبی انجام شده است. 
مرمت چهارسوق شامل جداره، كف و بام است و قرار است این بنا 
بدون تغییر نسبت به زمان ســاخت آن، به هویت خود بازگردد. 
مرمت این بنا از مردادماه 1۴۰۰شــروع شده و آخر سال به پایان 
می رسد. جداره های چهارســوق چوبی در حال تخریب و مرمت 
است و پس از آن كف، سنگفرش شده و البته قرار است روی اسكلت 
چوبی سقف با كاهگل پوشانده شود. 3تیر این بنای ارزشمند نیز در 
سنوات گذشته به دلیل مرمت نامناسب، تعویض می شود و تابلوهای 

زیر بازارچه كوچك نیز تغییر خواهد كرد.

كاشی كاری 
نفیس 

سقاخانه 
عزیزمحمد

ســقاخانه عزیزمحمد كــه 11۰ســال قدمت دارد، به واســطه 
كاشی كاری های نفیس یك بنای تاریخی و ارزشمند از دوره قاجار 
به حساب می آید. ســقاخانه در محله فروزش قرار دارد و عملیات 
مرمت این بنا رو به پایان است. شكستگی كاشی ها و تزئینات بنا، 
نمای فرسوده، الحاق زوائد و فرورفتگی ستون های آبخوری به زیر 
آسفالت مرمت شده است. رئیس اداره زیباسازی شهرداری منطقه 
11به همشهری می گوید: »وجود كاشی كاری های نفیس و ارزشمند 

از ویژگی های معماری سقاخانه عزیزمحمد است. به همین دلیل، 
برای مرمت و حفظ هویت این بنا كاشی های شكسته مرمت شده 
است.« اشــكان بیات اضافه می كند: »در واقع شهرداری برای هر 
یك از ۴بنای ارزشمند منطقه، طرحی را تعیین كرده و براساس آن، 
عملیات مرمت شروع شده است. یكی از مشكات این بود كه كسبه 
چندان همكاری نمی كردند، ولی بعد از اینكه با آنها صحبت كردیم 

و در جریان موضوع قرار گرفتند، با شهرداری همكاری كردند.« 

ساعتِ تاریخی 
مسجد 

مشیرالسلطنه 

در نزدیكی چهارسوق چوبی و در خیابان مولوی بعد از چهارراه 
تشكیات در كوچه تشكری موحد مسجد مشیرالسلطنه)اقصی( 
قرار دارد. میرزا احمدخان مشیرالسلطنه وزیر مظفرالدین شاه 
قاجار بود و در زمان ساخت این بنا او وزیر خزانه داری بود. البته 
عاوه بر مشیرالســطنه این بنا به مسجد ســاعت نیز شناخته 
می شود زیرا ســاعتِ تاریخی این مسجد دومین ساعت شهری 
پایتخت بعد از ساعت شــمس العماره ارزش بسیاری دارد. این 
ساعت در همان دوره ناصرالدین شاه ساخته شد و بنا به مرمت 

مسجد، ساعت به كارگاهی منتقل شــده است. البته ساعت نیز 
نیاز به مرمت دارد تا با اتمام مرمت مسجد، بار دیگر در جای قبلی 
نصب شود. مسجد مشیرالسلطنه دارای صحن كوچكی است كه 
در سه طرف آن 8  ایوانچه وجود دارد. مرمت مسجد در 3 فاز انجام 
می شــود؛ داخل، صحن و جداره. هم اكنون جداره و برج ساعت 
مرمت شــده و تا یك  ماه دیگر فاز دیگر مرمت به پایان خواهد 
رسید. مسجد مشیرالســلطنه نزدیك به 5۰سال تعطیل بوده 
است و البته بعد از مرمت، بار دیگر كاربری خود را خواهد داشت.

اتصال بزرگراه ها 
 آزادگان و امام رضا-ع- 

 در جنوب شرق
  به بزرگراه یاسینی

 در شمال شرق 

ارتباط
بین محورهای جنوبی شهر تهران با 

محورهای شرق  و شمال شرق

2قطعه

 بزرگراهی به 
          طول 4كیلومتر
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آمار بازي در خانه هاي خالي
نتايج سرشماري نفوس و مسكن سال95 و آمارهاي وزارت نيرو در مورد مشتركان 
برق مسكوني كشور، حاكي از آن است كه در ســال 95 تمام واحدهاي مسكوني 
داراي كدپســتي در ايران، معادل 27ميليون و 500هزار واحد بوده است. با فرض 
اينكه ضريب تخريب و نوسازي مسكن در دوره افول ساخت وساز به گونه اي باشد 
كه موجودي مسكن كشور هيچ افزايشي در 5سال گذشته تجربه نكند، در شرايط 
فعلي با شناسايي 2.3ميليون خانه خالي مي توان گفت علاوه بر اقامتگاه هاي دوم 
كه در سرشماري ســال 95تعداد آنها 2ميليون و ۱۱5هزار واحد مسكوني اعلام 
شده بود، 8.4درصد از كل موجودي مسكن كشور نيز خالي از سكنه است. از سوي 
ديگر، در سرشماري سال95 برآورد شــده بود كه24 ميليون و ۱96هزار خانوار 
ايراني در22ميليون و 825هزار واحد مسكوني ســكونت دارند كه از اين تعداد 
نيز 36.7درصد مستأجر هستند. به عبارت ديگر، در بهترين حالت كل خانه هاي 
استيجاري ايران در سال 95كمتر از 8.4ميليون واحد بوده است. با اين تفاصيل و با 
اين فرض بسيار خوش بينانه كه نرخ اجاره نشيني در كشور نيز در طول اين 5سال 
تغييري نكرده باشد، در شرايط فعلي معادل 27.5درصد كل خانه هاي اجاره اي در 
ايران، خانه خالي وجود دارد. اين اعداد و ارقام به گونه اي اســت كه براساس آنها 
مي توان گفت كه فشار به خانه هاي خالي و عرضه آنها به بازار مسكن يا اجاره مي تواند 
بخش قابل توجهي از مشكلات ريشه اي اين بازارها را رفع كند. ضمن اينكه اگر به 
متوازن سازي قيمت مسكن منجر شود، قادر است قيمت اجاره را نيز به شدت رقابتي 
كند؛ اما واقعيت اين است كه جنس خانه هاي خالي شناسايي شده با جنس تقاضاي 
بازار به قدري ناهمگون است كه حتي اجراي درست و بي اغماض قانون ماليات بر 
خانه هاي خالي با تنبيه حداكثري مالكان آنها، هر نتيجه اي كه داشته باشد، كمترين 

ثمرات آن به مصرف كنندگان واقعي بازار مسكن و اجاره خواهد رسيد.

ث
مك

كاكايي: به دليل شرايط اقتصادي و سياسي 
هيچ مسئولي به اصلاح فرايند بازار خودرو 
تن نمي دهد. پيامد اين شيوه سياستگذاري 
در صنعت خودرو در ســال آينــده، تداوم 
نوســان قيمــت و افزايش زيان انباشــته 

خودروسازان خواهد بود

با افزايــش آمــار خانه هاي 
خالــي در اختيــار بانك ها و 
شــبه دولتي ها به 900هزار 
دســتگاه، ضريب خانه هاي 
خالي به كل واحد مســكوني 

ايران از 8درصد گذشت

چهره روز

نقد خبر

بسيج و تنظيم بازار
مجتبي توانگر، نماينده اصولگرا و رئيس 
كميته اقتصاد انرژي مجلس در حساب 
كاربري خود در فضاي مجازي با اشاره به 
تفاهم دولت با سازمان بسيج مستضعفين 

براي اســتفاده از ظرفيت هاي اين نهاد بابت تنظيــم بازار كالاهاي 
اساسي نوشــت: بســيج ذخيره نظام براي امور مهم تري  است، مثل 
آنچه در مناطق محروم در جهت اشــتغال زايي هاي كوچك در حال 
انجام است. او مي افزايد: بسيج برخاسته از توده  مردم است. آن  را در 
مقابل بازار و جامعه قرار ندهيد، زيرا به گفته او نبايد تاوان ناكارآمدي 
مسئولان در اداره اقتصاد و بي توجهي به سازوكارهاي اقتصادي را با 
خرج كردن از اعتبار اين نهاد مقــدس بپردازيد. اين نماينده مجلس 
مي افزايد: بسيج مأمور دولت نيست. بگذاريد همان نهادهاي مسئول 
به اين امور بپردازند. آنچه اين نماينده مجلس به آن اشاره مي كند، بيان 
صريح اين واقعيت است كه درصورت شكست سياست تنظيم بازار، 
از طرق قهري، اعتبار بسيج لطمه خواهد خورد. صيانت از نهاد بسيج 
يك ضرورت انقلابي است. نهادهاي ذيربط در راهبري اقتصاد به جاي 
آنكه به فكر استفاده از ظرفيت نهادهايي چون بسيج باشند، بهتر است 
در انديشه اصلاح سياست هاي كلان اقتصادي برآيند و بي جهت براي 
بسيج هزينه نتراشند. فراموش نكنيم نام بسيج يك بار در دهه 60با 
صدور دفترچه هاي بسيج اقتصادي و توزيع كوپن وارد ادبيات اقتصادي 
شده كه آن تجربه نشــان داد چنين سازوكارهايي در بلندمدت قابل 
دوام نيست. سؤال اينجاست كه اگر نهادهايي چون ستاد تنظيم بازار، 
سازمان حمايت از مصرف كننده و توليدكننده و سازمان تعزيرات در 
كنترل سطح عمومي قيمت ها كارنامه قابل درخشان نداشته اند، چه 
تضميني وجود دارد كه نهادي مردمي همچون بســيج بتواند چنين 

مأموريتي را درست به انجام رساند؟

تهاتر نفت و عمران
  خبر: وزير نفت با هدف ارائه گزارشی درخصوص نحوه تهاتر نفت 
با بدهي پروژ هاي عمراني، اين هفته در كميســيون عمران مجلس 

حاضر مي شود.
  نقد: جواد اوجي، وزير نفت در حالي قرار است اين هفته از نتيجه 
تهاتر نفت با بدهي پروژه هــاي عمراني به نمايندگان كميســيون 
عمران مجلس گزارش بدهد كه مسئله تهاتر به شاه بيت سياست هاي 
اقتصادي تبديل شده است. دولت مصمم است  براي دور زدن تحريم، 
نفت را به صورت تهاتري در قبال تامين كالاها و واردات بفروشد. حال 
سؤال اينجاست كه اگر همين رابطه بين طرح هاي عمراني و فروش 
نفت برقرار شود، سازوكار عملياتي آن چگونه خواهد بود و تا چه اندازه 
اين سازوكار مؤثر واقع مي شود. كشور با انباشت پروژه هاي نيمه تمام 
مواجه اســت و تامين مالي آنها به معما تبديل شده و حتي برخي از 
اين طرح ها توجيه خود را از دســت داده اند. در اين شرايط مجريان 
و پيمانكاران طرح هاي عمراني با اينكه طرح را به پايان نرســانده اند، 
همچنان طلبكار دولت هستند و پول شان را طلب مي كنند.  آيا تهاتر 
نفت با بدهي پروژه هاي عمراني راه مطمئني است يا افتادن از چاله به 
چاه خواهد بود؟ اينكه تهاتر نفت با كالا به وجه غالب سياست صادرات 
نفتي ايران  در شرايط تحريم تبديل شود، شايد قابل تامل و دفاع باشد، 
اما گره زدن طرح ها و بودجه هاي عمراني به يك منبع ناپايدار، همچون 

درآمدهاي نفتي، دردسرساز خواهد شد.

از مجموع خانه هــاي قابل  مسكن
ســكونت در ايــران كــه 
كدپســتي براي آنها صادر 
شــده، تاكنون 2ميليون و 300هزار واحد 
مسكوني به عنوان خانه خالي شناسايي شده 
كه 900هــزار واحد از آنهــا، يعني معادل 
40درصد، به اشخاص حقوقي يعني بانك ها، 

نهادها و شبه دولتي ها اختصاص دارد.
به گزارش همشهري، 7سال از تصويب قانون 
دريافت ماليات از خانه هاي خالي مي گذرد و 
همچنان اجراي اين قانون در خم شناسايي 
خانه هاي خالي معطل مانده است. وزارت راه 
و شهرسازي به عنوان متولي اصلي شناسايي 
خانه هــاي خالي، در چند نوبت فهرســت 
خانه هاي خالي را به ســازمان امور مالياتي 
ارســال كرده كه البته هنوز فرايند دريافت 
ماليات از آنها تعيين تكليف نشــده است. 
تا اينجــاي كار، ايــن وزارتخانه 8.4درصد 
از خانه هاي موجود در كشــور را به عنوان 

خانه های خالي معرفي كرده است.

ليست سياه خانه هاي خالي
از تيرماه 94 كه ماده 54 قانون ماليات هاي 
مســتقيم با محتواي دريافــت ماليات از 
خانه هاي خالي در شهرهاي بالاي 100هزار 
نفر جمعيت بــه تصويب مجلس رســيد، 
وزارت راه و شهرســازي مكلف شد تا 6 ماه 
بعد از ابــلاغ قانون، ســامانه ملي املاك و 
اســكان را ايجاد كند و دسترسي سازمان 
امور مالياتي به اطلاعات اين ســامانه براي 
وصول ماليات از خانه هــاي خالي را فراهم 
آورد. البته اين تكليف وزارت راه حداقل تا 
4سال بعد اجرايي نشــد و عاقبت در اواخر 
سال 98بود كه سامانه شناسايي خانه هاي 
خالي راه اندازي شــد كه البته وزارت راه و 
شهرسازي و سازمان امور مالياتي در مورد 
اصالت و درســتي اطلاعــات خروجي اين 

سامانه، هيچ گاه به اتفاق نظر نرسيدند. 
در ايــن وضعيت، وزارت راه و شهرســازي 
كه خود را فقط متولي شناســايي و معرفي 
خانه هاي خالي مي داند، فهرســت هايي را 
براي سازمان امور مالياتي ارسال كرده كه 
اين سازمان بايد طبق قانون نسبت به وصول 

ماليات از مالكان آنها اقدام كند اما مشــكل 
اينجاست كه از نظر ســازمان امور مالياتي، 
خالي بودن اغلب خانه هــاي موجود در اين 
فهرست ها قابل اثبات نيســت و نمي توان 
نســبت به صدور قبض مالياتي اقدام كرد. 
به هرحال، آنگونه كه محمود محمودزاده، 
معاون مســكن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازي مي گويد: اين وزارتخانه تاكنون 
2ميليون و 300هزار واحــد خانه خالي را 
به ســازمان معرفي كرده و مأموريت خود 
به عنــوان معرفي كننده خانه هــاي خالي 
را به انجام رســانده اســت. طبق اظهارات 
محمودزاده، در آخرين فهرستي كه 17آبان 
امسال به سازمان امور مالياتي ارسال شده، 
يك ميليون و 174هــزار واحد خالي وجود 
داشــته كه بيش از 900هزار واحد از آنها 
متعلق به اشخاص حقوقي بوده كه به صورت 
دستي و در قالب ســي دي تحويل سازمان 

امور مالياتي شده است.

حقوقي هاي عاشق بنايي
اشــخاص حقوقي مالك خانه هاي خالي، 
عمدتاً بانك هــا، نهادها و شــبه دولتي ها 
هســتند كه در ســال هاي اخير به شدت 
نســبت بــه ســرمايه گذاري در صنعت 
ســاختمان، بنايي و ساخت وســاز، علاقه 
نشان داده اند و پيش از اين نيز در مورد آنها 
مباحث زيادي مطرح شده است. نقطه عطف 
حضور حقوقي ها به خصوص بانك ها در بازار 
مســكن و علاقه مندي آنها بــه نگهداري 
ســاختمان به عنوان دارايي به دوره قبلي 
جهش مســكن در اواخر دهه 80 و اوايل 
دهه90برمي گردد كه ابتدا با حضور بانك ها 
و شــركت هاي وابسته به شــبه دولتي ها، 
به عنوان سرمايه گذار و سازنده در پروژه هاي 
ساختماني شروع شد و در ادامه به حضور 
مســتقل آنها در اين صنعت انجاميد. اين 
وضعيت تا جايي ادامــه پيدا كرد كه حتی 

برخي از بانك ها كل منابع و تمركز خود را 
وقف توسعه فعاليت هاي ساختماني كرده 
اند و اين موضوع به ايجاد شركت هاي متعدد 
مهندســي و ســاختماني در زيرمجموعه 
بانك ها منجر شده است. شركت هايي كه 
با دريافت تسهيلات ضربدري از بانك هاي 
مادر، عملًا مسئوليت تبديل و گردش منابع 
بانكي در صنعت ساختمان را بر عهده گرفته 
و از آنجايي كه محصول اين فرايند، به قيمت 
اســمي و نه واقعي در رديــف دارايي هاي 
بانك به ثبت مي رســيد، عملًا راه را براي 
مخفي كردن ارزش واقعي دارايي هاي بانك 

نيز هموار كرده اند.
با اين تفاصيل از يك سو شــرايطي فراهم 

شــد تا با نقل و انتقال دارايي هاي ملكي به 
ذي نفعان و وابســتگان بانك ها، سودهاي 
بادآورده اي به جيب خواص برود و از سوي 
ديگر اين رويه، وزن بنــگاه داري بانك ها را 
به شدت بالا برد و همزمان به واسطه حضور 
پررنگ آنها در بازي هــاي قيمتي صنعت 
ســاختمان، به مصرف كنندگان نهايي اين 
صنعت نيز آســيب هاي جــدي وارد كرد. 
در پايان اين بــازي، حقوقي ها، به خصوص 
بانك ها ماندند و انبوهي از دارايي هاي ملكي 
كه نه تنها بــازار توان جذب آنهــا را ندارد، 
بلكه برخي فقط به منظور صرف ســرمايه 
احداث شده اند و در قالب خانه هاي لوكس، 

موردنياز بازار نيستند.

بانك ها و شبه دولتی ها ؛ مالكان عمده خانه هاي خالي
طبق تازه ترين آمارها تعداد خانه هاي خالي ايران 2.3ميليون واحد برآورد شده كه معادل 8.4درصد كل موجودي مسكن است

آيــا افزايش 20درصــدي نرخ 
كارخانه بر بازار خــودرو اثري 

خواهد داشت؟
به جز واقعي ســازي  قيمت ها هيچ 
راهــكار ديگري براي ســاماندهي 
توليــد و بازار خودروهــاي داخلي 

وجود ندارد.
راهكار خروج از بن بســت كنوني توليد و بازار 

خودرو چيست؟ 
بايد در صنعت خودرو، مانند ساير بنگاه هاي توليدي، شاخص هاي 
اقتصادي و نه مسائل سياسي، حكمفرما شود. متأسفانه اكنون 
شاخص هاي سياسي و اجتماعي بر صنعت خودرو حاكم و موجب 
شده فرايند اصلاح قيمت خودرو به قدري پيچيده شود كه كسي 
نتواند گره كور توليد و بازار صنعــت خودرو را باز كند؛ چنان كه 
ميزان زيان انباشته صنايع خودروسازي با سرعت بسيار زيادي 
در حال افزايش است و روزبه روز وضع توليد و بازار خودرو بدتر 

مي شود.
احتمال ورشكســتگي خودروسازان داخلي تا 

چه حد است؟
تا كنون شركت هاي خودروسازي دو، سه بار به مرز ورشكستگي 
رسيده اند، اما همچنان به حيات خود ادامه مي دهند؛ همانطور 
كه برخي ديگر از بنگاه هاي دولتي مانند شركت پست يا سازمان 
هواپيمايي كشــوري نيز سال هاست ورشكسته شــده  اند، اما 
همچنان به فعاليت خود ادامه مي دهنــد. به اين ترتيب به نظر 
مي رسد امكان بقاي صنايع خودروسازي حتي با افزايش زيان 

انباشته، ناشي از قيمت گذاري دستوري نيز وجود دارد.
آيا افزايش 20درصدي قيمت خودرو قادر به رفع 

مشكلات خودروسازان و بازار خودرو خواهد بود؟
باز هم دولت قيمت خودرو را فقط به گونــه اي اصلاح كرده كه 
خودروسازان ورشكسته يا تعطيل نشــوند. بايد درنظر داشته 
باشيم كه 3سال پيش و حتي پارسال، 2خودروساز بزرگ، دوبار 
به مرز ورشكستگي رسيدند، اما با اتخاذ تدابيري مانند تجديد 
ارزيابي دارايي ها و برخي اقدامات مالي مشكل ظاهرا حل شد. 
اين بار نيز با افزايش حداقلي قيمت محصولات، خودروســازان 

به ظاهر از مرز ورشكســتگي دور خواهند شــد. افزايش 18تا 
20درصدي قيمت خودروهــاي داخلي نه تنها مشــكلي را از 
صنعت و بازار خودرو حل نخواهد كرد، بلكه زيان دوجانبه اي را 
به اين صنايع و بازار خودرو تحميل خواهد كرد؛ زيرا اين ميزان 
افزايش قيمت، از يك سو، مشــكلات اقتصادي خودروسازان را 
حل نخواهد كرد و از سوي ديگر نارضايتي مصرف كنندگان را از 
قيمت و كيفيت خودروهاي داخلي افزايش خواهد داد. علاوه بر 
آن اگر قرار بر تداوم قيمت گذاري دستوري خودرو باشد، تفاوتي 
نمي كند قيمت را شوراي رقابت تعيين  كند يا ستاد تنظيم بازار.

يعني معتقديد حذف شــوراي رقابت از فرايند 
قيمت گذاري چندان مؤثر نبوده است؟

اصلا قرار نبــود با كنار گذاشــتن شــوراي رقابــت از فرايند 
قيمت گذاري خودرو، ستاد تنظيم بازار، مسئول قيمت گذاري 
خودروهاي داخلي شــود، بلكه هدف آن بود كه قيمت خودرو 
به گونه اي اصلاح شود تا هزينه تمام شــده توليد به اضافه سود 
معقول، براي فراهم شــدن امكان بقاي خودروســازان، در نرخ 
خودرو ديده شــود. اما حتي اين شــيوه اصلاح نيــز به معناي 
آزادســازي قيمت خودرو نيســت، بلكه درصورت تحقق اين 
هدف، بايد نرخ خودروهاي داخلي حداقــل 30درصد كمتر از 
قيمت هاي كنوني اين خودروها در حاشيه بازار افزايش يابد، اما 
اين ميزان افزايش قيمت خودرو، در ستاد تنظيم بازار پذيرفته 
نشد و ميانگين افزايش 18درصدي در قيمت پايه مصوب شد. 

به نظر مي رسد ســتاد تنظيم بازار و دولت زير بار افزايش قيمت 
خودروهاي داخلي بر مبناي هزينه تمام شــده توليد نرفته اند و 
در نهايت نيز درصدهاي پايين تري را بــراي اصلاح قيمت اين 
خودروها مصوب كرده اند. با اين روند پيش بيني مي كنم كه حتي 
افزايش 18تا 20درصدي اخير قيمــت خودروهاي داخلي نيز 

مشكل توليد و بازار خودرو را حل نخواهد كرد.
چه تضميني وجود دارد كه افزايش 20درصدي 
قيمت خودروهاي داخلي به افزايش شكاف قيمت كارخانه 

و بازار منجر نشود؟
متأسفانه باز هم شــاهد افزايش شكاف قيمت مصوب و حاشيه 
بازار و تداوم و حتي رشد دلالي در بازار خودرو خواهيم بود. با اين 
شيوه اصلاح قيمت ها، چون امكان رشد تيراژ توليد وجود ندارد، 
انگيزه ســرمايه گذاري و دلالي در بازار خودرو حفظ مي شود و 
ســرمايه گذاري در بازار خودرو همچنان با حاشيه سود بالايي 
همراه خواهد بود. باز هم قدرت قيمت سازي در بازار، در دست 
سرمايه گذاران و دلالان باقي مي ماند و نرخ خودرو همچنان سير 

صعودي خواهد داشت.
راهكار جايگزين شما چيست؟

اگر دولت و ســتاد تنظيم بازار يكباره بــه اصلاح قيمت خودرو 
اقدام مي كردنــد، اگرچه در كوتاه مدت قيمت خــودرو در بازار 
افزايش مي يافت، اما با رشد توليد و عرضه خودرو از خطوط توليد 
خودروسازان، كششي براي افزايش بيشتر قيمت خودرو در بازار 

وجود نداشت.
فعالان صنفي از كاهش تقاضاي سرمايه گذاري 
در بازار خودرو خبر مي دهند. در اين شرايط علت بالا ماندن 

قيمت ها چيست؟
اگرچه تقاضاي مؤثر براي ســرمايه گذاري و دلالي در بازار آزاد 
خودرو كمتر شــده، اما هنوز اين تقاضا براي خريد محصولات 
خودروســازان داخلي به نرخ مصــوب كارخانه وجــود دارد. 

درست اســت كه بازار خودرو راكد است، اما ســرمايه گذاران 
صف ســرمايه گذاري در بازار خودرو را ترك نكرده اند؛ زيرا سود 
سرمايه گذاري آنها محفوظ است. اگر قيمت خودروهاي داخلي 
يكباره اصلاح مي شــد، صف ثبت نام بــراي خريد محصولات 
خودروسازان حذف مي شد. حتي با افزايش 20درصدي قيمت 
خودرو، همچنان حاشيه سود ســنگيني براي سفته بازان بازار 
خودرو وجود دارد، صف طولاني تقاضاي كاذب و خريد خودرو 
با شــركت در طرح هاي فروش نقدي و پيش فروش محصولات 

خودروسازان حفظ خواهد شد.
يعني معتقديد با وجود رشد 20درصدي قيمت، 

عرضه خودرو افزايش نخواهد يافت؟
وقتي خودروساز نقدينگي نداشته باشد، امكان تامين قطعه براي 
رشــد تيراژ و عرضه خودرو به بازار نيز وجود ندارد. در شرايطي 
كه خودروســازان براي توليد يك خودرو 150ميليون توماني 
50ميليون تومان زيان مي دهند، امكان رشد تيراژ توليد و عرضه 
خودرو براي كاهش شكاف نرخ مصوب و حاشيه بازار نيز وجود 
ندارد، اما اگر قيمت خودرو بر مبناي هزينه تمام شده توليد اصلاح 
مي شد، نقدينگي مورد نياز براي رشد تيراژ توليد خودرو فراهم 
مي آمد و اين امكان وجود داشــت كه 150هزار دستگاه خودرو 
ناقص دپو شده در خطوط توليد خودروسازان، تجاري سازي  و 

در بازار عرضه شود.
با اين شرايط به نظر شما قيمت خودروهاي داخلي 

تا پايان امسال واقعي مي شود؟
به دليل شــرايط اقتصادي و سياســي موجود به نظر نمي رسد 
مسئولان تا پيش از پايان امسال و حتي در ابتداي سال آينده نيز 
قيمت خودروهاي داخلي را بر مبناي هزينه تمام شده توليد و سود 
معقول اصلاح كنند. متأسفانه، پيامد اين شيوه سياستگذاري، 
در صنعت خودرو، در سال آينده، تداوم نوسان قيمت خودرو و 

افزايش حجم زيان انباشته خودروسازان خواهد بود.

تازه ترين داده هاي مركز آمار ايران نشان مي دهد استخراج نفت و گاز طبيعي،  گزارش
تأمين آب، برق و گاز طبيعي و ساختمان، 3موتور رشد اقتصاد ايران در نيمه 
نخست امسال بوده اســت. رشــد اقتصاد ايران در نيمه نخست امسال، با 
احتســاب ارزش افزوده بخش نفت؛ 5.9درصد و بدون آن؛ 4.1درصد برآورد شده است. 
برآوردها نشان مي دهد رشد اقتصاد ايران ناشي از ارزش افزوده بخش استخراج نفت و گاز 
طبيعي، از زمستان پارسال استارت خورده است. طبق آمارهاي رسمي، در بهار امسال، اين 
بخش رشدي 27.5درصدي را تجربه كرد. در نيمه نخست امسال، در مجموع رشد بخش 

نفت، 18.3درصد بوده است.
به گزارش همشهري، در نيمه نخست امسال، از بين گروه هاي اصلي اقتصادي، تنها گروه 
كشاورزي رشد منفي داشته و كوچك تر شده است. مركز آمار ايران مي گويد رشد اين بخش 
در بهار امسال منفي 4.5درصد و در مجموع نيمه نخست سال منفي 4.3درصد بوده است. 
اين آمار نشان مي دهد كاهش ميزان بارش ها و خشكسالي بر كاهش محسوس ارزش افزوده 
ناشي از فعاليت هاي كشاورزي اثر مستقيم گذاشته است. در مقابل، بخش خدمات، كه از 
سهمي 50درصدي در توليد ناخالص داخلي ايران برخوردار است، پس از واكسيناسيون و 
كاهش محدوديت هاي ناشي از شيوع ويروس كرونا، در نيمه نخست امسال، رشدي مثبت، 
به ميزان 4.8درصد را تجربه كرده؛ با اين حال رشــد اين بخش، نسبت به ميانگين رشد 

اقتصادي 5.9درصدي ايران، پايين تر برآورد شده است.
تازه ترين آمارهاي مركز آمار نشان مي دهد گروه صنايع و معادن در بهار امسال 14.3درصد 
و در نيمه نخست سال 9.5درصد قد كشيده اما ارزش افزوده اين گروه بدون احتساب بخش 
نفت در بهار امسال 8.1درصد و در نيمه نخست سال 5.3درصد بوده است. نكته قابل تامل 
در اين گزارش رشد ضعيف بخش صنعت ايران اســت. بخش صنعت در بهار سال جاري 
5.5درصد قد كشيده اما رشد اين بخش در نيمه نخست امسال به 3.8درصد محدود شده 
است. رشد بخش ساير معادن هم در نيمه نخست سال جاري، منفي 1.9درصد برآورد شده 
است. به اين ترتيب دليل اصلي رشــد قابل تامل گروه صنايع و معادن ايران، عمدتا ناشي 
از ارزش افزوده در بخش نفت و گاز، فعاليت پالايشگاه هاي گازي و نيروگاه ها و همچنين 
ساختمان بوده است. طبق اين گزارش، فعاليت هاي مرتبط با تامين آب، برق و گاز طبيعي در 
بهار امسال رشدي 11.6درصدي داشته و در نيمه نخست سال هم رشد آن 8.2درصد بوده 
است. بخش ساختمان ايران كه رشد مثبت را از تابستان سال گذشته به بعد تجربه كرده، در 
بهار امسال رشدي 12.9درصدي و در نيمه نخست سال هم رشدي 7درصدي داشته است.

خدمات موتور رشد آينده
به گزارش همشهري، به نظر مي رسد جدا  از اينكه چه نتيجه اي در گفت وگوهاي وين، بر 
سر پرونده هسته اي ايران و لغو تحريم ها رخ دهد، موتور رشد اقتصاد ايران در نيمه دوم سال 
عمدتا ناشي از رشد بخش خدمات خواهد بود. جزئيات رشد اقتصادي گروه خدمات در نيمه 
نخست امسال نشان مي دهد خدمات مرتبط با عمده فروشي و خرده فروشي كالاها و خدمات 
و همچنين هتل و رستوران، كه در طول ماه هاي جولان ويروس كرونا و اعمال محدوديت ها 
و قرنطينه شهرها رشــد منفي را تجربه كرده، در نيمه نخست امسال وارد فاز مثبت رشد 
شده و در 6 ماه ابتداي امسال رشدي 3.1درصدي داشته است. همچنين خدمات مرتبط 
با حمل ونقل و ارتباطات در اين مدت 6.9درصد، واسطه گري مالي 1.5درصد، مستغلات، 
كرايه و خدمات كسب وكار 4.9درصد، خدمات عمومي و آموزش و بهداشت 5.8درصد و 
ساير فعاليت هاي خدمات عمومي، اجتماعي و شخصي 23.8درصد رشد داشته كه نشان 
مي دهد با واكسيناسيون عمومي و پايان محدوديت ها، بخش خدمات ايران رشدي بالاتر از 

ميانگين شاخص رشد اقتصادي كشور در نيمه دوم سال را تجربه كند.

چشم انداز رشد با لغو تحريم ها
روند رشد اقتصادي ايران در يك دهه گذشــته، گوياي اين واقعيت است كه در سال هاي 
نخست گشايش در روابط خارجي، بخش توليد و صادرات نفت نقش اول را در قدكشيدن 
اقتصاد ايفا مي كند، در مقابل با تشديد فشــارها و تحريم ها، اقتصاد با شوك ناشي از افت 
ارزش افزوده در بخش توليد و صادرات كوچك تر مي شود. اما پس از گذشت 3سال از اعمال 
تحريم ها، شوك اوليه ناشي از آن تخليه شده و دوباره اقتصاد رشد ضعيف و شكننده اي را 
تجربه مي كند. گواه اين اتفاق، تجربه رشد منفي 8.5درصد سال1391، به عنوان يكي از 
پايين ترين نرخ هاي رشد در تاريخ اقتصاد ايران است.  در سال هاي اجراي برجام هم اقتصاد 
ايران دوباره رشدهاي بالاي اقتصادي را شاهد بود، به طوري كه در سال95 رقم رشد اقتصادي 
به 14.2درصد رسيد، ولي در سال بعد از آن، چون اقتصاد رشد ناشي از ارزش افزوده بخش 
نفت را تجربه نكرد، رقم رشد به 4.8درصد محدود شد. شوك دوم واردآمده به اقتصاد ايران، 
در دهه90، با خروج آمريكا از برجام و اعمال تحريم هاي دوره ترامــپ، رخ داد. بر اثر اين 
موضوع در فاصله سال هاي 97 و 98 دوباره اقتصاد ايران با رشدي منفي و سنگين مواجه 
شد، پس از آن با شيوع كرونا، رشد اقتصاد ايران در پايان سال99 به يك درصد محدود شد. 
اكنون مركز آمار ايران مي گويد اقتصاد ايران در نيمه نخست امسال رشد كرده و از تله ركود 
خارج شده، هرچند آمارها گوياي اين واقعيت است كه اقتصاد همچنان در تله تورم گرفتار 
مانده است. پيش بيني مي شود در سال آينده با 2فرض احياي برجام يا بدون آن، اقتصاد 
ايران به روند رشد خود اما با نوساني متفاوت ادامه خواهد داد. اگر تحريم ها برداشته شود، 
دوباره بخش توليد و صادرات نفت به موتور اصلي رشــد در سال آينده تبديل خواهد شد؛ 
افزون بر اين، بخش هاي ديگر به ويژه خدمات ناشــي از واكسيناسيون سراسري و احياي 
فعاليت ها هم به كمك رشــد بالاي اقتصاد خواهد آمد. اما اگر سال آينده از لغو تحريم ها 
خبري نباشد، به احتمال زياد موتور اصلي رشــد اقتصاد، بخش خدمات خواهد بود. البته 
بسته به شرايط آبي و بارش ها، بخش كشاورزي هم مي تواند بر شاخص رشد اثرگذار باشد و 
بسته به سياست هاي مالي دولت، برخي بخش هاي مرتبط با صنعت هم مي تواند يدك كش 

اقتصاد در سال آينده باشد.

همشهري تازه ترين گزارش مركز آمار را تحليل مي كند

 3موتور رشد اقتصاد ايران
در نيمه نخست امسال

عضو هيأت علمي دانشكده خودرو در گفت وگو با همشهري تحليل كرد

ستاد تنظيم بازار با تعيين قيمت جديد خودروهاي پرتيراژ داخلي، مجوز افزايش 20درصدي 
قيمت محصولات ايران خودرو و سايپا را صادر كرد، اما برخي فعالان صنفي و كارشناسان 
صنعت خودرو، از ناكارآمدي رشد تدريجي قيمت ها در رشد تيراژ توليد، عرضه و ساماندهي بازار خودرو خبر مي دهند. با 
اميرحسين كاكايي، عضو هيأت علمي دانشكده خودروي دانشگاه علم  و صنعت تهران در مورد تأثير اصلاح 20درصدي قيمت، 

بر روند توليد و ساماندهي بازار خودرو گفت وگو كرده ايم.

آثار رشد 20درصدي قيمت كارخانه بر بازار خودرو
 علي ابراهيمي

خبرنگار
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حجت عبدالملكی، وزیر كار در نامه ای به  و خودر
وزیران اقتصــاد و صنعــت، واگذاری 
46درصــد از ســهام ایران خــودرو را 
به صورت یكجا خواستار شد. پیش تر، احسان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد پیشنهاد واگذاری 4درصد از سهام 2شركت 
ســایپا و ایران خودرو را بــه دولت ارائه كــرده بود. 
برآوردهای اولیه حاكی است: ارزش سهام قابل واگذاری 
ایران خودرو، مطابق پیشنهاد وزیر كار، 35هزار میلیارد 
تومان است. با این حال برخی شنیده ها حاكی است: 
یك شركت قطعه ساز، به عنوان مشتری دست به نقد، 
حاضر است؛ دســت كم 67هزار میلیاردتومان، یعنی 
معادل 2میلیارد دلار، بابت بلوك مدیریتی سهام ایران 

خودرو، به دولت پرداخت كند.
به گــزارش همشــهری، احســان خانــدوزی، وزیر 
اقتصاد اخیراً درخواست فروش 4درصد از سهام های 
ایران خــودرو و ســایپا را به اســتناد قانــون بودجه 
سال۱4۰۰، به دولت ارائه كرده است. اما وزیر كار، در 
نامه ای كه آخر هفته قبل افشــا شد، از وزیران اقتصاد 
و صنعت، خواســت همه ســهام متعلق به دولت، در 
گروه صنعتی ایران خودرو، تجمیع و به صورت بلوكی 
عرضه شود. مجموع سهام متعلق به دولت و صندوق 
بازنشســتگی كشــوری در ایران خودرو، یك بلوك 

46.23درصدی را شامل می شود.
به نوشــته وزیر كار، هم اكنون ســازمان گســترش 
۱3.84درصد و خود شــركت ایران خودرو، از طریق 
شركت های فرعی 24.36درصد از ســهام این گروه 
خودروسازی را در اختیار دارند. 8.۰3درصد از سهام 
ایران خودرو نیز در اختیار صندوق بازنشستگی كشوری 
است. عبدالملكی تأكید كرده؛ سهام ایران خودرو برای 
صندوق بازنشستگی كشــوری بازده مطلوبی ندارد، 
در نتیجه بهتر است كل این ســهام، به صورت یكجا و 

در قالب یك بلوك، به بخش خصوصی فروخته شود.
به باور كارشناســان، با وجــود ارائه پیشــنهادهای 
وزیران اقتصاد و كار، به نظر نمی رســد واگذاری سهام 
خودروســازان، میان تصمیم گیران ارشد در نهادهای 
دولتی هوادار چندانی داشته باشد. چنان كه در طول 
سال های گذشته، خصوصی ســازی صنعت خودرو، 
به دلیل مخالفت مدیران میانی، هیچ گاه به ســرانجام 
نرسیده و به نظر نمی رسد در شرایط كنونی نیز چندان 

قابلیت اجرا داشته باشد.

سابقه خصوصی سازی  و اعتراف به مالكیت عنكبوتی 
بحث درباره واگذاری ســهام ایران خودرو و سایپا به 
قانون بودجه ســال۱388 بازمی گردد. مطابق قانون 

بودجه ســال۱388 دولت موظف بود در همان سال 
38درصد سهام خود را در ایران خودرو و 37،97درصد 
از سهامش را در سایپا به بخش خصوصی واگذار كند 
اما از همان ابتدا موضع مدیران دولتی وزارت صنعت، 
مشخص كرد عزمی برای واگذاری سهام این دو شركت 
وجود ندارد. حساســیت مدیران وقت وزارت صنعت 
و شــركت های خودروســاز برای واگذاری سهام این 
شركت ها به حدی بود كه در همان سال تغییر جدول 
واگذاری و انتقال شــركت های ایران خودرو و ســایپا 
از گروه یك به گروه 2 واگذاری ها را خواســتار شدند، 
موضوعی كه فرصت واگذاری ســهام را تا سال۱393 
به تعویق می انداخت. اگرچه مجلس با این درخواست 
مخالفت كرد اما همین اقدام روند واگذاری سهام این دو 
شركت را در آن سال متوقف كرد و در سال های بعد به 
انحراف كشید. بعد از آن اگرچه شركت سرمایه گذاری 
رنا و سرمایه گذاری تامین اجتماعی، بخشی از سهام 
متعلق به خود را در شركت های خودروسازی فروختند 
اما از آن تاریخ به بعد، مدیــران وقت وزارت صنعت با 
همكاری مدیران شــركت های خودرو ســازی ، برای 
دور زدن قانون، شــیوه جدیدی را در تملك ســهام 
خودروســازان به اجرا در آوردند، شیوه ای كه تركیب 
مالكیت شركت های خودرو سازی  را به شكلی عنكبوتی 
و تودرتو و پیچیده كرد. اكنون كار به جایی رسیده است 
كه شناسایی میزان سهام دولت در این دو شركت فقط 
از عهده متخصصان برمی آید. ظاهرا سهام این شركت ها 

خصوصی است اما در باطن كاملا دولتی است.
از سال۱389 به بعد مدیران ارشد ایران خودرو و سایپا 
تلاش كردند از طریق شــركت های زیرمجموعه خود 
سهام این شركت ها را برخلاف قانون تجارت، با استفاده 
از منابع خود شــركت، خریداری كنند و از این طریق 

جلوی فروش سهام به بخش خصوصی را بگیرند.
این موضوعی است كه وزیر كار نیز دیروز در نامه خود 
به آن اشاره و اعتراف كرده؛ دســت كم ایران خودرو از 
طریق 3زیر مجموعه 24.36درصد از سهام خود را در 
اختیار دارد. به گفته وزیر كار، درحال حاضر شركت های 
ســرمایه گذاری ایران خودرو و بازرگانی سپهر كیش 
ایرانیان هركدام به ترتیــب ۱۰.87و ۱۰.33درصد و 
سرمایه گذاری سمند3.۱6درصد از سهام ایران خودرو 
را در اختیــار دارند و مالكیت همه این شــركت ها در 

اختیار شركت مادر، یعنی ایران خودرو است.
حال پرســش این اســت كه آیا با وجود اجرای شیوه 
مالكیت عنكبوتی در شركت های خودرو سازی  كه در 
طول سال های گذشــته برای جلوگیری از خصوصی 
شدن این شركت ها به اجرا در آمده، واگذاری سهام آنها 
شدنی است ؟ اساسا خریدار سهام مطابق پیشنهاد وزیر 

كار باید چه مبلغی را به دولت پرداخت كند؟

خریدار چقدر باید پرداخت كند؟
هم اكنون مشخص نیست آیا دولت با طرح وزیر كار برای 
فروش تجمیعی سهام موافقت خواهد كرد یا خیر و آیا 

روش فروش نقد اقساط خواهد بود یا روش دیگری به 
 كار گرفته خواهد شد اما آمار ها نشان می دهد درصورت 
موافقت دولت برای واگذاری بلوكی سهام شركت ایران 
خودرو، خریدار باید 35هزار میلیــارد تومان معادل 

۱.۱میلیارد دلار به دولت پرداخت كند.
هم اكنون ارزش روز كل سهام شركت ایران خودرو در 
بورس 62هزار و 774میلیارد تومان است كه 46درصد 
این میزان، 29هزار میلیارد تومان را شــامل می شود، 
چنانچه مطابق پیشــنهاد وزیــركار 46.23درصد از 
سهام شــركت ایران خودرو به صورت بلوكی واگذاری 
شود خریدار باید رقمی 34هزارو 8۰۰میلیارد تومان 
به دولت پرداخت كند زیرا طبق ســنت رایج، قیمت 
بلوكی سهام شركت ها معمولا 2۰درصد بالاتر از قیمت 

تابلو بورس است.
برخی خبر های غیررسمی نشــان می دهد از همین 
حالا كه نامه وزیر كار منتشر شده، یك خریدار بخش 
خصوصی پیشنهاد كرده سهام شركت ایران خودرو را با 
مبلغی معادل 2.2برابر قیمت تابلو بورس یعنی به ارزش 
هر ســهم 48۰تومان خریداری كند. اگر خبر مزبور 
صحت داشته باشــد، این خریدار حاضر است 67هزار 
میلیارد تومان، یعنی معادل 2میلیــارد دلار، به ازای 
بلوك 46.2درصدی ایران خــودرو، به دولت پرداخت 
كند. حال باید دید آیا چنیــن مبلغی، مجموعه های 
دولتی را به خروج از تركیب ســهامداران بزرگ ترین 

خودروساز ایران ترغیب می كند؟

وزیركار، تجمیع و عرضه یكجای 46درصد از سهام متعلق به دولت در شركت ایران خودرو را خواستار شد
فروشبلوك2میلیارددلاریسهامایرانخودرو  قیمت میوه های یلدایی

بالا رفت
قیمت بعضی میوه ها و دیگر اقلام  تره  بار
پرتقاضــای تره بــار در آخرین 
هفته هــای پاییــز در میادیــن 

افزایش یافته است. 
به گزارش همشــهری، نرخنامه جدید سازمان 
میادین میــوه  و تره بار تهران نشــان می دهد 
تعدادی از میوه ها و محصــولات فرنگی عرضه 
شــده در میادین در مقایســه با آبــان و حتی 
روزهای ابتــدای آذرماه گران تر شــده اندو در 
میان این اقلام میوه ها و محصولات یلدایی هم 
به چشم می خورد. انار، خرمالو، كیوی، هندوانه 
و كدو حلوایی هركدام با درصدهای مختلف در 
یك ماه اخیر رشد قیمت داشته اند كه بیشترین 
تغییر با ۱۱درصد مربوط به انار بوده است. انار كه 
شهریورماه عرضه آن با قیمت هر كیلو ۱3هزار 
تومان در میادین آغاز شد حالا ۱5.5۰۰تومان 
قیمت خورده و در مقایســه با نرخ آبان ماه كه 

۱3.9۰۰بود هم افزایش نشان می دهد. 
خرمالو هم نسبت به اول آذر 8۰۰تومان گران 
شــده و از كیلویی ۱8.7۰۰تومــان به كیلویی 
۱9.5۰۰تومان رسیده اســت. دیگر میوه های 
پرتقاضا نیز در یك ماه گذشــته رشــد قیمت 
داشته اند ازجمله سیب و پرتقال كه با وجود همه 
گفته های مسئولان ذیربط مبنی بر تولید انبوه و 
نبود هیچ گونه مشكلی از لحاظ عرضه در یك ماه 
اخیر ثبات قیمت نداشته اند. سیب قرمز از آبان 
تا امروز ۱.6۰۰تومان و سیب زرد ۱.۰۰۰تومان 
گران شده اند و حل نشدن مشكل عرضه گوجه و 
ســیب زمینی قیمت این محصولات را كماكان 
نسبت بالا نگه داشته اســت. گوجه هم اكنون 
۱۱و ســیب زمینی 9هزار تومان در میادین به 

فروش می رسد.
 

 مقایسه قیمت انواع میوه در میادین 
با میانگین سطح شهر )هرکیلوگرم به تومان(

قیمت در نام میوه
میادین

قیمت در 
سطح شهر

اختلاف 
قیمت

13.50023.00070سیب زرد
12.20021.00072سیب قرمز

9.80020.000104پرتقال
13.20021.00059نارنگی

15.80020.00026لیمو شیرین
15.50028.50083.8انار

25.00057.000128گُلابی
15.30027.00076انگور
26.95031.00015موز

13.70026.50093کیوی

تك خط خبر

جدیدترین آماری که  وزارت صنعت، معدن و 
تجارت منتشرکرده است،از افزایش ۱۴ درصدی 
تولید سیگار، كاهش ۴۶ درصدی برآورد قاچاق 
و ۴برابر شدن صادرات سیگار در نیمه نخست 

امسال حكایت دارد.

نقل قول

خسرو ابراهیمی نیا
 رئیس اتحادیه تالار های پذیرایی تهران:  

80درصد تالارهای پذیرایی تهران استیجاری 
هستند. این گروه مجبور شدند در مدت 

كرونا با وجود تعطیلی كرایه و حقوق پرسنل 
را بپردازند. همه این تالارها در مدت شیوع 

كرونا ورشكست شدند.

سید علی اصغر میرابراهیمی
رئیس اتحادیه رستوران دارهای تهران: مردم 
در شمال تهران اوقات فراغت بیشتری دارند 

و بیشتر از رستوران ها استفاده می كردند 
ولی با افزایش هزینه ها، تقاضای گشایش 
رستوران های جدید در این منطقه، بیش از 

دیگر مناطق افت كرده است.

اسداله كارگر 
رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران: با عرضه 

انبوه گوجه فرنگی از جنوب پیش بینی 
می شود كه بازار در ۲ هفته آینده متعادل 

شود، اما پیش بینی می شود نوسان قیمت 
سیب زمینی به دلیل دپوی این محصول در 

انبارها ادامه یابد.

سیدجلال نورموسوی
 سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی 

شركت ملی گاز ایران: روند مصرف گاز 
در ایران نشان می دهد؛ درست مصرف 

 نمی كنیم. برای 3-۲ماه مشكل تأمین گاز 
برای همه بخش ها وجود دارد كه باید 

مدیریت شود.
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عدد خبر

رئیــس ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت بوشــهر 
گفــت: ۲۱۰میلیارد تومان تســهیلات بند »الــف« تبصره۱۸ 
قانــون بودجه ســال۱۴۰۰ كشــور بــه بنگاه های صنعتــی این 
اســتان اختصــاص یافــت. بــه گــزارش ایرنــا، سیدحســین 
حسینی اعلام كرد: ۷۰درصد از منابع ایجاد شده برای بخش 
سرمایه در گردش و ۳۰درصد از منابع نیز برای بخش سرمایه 

ثابت با نرخ سود بانكی یارانه دار خواهد بود.

۲۱۰میلیارد تومان 

رئیس ســازمان چای كشــور گفت: ۹۷.۳درصد 
از مطالبات امســال چایكاران گیلان و مازندران تاكنون 
پرداخــت شــده اســت. بــه گــزارش تســنیم، حبیــب 
جهانساز گفت: كل نرخ تضمینی برای خرید برگ سبز 
۷6۰میلیــارد تومان بود كــه تاكنون ۷۳۹میلیــارد تومان 
معــادل ۹۷.۳درصــد از مطالبــات چایــكاران پرداخــت 

شده است.

97 درصد 

معاون سیاســی اجتماعی اســتاندار سیســتان و 
بلوچستان گفت: مجوز شیرین سازی ۵۰هزار مترمكعب 
آب دریــا در چابهار بــا هدف كاهش مشــكلات كم آبی و 
پایان جیره بندی آب صادر شد. به گزارش ایرنا، رحمدل 
بامری گفت: شــهر چابهار به  صورت جیره بندی ۲6هزار 
مترمكعب آب از آب شیرین كن كنارك دریافت می كند 

كه برای جمعیت ۱6۰هزار نفری شهر كافی نیست.

5۰ هزار

مدیرعامل شركت گاز كردستان گفت: از ابتدای 
امســال تاكنون ۲میلیاردو۱۰۰میلیون مترمكعب گاز در 
اســتان مصرف شــده كه نســبت به مدت مشــابه ســال 
گذشــته ۷درصد بیشــتر اســت. به گزارش ایرنــا، احمد 
فعله گری گفت: مشــتركان استان سال گذشــته تا این 
موقع یك میلیــاردو۳۲ میلیــون مترمكعــب گاز مصرف 

كرده بودند.

7 درصد

   با نهايت تأســف و تأثــر مطلع شـــديم همكارعزيزمان
 آقاي  آقاي حامد عسگرپور  در غم از دست دادن  پدر  
به سوگ نشسته است. براي درگذشته رحمت الهي و براي 

بازماندگان صبر از درگاه ايزد منان خواهانيم .
همکاران شما در موسسه همشهری

تسليت به همكار

خبر کوتاه

مجتبی موسوی، مدیر سد زاینده رود 
چند هفتــه پیش اعلام كــرده بود گزارش

به دلیــل كاهــش بارندگی ها فقط 
۱۴درصد سد آب دارد و ۸۶درصد مخزن آن خالی 
است؛ ذخیره ســد مخزنی زاینده رود در روزهای 
ابتدایــی آذر به ۱۶۹میلیون مترمکعب رســید؛ 
درحالی كه حجم آن در مدت مشــابه سال قبل 
۱۶۱میلیون مترمکعب و در بلندمدت )۵۰ ســاله( 
۶۲۸میلیون مترمکعب بود. این كاهش ۵درصدی 
نسبت به سال گذشــته و 73درصدی نسبت به 
بلندمدت موجب شــد با وجود انتظار كشاورزان 
اصفهانی و در شرایطی كه بهترین زمان كشت پاییزه 
آبان و اوایل آذر اســت، آب برای كشــت پاییزه 
رهاسازی نشود تا كشاورزان شرق و غرب اصفهان 
۲سال پیاپی درآمدی از راه كشاورزی نداشته باشند. 
حالا هفته ها از اعتراض كشاورزان و حمایت مردم 
اصفهان از آنها می گذرد، خبری از بازگشایی آب 
نیست، بارندگی های پاییزه هم در حوضه های آبریز 
استان نسبت به قبل كاهش قابل توجهی داشته  و 
كشاورزان و مردم روز گذشته با حضور در گلستان 
شهدای این شــهر نماز باران را به امامت آیت الله 
سیدابوالحسن مهدوی، امام جمعه موقت اصفهان 
اقامه كردند. در این شــرایط معاون امور عمرانی 
استانداری اصفهان از پرداخت قسط اول خسارت 
علی الحساب به كشاورزان استان تا پایان آذر جاری 
خبر می دهد؛ وعده ای كه به اعتقاد كشاورزان دردی 
از آنها دوا نمی كند و فقط مرهمی موقت خواهد بود.

   توافق با كشاورزان به كجا رسید؟   
معاون امــور عمرانی اســتانداری اصفهــان در ديدار با 
نمايندگان کشــاورزان اصفهان گفت: پرداخت خسارت 
به کشاورزان در اسرع وقت يكی از بندهای مورد توافق بين 
کشاورزان و اســتانداری اصفهان بود که به همين منظور 
قرار شد صنايع بيش از 1500ميليارد تومان برای جبران 
خسارت به کشاورزان پرداخت کنند که توانستيم بخش 
اعظمی از اين هزينه را دريافت کنيم و تا پايان ماه قسط اول 

به حساب کشاورزان واريز می شود.
مهران زينليــان درباره اجرای بند5 توافق کشــاورزان با 
استانداری اصفهان با موضوع تخصيص پساب بهداشتی 
با ساخت ۲تصفيه خانه در شمال و جنوب هم توضيح داد: 
۲مورد اعتبار ۴00ميليارد تومانی برای اين منظور تعيين 
شده است، اما بايد تخصيص پساب به نحوی صورت گيرد 
که امنيت و بهداشت مردم به خطر نيفتد. بخشی از پساب 
از قبل فروخته شده است و بايد روی پساب های باقيمانده 
برنامه ريزی کرد. وی از تشــكيل هر هفتــه يك کارگروه 
چهارجانبه با حضــور نمايندگان جهادکشــاورزی، آب 
منطقه ای، صنف کشاورزی و استانداری اصفهان خبر داد 
و افزود: صنف کشاورزان ۴نفر از نمايندگان خود را از غرب 

و شرق معرفی کنند.
زينليان اظهار اميدواری کرد موضوع ساماندهی رودخانه 
و مديريت پساب در روزهای آينده با برگزاری جلسه های 

مكرر با نمايندگان صنف کشاورزی به جمع بندی برسد.
معاون عمرانی اســتانداری اصفهــان همچنين پيگيری 
پرداخت خسارات به کشــاورزان و اعلام زمان بازگشايی 
زاينده رود را از ديگــر مصوبه ها خوانــد و گفت: بيش از 

1۴جلسه در کشور برای رفع مشــكل زاينده رود برگزار 
شده است و يكشــنبه هفته آينده نيز جلسه ای با مجمع 
تشخيص مصلحت نظام و معاونان وزير نيرو خواهيم داشت. 
وی با بيان اينكه قرار است همه مصوبه های شورای عالی 
آب و مصوبات ۹ماده ای اجرا شود، افزود: با توجه به اينكه 
امكان سفر همه مســئولان کشــوری به اصفهان وجود 
ندارد، وضعيت اصفهان در قالب کليپ هايی به سمع و نظر 
متوليان کشوری خواهد رسيد و درباره آن تصميم گيری 

می شود.

   حقی كه پرداخت نشد   
سد زاينده رود با ظرفيت اسمی يك ميليارد و ۴50ميليون 
مترمكعب به عنوان يكی از اصلی ترين سدهای مرکز کشور 
و تأمين کننده آب آشاميدنی، محيط زيست، کشاورزی و 
صنعت در منطقه مرکزی ايران است. اين سد قوسی شكل 
که ســال1۳۴۹ به بهره برداری رسيد در 110کيلومتری 

غرب اصفهان در شهرستان چادگان قرار دارد.
شــرق و غرب اصفهان روی هم 500هزار کشــاورز دارد 
که معيشت و کشاورزی شان وابســته به  زاينده رود است. 
آخرين بار، تير امسال بود که با بازگشايی سد زاينده رود آب 
به مدت 10روز برای جلوگيری از خشك  شدن باغ های غرب 
اصفهان در زاينده رود جاری شد و مدتی بعد اندکی آب به 
کشاورزان شرق اصفهان رسيد؛ آبی که فقط می توانست 
کشت های ريشه ای مانند درختان و يونجه ها را حفظ کند 

و کفاف کشت تابستانه را نمی داد.
 اين درحالی اســت که طبق مصوبه ها ۷۴.۳درصد آورد 
طبيعی زاينــده رود و همچنين آب منتقل شــده با تونل 

کوهرنگ يك ســهم کشــاورزان و حقابه محيط زيستی 
رودخانه و تــالاب گاوخونی اســت و ۲5.۷درصد آورده 
زاينده رود، آورده تونل دوم کوهرنگ۲ به اضافه چشمه لنگان 
و خدنگستان سهم وزارت نيروســت و دولت حق توزيع، 
فروش و بهره برداری از آن را به هر طريقی که بخواهد، دارد. 
طبق مصوبات شــورای عالی آب و هماهنگی زاينده رود، 
آورده رودخانه در سال های طبيعی 8۴5ميليون مترمكعب 
اســت که به اضافه ۲۹۳ميليون مترمكعــب آورده تونل 
کوهرنگ يك که کشاورزان پول ســاخت آن را پرداخت 
کرده اند، سهم آنهاست. شــورای تأمين اصفهان تصويب 
کرده بود در ســال زراعی 1۴00- 1۳۹۹، ۲50ميليون 
مترمكعب سهم آب برای کشــت محصولات کشاورزان 
تخصيص يابد، اما فقــط 6۲ميليون مترمكعب آن تأمين 

شده است.

   حقابه پرداخت شود
عضو هيأت مديره نظام صنفی کشاورزان اصفهان با تأييد 
اين موضوع و با اشــاره به مبلغی که قرار اســت به عنوان 
خسارت پرداخت شود به همشــهری می گويد: قرار بود 
صنايع مبلغی را به حســاب صندوق خسارت کشاورزان 
واريز کنند که هنوز رقم قسط اول مشخص نيست. پيش از 
اين هم مبالغ ناچيزی پرداخت شده بود، برای مثال امسال 
در اوايل تابستان هكتاری يك ميليون و 600هزار تومان به 
کشاورزانی که حقابه دار رودخانه هستند، پرداخت شد که 
اين رقم يك صدم درآمدی است که کشاورزان درصورت 

پرداخت حقابه می توانند داشته باشند. 
حسين محمدرضايی با بيان اينكه اين رقم ناچيز نيز فقط 
تا ۹هكتار برای هر کشاورز پرداخت شده است، می افزايد: 
هر کشاورزی که تابستان توانست ذرت يا علوفه کشت کند 
به طور ميانگين از هر هكتار 80تن علوفه برداشت کرد که 
اين علوفه را هر کيلوگرم 1500تومان سر زمين فروختند؛ 
يعنی هر هكتار می تواند 1۲0ميليون تومان برای کشاورز 
درآمد داشته باشــد و آن وقت در اين شــرايط خسارت 
يك ميليون و 600هزار تومانی برای هر هكتار کفاف چه 
چيزی را می دهد؟ او تأکيد می کند اگر حقابه کشاورزان 
به موقع و کامل پرداخت شود، آنها اولا می دانند چه چيزی 
کشت کنند و دوما درآمدشــان کافی خواهد بود و ديگر 

نيازی به جبران خسارت نيست.

   
طبق اعلام معاون عمرانی اســتاندار اصفهان صنايع قرار 
است بيش از 1500ميليارد تومان به علت جبران خسارت 
به کشــاورزان پرداخت کنند. شــرق اصفهان در حوضه 
زاينده رود 1۲0هزار هكتار زمين کشاورزی دارد و با درنظر 
گرفتن حدودی همين عــدد در غرب اصفهان، ۲۴0هزار 
هكتار زمين کشــاورزی در حوضه زاينده رود مشــمول 
خسارت تعيين شده می شــود؛ درصورت پرداخت کامل 
خســارت و تقســيم آن بين همه زمين های کشاورزی 
شرق و غرب، سهم هر هكتار 6ميليون و ۲50هزار تومان 
می شــود. اين در حالی اســت که کشــاورزان درصورت 
کشــت محصول از هر هكتار 1۲0ميليون تومان درآمد 
خواهند داشت؛ 1۹برابر خســارت تعيين شده که هنوز 
 مشــخص نيســت چه زمانی و به چه صورتی قرار است

 پرداخت  شود.

كشاورزان اصفهان چقدر خسارت می گیرند؟
قرار است بيش از 1500ميليارد تومان به علت جبران خسارت به کشاورزان پرداخت کنند که سهم هر 

هكتار فقط 6ميليون تومان می شود

   نماز باران در اصفهان
كمبود بارش در سال های گذشــته شرایط سختی را 
برای مردم به ویژه كشــاورزان اصفهانی ایجاد كرده 
است و به همین دلیل روز گذشته )جمعه ۱۹آذر( مردم 
اصفهان در كنار كشاورزان با استغاثه به درگاه خدای 
متعال طلب نزول بارش رحمت الهی كردند. نماز باران به 
امامت آیت الله سیدابوالحسن مهدوی، امام جمعه موقت 

اصفهان در جوار شهیدان سرافراز اصفهان اقامه شد.

به دلیــل كاهــش بارندگی هــا 
زاینــده رود ســد  ۱۴درصــد   فقــط 
  آب دارد و ۸6درصــد مخــزن ســد

خالی است.

       ۸۶    درصد

هــر كشــاورزی كــه تابســتان 
توانست كشت كند به طور میانگین 
 از هــر هكتــار ۱۲۰میلیــون تومــان 

درآمد داشت.

۱۲۰میلیون تومان

بــرای  كشــور  در  ۱۴جلســه 
رفع مشــكل زاینــده رود برگزار شــده 
است و یكشنبه جلســه  بعدی برگزار 

می شود.

۱۴جلسه

اصفهــان  تأمیــن  شــورای 
تصویب كرده بود امسال ۲۵۰میلیون 
مترمكعــب ســهم آب بــرای كشــت 

تخصیص یابد.

۲5۰میلیون

هكتــاری  تابســتان  اوایــل 
یك میلیــون و 6۰۰هــزار تومــان بــه 
كشــاورزانی كــه حقابــه دار رودخانــه 

هستند، پرداخت شد. 

۱۶۰۰۰۰۰   هزار

عكس خبر

 برداشت زعفران از مزارع مازندران 
همیشه كشت زعفران به خطه خراسان خلاصه می شد، اما مازندران هم 

استعدادهای بالقوه ای دارد و چند سالی است كشاورزان مازندرانی آستین 
همت را بالا زده اند و شعار اقتصاد مقاومتی را در تولید زعفران در این استان 

جامه عمل پوشانده اند.

منبع: فارس

افزایش ۶۱درصدی صادرات از بازرگان 
مديــرکل گمرك بــازرگان در 
آذربايجان غربی گفت: امســال 
106هزار و 551تــن کالا از اين 
مرز صادر شده که نسبت به مدت 
مشابه پارسال 61 درصد افزايش 
دارد. به گــزارش ايرنــا، رامين 

ظهيری اظهار کرد: اين محصولات شامل اقلام پتروشيمی، نباتی، 
کشاورزی، سنگی، اشيای سراميكی و شيشه ای، قراضه و ضايعات 

از آهن و فولاد و محصولات نساجی است.

پلدشت، میزبان ۶هزار پرنده 
رئيس اداره حفاظت محيط زيست 
پلدشــت در آذربايجــان غربی 
گفت: تالاب های اين شهرستان 
ســالانه پذيرای بيش از 6هزار 
پرنــده بومــی و مهاجــر برای 
زمســتان گذرانی هســتند. به 

گزارش ايرنا، ميثم رحمتی افزود: سالانه بين 60 تا ۷0 نوع پرنده 
آبزی و کنار آبزی در اين مكان ها فرود می آيند و اصلی ترين گونه  

غازپيشانی سفيد هستند.

خسارت ۹میلیاردی خشکسالی به خراسان شمالی
مديرکل دفتــر مديريت بحران 
اســتانداری خراســان شمالی 
گفت: خســارت خشكسالی به 
بخش های مختلف استان ۹هزار 
ميليارد ريال برآورد شــده، اما 
هنوز ريالی برای مديريت بحران 

به دستمان نرسيده است. به گزارش ايرنا، جواد نظری اظهار کرد: 
از اين ميزان فقط 500 ميليارد ريال اعتبار مربوط به کاهش اثرات 
خشكسالی برای بخش آب و فاضلاب مصوب شده و مابقی اعتبار 

مديريت بحران تاکنون مصوب نشده است.

خراسان رضوی 7۰۰ واحد تعطیل دارد
استاندار خراسان رضوی گفت: 
در حال حاضر خراسان رضوی 
۴۷00واحد توليــدی فعال و 
۷00واحد تعطيل دارد که لازم 
اســت اين واحدهای تعطيل 
دوباره فعال شــود. به گزارش 

ايســنا، يعقوب علی نظری افزود: بــرای جلوگيری از تعطيلی 
واحدهای توليدی بايد بهره وری آن را به ســطح حداکثر ارتقا 
داد و اگر در اين ميان واحد راکدی امكان فعاليت مجدد ندارد، 

آن را حذف کرد. 

سازمان بهداشــت جهانی در تازه ترین 
گزارش هفتگی خود اعلام كرده   كه سویه پیگیری

جدید كرونا در ۵7كشور جهان ردیابی و 
شناسایی شده است؛ در آخرین مورد هم علاوه بر چند 
كشور آسیایی كه پیش از این اومیکرون را شناسایی 
كرده  بودند، پاكستان اعلام كرد نخستین مورد ابتلا 

به سویه جدید در این كشور دیده شده است.
با توجه به مراوده های بالای تجــاری و فامیلی بین 
۲كشور ایران و پاكستان در 3مرز رسمی و یك بازارچه 
مرزی، نگرانی ها از ورود سویه جدید از جنوب شرقی به 
كشور افزایش یافته است؛ اتفاقی كه قبلا درباره سویه 
دلتا هم رخ داده بود؛ به طوری كه همین چند ماه پیش 
شناسایی دلتا در هند و پاكستان، استان های شرقی را 

به حالت آماده باش درآورد.

   آماده باش در پاكستان 
در حالی ابتلای يك زن پاکســتانی بــه ويروس کرونای 
اوميكرون که به تازگی از خارج کشــور به کراچی مرکز 
ايالت سند آمده است، تأييد شده که رسانه های پاکستانی 
۲هفته پيش اعلام کردند با توجه به رفت وآمد شهروندان به 
کشورهای مختلف آفريقايی در اين کشور آماده باش اعلام 
شده است. ستاد ملی مديريت عمليات مبارزه با کرونا در 
پاکســتان)NCOC( در اقدامی فوری هرگونه پرواز از 
6کشــور آفريقايی به علاوه هنگ کنگ بــه فرودگاه های 
پاکستان يا سفر از مبدا اين کشورها را به طور کلی ممنوع 

اعلام کرده بود.

   در انتظار تصمیم ستاد ملی
حالا هر چند طبق اعلام مسئولان سيستان وبلوچستان، 
مورد شناسايی شده اوميكرون در نزديكی مرز ايران نيست، 
اما احتمالا تصميم های جديدی برای کنترل بيشتر روی 

مرز با اين همسايه گرفته خواهد شد.
معاون امنيتی، انتظامی استاندار سيستان وبلوچستان در 
اين باره به همشهری می گويد: تيم های بهداشتی در مرزها 
مستقر هستند و ورود و خروج رانندگان ترانزيت و مسافران 
قانونی را با تست  پی سی آر و همچنين کارت واکسن کنترل 
می کنند. در واقع تصميم های ما و کنترل روی مرز محدود 

به سويه خاصی نيست و به صورت مستمر انجام می شود.
محمدهادی مرعشی اما تأکيد می کند اگر آمار بيماری با 
سويه جديد در پاکستان افزايش يابد، وضعيت اين کشور 
قرمز شود يا موارد شناسايی شده در بستر مرز و در نزديكی 
ايران باشــد، با تصميم گيری ســتاد ملی مقابله با کرونا 

محدوديت های جدی تری اعمال خواهد شد.
وی با بيان اينكه هنوز دســتور کشــوری برای تشــديد 
نظارت ها نرسيده اســت، اظهار می کند: در تجربه قبلی 

آمار بيماران مبتلا به  سويه دلتا در هندوستان و پاکستان 
افزايش يافت و به همين دليل با هماهنگی با ۲کشــور و 
در تعامل با وزارت امور خارجه به جز ترانزيت کالا ورود و 
خروج مسافران از همه مرزهای شرقی در ۳استان ممنوع 

شد. هم اکنون اما هنوز به اين مرحله نرسيده ايم.
معاون امنيتی، انتظامی استاندار سيستان وبلوچستان با 
بيان اينكه جلسه ستاد ملی و بعد از آن ستاد استانی مقابله 
با کرونا هر شنبه برگزار می شود، ادامه می دهد:  احتمالا در 
جلسه امروز)شنبه ۲0آذر( درباره اوميكرون تصميم های 

جديد گرفته خواهد شد.

در سيستان وبلوچستان ۳مرز رسمی ريمدان، پيشين و 
ميرجاوه و همچنين بازارچه مــرزی کوهك محل تردد 

تاجران و مسافران بين ايران و پاکستان است.

نظارت بر مرزها ادامه دارد
پيش از اين هم رئيس دانشگاه علوم پزشكی اهواز اعلام 
کرده بود که با توجه به قــدرت انتقال 10برابر اوميكرون 
نسبت به دلتا، مرزها با شدت مراقبت شوند تا از ورود اين 
سويه به استان های دارای مرزهای زمينی، دريايی و هوايی 
جلوگيری شــود.فرهاد ابول نژاديان در اين باره می گويد: 
اين گونه تاکنون 50جهش پيدا کرده   که ۳0جهش از اين 
تعداد روی اســپايك های ويروس بوده درحالی که ميزان 
جهش دلتا محدود بوده اســت.جميل صادقی فر، معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشــكی ايلام هم از کنترل های 
بهداشتی در مرز مهران برای پيشگيری از شيوع اوميكرون 
خبر می دهد و می گويد: کنترل بهداشتی در مرز مهران 
در حال انجام اســت؛ مردم نيز بايد خيلی رعايت کنند. 
 احتمال اينكه اين ســويه به رغم همــه مراقبت ها وارد

کشور شود، خيلی زياد است.

   
گيلان و مازندران، بوشهر، هرمزگان، آذربايجان شرقی و 
غربی، خراسان  های شمالی، جنوبی و رضوی، کردستان، 
کرمانشــاه و اردبيل هم ديگر اســتان های مرزی کشور 
هستند که با توجه به داشــتن مرزهای متعدد می توانند 
محل ورود ســويه جديــد اوميكرون باشــند؛ هرچند 
کارشناسان تأکيد می کنند ورود اين سويه به کشور قطعی 
اســت و تنها راه مقابله با آن افزايش آمار واکسيناسيون 

خواهد بود.

سیستان وبلوچستان،  هم مرز با اومیکرون

 18استان بدون فوت كرونایی

 روز پنجشنبه)۱۸آذر(۱۸اســتان كشــور 
مــرگ یــك  حداكثــر  یــا  صفــر   شــاهد 

كرونایی بودند. 
در لرستان، گیلان، گلستان، قم، مركزی، 
خراسان شــمالی  بوشــهر،  هرمــزگان، 
مــرگ   از  مــوردی  هیــچ  ســمنان  و 
بیمــاران كرونایــی گــزارش نشــده و در 
سیستان وبلوچســتان، خراســان جنوبی، 
زنجــان، كهگیلویــه و بویراحمــد، قزویــن، 
اردبیــل، همــدان، مازنــدران و خوزســتان 
فقط یك مورد مرگ ومیر بیماران كرونایی 

ثبت شده است.
هم اكنون ۲شهر كشور در وضعیت قرمز، 
۹شــهر در وضعیت نارنجی، ۱۵۳شــهر در 
وضعیــت زرد و ۲۸۴شــهر در وضعیت آبی 

قرار دارند.

با شناسايی مورد مبتلا به سويه اوميكرون در پاکستان نگرانی ها از ورود ويروس جهش  يافته از مرزهای شرقی کشور افزايش يافته است
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گردشگري و روز جهاني كوهستان

شعار امسال روز جهاني كوهستان 20آذر 
)11دسامبر( »كوه گردشگري پايدار« است. 
گردش و ورزش در محيط هاي كوهستاني، 
بخش بسيار مهمي از صنعت گردشگري را شــكل مي دهند؛ اسكي، 
كوهنوردي، پياده روي، ســنگ نوردي، غارپيمايي، پــرش از ارتفاع و 
چندين فعاليت ديگر در محيط هاي كوهستاني انجام مي شوند و مجموع 
اين فعاليت ها، 15 تا 20 درصد صنعت گردشــگري جهان را تشكيل 
مي دهند. انسان به طور غريزي، به دليل پيشينه صدها هزار ساله  تلاش 
براي گردآوري خوراك، كشش ذاتي به پيمايش بلندي ها دارد و از همين 
رو در نهاد خود از ديدن كوه و تپه لذت مي برد. كوهستان به دليل آنكه 
زيستگاه ديرينه  انسان بود، بستر ميراث فرهنگي متنوع است. در ايران 
مي توان از   قلعه هاي محل زندگي، قلعه هاي ديدباني و نظامي، نيايشگاه ها 
و امامزاده هايی نام برد كه حامل بخش مهمي از يادگار تمدني هستند. 
سازمان كشاورزي و خواربار جهاني )FAO( كه نهاد بين المللي مسئول 
روز جهاني كوهستان است، گردشگري پايدار در كوهستان را موضوع 
سالِ پيش رو تعيين كرد. منظور از واژه »پايدار« اين است كه از محيط 
كوهستان به شيوه اي بهره برداري شود كه استفاده از آن براي نسل هاي 
آينده با همين كيفيت ممكن باشد و  چشم انداز طبيعي، پوشش گياهي، 
حيات وحش، آثار فرهنگي و شيوه هاي معيشتي ارزشمند و جذاب جامعه 
كوه نشين آسيب نبيند. گردشگري پايدار مي تواند به حفظ سرزندگي 
سكونتگاه هاي انساني ياري رساند، ايجاد اشتغال كند و با ارتقای معيشت، 
به اقتصاد ملي كمك كند. بهره كشي از منابع طبيعي مانند آب و خاك را 
كاهش دهد و جلوه هاي متنوع زندگي كوه نشينان مانند جشن ها، كوچ 
و خوراك را حفظ كند. در 2 سال گذشته، همه گيري كروناآسيب جدي 
به گردشگري وارد ساخت و در بســياري نقاط سبب فشار مضاعف به 
منابع طبيعي شد. اينك شرايط  به سويي مي رود كه مي توان دوباره براي 
گردشگري كوه برنامه ريزي كرد. در ايران، درآمدزايي واقعي و مؤثر براي 
اقتصاد ملي نيز به ايجاد اصلاح در روابط خارجي نياز دارد تا گردشگران 
خارجي جذب و ارز وارد كشور شــود. در اين صورت، مي توان اميدوار 
بود چشم اندازهاي طبيعي البرز و زاگرس و ديگر كوهستان ها در كنار 
جاذبه هاي پرشمار فرهنگي، بخش قابل توجهي از اتكا به منابع بسيار 
محدود آب را كاهش دهد و جايگزين كشاورزي و دامپروري متداول شود. 
براي موفقيت در اين زمينه، وظيفه  دستگاه هاي حكومتي و مردم عادي 
است كه در حفاظت از طبيعت و آثار فرهنگي باقي مانده در محيط هاي 
كوهستاني كشور بكوشند. شوربختانه آن نوع گردشگري كه در سال هاي 
اخير در منطقه هاي خوش آب وهواي كوهستاني و مسيرهاي سخت گذر 
قله ها رواج يافت، بيشتر به لشگركشي به طبيعت شبيه است و موجب 
فرسايش خاك حساس كوه، آتش ســوزي، ريخت وپاش زباله، ترويج 
ساخت وساز و ماشيني كردن گردشگري با ساخت تله كابين و جاده كشي 
شد. از اين رو ضروری است يك بازنگري جدی در  مديريت گردشگري 

صورت گيرد و ضوابطي براي كوه گردي تدوين و با جديت اعمال شود.

عباس محمدي
ديده بان كوهستان

تك خط خبر

 2پلاك گاو بالدار كه يكي از آنها با سر 
ميراث 
انسان و كاملا ســالم است و ديگري با  فرهنگي

شكســتگي بخشــي از اجزاي اين اثر 
باستاني فروخته شده، به ترتيب به قيمت يك ميليون و 
900هزار پوند و بيش از يك ميليون و 650هزار پوند  در 
حراج كريســتی لنــدن به فروش رســيده اســت. 
بدين ترتيب 2پلاك زرين گاو بالدار هخامنشي كه يكي 
از آنها گاو بالدار با سر انسان است، در اين حراج به قيمت 
حدود 3ميليون و 550هزار پوند انگليس؛ يعني بيش از 

144ميليارد و 130ميليون تومان فروخته شده است.
گاوهاي بالدار زرين هخامنشي كه در چند روز گذشته 
توسط حراج كريســتي لندن به فروش رفته براساس 
اعلام اين حراجي از حفاري هاي سال 1920در همدان 
به دســت آمده و پس از آن بــه دارايي هاي مجموعه 

موريس ويدال نيويورك در ســال 1948افزوده شده 
است. اين اشيا پيش تر در ســال  1948 همراه ديگر 
آثار تاريخي ايران و برخــي مجموعه هاي موزه لوور و 
مجموعه هاي خصوصي در موزه سرنوشي در پاريس 
به نمايش گذاشته شده بود. تصاوير اين دو اثر زرين كه 
به تازگي در لندن به حراج گذاشته شده در كتاب آثار 
تاريخي همدان در سال 1332انتشار يافته و همچنين 
در ســال 1957مجله مطالعات خاورميانه در مطلبي 
با عنوان »جواهرات هخامنشــي در مؤسسه شرقي« 
تصاوير و توضيحات مربوط به هر دو پلاك را منتشــر 

كرده است.
فعالاني كه بازار فروش اشياي باستاني در كشورهاي 
ديگر را رصد مي كنند به همشهري خبر داده اند كه از 
مدت ها قبل موضوع فروش اين دو اثر زرين هخامنشي 
در حراج كريستي را به اطلاع وزارت ميراث فرهنگي 
رســانده بودند، اما هيچ اقدامي براي جلوگيري از اين 
حراج و تلاش براي بازگرداندن اين دو اثر هخامنشي به 

ايران صورت نگرفته است.
اين در حالي است كه پيش تر و هنگام حراج سرديس 
سرباز هخامنشــي متعلق به پلكان تخت جمشيد در 

نيويورك زماني كه يك دانشجوي ايراني تصوير جلد 
كاتالوگ اين حراج را كه سر سرباز هخامنشي متعلق 
به پلكان تخت جمشيد بود، منتشر كرد، تلاش حقوقي 
ايران براي بازگرداندن اين اثر آغاز شــد و ســرانجام 
سرديس هخامنشــي در مدت زماني كوتاه براساس 

قوانين بين المللي به ايران مسترد شد.
حراج كريستي اما چكش خود را براي فروش گاوهاي 
بالدار طلايي به جاي مانده از دوران هخامنشــي كه 
تاريخ گذاري آنها به دوران ســلطنت اردشير دوم در 
فاصله ســال هاي 404تا 359پيش از ميلاد در ايران 
بازمي گردد و بدين ترتيب متعلق به بيش از 2500سال 
پيش هستند، فرود آورد و اين آثار را به قيمت بيش از 

144ميليارد تومان فروخت.
جالب آنكه حراج كريستي اعلام كرده اين آثار را از خارج 
از انگلســتان براي فروش آورده و به دليل تحريم هاي 
آمريكا در خريد »آثار صنايع دستي متعارف« از قبيل 
فرش، منسوجات، اشياي تزييني و ابزار علمي ايران، 
امكان فروش گاوهاي بالدار هخامنشي به افراد 
آمريكايي وجود ندارد. افراد 
غيرآمريكايــي كه مايل به 

خريد اين آثار و ورود آنها به ايالات متحده آمريكا هستند 
نيز بايد براي دريافت مجوز اوفك درخواست مي دادند 

كه اين درخواست  ماه ها به طول مي انجامد.
 اين دو پلاك هخامنشــي در ســال 1948همراه با 
23قطعه از آثار باستاني ايران كه از حفاري هاي همدان 
به دســت آمده بود، در موزه سرنوشــي پاريس و در 
نمايشگاهي با عنوان »بخشي از كشفي باشكوه از اشياي 

طلاي دوران هخامنشي« به نمايش گذاشته شد.
ســياحان و مورخان يونانــي، مانند »ديــودوروس 
ســيكولوس« و »كوئينتوس كورتيــوس«، جزئيات 
خيره  كننده اي را از استفاده فراوان از طلا در ايران دوران 
هخامنشي هم براي استفاده شخصي و هم براي تزيينات 
دربار هخامنشي نوشــته اند. ديودوروس سيكولوس 
نوشته است كه اسكندر مقدوني ساختمان هاي كاخ 
تخت جمشيد را براي به دست آوردن گنجينه فلزات 
گرانبهاي آن غارت كرد. به نوشــته اين مورخ يوناني، 
تخمين زده مي شود كه اســكندر مقدوني 2500تن 
فلزات گرانبهاي تخت جمشيد همچون آثار زرين اين 

بناي هخامنشي را غارت كرده است.
در مورد 2پلاك زرين هخامنشي با نقش گاو بالدار 

نيز كه اخيرا در حراجي كريستي به فروش رفته است، 
اين دوپلاك به همراه يك كتيبه طلايي يافت شده اند 
كه قدمت آن به دوره اردشير دوم هخامنشي مي رسد. 
باستان شــناس ها معتقدند 2پلاك زريني كه توسط 
حراج كريستي لندن فروخته شده مربوط به تزئينات 

مرتبط با مبلمان ها، درها يا سپر نظاميان بوده است.
گاو بالدار يا لاماسو كه پيكره هاي مرتبط با آن در دروازه 
ملل تخت جمشيد نيز قرار دارد، موجوداتي افسانه اي 
هســتند كه براي محافظت از تخت جمشيد در اين 
محوطه قرار داده شــده اند و در تزئينات هخامنشي 
استفاده زيادي داشته اند. لاماسوها يا حيوانات بالدار 
نظير گاو يا شير بالدار مشخصه هنر هخامنشي هستند 
كه حراج كريستي توانسته اســت در سكوت خبري 
2نمونه از تزئينات هنر هخامنشي را به قيمت بيش از 
144ميليارد تومان به خريداري كه نام او را اعلام 

نكرده است، بفروشد. 

   چوب حراج  کریستی 
بر آثار هخامنشی و اشکانی
   2پلاك زرين گاو بالدار هخامنشي  144ميليارد تومان فروخته شد

   ريتون  باستاني و پلنگ اشكانی بيش از 3ميليارد تومان قيمت خورد

اثر ديگري كه حراجي كريســتي چكش حراج 
خود را بر ســر آن فرود آورد، يك پلنگ زرين 

متعلق به دوره اشكاني اســت كه متعلق به مجموعه آثار 
پرنســلي اســت. تاريخ گذاري اين اثر كــه آناتومی بدن 
آن بيشــتر به يوزپلنگ شــباهت دارد  به قرن اول هجري 
بازمي گــردد كه حراج كريســتي آن  را به ســقف قيمتي 

74هزار و 500پونــد، يعني بيش از 3ميليــارد تومان براي 
فروش گذاشت.

حراج كريســتي همچنين يك ريتون ســفالي 
ايران با نقش گاو را از كلكسيون خانواده جيان 
كارلو گيابو ايتاليايي كه تخمين زده مي شــود 
متعلق به اوايل هزاره اول قبل از ميلاد مســيح 
اســت و 19ســانتي متر ارتفاع دارد، با قدمت 
حدود 3هزار ســال و با قيمت حــدود 18هزار 
پوند انگليس معــادل 730ميليون و 800هزار 
تومان به حراج گذاشــت. در مشخصات اين اثر 

از فردي به نام رفيع سليماني نام برده شده 
است كه احتمال مي رود ريتون سفالي را در 

اختيار دكتر گيابو قرار داده باشــد. ريتون هاي 
شبيه به آنچه حراج كريســتي از گنجينه آثار 
باســتاني ايران به حراج گذاشــته است بيشتر 
از كاوش هــاي باستان شناســي و حفاري هاي 
غيرمجاز در اســتان هاي شمالي كشور ازجمله 

گيلان به دست آمده اند.

محمد باريكاني
دبير گروه زيست بوم

حراج كريســتي در لندن در تازه ترين اقدام خود در فروش آثار 
تاريخي 3اثر باستاني قاچاق شــده از ايران را در تاريخ 8دسامبر 
به حراج گذاشــت. به گزارش همشــهري، حراج كريستي لندن 
2پلاك زرين گاو بالدار هخامنشــي متعلق به دوران اردشــير 
دوم هخامنشــي را به همراه يك ريتون متعلق به هزاره اول قبل 

از ميــلاد و يك پلاك پلنــگ طلايي متعلق 
به دوره اشــكاني به حراج گذاشت. خبرنگار 

همشــهري از اين حراج مطلع شده اســت كه پلاك هاي زرين 
گاو و انســان بالدار هخامنشي فروخته شــده و حراج كريستي 
 نيز حاضر به اعلام نام خريدار و فروشــنده اين اشــيا نيســت.
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نگاه

هر ساعت از روز اگر از بلندي به شهر نگاه كنيد، بزرگراه ها، 
ميادين، خيابان هاي مركزي شهر و حتي روي پل هاي تازه 
ساخته شده را خواهيد ديد كه در آنها خودروها پشت سر 
هم در صفي طولاني به كندي در حال حركت هستند؛ 
هرچند كه با مطالعه تاريخ اين معضل شــهري مي توان 
نتيجه گرفت كه ترافيك تهران مسئله ديروز و امروز نيست 
و سبقه طولاني آن به ســال1335 برمي گردد؛ به همان 

سال هايي كه مهاجرت به تهران شدت گرفت و روزبه روز 
بر تراكم جمعيت اين كلانشهر افزوده شد. به عبارتي از 
همان ســال ها تا به امروز موضوع تردد و ترافيك مسئله 
مديران شهري و دولتمردان بوده اســت. اين روند طي 
سال ها همچنان ادامه داشت تا اينكه امروزه شهر كاملا 
به صورت خودرومحور ديده مي شود و اين موضوع بر همه 
عرصه هاي ديگر ازجمله كمبود پاركينگ، فضاي ترددي، 

آلودگي هوا و حمل ونقل عمومي نيز تأثير گذاشته است. 
در همين راستا، عليرضا زاكاني، شهردار تهران از نخبگان 
خواسته تا براي حل اين معضل بزرگ، وارد ميدان شوند: 
»در مجموعه شــهرداري تهران هيأتي انديشه ورز را با 
حضور نخبگان گردهم آورده ايم تــا در حوزه ترافيك و 
حمل ونقل شهري تهران اقدامات مختلف و تأثيرگذاري 

صورت بگيرد.« 

ترافیک سنگین تهران 
15درصد دیگر زیاد می شود

تغيير رفتار شهروندان براي استفاده از خودروي شخصي، بازگشايي نمايشگاه ها و اعمال 
شيوه هاي سنتي، ترافيك معابر پايتخت را به شدت افزايش داده است

نه تعداد خودروها آنچنان زياد شده و نه تغيير خاصي در ساعات كاري اداره ها و مراكز آموزشي و محدوديت هاي طرح ترافيك 
رخ داده، اما ترافيك تهران 2هفته اي مي شود كه به شكل سؤال برانگيزي افزايش يافته است؛ به گونه اي كه بيشتر خيابان هاي 
شهر در همه ساعات شبانه روز با ترافيك درگير هستند و ديگر نمي توان ادعا كرد تنها در ساعاتي ترافيك شديد دارند. 
ترافيك در معابر شمال و مركز شهر به ويژه مناطق يك، 2، 5، 6، 11 و 12 آنقدر زياد شده كه آمارهاي شركت كنترل ترافيك تهران و نقشه هاي پايش و رصد خيابان ها، از 
ترافيك پرحجم يا سنگين 20ساعته در چند منطقه پايتخت حكايت مي كنند. به همين خاطر است كه ميانگين اتلاف وقت شهروندان در ترافيك روزانه، در حال ثبت 
ركوردي تازه است؛ چراكه تا اواخر تابستان اين ميزان 31دقيقه به ازاي هر پايتخت نشين در شبانه روز بود، اما اكنون اين رقم به بالاي 42دقيقه رسيده است. جالب 

اينجاست كه طي 3ماه اخير، آمار تعداد خودروهاي فعال تهران چندان تغيير محسوسي نكرده، اما اتلاف وقت 35درصد رشد داشته است.

    زهرا كريمی 
خبر نگار

در اين بين، محمدحسين حميدي، رئيس پليس راهور 
تهران بزرگ علت را به اقبال كمتر شهروندان براي استفاده 
از حمل ونقل همگاني ارتباط داد و به همشهري گفت كه 
اگر مراكز آموزشــي به صورت 100درصدي باز شوند، 
ترافيك از الان سنگين تر هم مي شود: »اگرچه اكنون با 
محدوديت هاي كرونايي مثل گذشته روبه رو نيستيم، اما 
هنوز مردم استقبال كمتري از حمل ونقل عمومي داشته 
و همچنان به استفاده از خودروي شخصي تمايل دارند.« 
او در عين حال عنوان كرد كه ميزان جمعيت شهر و تعداد 
خودروها طي 2سال اخير افزايش يافته است. حميدي 
گفت: »طي 2سال اخير جمعيت تهران 22درصد و تعداد 
خودروها و موتورسيكلت هاي شــهر 18درصد افزايش 
داشته است. اگر نسبتي بين جمعيت و تعداد خودروهاي 
امروزه با 2ســال پيش برقرار كنيم، بايد انتظار ترافيك 
بيشتر از اين را مي داشتيم؛ بنابراين اگر شرايط كاملا به 
قبل از كرونا برگردد 15درصد حجم ترافيك فعلی بيشتر 
هم می شود.به اين دليل كه مراكز آموزشي به طور جدي 
بازگشايي نشده اند و صرفا مشاغل تجاري و اداري فعال 
هستند؛ يعني اگر شرايط به قبل از كرونا بازگردد، ترافيك 

بيشتر از ايني كه هست مي شود.«
آنچه از صحبت هاي رئيس پليس راهور مي توان برداشت 
كرد، اين است كه در بازه 2ساله تعداد خودروها و جمعيت 
شهر تهران افزايش چشمگيري داشته؛ با اين حال سؤال 
اينجاست كه چرا در هفته هاي اخير يكباره ترافيك شهر، 
شديدتر شده؟ احتمالا پاسخ به تغيير رفتارهاي شهروندي 
ربط پيدا مي كند كه طي اين 2سال به مرور رخ داده است. 
سردار حميدي اگرچه مستقيما به چنين موضوعي اشاره 
نكرد، اما يكي از راهكارها را اعمال محدوديت هاي ترافيكي 
جديد دانست. او گفت: »براي آينده اي نزديك كه ترافيك 
بيشــتر هم مي شــود، مجبوريم تمهيدات و طرح هاي 
جديدي را درنظر بگيريم؛ بنابراين ساعت و محدوده طرح 
ترافيك را افزايش خواهيم داد و ساعت به قبل از شرايط 
كرونايي بازخواهد گشت. ساعت طرح ترافيك در شرايط 
عادي و قبل از شيوع بيماري از 6و نيم صبح تا 7بعدازظهر 
بود، اما اكنون، هنوز چنين اقدامي ضرورت پيدا نكرده و 
مي شود با همين وضع موجود سطح شهر را مديريت كرد. 
ناگفته نماند پس از برداشــتن محدوديت ها هنوز مردم 
استقبالي مثل گذشته از حمل ونقل عمومي نكرده اند و 
تمايل به استفاده از وسيله شخصي دارند. بنابراين به طور 
حتم افزايش ساعت طرح ترافيك، ايجاد محدوديت طرح 
ترافيك و راهكارهاي اســتفاده حداكثري از حمل ونقل 
عمومي در دستور كار قرار خواهد گرفت تا شاهد كاهش 

استفاده از خودروي شخصي در خيابان ها باشيم.«

برپايي نمايشگاه ها؛ يكي از دلايل
با وجود همه كاســتي ها، آنچه براي رسيدن به نتيجه 
واحد مهم به شمار مي آيد، هماهنگي بخش هاي مختلف 
مديريتي و تصميمات مديران با يكديگر است. در اين باره 
رئيس پليس راهــور تهران بزرگ مثالي از بازگشــايي 

نمايشگاه هاي تهران از 2 ماه گذشته در مناطق شمالي 
تهران زد و گفــت: »برپايي مجــدد رويدادهاي بزرگ 
نمايشگاهي در نمايشگاه بين المللي تهران مشكلاتي را 
ايجاد كرده است، اما براي حل اين معضل موفق شديم 
با به كارگيــري راهكارهايي مانند تغيير روز و ســاعت 
برپايي نمايشگاه ها و تغيير زمان شروع و پايان نمايشگاه 
شاهد تأثير بهتري نسبت به ماه گذشته باشيم؛ بنابراين با 
همكاري و مشاركت مي توان راه حلي براي مسئله يافت.« 
او افزود: »تمهيداتي كه پليس تا به اكنون انديشيده عمدتا 
تزريق نيروي انساني و استفاده از آنها در خيابان هاي شهر 
بوده است. خوشبختانه ســاير بخش ها به پليس كمك 
كردند تا پليس به صورت ســنتي بتواند با نيرو و عامل 
انساني در سطح شهر بيشتر حضور داشته باشد و خلأ و 
كمبودهايي را كه در حوزه سامانه ها و سيستم ها داريم با 
استفاده از نيروي انساني پر كند. اما اين طرح ها تأثيرات 
كوتاه مدتي را به دنبال دارد. اگر قرار است براي بلندمدت 
كاري انجام شود بايد توسعه سامانه ها و سيستم ها را در 
دستور كار قرار داد. شهر هوشمند شهري است كه بدون 
حضور فيزيكي پليس مديريت ترافيكي شــهر صورت 
بگيرد و پليس در نقاط مورد نياز مســتقر شود. حضور 
پليس از ابتــداي صبح قبل از جريــان ترافيك و بعد از 
جريان ترافيك حدود ساعت 10شب طرح خوبي براي 

دنياي امروز نيست.« 

خودرو روزانه 8/600/000
در تهران تردد می كنند

75
خودروها به صورت 

غیرقانونی وارد محدوده 

طرح ترافیك می شوند

1/600/000
خودرو روزانه از شهرهای 
اقماری به تهران می آیند

43
میزان افزایش خودروسواری 
تهرانی ها نسبت به 3سال 

گذشته است

   چرا طرح ترافیک باید تغییر كند؟

طي 2سال گذشته)آبان98 تا آبان1400( 
شــهرداري تهران بــا در نظر گرفتن 
4ساعت غيرپيك در بازه روزانه اجراي 
طرح ترافيك كرونايي سبب شد تا در 
ميان   روز، شهروندان به انجام سفرهاي 
غيرضروري و غيرشــغلي با خودروي 
شخصي ترغيب شــوند. به بيان ديگر 
در يك بازه 4ساعته از شبانه  روز يعني 
فاصله ساعات 10:30 تا 14:30، با عنوان 
ســاعات غيرپيك ترددي، شهروندان 
مي توانند با پرداخت حدود 10 تا 20هزار 
تومان در حلقه اول يــا دوم محدوده 
مركزي شهر با خودروي شخصي تردد 
كنند. بنابراين عوارض ترافيك در اين 
بازه زماني به طور ميانگين نصف هزينه 
استفاده از تاكسي  هاي اينترنتي است 
كه طبيعتا افزايش استفاده از خودروي 
شخصي را به همراه دارد. بنابراين چنين 
رقمي بازدارندگي لازم را نسبت به انجام 
سفر غيرضروري با خودرو به مركز شهر 
ايجاد نمي كند و نياز است تا شيوه اجراي 

طرح ترافيك تغيير كند.

يك ميليون مسافر حمل ونقل عمومی 
باز نگشته اند

قبــل از كرونا و حدود 2ســال قبل اســتفاده روزانه مــردم از مترو به 
يك ميليون و 800هزار نفر در روز مي رســيد. وقتي كرونا شــروع شد 
به دليل رعايت فاصله اجتماعي و پروتكل ها اين تعداد به كمتر از 800 
الي 900هزار نفر در روز رسيد. مدارس تعطيل شدند و امور بعضي ادارات 
به شكل دوركاري درآمدند. مردم هم ســفر ها و كار هاي غيرضروري را 
كاهش دادند. بعد از اينكه واكسيناسيون در اوايل امسال و مخصوصا در 
تابستان به صورت جدي اجرا شد، مردم هم دوباره برخي سفر هاي درون 
شهري را از سر گرفتند. در يكي، دوماه گذشته مقداري از دوركاري ها لغو 
و بعضي مراكز آموزشي فعال شدند. متأسفانه از آن يك ميليون نفري كه 
قبلا از مترو استفاده مي كردند، فقط 200،300هزار نفر دوباره به مترو 
برگشتند. الان استفاده روزانه از مترو حدود يك ميليون و 100هزار نفر 
است. پس حدود 700هزار نفر هنوز به مترو برنگشته  اند كه شايد بابت 
ابتلا به كرونا اطمينان خاطر پيدا نكرد ه اند. به همين نسبت مي شود گفت 
كه از مسافران اتوبوس ها هم مانند مترو كاسته شده است. علت اينكه 
ترافيك بعد از يكي، دوسال گذشته، غيرعادي به نظر مي رسد اين است 
كه اين شهروندان به جاي وسايل حمل ونقل عمومي به وسايل شخصي 
روي آورده اند.حال مي توان گفت بخش زيــادي از ترافيك اين روز ها 
به دليل عدم اطمينان مردم به وسايل حمل ونقل عمومي در زمينه انتقال 
بيماري كروناست. خواهش ما از ســتاد ملي كرونا اين است كه به دليل 
بهتر شدن شرايط كلي جامعه در مقابله با اين بيماري، براي آرام سازي  
فضاي جامعه و اطمينان بخشــيدن به شــهروندان از طريق رسانه ها 
تلاش كنند. اگر يك ميليون نفر مانند 2سال پيش به وسايل حمل ونقل 
عمومي بروند اتفاق بسيار مؤثري است. حداقل اين است كه به شرايط 
2ســال پيش برمي گرديم. در  ماه هاي آينده نيز قســمتي از مدارس و 
دانشگاه ها هم به صورت حضوري درخواهند آمد ولي حجم رفت وآمد 
آنها بيشتر به حمل ونقل عمومي اضافه مي شود زيرا اين گروه از مسافران 
معمولا از خودروي شخصي اســتفاده نمي كنند. واقعيت اين است كه 
در 4سال گذشته وضعيت ناوگان اتوبوسراني ما بغرنج شده است. الان 
2هزار دستگاه اتوبوس در تهران فعال هستند درحالي كه در سال1396 
حدود 6هزار دستگاه اتوبوس فعال بودند. حتي اگر هزار دستگاه از اين 
6هزار اتوبوس را هم در حال تعمير تصور كنيم باز هم نزديك به 5هزار 
اتوبوس به شهروندان خدمت رساني مي كردند كه چندبرابر رقم امروزي 
است. به همين دليل شــهرداري برنامه هايي را در درســت اجرا دارد. 
110اتوبوس جديد به ناوگان افزوده شده است و 300اتوبوس هم تا آخر 
سال اضافه مي شود؛ همچنين 700اتوبوس كه نياز به تعميرات دارد هم 
اور هال)تعميرات اساسي( مي شود. قول تامين 1200اتوبوس را هم از 
دولت گرفته اند كه در سال هاي بعد خريداري شود. براي مترو هم درباره 
تامين 600واگن صحبت شــده بود كه پيگيري مي شود و واگن سازي 
تهران نيز در حال برنامه ريزي براي اضافه كــردن 100تا200واگن به 
متروي تهران است تا در يكي، دو سال آينده به ظرفيت مترو اضافه كند.

سيدمحمد آقاميري
عضو كميسيون ترافيك شوراي شهر تهران
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وريــا غفــوري، كاپيتان 
استقلال از معدود چهره هاي 
ورزشي و فوتبالي است كه 
به عنوان فردي كتابخوان و اهل مطالعه در بين اين قشــر 
شناخته مي شود. تصاوير اين ملي پوش سابق فوتبال ايران 
بارها در حال مطالعه كتاب منتشر شده است. به همين بهانه 
ســراغ او رفتيم تا درباره كتاب هايي كه خوانده و ميزان 
علاقه اش به مطالعه و همچنين تأثيري كه چهره ها مي توانند 
در تشــويق و ترغيب جامعه به كتاب و كتابخواني داشته 

باشند، گفت وگو كنيم.

به عنوان ورزشكار حرفه اي، كتاب چه جايگاهي 
در زندگي شما دارد و ميزان وابستگي شما به مطالعه چقدر 
اســت؟ در طول روز چقدر از وقتتان را صرف كتابخواني 

مي كنيد و چه كتاب هايي را بيشتر مي پسنديد؟ 
از وقتي جوان تر بودم و در تيم جوانان پــاس بازي مي كردم به 
مطالعه كتاب علاقه زيادي داشــتم و كتاب هايي با موضوعات 
مختلف ازجمله روانشناســي را مطالعه مي كردم، اما حدود 5يا 
6سالي مي شــود كه به كتاب خواندن علاقه و وابستگي خاصي 
پيدا كرده ام و اگر يك روز مطالعه نداشــته باشم كمبود و جاي 
خالي آن را در زندگي ام احساس مي كنم. به اعتقاد من مطالعه 
كتاب زمان و وقت خاصي ندارد و بايد از هر فرصتي براي مطالعه 
استفاده كرد. خودم اغلب شب ها كه فراغت بيشتري دارم چند 
ساعت را به مطالعه اختصاص مي دهم، اما زمان مطالعه ام باتوجه 
به جذابيت كتاب ها متغير است. اگر كتابي كه مي خوانم جذابيت 
بالايي داشته باشد، به همان ميزان ساعت مطالعه من هم افزايش 

پيدا مي كند.
مطالعه چه تأثيري بر زندگي حرفه اي و شخصي 

شما گذاشته است؟ 
مطالعه يك امر واجب براي همگان اســت و ارتباطي با شغل و 
حرفه افراد ندارد. مطالعه ارتباط مستقيمي با ميزان شعور، درك 
و فهم انسان از زندگي و هستي دارد و اگر كسي مطالعه و خواندن 
كتاب را جزو كارهاي روزانه اش قرار دهد، بالطبع، درك و فهم او 
هم افزايش پيدا مي كند. كتاب خواندن باعث مي شود كه انسان 
كم حرف تر شده و در عين حال متفكر شود و در نتيجه هر حرف 
و ســخني از دهانش خارج نشــود و با تدبير و درايت با ديگران 

ارتباط برقرار كند.
اغلب علاقه مند به مطالعه چــه نوع كتاب هايي 
هســتيد و تا امروز چه كتاب هايي را مطالعه كرده ايد كه 
براي تان بســيار جذاب بوده و خواندن آن را به ديگران هم 

توصيه مي كنيد؟ 
كتاب هاي اجتماعي را بسيار دوست دارم. رمان ها نيز باتوجه به 
اينكه موضوعات مختلف را در خود جاي مي دهند برايم جالب 

هستند، اما رمان هايي را كه سرگذشت و زندگينامه انسان هاي 
معروف را روايت مي كند، بيشتر مي پسندم. از زماني كه مطالعه را 
به صورت جدي شروع كرده ام، چند كتاب برايم جذابيت خاصي 
داشته ؛ مثل كتاب »انسان خداگونه« نوشته يووال نوح هراري. 
همچنين كتاب »دنياي سوفي« كه يك كتاب فلسفي و نويسنده 
آن يوستين گردر نروژي است. يك كتاب ديگر كه مطالعه كردم و 
برايم جذابيت داشت »جامعه شناسي خودماني« اثر حسن نراقي 

بود؛ كتابي مختصر اما مفيد كه بسيار جالب است.
آخرين كتابي كه مطالعه كرده ايد يا در حال مطالعه 

آن هستيد؟ 
كتابي كه به تازگي مطالعه آن را تمام كرده ام يك رمان با عنوان 
»بادبادك باز« اثري از خالد حسيني، نويسنده افغاني - آمريكايي 

است.
به عنوان شخصي كه به مطالعه علاقه زيادي دارد، 
چقدر تلاش مي كنيد تا فرزنــدان و نزديكان خود را هم به 

سمت مطالعه سوق داده و تشويق كنيد؟ 
يك دختر 4ساله و پسري 8ساله دارم و تا آنجا كه بتوانم با خريد 
كتاب هاي داستان كه مناسب گروه سني شان باشد تلاش مي كنم 
كه با دنياي كتاب آشنا شوند و مطالعه جزو فعاليت هاي دائمي 
زندگي شان باشد. البته دخترم هنوز كوچك است و سواد مطالعه 
ندارد، اما هميــن كه پدر، مادر و برادر خــود را در حال مطالعه 

ببيند، قطعاً در علاقه مندي او به كتــاب بي تأثير نخواهد 
بود و انس به كتاب در او شكل خواهد گرفت و ناخودآگاه 
در آينده در مســير مطالعه قدم خواهد گذاشت و جذب 
كتاب مي شــود. به نظرم همه خانواده ها با مطالعه كتاب 
مي توانند فرزندان خود را به كتاب و كتابخواني تشويق 

و هدايت كنند.
كتابخواني توســط چهره هــاي معروف و 

محبوب جامعه تا چه حد مي تواند در تشــويق 
مردم به مطالعه و هدايت آنها به ســمت 

كتاب و كتابخواني تأثيرگذار باشد؟ 
شــخصيت هايي كه در حوزه هاي 
مختلف اجتماعي از جايگاه خاصي 
برخوردار هستند و توسط مردم 
به عنوان چهره پذيرفته شده اند، 
مي توانند در حوزه هاي مختلف 
اجتماعي و فرهنگــي ازجمله 
پويــش كتــاب و كتابخواني 
تأثير گذار باشــند. دليلش هم 
اين اســت كه مردم به نوعي 
اين افراد را الگــوي خود قرار 
داده اند و در زندگي شخصي 
و اجتماعــي از آنهــا پيروي 

مي كنند. به ويژه قشر جوان ما كه در سن و سالي هستند كه قطعاً 
از شــخصيت هاي محبوب خود الگوبرداري مي كنند؛ بنابراين 
چهره هاي مطرح چه ورزشكاران، بازيگران و هنرمندان و ديگر 
افراد شاخص جامعه بايد سعي كنند تا در همه زمينه ها ازجمله 
كتابخواني و مطالعه، الگوي مناســبي براي مــردم و هواداران 

خودشان باشند.
يكي از اقداماتي كه به مناسبت هفته كتاب توسط 
نهادهاي فرهنگي انجام شد، نصب بيلبوردهايي در سطح 
شهر بود كه از اين طريق يكســري كتاب هاي منتخب و 
نويســندگان آن به مردم معرفي شدند. شــما به عنوان 
شخصي كه به مطالعه علاقه خاصي داريد، به نظرتان انجام 
فعاليت هايي از اين دست تا چه حد مي تواند تأثير گذار باشد 

و مردم را به سمت كتاب و كتابخواني سوق دهد؟ 
به نظر من براي اينكه جامعه ما بيشــتر به سمت مطالعه برود و 
به قول معروف تكاني در اين زمينه بخورد، نياز است تا يكسري 
كارهاي ريشــه اي و جدي تري برايش انجام شــود؛ كارهايي 
كه كمك مي كند تا مطالعه جزئي از فرهنگ مان شــود و افراد 
بيشتري علاقه مند شوند كه به سمت كتاب و كتابخواني بروند. 
متأســفانه امروزه مردم آنقدر درگير مشكلات بزرگ و كوچك 

هســتند كه با نصب بيلبورد و كارهاي تبليغاتي 
اين چنيني نمي توان تأثير چنداني روي 
آنها گذاشــت. البته اين به معناي 
آن نيست كه كاملًا هم بي تأثير 
اســت، اما بايــد فعاليت هاي 
جدي تر و در وسعت بيشتري 
انجام شــود. هنــوز خيلي ها 
هســتند كــه بــه كتــاب و 
كتابخوانــي علاقه مندنــد و با 
انجام يكسري كارهاي خاص 
و بــزرگ مي شــود 
كتاب را به ســبد 
خانوار هاي ايراني 

بازگرداند.

فوت و فن نوشتن )17(

انگيزه نوشتن، طلاي ذهن نويسنده

انگيزه روايت، القای موقعيت و لحن و زبان نوشتار 3ضلع مثلث 
طلايي نوشتن داســتان هســتند. در اين مجال كوتاه، از انگيزه 
روايت مي نويســم و در اين باره، نقل قول هايي از نويســندگان 

شناخته شده مي آورم.
انگيزه روايت يعني نويسنده درباره موضوعي بنويسد كه  دغدغه اش باشد يا دست كم بخش مهمي از فكر و ذهنش 1
را مشغول كرده باشد. »ريچارد براتيگان« نويسنده شناخته شده 
نســل »بيت« آمريكا در مصاحبه اي مي گويد: »به شــاگردانم 
مي گويم درباره موضوعي بنويسيد كه تجربه اش كرده ايد و براي 
نوشــتن آن انگيزه لازم را داريد. هميشــه فرصت داريد درباره 
چيزهايي بنويسيد كه تجربه نكرده ايد.« جان اشتاين بك، نويسنده 
رمان خوشه  هاي خشم درباره جادوي نوشتن گفته بود: »اگر سحر 
و جادويي در داستان نويســي وجود دارد، به سبب انگيزه پردرد 

نويسنده است و آنچه حس مي كند براي خواننده اهميت دارد.«
انگيزه روايت، ناخودآگاه نويسنده را وامي دارد چنان بنويسد  كه موضوع مورد انديشه اش را با همه احساس و وجودش 2
روي كاغذ بياورد. »روبرت فراست« مي گويد: »اگر اشكي از چشمان 

نويسنده فرونريزد، از چشم خواننده هم نخواهد ريخت.«
اگر براي نوشتن داستان يا رماني انگيزه لازم را در خودتان  سراغ داريد، اما هنوز اطلاعات كاملي درباره موضوع نداريد، 3
حتما پيش از نوشتن درخصوص سوژه موردنظرتان تحقيق و پژوهش 
كنيد. ويليام گلدمن، نمايشنامه نويس در مصاحبه اي درباره يكي از 
فيلمنامه هايش كه جايزه اسكار را برده بود، مي گويد: »انگيزه اي كه 
باعث نوشتن آن فيلمنامه شد، اواخر دهه1950 سراغم آمد؛ وقتي 
كه مطلبي را درباره دو ياغي خواندم. بعد از آن درباره آنها جست وجو 
و تحقيق كردم. 8ســال بعد كار روي پيش نويس نسخه ها را شروع 

كردم و كارم براي نوشتن 4هفته طول كشيد.«
خبرنگار با تعجب از او مي پرسد: »4هفته؟«

گلدمن زل مي زند توی چشمان خبرنگار: »8سال و 4هفته؛ چون 
براي نوشتن انگيزه داشتم.«

يكي از عواملي كه در نويسنده ايجاد انگيزه مي كند، مواجهه  او با موضوعات و رخدادهاســت و آنچه او مي بيند و بر او 4
مي گذرد. ازاين رو تجربه زيسته و باتمام وجود سراغ موضوع رفتن، 
اهميت زيادي دارد. جان اشتاين بك براي نوشتن رمان خوشه هاي 
خشم با كارگران مهاجر زندگي كرد. ارنست همينگوي براي نوشتن 
رمان پيرمرد و دريا به ماهيگيري در دل دريا رفت و والدوسالت براي 
نوشتن فيلمنامه »بازگشت به خانه« مشغول تحقيق تمام وقت شد. 
حجم مصاحبه هاي او با معلولان ويتنام درمجموع به 1500صفحه 
مي رسيد؛ به خاطر همين بود كه جايزه اسكار را هم براي بهترين 
فيلمنامه نصيب خود كــرد. حال بايد گفت و نوشــت كه انگيزه 

نوشتن، همان طلاي نهفته در ذهن نويسنده است.

تازه هاي نشر

  خُمي از شراب رباّني 
در گذشته رسم چنان بوده كه شاگردان و مريدان 
در مجلس ها از سخنان مشايخ و پيران يادداشت 
برمي داشتند. مقالات شــمس مجموعه چنين 

يادداشت هايي است. اين قبيل يادداشت هاي شتاب آلود و درهم و برهم 
را معمولاً پس از تنظيم و تنقيح در وقت فراغت بازنويسي مي كردند و 
آن را به نظر خود شيخ يا استاد مي رسانيدند. مقالات شمس اين بخت را 
نداشته، يعني هيچ گاه از سواد به بياض نينجاميده و ترتيب و تنقيح نيافته 
است. مقالات  به صورتي كه به دست ما رسيده  مجموعه هايي از همان 
يادداشت هاي تندنويس نامنظم است، مشتمل بر بسياري عبارت هاي 
گسسته، پاره و ناتمام. نسخه كامل كتاب مقالات شمس را نيز دكتر 
محمدعلي موحد خود تصحيح كرده اســت و در اينجا كوشيده تا با 
آوردن بخش هاي مهم و ضروري كتاب و همچنين توضيح غرايب لغوي، 
خواندن كتاب را براي خوانندگان مفيدتر و ســهل تر كند. نشر ماهي 

اين كتاب 568صفحه اي را به بهاي 75هزار تومان منتشر كرده است.

  اسطرلاب حق 
اســطرلاب حق )گزيده  فيه ما فيه( با انتخاب و 
توضيح محمدعلي موحد را نشــر ماهي منتشر 
كرده اســت. فيه مافيــه، كتابي اســت منثور از 
خالق مثنوي، مولانــا جلال الدين محمد بلخي، 
مشهور به مولوي. آنچه در اين كتاب آمده صورت 
ويراسته و تثبيت شده بيانات شفاهي مولاناست و 

بنابراين واژه ها و ســاختار جمله هاي آن را حد وسط ميان زبان گفتار 
و زبان نوشتار بايد به شــمار آورد. در اين كتاب مي بينيم كه مولانا، در 
مناسبت هاي گوناگون، بيشــتر در مجلس پذيرايي اميري يا وزيري 
كه به زيارتش آمده اند، ســخن مي گويد و البته كلام مولانا هيچ گاه 
از باريك انديشي ها و نكته ســنجي هاي لطيف عرفاني خالي نيست. 
محمد علي موحد در اين گزيده، كه با نام اسطرلاب حق شناسانده شده 
است، از نسخه فروزانفر استفاده كرده و در پاره اي موارد به ترجمه تركي 
گلپينارلي هم مراجعه كرده است. نشر ماهي اين كتاب290صفحه اي را 

به بهاي 45هزار تومان منتشر كرده است.

  جاسوسي كه سقوط كرد
جاسوســي كه ســقوط كرد )سرگذشت اشرف 
مروان، دامــاد جمال عبدالناصر( نوشــته آرون 
برگمان را مهدي نوري به فارسي برگردانده است. 
در ژوئيه 1970، مردي مصري در لندن پا به باجه 
تلفني گذاشت، شماره سفارت اسرائيل را گرفت و 

پيشنهاد همكاري داد. اين شروع ماجرايي شگفت انگيز و پر فراز و نشيب 
بود كه سال ها بر تاريخ خاورميانه سايه گسترد و چه بسا تبعاتش هنوز 
نيز ادامه داشته باشد. اين مرد كسي نبود جز اشرف مروان، داماد جمال 
عبدالناصر كه آرون برگمان، نويسنده كتاب حاضر، پرده از راز بزرگ او 
برداشت. اين داستان اطلاعاتي۔ جاسوسي و فرجام غريب آن همواره 
محل مناقشه بوده است. نشر ماهي اين كتاب 128صفحه اي را به بهاي 

40هزار تومان منتشر كرده است.

گفت وگويي متفاوت و كتابي با وريا غفوري، كاپيتان اهل مطالعه تيم استقلال

مردمباتبلیغكتابخواننمیشوند
فرزام شيرزادي

نويسنده و روزنامه نگار سعيده مرادي
خبرنگار
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نهادها و سازمان های مختلف، آمارهای 
مختلفی از تعداد دختران فــراری می دهند... از 
100نفر تا 2هزار نفر! تعارض آمــاری در این اندازه 

چطور ممكن است؟ اساسا چرا یك نهاد متولی 
ارائه آمار در این حوزه نمی شود یا اگر آمار 

دقیقی وجود ندارد چرا كسی حدود حجم 
این آسیب اجتماعی را تخمین نمی زند؟ 

معمولا آمارهای افراد آسیب دیده اجتماعی 
به واســطه ماهیت آســیب های اجتماعی 

چندان قابل اتكا نیســت. چرا كه افراد 
آسیب دیده عموما خود را معرفی 

نمی كنند و همچنین سیســتم 
ثبت و شناســایی دقیقی برای 

شناســایی آنها وجود ندارد. در چنین شرایطی طبعا 
آمارهای واقعی با آمارهای رسمی سازمان ها، ارگان ها و 
نهادها اختلاف دارد و در مورد فرار هم همین است. حتی 
اگر مراجعی مثل نیروی انتظامی و سازمان بهزیستی 
یا اورژانس اجتماعی هم آمــاری ارائه می دهند 
براساس مراجعات افراد و دریافت خدمات از این 
نهادهاست. شما خودتان بهتر از من می دانید كه 
همه افراد به این سازمان ها مراجعه نمی كنند. از 
طرفی حتی امكان تخمین زدن و رسیدن به یك 
عدد حدودی از تعداد دختران 
فراری وجود نــدارد چرا كه 
اصلا پایه آماری درستی در 

این باره در دسترس نیست.

بررسی ها نشان می دهد كه مشكل بین 
70تا 90درصد دختران فراری ریشــه در مسائل 
داخلی و خانوادگی دارد و تنها 10درصد این افراد 
به علت های بیرونــی و خارج از خانــواده از آنجا 
فرار می كنند. در چنین شــرایطی وقتی رسانه ها، 
بهزیســتی و... تأكید دارند كه این افراد به جای 
خوابیدن در پارك ها و خیابان ها با اورژانس اجتماعی 
تماس بگیرند، این تأكید و توقع شاید بیهوده باشد. 
این افراد از ترس - منطقی یا غیر منطقی - خانواده 
خانه را ترك كرده اند اما می دانند اگر با123 تماس 
بگیرند، در نهایت به خانواده هایشان تحویل داده 
می شــوند... آیا این یك چرخه باطل نیســت كه 

خاصیت دعوت كنندگی هم ندارد؟ 
 نه لزوما. اینطور نیست كه وقتی این افراد وارد اورژانس 
اجتماعی می شوند بلافاصله تحویل خانه و خانواده شان 
شوند. این افراد وقتی در سیكل اورژانس اجتماعی قرار 
می گیرند، مددكارها هم با فــرد فراری و هم خانواده ها 
ارتباط برقرار می كنند. صدایشــان را می شنوند و اگر 
مددكار مربوطه احساس كند كه شرایط مناسب نیست، 
قطعا نخستین ارجاع فرد فراری، خانواده نخواهد بود. 
طبق قانون حمایت از اطفال و نوجوانان، در نهایت برای 
تصمیم نهایی مرجع قضایی حســب گزارش مددكار 
اجتماعی و شرایط فرد تصمیم می گیرد. در مورد مدت 
نگهداری فرد در مراكز نگهداری هم بســته به شرایط 
فرد، سن او و... سازمان های حمایتی از او حمایت لازم 

را خواهند كرد.

 آقای چلك! درحالی كه در 3ماهه پایانی 
سال1400 قرار داریم، آیا همچنان عمده ترین دلایل 
فرار نوجوانان از خانه- به ویژه دخترها- همان دلایلی 
اســت كه در دهه80 بود؟ آیا وضعیت این آسیب 
اجتماعی با گذر زمان بهبود پیدا نكرده كه بتوانیم 
بگوییم فرار از خانه حداقل در مسیر كاهش آماری 

قرار گرفته است؟ 
همچنان این پدیده در جامعه ما وجود دارد كه معلول 
عواملی است كه سرجای خودشان باقی مانده اند؛ اعتیاد 
والدین، خشونت خانگی، فقر، بی سرپرستی، بدسرپرستی 
و... مگر از بین رفته است؟ هنوز عمده ترین دلیل فرار از 
خانه، همین عوامل اند كه هنوز به قــوت خود باقی اند. 
تغییری كه در سال های اخیر رقم خورد میزان آشنایی 
مردم با پدیده های اجتماعی است. از سال78 كه اورژانس 
اجتماعی طراحی شد)خود من طراح و مجری آن بودم( 
مردم كم كم با منابع اجتماعی مثل اورژانس اجتماعی 
آشنا شــدند و متوجه شــدند كه می توانند در شرایط 
بحرانی با 123 تماس بگیرند و خدمات دریافت كنند. اما 
این بهبود دسترسی به منزله این نیست كه همه مردم 
همه منابع اجتماعی را در شرایط متفاوتی كه در آن قرار 

می گیرند یا قرار دارند، بشناسند.
محل نگهداری كسانی كه از خانه فرار 
می كنند، خانه های سلامت اســت. آیا این خانه ها 
به نظرتان محل مناسبی برای این افراد هستند؟ آیا 
یك نوجوان از خانه فرار كرده می تواند به این خانه ها 

جذب شود و ماندن در آنها را انتخاب كند ؟ 

افرادی كه زیر 18سال باشند، مشكلات آسیب جسمی 
نداشته باشند و همچنین در پرونده آنها مشكلات اخلاقی 
به ثبت نرسیده باشــد، طبق قانون حمایت از اطفال و 
نوجوانان، و قانون حمایت از كودكان بی سرپرســت و 
بدسرپرست و آیین نامه سازماندهی كودكان و نوجوانان 
خیابانی، در مراكز شبانه روزی نگهداری می شوند. افراد 
بالای 18سال بدون مشكل اخلاقی به خانه های سلامت 
فرستاده می شوند اما اگر به هر دلیلی مشكلات اخلاقی 
داشته باشند ممكن اســت به مراكز بازپروری فرستاده 
شوند، به هر روی همه این مراكز با همه مشكلات احتمالی 
از خوابیدن در پارك ها و خیابان ها بهتر است. این مراكز 
شاید شرایط ایده آلی نداشــته باشند اما امنیت روانی و 

جسمی افراد در آنها تامین است.
 مسیر حل مشكلات این افراد را چطور 
ارزیابی می كنیــد؟ آیا نباید بعد از بازگشــت به 
خانواده هایشان حداقل از حمایت معنوی مددكاران 

بهره مند باشند تا دوباره تصمیم به فرار نگیرند؟ 
بلــه. مداخــلات در چند ســطح باید صــورت گیرد. 
اولویت اول مداخلاتی اســت كه كمك می كند تأثیر 
عوامل قبلــی از بین برود و كنترل شــود. ضمن اینكه 
مداخلات مددكاران اجتماعی فقط خاص كنترل عوامل 
تعیین كننده و مؤثر نیست بلكه باید روی عوامل محافظ 
هم كار شود و نیم نگاهی به آینده فرد هم حتما داشته 
باشــند. مددكاری اجتماعی برای آنكــه بتواند نتیجه 
كارش را ببیند باید بر »پیگیری پس از ترخیص« تمركز 

داشته باشد.

گفت وگو با رئیس انجمن مددكاری ایران درباره 
دلایل گریز دختران از خانه و وقایع پس از آن 

 عوامل فرار دختران 
پابرجا مانده اند

مائده امینی 
روزنامه نگار

 كالای قاچاق طی ۷۲ ســاعت در تهران كشــف شــد. 
سردار كیوان ظهیری، فرمانده انتظامی استان تهران گفت: 
»بــا تلاش هــا و اقدامــات تخصصی مأمــوران انتظامــی غرب 
اســتان تهران با اجرای ۱۴۰ فقــره حكم قضایی، ۴۵۲ســارق و 
مالخر كه ۷۵ درصد از آنان دارای سوابق متعدد سرقت بودند 
دستگیر شدند.« این مقام ارشد انتظامی با اشاره به كشف 
۹۰۰میلیارد ریال كالای قاچاق، گفت: در این خصوص بیش 
از۴۷ هزار قلم كالای قاچاق كشف و ۲۵ قاچاقچی نیز دستگیر 

و به مقامات قضایی تحویل داده شدند. 

 900 میلیارد ریال 

جایگاه ایــران در جــدول خــروج نخبگان اســت. 
سعید رضا عاملی، دبیر عالی شــورای انقلاب فرهنگی 
دربــاره این موضــوع توضیــح داد:  ایران در رشــد علمی 
رتبــه ۴ دنیــا را دارد و در دســتاوردهای علمــی و انتشــار 
مقالات رتبه ۱۶ دنیا از آن ماســت که مصوبات شــورای 
عالــی انقــلاب فرهنگــی در ایــن زمینــه بــی تاثیــر نبوده 
اســت. همچنین رتبه ایــران از نظر خــروج نخبگان رتبه 
۹۲ دنیاست كه اگرچه این وضعیت مطلوب نیست اما 
در مــورد خــروج نخبگان هم اغــراق های زیــادی صورت 

می گیرد.
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در ۱۶ مركــز تــرك اعتیــاد حضــور دارنــد. دبیــر 
شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان تهران از 
پذیرش بیــش از ۱۶ هزار معتــاد متجاهــر در مراکز ماده 
۱۶ استان تهران از ابتدای سال تاکنون خبر داد و گفت: 
از ابتــدای ســال تاکنــون ۲۳ هــزار و ۱۱۲ نفر جمــع آوری 
شده اســت که از این تعداد ۱۶ هزار و ۲۰۰ نفر از  آنها در 
مراکز ماده ۱۶ پذیرش شــده اند و اکثریــت آنها »مرد« 
هســتند. از میــان افــرادی کــه پذیــرش نشــده اند، ۱۵ 
درصد معتادان غیر متجاهر، ۴ درصــد دچار معلولیت 
جســمی، ۳۱ درصــد کارتــن خــواب، ۱۸ درصــد دارای 
ســنین بــالا، ۲ درصــد دارای ســنین پایین، یــک درصد 
 تحــت درمــان و ۲۹ درصــد دارای بیماری هــای خــاص

 بوده اند.
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روناك و روایت فرارش از خانه، شــاید نخستین 
هشــدار بلندی بود كه گوش همه را بدهكار قصه 
تلخ دختران فراری كرد. »دوران سركشی« ســریالی بود كه در سال1381 با جسارت بالایی ساخته 
شد و با همه محدودیت ها توانست تصویر قابل قبولی از یك آسیب اجتماعی مگو برای آحاد جامعه 
بسازد. آسیبی كه هنوز به طیف گسترده ای از نوجوانان- به خصوص دختران- وارد می شود درحالی كه 
20سال از آن روزگار می گذرد. پیچیده شدن یك دختر در پلاستیكی به اندازه قامتش و حبس 2دختر 
دیگر، یكی در كمد دیواری تصویرهای تلخی است كه این روزها در قاب گوشی های كوچك همه كاره 
دست به دست می شود. آنها دخترانی از خانه رانده و از همه جا مانده بودند كه هر روز تنش ها و رنج های 
بسیاری را به واسطه نداشتن جایی برای خواب، تجربه می كردند. آمار درست و قابل اتكایی از تعداد 
نوجوانانی كه از خانه فرار می كنند، وجود ندارد چرا كه ســازوكاری برای شناسایی »همه« این افراد 
طراحی نشــده و تعداد نوجوانان - به خصوص دختران- كه هرگز فرار آنها به مراجع ذیربط گزارش 
نمی شود، بسیار است. سازمان بهزیستی تهران چند ســال پیش به ارائه آمار كلی در این باره اكتفا 
كرده و گفته است: سالانه 10 الی 1۵درصد از دختران بین 14 تا 18سال از منازلشان فرار می كنند. تلاش 
برای پیدا كردن آمارهای قابل اتكا، نتایج قابل توجه دیگری هم در پی دارد؛ در آذر ماه سال گذشته، 
معاون امور اجتماعی اداره كل بهزیستی خراسان رضوی گفته است: از ابتدای امسال در كشور حدود 
100دختر فراری داشتیم كه از خدمات بهزیســتی بهره مند شدند، ۶۵درصد این دختران مشهدی، 
حدود 2۶درصد مربوط به سایر شهرهای استان و حدود ۵درصد مربوط به خارج از استان بودند كه از 
این میان حدود 9۵درصد به خانواده برگشت داده شده اند و تنها حدود ۵درصد در بهزیستی نگهداری 
می شوند و شاید همین آمار علت ترس حاكم بر همه آنهایی باشد كه از خانه فرار می كنند: »نكند دوباره 
به آن خانه برگردانده شوم؟« به بهانه آنچه در خانه وحشت تهران گذشت، با سیدحسن موسوی چلك، 
رئیس انجمن مددكاران اجتماعی ایران به گفت وگو نشستیم تا خلأهای سازو كار معیوب كنونی را پیدا 

كرده كه شاید راهی برای بهتر شدن شرایط برای آنها كه از خانه و خانواده شان می ترسند، پیدا شود.
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سرويس رتبه بندي سايت  الكسا كه در ايران براي گروهي با عددسازي 
براي سايت ها و خبرگزاري ها پولساز بود در ارديبهشت سال آينده به كار 

خودش پايان مي دهد 

باشــگاه هاي فوتبــال به طور بالقــوه صدها 
ميليون پوند از فروش »توكن هاي هواداري« 
بحث برانگيز به دســت آورده انــد. به گزارش 
بي بي سي، تخمين زده شــده است كه بيش 
از ۳۵۰ ميليون دلار در راه خريد اين ارزهاي 
مجازي هزينه شده باشــد. برخي از توكن ها 
به عنوان ارائه امتيازات واقعــي به خريدار به 

بازار عرضه مي شوند. اما 
منتقــدان مي گويند كه 
اين امتيازات ناچيز است؛ 
به عنوان مثال، يكي از آنها 
فرصــت رأي دادن را به 
آهنگ هايي كــه بايد در 
ورزشــگاه ها پخش شود 
ارائه مي دهد! باشــگاه ها 
در واقــع نمي تواننــد 
حمايت كافي از هواداران 
در اين خصوص داشــته 
باشند. تا كنون، در ۵ليگ 
بزرگ اروپايي، 24باشگاه 
مختلــف، ازجمله 8تيم 
ليگ برتــري، توكن هاي 
هــواداري راه انــدازي 
كرده اند يا در حال بررسي 

آن هستند.
توكن ارز ديجيتال است 
كه خــودش بلاك چين 
مســتقل ندارد. بيشــتر 
توكن هايي كه باشگاه ها 
بــه هواداران شــان ارائه 
مي دهند، مشابه ارزهاي 
ديجيتــال اســت كــه 

به صورت ســكه هاي مجازي مي توان آنها را 
خريد و فروخت و بســته به عرضــه و تقاضا، 
ارزش آنهــا افزايــش يــا كاهــش مي يابد. 
برخي از باشــگاه ها، مانند منچسترســيتي، 
 NFT كلكســيون هاي ديجيتال معــروف به
)توكن هاي غيرقابــل تعويــض( را نيز براي 
فروش عرضه مي كنند. اكثر باشــگاه هايي كه 
توكن هاي هــوادار ارائه مي دهند با شــركتي 
به نام Socios همكاري مي كنند كه فروش 
اوليه و معاملات بعدي ســكه هاي مجازي را 

ســازماندهي مي كند، اما پلتفرم هاي ديگر، 
ازجمله بايننس و بيتكي نيز در حال رشد در 
اين حوزه اند. مقامات Socios مي گويند كه از 
طريق اپليكيشن خود مجموعا سكه هايي به 
ارزش 27۰تا ۳۰۰ميليون دلار فروخته اند. در 
عين حال به طور دقيق نمي توان گفت كه چه 
ميزان پول به صورت مستقيم به باشگاه ها رفته 
اســت. در اين معاملات، خريداران ابتدا بايد 
پول خود را به ارز ديجيتال خود شركت يعني 
چيليز )Chiliz( تبديل كنند. يك تحقيق كه 
توسط تحليلگران ارزهاي 
پروتــوس  ديجيتــال 
انجام شــده است، نشان 
مي دهــد كه بســياري 
از خريــداران در تلاش 
بــراي كســب درآمد، 
توكن هاي خود را مانند 
ســاير ارزهاي ديجيتال 
معامله مي كنند. اما ارزش 
بســياري از توكن هاي 
هــواداران از زمانــي كه 
در ابتدا توسط باشگاه ها 
فروخته شد، كاهش يافته 
بود. برخي تيم ها نيز روي 
خــوش به ايــن موضوع 
نشان نداده اند. سخنگوي 
باشگاه برايتون مي گويد: 
»مــا ايــن محصولات 
را نفروخته ايــم و هيــچ 
برنامه اي هــم براي ورود 

به اين بازارها نداريم.«
از آنجايي كه محصولات 
ديجيتــال  ارزهــاي 
براســاس بلاك چيــن 
هستند، پروتوس توانست 
چند چيز را مشــخص كند. به نظر مي رســد 
باشــگاه هاي لاتزيو، منچسترســيتي، پورتو 
و ســانتوس بيشــترين فروش را داشته اند. 
توكن  هواداري كه بيشترين درآمد را داشته، 
متعلق به لاتزيو بوده است؛ 1۳۰ميليون دلار. 
توكن هاي منچسترسيتي و لاتزيو بيشترين 
كاهش ارزش را داشته اند؛ رسيدن به 7۰درصد 
قيمت از زمــان عرضــه. ارزش توكن هاي دو 
باشگاه اينترميلان و ترابزون اسپور تركيه بيش 
از بيت كوين در سال گذشته رشد داشته است. 

جنجال رمزارزهاي هواداري باشگاه هاي فوتبال
هواداران فوتبال نگران سرمايه هاي شان در بازار توكن هاي هواداري هستند و 

مي ترسند باشگاه ها نتوانند به خوبي از آن محافظت كنند

پایان الکسا
كسادي بازارگرمی

به سوی آينده

پاسخ اميدواركننده واكسن HIV روي موش ها

واكسن آزمايشــي HIV مبتني بر پلتفرم mRNA – پلتفرمي كه 
دو شركت فايزر و مدرنا براي ساخت واكسن بسيار مؤثر كوويد-19از 
آن اســتفاده كردند- در موش ها و حيوانات پســتاندار نشــانه هاي 
اميدواركننده اي داشته اســت. دانشمندان مؤسســه ملي آلرژي و 
بيماري هاي عفوني آمريكا، كه نتايج تحقيقات خود را در مجله علمي 
Nature Medicine منتشر كرده اند مي گويند كه اين واكسن جديد 
ايمن بوده و آنتي بادي مورد نظر و پاسخ هاي ايمني سلولي را در برابر 

يك ويروس شبه HIV برانگيخته است.

آنتوني فائوچي، مدير آزمايشــگاه تنظيم ايمني NIAID و يكي از دو 
نويسنده اين تحقيق، گفت: باوجود گذشت تقريبا 4دهه از تلاش جامعه 
تحقيقاتي جهان، كمبود يك واكســن مؤثر براي جلوگيري از ابتلا به 
HIV همچنان در دنياي پزشــكي حس مي شود. اما آزمايش واكسن 
mRNA كه تركيبي از چندين عملكرد اســت اميدوار كننده است و 
مي تواند به كمبودهاي ساير واكسن هاي آزمايشي اين ويروس حال 
فائق  آيد. اين واكسن آزمايشي مانند واكسن mRNA كوويد-19عمل 
مي كند. با اين حــال، به جاي حمل mRNA براي پروتئين ســنبله 
ويروس كرونا، دستورالعمل كدگذاري شده را براي ساخت دو پروتئين 
كليدي HIV به نام هــاي Env و Gag را به ســلول ها ارائه مي دهد. 
سلول هاي ماهيچه اي در يك حيوان تلقيح شــده اين دو پروتئين را 
 Env كه با نسخه هاي متعدد )VLPs( براي توليد ذرات ويروس مانند
روي سطح آنها پوشانده شده است، جمع مي كنند. اگرچه آنها به دليل 
نداشتن كد ژنتيك كامل HIV، نمي توانند باعث عفونت يا بيماري شوند 
اما ذرات ويروس مانند توليد شــده از نظر تحريك پاســخ هاي ايمني 
مناسب با HIV كامل و عفوني مطابقت دارند. در مطالعات روي موش ها، 
تزريق دو دوز از واكســن mRNA در همه حيوانات منجر به افزايش 
آنتي بادي هاي خنثي كننده شده اســت. پروتئين Env توليد شده از 
طريق ساختار mRNA در موش بسيار شبيه به كليت ويروس اصلي 
بود كه اين يك پيشرفت به نسبت ساختار واكسن هاي قبلي به حساب 
مي آيد. دكتر پائولئ لوسو يكي از نويسندگان اين تحقيق گفت: نمايش 
چندين نســخه از پروتئين پاكت معتبر HIV در هر ذرات توليد شده 
ويروس مانند، يكي از ويژگي هاي پلتفرم جديد واكســن است كه از 
نزديك عفونت طبيعي را تقليد مي كند و ممكن است در برانگيختن 

پاسخ هاي ايمني مورد نظر نقش داشته باشد.

 سايت الكسا كه از 2۵سال 
پيش فعاليت خــود را با فناوري

هدف رتبه بندي ترافيك 
سايت ها آغاز كرده بود، اعلام كرده كه در 
ارديبهشــت14۰1 به كار خــود پايان 
مي دهد. اگرچه اين سايت در كشورهاي 
ديگر از جايگاه چنداني برخوردار نبود، اما 
در كشور ما معياري مهم براي كاربران، 
به ويژه تبليغ دهندگان به شمار مي رفت. 
حتي در ميان استارت آپ ها، سازمان ها و 
روابط عمومي ها رنكينگ الكسا همواره 
يكي از شــاخص هاي كليدي و رقابتي 
شــمرده مي شــد و گروهــي از ادعاي 
»افزايش رنك الكســا« طي سال هاي 
اخير پول هاي كلاني به جيب زده اند. اين 
رقابت عجيب و بي منطق باعث شده بود 
كه روش هاي تقلب بــراي افزايش رتبه 
يك ســايت بسيار رايج شــود. درواقع، 
زماني كه يك شركت مي خواست در يك 
ســايت تبليغات كند، قبل از هر چيز به 
الكسا مراجعه مي كرد تا از رتبه آن باخبر 
شود. ســازمان ها و حتي رســانه ها هم 
بودجه هاي هنگفتي براي افزايش رنك 
ســايت خودشــان در الكســا هزينه 
مي كردند. نكتــه اي كــه در اين ميان 
مغفول مي ماند، ميزان تأثيرگذاري آن 
ســايت بود. ناگفته نماند كه بسياري از 
خبرگزاري ها، سايت هاي خبري و حتي 

استارت آپ ها به همين روش هاي تقلب 
روي مي آوردند تا تعرفه تبليغات خود و 

ارزشگذاري خود را افزايش دهند.

ارزشگذاري غيرواقعي
پوريا آســتركي، تحليلگر شبكه هاي 
اجتماعي در گفت وگو با همشــهري، 
با بيــان اينكــه روش هــاي مختلفي 
براي بهبود رتبه يك ســايت و نمايش 
غيرواقعي ترافيك و تعداد كاربران وجود 
دارد، بــه كاربردهاي عجيب اين ماجرا 
در ايران اشاره مي كند. آستركي عمده 
كاربرد الكسا را در مورد خبرگزاري ها و 
سايت هاي محتوايي مي داند كه با بهبود 
رتبه، سعي در افزايش تعرفه تبليغات 
خود داشتند. به گفته او »كاربرد ديگر 
الكسا براي استارت آپ ها بود. آنها وقتي 
مي خواستند ارزشگذاري خود را بيشتر 
نشان دهند، يك ترافيك مجازي ايجاد 
مي كردند و به اين ترتيب رتبه خود را 

افزايش مي دادند«.

ديده نشدن باارزش ها
آستركي همچنين بر اين موضوع تأكيد 
مي كند كه نكته منفي ماجرا اين بود كه 
همه توجه اكوسيســتم تجاري در وب 
فارسي و كساني كه در مورد يك سايت 
مي خواســتند قضاوت كنند متمركز بر 
الكسا بوده اســت. به گفته او »اگر كسي 
مي خواســت يك پــروژه ماركتينگ، 
SEO يا توليد محتوا انجام دهد، آنچه 
اهميت داشت، رتبه الكسا بود«. آستركي 
با منفي دانستن اين اتفاق مي گويد: »به 
اين ترتيب، سايت ها و توليدكنندگاني 
كه محتواي بهتري توليــد مي كردند، 
به محتواي آنها ارج گذاشــته نمي شد. 
همچنين اگر كســي محصول بهتري 
توليد مي كــرد يا اســتارت آپ بهتري 
داشت، در مقايســه با رقباي رتبه دار در 

الكسا، كمتر مورد توجه قرا مي گرفت.«

 اهميت تأثيرگذاري
ايــن تحليلگر شــبكه هاي اجتماعي با 
اشــاره به اينكه تعداد بازديدكننده در 
وب از اهميت بالايي برخوردار است، در 
عين حال معتقد است كه اين اهميت تا 
جايي ارزش دارد كه عوامل بهتري براي 
سنجش وجود نداشته باشــد. به گفته 
آســتركي »اين فاكتورهاي ســنجش 
سال هاســت كه وجود دارد كه ازجمله 
مي توان به آتوريتي دامين)DA( اشاره 
كرد كه با ابزار ماز)Maze( ســنجيده 
مي شود«. او به موضوع »تأثيرگذاري« 
اشــاره مي كند و در عين حــال، آن را 
منحصــر به تعــداد بازديــد نمي داند. 
اين كارشــناس فضاي مجازي يكي از 
 )comment(فاكتورها را تعداد نظرات
يك پســت مي داند كه به نسبت تعداد 
بازديدها مهم تر است. درواقع، اين فاكتور 
نشان دهنده مشاركت و صرف وقت كاربر 
براي آن محتواست و در نتيجه به معناي 

اهميت آن محتوا براي كاربر است.
آســتركي همچنيــن يكــي ديگــر 
از ســنجه هاي مهــم را ميــزان بــه 
اشــتراك گذاري آن محتوا يــا خبر در 

شبكه هاي اجتماعي مي داند.
به گفته او »اين ســنجه ها بسيار مهم تر 
از تعداد بازديدهاست. چراكه تقلب در 
تعداد بازديدها بسيار ساده است. البته 
در به اشــتراك گذاري و كامنت گذاري 
هم مي شود، تقلب كرد، اما در كل اينها 

سنجه هاي مهم تري هستند«.

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار

   معضل بزرگ

انتقاد ديگري كه از سيستم فعلي 
مي شود اين است كه باشگاه ها به 
جاي فروش توكن ها به هواداران، 
اكثريت قريب به اتفاق آن را نگه 
مي دارند كه اين داســتان بازار را 
مخدوش مي كند. ارزش توكن هايي 
كه 13باشگاه با هم در اختيار دارند 
از يك ميليارد و 900ميليون دلار 
فراتر مي رود، امــا توكن هاي در 
دست خريداران هم اكنون مجموعا 
376ميليــون دلار ارزش دارد. 
به طور متوسط، باشگاه ها 80درصد 
از عرضه توكن هاي هواداران خود را 

كنترل مي كنند. 

   تاثیر نبود الکسا
 پايان كار الكسا تا حدود ۴ ماه ديگر احتمالا براي مدتي، وقفه اي را در بازار تبليغات 
آنلاين ايران ايجاد مي كند. آســتركي علت اين موضوع را عــادت كردن كاربران 
به اين ابزار براي مقايســه و ســنجش مي داند و مي گويد: »نبود الكسا براي افراد 
غيرحرفه اي تمايز بين سايت ها را دشــوار مي كند، اما حرفه اي ها بدون دسترسي 
به GoogleAnalytics و ابزارهاي آمارگيري سايت، با استفاده از روش هاي ديگر 
متوجه تعداد بازديدكننده ها مي شوند.«  به گفته او »با نبود الكسا، اكنون فرصتي براي 
سايت هاي تخصصي ايجاد مي شود كه براي جذب تبليغات تخصصي اقدام كنند تا 
تبليغات تخصصي به سمت سايت هاي عمومي كه در الكسا رتبه بالايي داشتند، نرود«.

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار
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دستیاران تخصصی پزشكی یا 
همان رزیدنت ها که سال ها با گزارش

مشــكلات  از  انبوهــی 
دســت و پنجه نرم می کردند، حالا امیدهای 
تازه ای در قلبشان زنده شده است. آنها که در 
دوران کرونا فشار مضاعفی را تحمل کردند، 
اکنون با وعده های رنگینــی مانند افزایش 
درآمد و اختصاص وام  مســكن و پوشــش 
بیمه ای از سوی وزارت بهداشت مواجهند که 
روزنه های امیدی در دلشان ایجاد کرده است. 
با شــیوع کرونا، این دانشجویان تخصصی 
پزشكی، در شیفت های طولانی، بار سنگینی 
از درمان را به دوش کشــیدند؛ درحالی که 
به طور مداوم از پایین بودن میزان درآمدشان 
گلایه داشتند و در کنار تبعیض هایی که در 
مراکز درمانی تحمل می کردند، شــرایط را 
غیرقابل تحمــل می دیدنــد. به گفته این 
رزیدنت ها، براساس مصوبه وزارت بهداشت 
برای 400ساعت کار در ماه، حدود 2میلیون و 
700هزار تومان برای افراد مجرد و 3میلیون و 
200هزار تومان بــرای رزیدنت های متاهل 
درنظر گرفته می شود که این مبلغ به هیچ وجه 
کفاف زندگی آنها را نمی دهــد. اعتراضات 
دستیاران برای تغییر شرایط در نهایت منجر 
به دیدار نمایندگان آنها با رهبری شد و پس از 
آن بود که مقام معظم رهبری، از وزیر بهداشت 
درخواست کردند تا موضوع پیگیری شود و 
وزارت بهداشــت هم موضــوع حق الزحمه 
دستیاران پزشكی را با مصوبه هیأت امنایی به 

دانشگاه های علوم پزشكی ابلاغ کرد.

15هزار دستیار پزشكی در كشور
بهروز رحیمی، رئیس صنــدوق رفاه وزارت 
بهداشــت درباره اقداماتی که این وزارتخانه 
برای دستیاران پزشكی انجام داده توضیحاتی 
به همشهری می دهد و می گوید: »دستیاران 
پزشــكی یا رزیدنت ها سختی ها و مشكلات 
تحصیل در رشته پزشــكی را طی کرده و با 
گذراندن دوران طــرح در مناطق محروم هم 
خدمت کرده اند. آنها حــدود 15هزار نفرند 
که انتظار می رود با توجه به حجم کار، به ویژه 
در دوران کرونا و شــیفت های طولانی بتوان 
امنیت و رفاه بیشتری برایشان فراهم کرد.« 
به گفته او، رزیدنت ها مجاز به فعالیت در بخش 
خصوصی نیســتند و به طور معمول حقوق 
بســیار کمی تحت عنوان کمك هزینه های 

تحصیلی بــه آنها پرداخت می شــود. حدود 
50درصد این دانشجوها که به طور معمول 30تا 
35ساله اند، ساکن تهران هستند و نزدیك به 
80درصد آنها هم در کلانشهرهایی مثل مشهد، 
شیراز، تبریز و اصفهان مشغول به کارند. حدود 
40درصد آنها متاهل  هستند و شرایط سختی 
به ویژه از نظر تهیه مسكن دارند؛ چرا که حقوق 
دریافتی شان بین 3تا 4میلیون است. بر این 
اســاس اقداماتی برای بهبود وضعیت آنها در 
صندوق رفاه وزارت بهداشت انجام شده است. 
رحیمی در توضیح بیشتر می گوید: »ابتدای 
سال 99در جلسات مختلفی که با شوراهای 
صنفی آنها برگزار شد و با توجه به تجربه ای که 
در اداره دانشگاه ها و برخوردی که با دانشجویان 
داشــتیم، چند برنامه تعریف شد که یكی از 
آنها درنظر گرفتن وام ویژه دستیاری بود؛ هر 
چند که رقم بالایی نداشت، اما گام جدیدی 
به شــمار می رود؛ چرا که قبــل از آن چنین 
امكانی فراهم نبــود. همچنین در قالب نظام 
بانكی و با تفاهمی که با بانك قرض الحســنه 
مهر انجام شد، نزدیك به 15میلیون تومان وام 

قرض الحسنه به این دستیاران اختصاص داده 
شد و تلاش می شود با توجه به وعده هایی که 
از سوی مجلس شورای اسلامی داده شده، با 
هماهنگی سازمان برنامه و بودجه، این میزان 
افزایش پیدا کند. در کنار اینها، همچنین بیمه 
خدمات درمانی برای این گروه درنظر گرفته 
شد؛ چراکه دستیاران از هیچ گونه امكانات بیمه 
خدمات درمانی برخوردار نیستند؛ درحالی که 
خودشــان به بیماران خدمات درمانی ارائه 
می دهند. براساس اعلام رحیمی، سال گذشته 
طی تفاهمنامه ای که با سازمان بیمه سلامت 
منعقد شد، قرار بر این شد تا دانشجویانی که 
تمایل به استفاده از بیمه خدمات درمانی پایه 
را دارند، به سایت صندوق رفاه مراجعه کرده 
و برای بیمه شدن اقدام کنند. هزینه های آن 
را هم صندوق رفاه وزارت بهداشت عهده دار 
شده و دانشــجویان پس از فراغت از تحصیل 
می توانند آن را با اقساط 48تا 60ماهه و بدون 
بهره دانشــجویی بازگردانند. این مسئول در 
وزارت بهداشت ادامه می دهد: »اقدام سومی 
که برای دســتیاران پزشــكی درنظر گرفته 

شد، بیمه تامین اجتماعی و سوابق خدمتی 
و همچنین سوابق آموزشی این دانشجویان 
اســت که طی تفاهمنامه ای که با وزارت رفاه 
انجام شد، با محوریت و عاملیت سازمان تامین 
اجتماعی و وزارت بهداشــت، دانشــجویان 
دستیاری می توانند از بیمه تامین اجتماعی 
برخوردار شــوند؛ یعنی مزایای بازنشستگی، 
از کارافتادگی و فوت برای آنها درنظر گرفته 
می شــود تا حداقل پس از فارغ التحصیلی، 
4سال سابقه خدمت داشته باشند. دانشجویان 
به راحتی می توانند با مراجعه به سایت صندوق 
رفاه وزارت بهداشت، با اعلام آمادگی و تأیید 
اســناد تحصیلی و ســوابق آنها، از این بیمه 

استفاده کنند.
 به گفته رئیس صندوق رفاه وزارت بهداشت، 
تا امروز بیش از 8هزار متقاضی بیمه مراجعه 
کرده اند که حدود 2500نفرشان بیمه شده اند 
و اقدامات معرفی و صدور بیمه تامین اجتماعی 
آنها هم انجام شده اســت. او درباره اقدامات 
دیگری که برای بخش رفاهی دستیاران انجام 
شده، توضیح می دهد و می گوید: »اقدام بعدی، 

وام ودیعه مسكن اســت. مشكل مهمی که 
این دانشــجویان دارند، مسئله مسكن است. 
سال گذشته کمیسیون تلفیق و کمیسیون 
بهداشت مجلس، در این زمینه کمك زیادی 
کردند. قرار بر این شد تا اولویت دریافت این وام 
برای دانشجویان رزیدنتی باشد. بر این اساس 
در شهر تهران بین 60تا 90میلیون تومان و در 
مراکز استان ها 50میلیون تومان و در شهرهای 
دیگری هم که دانشــكده های پزشكی فعال  
هستند، 40میلیون تومان وام ودیعه مسكن 
پرداخت می شــود.« به گفته او، اقدامی هم 
برای بیمه تكمیلی این افراد انجام و بسته بیمه 
تكمیلی آنها آماده شــده است. در این بسته، 
تمهیداتی برای پرداخت هزینه ها و فرانشیز 
هزینه های درمانی ازجمله بستری و سرپایی و 
همچنین بسته دندانپزشكی و حتی هزینه های 
زایمان و ناباروری هم پیش بینی شــده است. 
به گفته رئیس صندوق رفاه وزارت بهداشت، 

تمام خدمات صندوق رفــاه در قالب وام های 
قرض الحسنه است؛ هم بیمه تامین اجتماعی و 
بیمه خدمات درمانی و هم وام ودیعه مسكن و 
بیمه تكمیلی به این صورت خواهد بود و تمام 
هزینه ها پس از فارغ التحصیلی در اقســاط 
48تا 60ماهه و بدون سود از دانشجویان پس 
گرفته خواهد شد. پیش از این هم ابوالفضل 
باقری فرد، معاون آموزشــی و دبیر شــورای 
آموزش پزشكی و تخصصی هم اعلام کرده بود 
که به وضعیت دستیاران تخصصی رسیدگی 
شده و با دستور وزیر بهداشت و انجام اقدامات 
کارشناسی، حق الزحمه دستیاران تخصصی 
افزایش پیدا می کند. بر این اســاس، از محل 
درآمد اختصاصی بیمارستان ها، حق الزحمه 
دســتیاران مجرد 60و دســتیاران متاهل 
هم 80میلیون ریال افزایــش پیدا می کند. 
همچنین با توجه به عملكرد آنها، برایشــان 

کارانه تعلق می گیرد.

جزئیات تسهیلات رفاهی برای رزیدنت ها در گفت و گو با رئیس صندوق رفاه وزارت بهداشت

 5 اقدام فوری برای نجات
 دستیاران پزشكی 

درآمد رزیدنت ها، پایین تر از خط فقر
با وجود وعده هایی كه برای بهبود وضعیت دســتیاران پزشكی داده شده، داریوش 
طاهرخانی، دبیر شورای عالی نظام پزشكی معتقد اســت كه این گروه نیاز به توجه 
بیشتری دارند تا جلوی بی انگیزه شدن  و مهاجرت شان به خارج از كشور گرفته شود. 
او به همشهری می گوید: »افق مناســبی پیش روی ما نیست، امروز نه تنها در حفظ 
نیروی انســانی در نقاط كمتر برخوردار، وضعیت نامناسبی وجود دارد، بلكه تعداد 
زیادی از دستیاران و پزشكان هم درحال اقدام برای مهاجرت به خارج از كشورند. 
برخی از تصمیم گیران، برون رفت  از این وضعیــت را در افزایش ظرفیت گروه های 
مختلف پزشكی جست وجو می كنند، اما تا وقتی دلایل ماندگار نشدن نیروی انسانی 
در نقاط مختلف كشور آسیب شناسی نشــود و تمایل نیروی انسانی برای خروج از 
كشور، مورد ارزیابی قرار نگیرد، نمی توان با افزایش ظرفیت منتظر نتیجه خاصی بود.« 
به گفته او، بررسی ها نشان می دهد كسانی كه وارد رشته پزشكی می شوند، پس از 
فارغ التحصیلی، تمایلی به كار در این حوزه را ندارند و برای زندگی، به سمت حرفه های 

دیگر می روند كه باید علت این اتفاقات، مورد بررسی قرار گیرد.
به اعتقاد دبیر شورای عالی نظام پزشكی، رقابتی كه در كنكور وجود دارد، در آزمون 
تخصصی وجود ندارد و همیشه تعدادی از ظرفیت های تخصصی و فوق تخصصی با 
كمبود متقاضی مواجه  هستند. به نظر می رسد، مهم ترین دلیل آن نبود انگیزه برای 
ادامه تحصیل است. در كنار اینها پزشكان با چالش های فراوان اجتماعی و اقتصادی 
در دوران تخصص و فوق تخصص مواجه می شوند و دورنمای خوبی از امنیت شغلی شان 
ندارند. قطعا نبود انگیزه را باید در سیاست های نادرست حوزه سلامت جست وجو كرد؛ 
مثلا حقوق پرداختی به دستیاران تخصصی یا همان رزیدنت هایی كه ساعت های بسیار 
طولانی در مراكز درمانی مشغول كار و تحصیل  هستند از خط فقر كشور هم پایین تر 
است. او تأكید می كند كه اگر سیاستگذاری درستی در این زمینه صورت نگیرد، نه تنها 
در سال های آینده وضع موجود از نظر دسترسی و دستیابی مردم به خدمات بهداشتی 
و درمانی حفظ نمی شود، بلكه ممكن است شاهد تنزل آن هم باشیم. وقتی گروه های 
تخصصی به تعداد كافی در كشور وجود نداشته باشند، قطعا چیدمان نیرو و دسترسی 
مردم به خدمات بهداشتی و درمانی با مشكل مواجه می شود. به گفته طاهرخانی، ممكن 
است در آینده برخی بیماران ناگریز از دریافت خدمات تخصصی و فوق تخصصی درمان 
در كشورهای دیگر شوند. دبیر شــورای عالی سازمان نظام پزشكی معتقد است كه 
برای خروج از این وضعیت، باید متولیان نظام سلامت یعنی وزارت بهداشت، به عنوان 
نماینده این صنف، كنار دستیاران و سایر گروه های پزشكی قرار بگیرد و چالش های 
آنها را بررسی و سیاست های مناسبی برای حل آن در پیش بگیرد. باید به مطالبات این 

افراد توجه شود و پیگیری خواسته های آنها در دستور كار قرار گیرد.

آخرین وضعیت شیوع اومیکرون در جهان
  مرکــز ملــی بیماری هــای واگیر آفریقــای جنوبــی از شناســایی
 22 هزار و ۳۹۱ بیمار جدید کرونایی و مــرگ 22 نفر از این بیماران 

خبر داده است
  شورای تحقیقات پزشکی آفریقای جنوبی اعلام کرده در دوران 
شــیوع اومیکــرون 2076 نفر بیشــتر از حد انتظــار جان خــود را از 

دست دادند
  در ایالت گواتنگ آفریقای جنوبی در 2 هفته گذشته  ۳00 درصد 

افزایش بستری گزارش شده است
  انگلیس و دانمارک رکورددار ابتلا به اومیکرون شده اند

  تا ظهر دیروز 6۳ کشــور دنیا مــوارد قطعی و مشــکوک ابتلا به 
سویه اومیکرون را گزارش داده اند

  در همســایگی ایران پــس از امــارات و عربســتان، پاکســتان و 
کویت هم مواردی از ابتلا به سویه جدید ویروس را اعلام کرده اند

 كشورهای دارای بیشترین ابتلا به اومیکرون 

بیشترین گروه سنی درگیر  اومیکرون

روند شیوع اومیکرون در آفریقا

آمریکاکانادادانمارکانگلیس آفریقای 
جنوبی

 817 
ابتلای قطعی

 796 
ابتلای قطعی

 499 
ابتلای قطعی

 80 
ابتلای قطعی

 71 
ابتلای قطعی

 13.9
درصد

 13.4
درصد

 گروه سنی 
20 تا 29 سال

 گروه سنی 
30 تا 39 سال

هفته 
 44
202۱

هفته 
 45
202۱

هفته 
 46
202۱

هفته 
 47
202۱

هفته 
 48
202۱

هفته 
 49
202۱

567 543 661

1295

3556

2604

هر
س: م

عك

قبل از  اومیکرون بعد از  اومیکرون
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به جرم نداشتن 
روایت ها همه از همین قاعــده »بی پولی« پیروی 
می كنند؛ »اطرافیان مرا بی خیال یا بی مســئولیت 
می دانند اما واقعا اینطور نیست. برایم مشكل است 
نصف حقــوق یك ماه را برای بیمه ماشــین بدهم. 
كمتر هم از ماشین استفاده می كنم. بیشتر اوقات 
روبه روی در خانه پارك است. سفر رفتن هم كه  رؤیا 
شده است. فعلا هم كه قصدی برای فروش ندارم. چرا 
باید بیمه كنم؟« و البته هستند كسانی كه به واسطه 
سنگین شــدن جرایم دیركرد بیمه، ترس مواجهه 
با ماجرا به جان شــان افتاده و مدام آن را به تعویق 
می اندازند؛ »برای مدتی دستم تنگ بود و نتوانستم 
3سال برای خودروی خودم بیمه نامه شخص ثالث 
تهیه كنم. در همه این چند ســال، تلاش كردم یا 
ماشــین را تكان ندهم، یا با احتیاط رانندگی كنم. 
حالا كه می خواهم برای تهیه بیمه نامه اقدام كنم از 
پرداخت جریمه دیركرد آن واهمه دارم. می گویند 
باید چندین میلیون تومان خســارت این مدت را 

بپردازم. ندارم! چه كنم؟« 
نتیجه گزارش میدانی همشهری نشان می دهد كه 
درصد كمی از جامعه درگیر این تخلف ناخواســته 
شــده اند. برگــزاری یــك نظرســنجی آنلاین از 
بین 82نفری كه صاحب خودرو هســتند، نشــان 
می دهد بیــش از 90درصد شــركت كننده ها در 
نظرســنجی گفته اند كه برای خودروی خود بیمه  

شــخص ثالث تهیه كرده اند كه تعداد آنها 74نفر 
اســت. 10درصد باقی مانده )8 نفر( اعلام كرده اند 
كه سال1400 برای خودروی خود بیمه نامه شخص 
ثالث تهیه نكرده اند و علت مشــترك بین همه این 
افراد همان مسئله »نداشتن« است. همه اینها یعنی 
هرچند افزایش نرخ بیمه شــخص ثالث همواره در 
تبعیت از افزایش نرخ دیه در كشــور بالا می رود اما 
در شرایط فعلی نرخ بیمه نیاز به تعدیل دارد تا همه 

اقشار جامعه بتوانند خودروی خود را بیمه كنند.

فراتر از عدد

افزايش 16درصدي پرونده هاي 
شوراي حل اختلاف

همه دعواها به آنجا ختم مي شــود؛ هر جور اختلافي كه گره 
كور به آن افتاده باشــد و دو طرف هيچ جوره حاضر به كوتاه 
آمدن نباشند، فرقي هم نمي كند چه دعوايي؛ دعواي مستأجر 
و صاحبخانه، همسايه  با همســايه سر پول شارژ ساختمان، 
انحصار وراثت، پرداخت مهريه و اعســار، دزدي ماشــين 
و... خلاصه هر دعواي  به نظر به بن بســت رســيده، در گام 
اول به شوراي حل اختلاف مي رسد. شــوراي حل اختلاف 
ســاختمان هايي هســتند در دل محله ها، پررفت وآمد، با 
شهرونداني كه اخم روي صورتشان نقش بسته و كلافه طور دم 
اتاق هاي شلوغ قدم مي زنند تا نوبتشان شود و قاضي هايي كه 
پشت انبوه پرونده ها گم شده اند و فرصت سرخاراندن برايشان 
باقي نمانده. 4ميليون و400هزار پرونده در سال1399 روي ميز 
قضات شوراي حل اختلاف قرار گرفته است كه نسبت به سال 
قبلش 16درصد افزايش داشته؛ پرونده هايي كه به گفته رئيس 
مركز توسعه حل اختلاف كشور حدود 46درصد پرونده هاي 
ورودي به دستگاه قضايي است و در نگاه اول نياز به بررسي 

در دادگاه ها ندارند.

چرا رسيدگي به پرونده ها طولاني مي شود؟
اما چرا شوراهاي حل اختلاف همیشــه شلوغ هستند و دادرسي 
پرونده ها بعضا در آن تا 6 ماه و حتي یك ســال طول مي كشــد؟ 
چرا بعضي از شــهروندان حاضرند دعوا را در خیابان تمام كنند و 
انتقامشان را همان جا از هم بگیرند اما اختلافشان را به شورا نبرند؟ 
چرا میزان اختلاف درآپارتمان ها زیادشــده و بــا وجود طرح در 

شوراي حل اختلاف به نتیجه نمي رسد؟
آمارهاي مركز توسعه حل اختلاف قوه قضاییه نشان مي دهد كه در 
9 ماه ابتدایي سال99، به ازاي هر 28نفر جمعیت كشور یك پرونده 
وارد شوراهاي حل اختلاف  شهري و روستایي شده است و این آمار 
با تعداد قضات این شوراها كه فقط 3هزار و149نفر هستند، تناسب 
ندارد. ضمن اینكه این حجم از پرونده با تعداد شعب شوراهاي حل 
اختلاف هم ســنخیت ندارد؛ چرا كه به ازاي هر 11هزار و429نفر 
فقط یك شعبه در كشور فعال اســت و این یعني اختلافاتي كه از 
لیوان قضایي و حقوقي سرریز شده است. یكي دیگر از علت هایي 
كه بعضي از مردم به شــوراهاي حل اختلاف مراجعه نمي كنند و 
حوصله پیگیري مشكل خود را در این نهاد ندارند، رها شدن برخي 
پرونده ها یا ارجاع آن به دادگاه است؛ موضوعي كه مدیران شوراهاي 
حل اختلاف آن را قبول ندارند. آنها بــا عدد و رقم مي گویند كه از 
3میلیون و202هزار پرونده اي كه در 9ماهه ابتدایي سال گذشته 
به شوراها آمده فقط 367هزار و877پرونده یعني حدود 10درصد 
روي زمین باقي مانده و براي آنها رأي نهایي صادر نشده است. اگر 
فرض كنیم كه در 367هزار و887پرونده فقط 2نفر شاكي و متهم 
داشته باشیم یعني 753هزار و774شهروند عصباني و خشمگین 
آن بیرون دنبال انتقام گرفتن از هم هستند و امكان دارد دعوایشان 
به جاهاي باریك كشیده شــود و با پرونده اي سنگین تر به دادگاه 
برمي گردند. البته پرونده هاي بسیاري هم با ریش سفیدي در همان 
شوراي حل اختلاف بسته مي شــوند كه در تعریف حقوقي به آن 
مصالحه مي گویند. آمار این پرونده ها هم در نوع خود جالب است. 
حجت الاســلام هادي صادقي، رئیس مركز توسعه شوراهاي حل 
اختلاف در این باره گفته اســت:» سال گذشته حدود یك میلیون 
پرونده معادل 32درصد به مصالحه ختم شده است اما بقیه پرونده ها 

جاي مصالحه ندارد و باید براي آن رأي صادر شود«.

مردم بيشتر سر چه چيزهايي دعوا مي كنند؟
حصر وراثت، تامین دلیل )حفظ دلایل موجود و فرصت خواستن 
براي اســتفاده از آنها در آینده(، چك برگشــتي و دادن ســفته 
بي حساب و كتاب بیشترین عواملي هســتند كه پاي مردم را به 
شوراهاي حل اختلاف مي كشاند. البته پرونده هایي كه مسئله دعوا 
پول باشد و آن پول هم زیر 20میلیون تومان باشد هم بسیار زیادند 
كه باید قضات شــوراهاي حل اختلاف براي آن تصمیم بگیرند؛ 

پول هاي به نظر خردي كه براي مردم ارزشمند هستند.
طرح شــكایت همســایگان از یكدیگر و البته مالك و مستأجر از 
پرونده هاي پرشــماري است كه در شــوراي حل اختلاف مطرح 
مي شود. در 2سال گذشته، ستاد ملي كرونا یك مصوبه اي داشت در 
باب شرایط صدور حكم تخلیه كه هدف از آن حمایت از مستأجران 
آسیب پذیر بود؛ مصوبه اي كه حالا بیشــتر ساكنان شمال تهران 
دنبال اســتفاده از آن رفته اند. رئیس مركز توســعه حل اختلاف 
كشور در این باره گفته است: » مصوبه ســتاد ملي كرونا با هدف 
اقشار آسیب پذیر بود اما نه اینكه این مصوبه از آن هدف دور شده 
باشد ولي حجم زیاد پرونده هایي كه به ما مراجعه مي شود مربوط 
به اقشار ضعیف نیست؛ یعني حدود 80درصد پرونده هاي تخلیه 
اماكن مسكوني در شهر تهران مربوط به مناطق بالاي شهر است 

كه مستأجران خواهان رسیدگي به آن شده اند«.

حقوق كم قضات حل اختلاف
قوه قضاییه بارها فراخوان همكاري فارغ التحصیلان رشته حقوق 
براي همكاري با شــوراهاي حل اختلاف داده است اما همچنان 
تعداد كمي خواهان كار در این نهاد هستند؛ چرا كه حقوق قضات 
این شوراها بسیار كم و كارشان به شــدت زیاد است. ضمن اینكه 
بســیاري از كاركنان آن بیمه نیســتند. كاركنان شوراهاي حل 
اختلاف چندین بار نسبت به این موضوع معترض شده اند و گفته اند 
كه با حقوق هــاي كمتر از مصوبه وزارت كار مشــغول به فعالیت 
هستند؛ مسئله اي كه مسئولان قوه قضاییه هم آن را قبول دارند و 
مي گویند لایحه اي براي بهبود آن به دولت داده اند اما این لایحه 
همچنان درگیر بوروكراسي اداري شده است. سخنگوي پیشین 
قوه قضاییه در این باره گفته بود:»تلاش شده برخي از دغدغه هاي 
پرسنل این حوزه برطرف شود و قدم هایي در جهت بهبود پرداخت 
پاداش به این نیروها انجام شده كه پاداش شوراهاي حل اختلاف 
رشد دو و نیم برابري داشته است؛ یعني از متوسط پاداش پرداختي 
هر نفر 600هزار تومان در هر ماه به یك میلیون و500هزار تومان 
در  ماه ارتقا یافته است. مي دانیم كه این رقم شاید به اندازه هزینه 
ایاب و  ذهاب این همكاران باشد كه امیدواریم قدم هاي مؤثرتري 
در این راه برداشته باشد. همچنین براي پوشش تأمین اجتماعي 
این همكاران پیگیري هایي شد و براي 13هزار و890نفر از پرسنل 

پوشش بیمه اي صادر شده است«.
خلاصه مشكل شوراهاي حل اختلاف كه باید محل رفع چالش ها 

باشد یكي، دوتا نیست و خود درگیر هزار و یك مسئله است.

پول نداریم!
روایت همشهری از صاحبان خودرویی كه تن به خریدن 

بیمه نامه شخص ثالث نمی دهند
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»بی پولی«؛ نخستين پاســخ همه آنهاست؛ همان ها كه با 
وجود قوانين سختگيرانه، هنوز برای خودروی خود بيمه نامه 
شــخص ثالث تهيه نكرده اند. درصد قابل توجهی از اين افراد علت را گران بودن بيمه نامه 
شــخص ثالث می دانند؛»ما خرج های واجب تری داريم. وقتی كرايه  خانه عقب است. خود 
ماشين هزار و يك خرج دارد، گوشت، مرغ و برنج تمام شده، شما باشی بيمه شخص ثالث 
تهيه می كنی؟ خب بيايند اين لكنته را اصلا بردارند ببرند بگذارند پاركينگ. چه بهتر!«  اينها 
را كارگر يك كارخانه توليد شوينده می گويد. مشابه گلايه های او را لابه لای حرف های ديگر 
كسانی كه تن به بيمه كردن خودروی خود نمی دهند هم می شنوی. براساس گزارش های 
منتشر شده بيمه مركزی، از بين 25ميليون پلاك فعال خودرو در سراسر كشور، بين 1.5تا 
2ميليون پلاك، بيمه نامه شخص ثالث ندارند و اين تعداد می توانند زنگ خطر بزرگی نه فقط 

برای خود شخص، كه برای همه جامعه باشند.

فهيمه طباطبايي
 روزنامه نگار

جريمه روزانه؛ عامل ترس و تعويق 
یكی از دلایلی كه باعث می شود بعضی از صاحبان 
خودرو برای سال های متمادی در گرداب نخریدن 
بیمه بیفتند، جریمه هایی اســت كه هــر روز به 
مبلغ آنها افزوده می شــود. میزان جریمه دیركرد 
قیمت بیمه ماشــین برای خودروهای سواری در 
سال1400 بســته به نوع خودرو و شركت بیمه ای 
روزانه بین 5تــا 10هزار تومان متغییر اســت اما 
بیشتر خودروهای روتین كه این روزها در خیابان 
می بینید اگر از موعد بیمه آنها گذشــته باشــد و 
نسبت به تمدید آن اقدام نكرده باشند، روزانه حدود 
7هزار تومان جریمه می شوند. بر این اساس جریمه 
دیركرد خودروی بدون بیمه برای یك سال بیش از 
2میلیون و500هزار تومان برآورد می شود كه خب 
پرداخت این جریمه برای كســی كه از ابتدای كار 
توان پرداخت حق بیمه شــخص ثالث را نداشته، 

طبعا مقدور نیست.

كاهش صدور بيمه نامه شخص ثالث 
بررسی آمارهای منتشر شده و سالنامه بیمه مركزی 
نشان می دهد كه صدور بیمه نامه شخص ثالث در 
سراســر كشــور كاهش پیدا كرده است. براساس 
آخرین گزارش بیمه مركزی، ســهم بیمه شخص 
ثالث و مــازاد، 33.5 درصد از پرتفــوی حق بیمه 
تولیدی بازار اعلام شده و این در حالی است كه این 

مقدار طبق آمار سالنامه 98،برابر 34.1درصد بوده 
است. به گفته ســلیمانی، رئیس كل بیمه مركزی 
بازار بیمه شــخص ثالث یك بــازار 30تا 35هزار 
میلیاردی است كه گردش مالی قابل توجهی دارد 
و هم اكنون 25میلیون پلاك فعال در كشور وجود 
دارد. براساس آمارهای منتشر شده بانك مركزی، 

68.6میلیون فقره بیمه نامه در تمام رشــته ها در 
سال99صادر شده كه نســبت به مدت مشابه سال 
قبل، 4.2درصد كاهش داشته است و علت آن بنا 
بر تحلیل های این نهاد، عملكرد برخی شــركت ها 
در صدور بیمه های شــخص ثالث،مازاد و حوادث 

راننده است.

برگــزاری یك نظرســنجی آنلاین از بین 
82نفری كــه صاحب خودرو هســتند، 
نشان می دهد 90درصد افراد گفته اند كه 
برای خــودروی خود بیمه  شــخص ثالث 
تهیه كرده اند كه تعداد آنها 74نفر اســت. 
10درصد باقی مانده )8 نفر( اعلام كرده اند 
كه سال1400 برای خودروی خود بیمه نامه 
شخص ثالث تهیه نكرده اند و علت مشترك 
بین همه این افراد همان مسئله »نداشتن« 

است

مائده امينی 
 روزنامه نگار

چه می شود اگر بیمه شخص ثالث نداشته باشیم؟
براساس ماده دوم بخش اول قانون بيمه شخص ثالث، كليه دارندگان وسايل نقليه موضوع اين قانون 
اعم از اينكه اشخاص حقيقی يا حقوقی باشند مكلف اند وسايل نقليه خود را در قبال خسارت بدنی 
و مالی كه در اثر حوادث وسايل نقليه مذكور به اشخاص ثالث وارد می شود حداقل به مقدار مندرج 
در ماده ۸ اين قانون نزد شركت بيمه ای كه مجوز فعاليت در اين رشته را از بيمه مركزی داشته باشد، 
بيمه كنند. به زبان ساده اگر برای خودروی خود بيمه نامه شخص ثالث تهيه نكنيد، بايد پای تبعات و 

عواقب نه چندان آسانی بايستيد.

1.يكی از عواقب نداشتن بيمه شخص ثالث  يا تمديد نكردن به موقع آن، اين است كه پليس شما 
را جريمه می كند و در نهايت ماشين شما به پاركينگ منتقل می شود. بعد از اين شما بايد  بيمه نامه 
شخص ثالث را به همراه جريمه ديركرد آن بخريد تا بتوانيد ماشين خود را از پاركينگ نيروی انتظامی 

بيرون بياوريد.

2. به جز جريمه پليس، شما بايد در ادامه، جريمه ديركرد تمديد بيمه شخص ثالث را هم پرداخت كنيد.
3.سخت ترين عاقبتی كه نداشتن بيمه برای شما به همراه دارد، در زمان حادثه و پرداخت خسارت 
است. اگر شما بيمه ثالث نداشته باشيد يا آن را تمديد نكرده باشيد و در حادثه ای شما مقصر شناخته 
شويد، تمام خسارت ها را بايد خودتان از جيب پرداخت كنيد؛ حال چه اين خسارت جانی باشد چه 

مالی و ديگر اهميت ندارد در حادثه رخ داده چه كسی مقصر است.
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فرهنگ رفتاری خانوار موضوعی بود كه مركز آمار ايران در گزارش 
نتايج اوليه طرح آمارگيری 99 به آن پرداخته است و براساس اين 
گزارش آماری در سال99 بيش از 65درصد افراد 15ساله و بيشتر 
حداقل در يك شبكه اجتماعی عضو بوده اند. اين آمارگيری با تكيه 
بر اطلاعات 43هزار و ۷00 خانوار شــهری و 1۸هزار و ۸60 خانوار 

روستايی به دست آمده است.

ليلا شريف
 روزنامه نگار

از لحاظ نوع شبكه های اجتماعی كه افراد عضو آن 
بوده اند واتساپ با۸۸.۵درصد و پس از آن 

اینستاگرام با ۶۸درصد بیشترین میزان عضویت را 
 دارا بوده اند. این در حالی است كه در سال۹۶ 

 میزان عضویت در واتساپ۲۴درصد
و در اینستاگرام ۴۳.۱درصد بوده است. 

براساس نتایج این آمارگیری در سال۹۹ 

بیشاز۶۵درصد افراد ۱۵ساله 
و بیشتر حداقل در یك شبكه اجتماعی 
عضو بوده اند كه نسبت به عضویت

۵۳درصدیاین افراد در سال۹۶، 
عضویت در شبكه های اجتماعی در 3سال 

با رشد ۱۲درصدی مواجه بوده است.

رشد  12 %

WhatsApp
پرمخاطب ترین 
شبكه اجتماعی 
ایرانی ها

بنابراین فیلترینگ تلگرام در این 
فاصله بر میزان  افزایش استفاده از واتساپ اثر 

مثبت گذاشته است.

واتساپ 

براساس این مطالعه در سال گذشته، یكساعتو۳۲دقیقهو۱۸ثانیه در روز 
متوسط حضور افراد۱۵سالهو بیشتر در شبكه های اجتماعی بود اما متوسط حضور 

روزانه این افراد در شبكه های اجتماعی در سال ۹۶، یكساعتو۴دقیقه بوده است.
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پرقدرتایرانیها
درشبكههایاجتماعی

65 درصد افراد 15 ساله و بیشتر حداقل در 
یك شبكه اجتماعی عضو هستند

گرافیك: حمید یزداني
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شبكه های اجتماعی
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را  كهگیلویه و بویراحمــد 
پایتخــت طبیعــت ایــران گردشگری

می نامنــد كــه در دهه های 
گذشته به اعتقاد بسیاری از فعالان اجتماعی 
در نقطه كوری از نظر دسترسی قرار گرفته 
بود؛ این اســتان با وجود آب و هوای عالی، 
جاذبه های طبیعی دیدنی، منابع عظیم نفتی 
در گچساران و ظرفیت های معدنی، به دلیل 
محرومیــت از راه های ایمــن و بزرگراه ها، 
همچنــان بــا محرومیت هــای زیــادی 

دست و پنجه نرم می كند.
سال های گذشته توســعه گردشگری این 
اســتان با هدف درآمدزایی، اشتغال زایی و 
رونق اقتصادی مورد توجه قرار گرفت و بعد 
از اختصاص ردیف بودجه ملی برای مرمت 
بلاد شاپور كه از سال۹۹ وارد فاز اجرایی شد، 
حالا خبر می رســد طرح های گردشگری با 
هدف توانمندسازی جوامع محلی در حاشیه  
سدهای استان اجرا خواهد شد؛ طرحی كه 
در گام اول متمركز بر دهكده آبی گردشگری 
در همسایگی سد »چم شــیر«  شهرستان 

گچساران است.
كهگیلویه و بویراحمد عــلاوه بر جنگل های 
زاگــرس، 18رودخانــه كوچــك و بزرگ، 
40چشمه جوشان آب آشامیدنی و معدنی، 
1۷قنات، 5آبشار، 3دریاچه، ۶0دره و تنگه، 
بوستان ها و دشت های سرسبز، امامزاده ها، 
گنبدها، قلعه ها، كاروانســراها، مســاجد، 
آب انبارها، آتشــكده ها، پل هــا و برج های 
تاریخی زیــادی را در خود جــای داده كه 
هر یك می تواند مســیری برای توسعه این 

استان محروم جنوبی بگشاید.

ایجاددهكدهآبیدركنار»چمشیر«
مدیركل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری كهگیلویه و بویراحمد به تازگی از 
راه اندازی دهكده آبی در گچساران خبر داده و 

گفته كه ظرفیت های آبی استان مغفول مانده 
و به همین دلیل 150میلیــارد تومان برای 
اجرای طرح های آبی، گردشگری و ورزشی 

اطراف سد چم شیر پیش بینی شده است.
مجیــد صفایــی در این باره به همشــهری 
می گویــد: كهگیلویه و بویراحمد ســدها و 
رودخانه های بســیار زیادی دارد و به دلیل 
فراوانــی ظرفیت های آبی، بعــد از كارهای 
مطالعاتی تصمیــم گرفتیــم در كنار همه 
سدهای استان، مجموعه و دهكده  گردشگری 
با امكاناتی چون قایق سواری، بازی های آبی، 
بوم گردی و حتی هتل آپارتمان برای اسكان 
مسافران و گردشــگران راه اندازی كنیم. با 
توجه به این تصمیم فعلا 2ســد چم شیر در 
گچساران و چیتاب در بویراحمد برای اجرای 
طرح انتخاب شــده اند كه كار مطالعاتی سد 
چم شیر به پایان رسیده و مطالعات چیتاب 

در دست انجام است.

بازارچهبرایاهالیبومی
طرح سد و نیروگاه 1۷۶مگاواتی چم شیر در 
25كیلومتری جنوب شرقی گچساران قبل از 
پیوستن رودخانه خیرآباد به رودخانه زهره در 
مجاورت محلی به نام تنگه چم شیر نزدیك به 
مرز استان بوشهر ساخته شده و پنجمین سد 
بزرگ كشور محسوب می شود. هرچند این 
سد امسال آب گیری می شود اما كارشناسان 
منابع آبی و زیســت محیطی معتقدند توده 
نمكی درحالی كه ســد گتوند 2.5كیلومتر 
در مخــزن ۶0كیلومترمربعی قرار داشــت 
۷0درصد دریاچه سد چم شیر در گنبد نمكی 

سازند واقع شده است.
با همه مخالفت ها امــا مطالعات دهكده آبی 
گردشگری كه قرار اســت در كنار این سد 
ساخته شود به پایان رسیده و مناقصه آن نیز 

به زودی برگزار می شود.
مدیركل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری كهگیلویه و بویراحمــد با بیان 
اینكه تاكنون 3سرمایه گذار برای اجرای این 
دهكده آبی اعلام آمادگی كرده اند، می گوید: 

مناقصه بــه زودی برگزار می شــود و بعد از 
اجرای آن، عملیات اجرایی پروژه در همین 
سال جاری شروع می شود و امیدواریم تا پایان 
ســال1401و نهایتا تا ابتدای سال1402به 

پایان برسد.
صفایی میزان اشــتغال زایی مســتقیم این 
دهكده آبی را تا 120نفر بــرآورد می كند و 
توضیح می دهد: رویكرد وزارتخانه و اداره كل 
گردشگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی 
استان این اســت كه در كنار همه طرح های 
حوزه گردشــگری، بازارچه صنایع دســتی 
ایجاد شود. در طرح سد چم شیر هم این مورد 
درنظر گرفته شده است و تلاش می كنیم تا 
زمان رونق منطقه غرفه های بازارچه  را رایگان 

در اختیار اهالی قرار دهیم.

مسئولیتاجتماعینفتدرشهرنفتی
شهرســتان گچســاران عــلاوه بــر همه 
جاذبه هــای طبیعی به بام نفتــی ایران هم 
شــهره اســت؛ میدان نفتی گچســاران با 
ذخیره درجای 52میلیارد بشــكه و ذخیره 
قابل برداشت 23میلیارد بشكه نفت خام پس 
از میدان نفتی اهواز دومیــن میدان بزرگ 
نفتی كشور به شمار می آید. هرچند بسیاری 
معتقدند این منابع نفتی چندان به توسعه 
استان كمك نكرده اســت اما مدیركل امور 
مالیاتی كهگیلویه و بویراحمد به همشهری 
می گوید: فكر می كنم تنها استانی هستیم 
كه حساب مان با شركت نفت به روز است و 
برخلاف شهرها و استان های دیگر كه تنش 

دارند، تعامل مان خوب است.
محمد علی غفاری فارســانی بــا بیان اینكه 
شركت نفت مالیات آلایندگی، ارزش افزوده 
و حقوقی خود را به طور كامل پرداخت كرده 
است، می افزاید: ســال گذشته این شركت 
50میلیارد تومان به حســاب مــا واریز كرد 
كه البته مربوط به بدهی چند ســال بود. هر 
سال این رقم به طور میانگین از 2تا ۶میلیارد 

تومان می شود.
به گفته وی، گچســاران به دلیل نزدیكی به 

تاسیسات نفتی، بیشترین آلایندگی را دارد 
و بیشترین ســهم یعنی 50درصد را از این 
مالیات دریافت می كند. طبق اعلام مدیركل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
كهگیلویه و بویراحمد، بخشــی از این اعتبار 
نفتی در همه اســتان ازجمله شهرســتان 
گچساران هم ســهم پروژه های گردشگری 
است كه هر ســال به این اداره كل پرداخت 

می شود.

اختصاصاعتباربرایگردشگریمذهبی
شهرســتان گچســاران در جاده ترانزیتی 
فارس به خوزستان و از سوی دیگر با وجود 

بقعه متبركه بی بی حكیمه ســالانه میزبان 
تعداد زیادی از گردشگران كشورهای عربی 
است. به همین منظور ۶00میلیون تومان 
برای ساخت زیرســاخت های گردشگری 
امامزاده بی بی حكیمه اختصــاص یافته و 
در سفر اخیر رئیس جمهوری به استان هم 
800میلیون تومان دیگر به اردوگاه اقامتی 
آن اختصــاص یافت تــا اردوگاهی در خور 
 شــأن زائران ایرانی و خارجی ساخته شود. 
به طور كلی آنطور كه صفایی تأكید می كند، 
قرار است در كنار همه امامزادگان استان، 
زیرساخت های مناسب گردشگری و اقامتی 

درنظر گرفته شود.

یكی از دغدغه های همیشگی استان های 
شمالی كشور به ویژه گیلان و مازندران گزارش

كه قطب تولید برنج كشــور به حساب 
می آیند، تمایل برخی شــالیكاران به تغییر كاربری 

زمین های شالیزاری است.
ســال های گذشــته برخی زمین های كشــت برنج 
به صورت قانونی تغییــر كاربری و جای خــود را به 
مراكز اداری، گردشگری، درمانی و... داده اند و برخی 
شــالیكاران هم از راه های غیرمجــاز به دنبال تغییر 

كاربری شالیزارهای خود بوده اند.
به تازگی اما از امور اراضی ســازمان جهادكشاورزی 
گیلان خبر رسیده كه درخواســت ها و صدور مجوز 
تغییر كاربری شالیزارهای این استان روندی كاهشی 
داشته است. این كاهش تقاضا و در نهایت صدور مجوز 
تغییر كاربری، دلایل مختلفــی دارد كه یكی از آنها 

افزایش قیمت برنج است.
در واقع افزایش قیمت برنج در سال های اخیر مشوق 
شالیكاران شــده اســت تا از تغییر كاربری و نكاشت 
رها كردن شــالیزارهای خــود منصرف شــوند. در 
گفت وگو با رامین جعفری، معاون امور اراضی سازمان 
جهادكشــاورزی گیلان، دلایل نزولی شــدن تغییر 
كاربری شــالیزارهای این قطب تولید برنج كشور را 

بررسی كرده ایم.

نظارتمستمربرزمینهایشالیزاری
برنج بیش از هر محصول دیگــری نیاز به آب دارد. در 
شرایطی كه كشور درگیر مشكلات خشكسالی است و 
هر روز خبر مناقشات آب از یك گوشه ایران به گوش 

می رسد، وزارت جهادكشاورزی سیاست های خود را 
به گونه ای اتخاذ كرده كه 2اســتان مازندران و گیلان 
با قدرت به كشــت برنج ادامه دهند تا به این ترتیب 
با كمبود این محصول اســتراتژیك در كشور مواجه 

نشویم.
معاون امور اراضی ســازمان جهادكشاورزی گیلان 
می گوید در تاریخ 4تیر ســال 13۹8بخشنامه ای به 
گیلان و مازندران ارسال شد كه به دلیل استراتژیك 
بودن محصول برنج و موضوع تامین آب شالیزارها، این 
2استان با قدرت به كشت برنج بپردازند و در عین حال 

از حمایت وزارت جهادكشاورزی نیز بهره مند شوند.
در این بخشنامه آمده است مسئولان استانی از تغییر 
كاربری اراضی شالیزاری به هرگونه فعالیت كشاورزی 
و غیركشاورزی ممانعت كنند. این یعنی نه تنها اجازه 
ساخت وســاز در شــالیكاری های این 2استان داده 
نمی شود بلكه حتی تغییر كاربری شــالیزار از تولید 
برنج به كشت دیگر محصولات كشاورزی و باغی نیز 

ممنوع است.

ازگشتزنیتابرخوردبامتخلفان
اگر چه از ســال ها پیش ممانعــت از تغییر كاربری 
شالیزارهای گیلان در دستور كار اعضای كمیسیون 

تبصره یك ماده یك قانون حفظ كاربری اراضی این 
استان قرار داشــت اما بخشنامه ســال 13۹8باعث 
شد تا این ممانعت شكل جدی تری به خود بگیرد. تا 
جایی كه با پیگیری های مسئولان ذیربط در گیلان، 
هیچ مجوزی برای تغییر كاربری اراضی شــالیزاری 
صادر نمی شــود و در عین حال نیروهای ســازمان 
جهادكشاورزی استان با گشــت زنی های پی در پی، 
جلوی تغییر كاربری های غیرمجــاز را می گیرند و با 

متخلفین برخورد می كنند.
رامیــن جعفــری، معــاون امــور اراضی ســازمان 
جهادكشــاورزی در این باره به همشهری می گوید: با 
نظارت هایی كه به صورت مستمر روی 238هزار هكتار 
اراضی شالیكاری اســتان در حال انجام است، قصد 
داریم از تغییر كاربری و نكاشت رها كردن شالیزارها 

جلوگیری كنیم.

مهاجران؛عاملتغییركاربریشالیزارها
شاید جالب باشد بدانید درخواســت تغییر كاربری 
شالیزارها از جانب روستاییان و كشاورزان بومی گیلان 
بسیار كم است. در عوض این مهاجران هستند كه با 
سودای ویلاسازی، شالیزارها را از كشاورزان می خرند 
و قصد تغییر كاربری آنها را دارند؛ موضوعی كه معاون 
امور اراضی سازمان جهادكشاورزی به آن اشاره می كند 
و می گوید: یكی از بزرگ ترین مشكلات ما در این حوزه، 
تملك شالیزارها به دســت افرادی است كه به گیلان 
مهاجرت و اساسا شــالیزار ها را با قصد تغییر كاربری 
خریداری كرده اند اما همانطور كــه پیش از این هم 
گفته شد، اجازه هیچ ساخت و سازی  در شالیزارها داده 
نمی شود و حتی جلوی تغییر كاربری از كاشت برنج 
به دیگر محصولات نیز خواهیــم گرفت. زیرا با از بین 
رفتن هر شالیزار در استان در آینده به مشكل كمبود 

برنج و در نتیجه تامین نشدن غذای مورد نیاز كشور 
خواهیم رسید.

سامانه131،راهاطلاعازتغییركاربریها
علاوه بر نظارت مســتمر نیروهای جهادكشاورزی به 
شــالیزارهای گیلان، مردم هم می توانند در صورت 
مشاهده تغییر كاربری شــالی ها، موضوع را به اطلاع 
امور اراضی سازمان جهادكشاورزی استان برسانند. 
سامانه131راه ارتباطی مردم با مدیریت امور اراضی 
استان هاســت كه به گفته معاون امور اراضی سازمان 
جهادكشــاورزی گیلان، می تواند بــه جلوگیری از 
نابودی شــالیزارها و در نتیجه به وجود آمدن مشكل 
در تولید محصول اســتراتژیك برنج در كشور كمك 

بسیاری كند.

چترحمایتجهادكشاورزیرویشالیزارها
فعالیت های سازمان جهادكشاورزی گیلان برای حفظ 
شالیكاری های استان فقط به این موارد قانونی محدود 
نمی شود. این ســازمان با ارائه طرح های تشویقی به 
شــالیكاران قصد دارد آنها را بیش از پیش به كشت 
برنج تشویق كند. جعفری می گوید تامین نهاده، بیمه 
برنج، ارائه تســهیلات بانكی، تامین تجهیزات لازم، 

یكپارچه سازی اراضی كشــاورزی، تجهیز و نوسازی 
اراضی و... از طرح های حمایتی جهادكشاورزی استان 
برای حفظ شالیزارهاست. معاون امور اراضی سازمان 
جهادكشــاورزی در این باره توضیح می دهد: یكی از 
بزرگ ترین مشــكلات ما در حوزه كشت برنج، خرد 
بودن شالیزارهایمان است. میانگین سطح شالیكاری 
در گیلان 0.۷هكتار اســت یعنی هر شالیكار به طور 
میانگین حتی یك هكتار زمین هم برای كشت برنج در 
اختیار ندارد. به بیان دیگر در 238هزار هكتار اراضی 
شــالیكاری بیش از 238هزار بهره بردار وجود دارد. 
درحالی كه هر چه اراضی بزرگ تر باشند هزینه تولید 
پایین تر می آید و در نهایت كشت برنج برای شالیكار 
به صرفه تر می شود. به همین دلیل در سال های اخیر 
بحث یكپارچه سازی اراضی كشــاورزی را در دستور 
كار قرار داده ایم تا با تجمیع این اراضی، بتوانیم هزینه 

تولید برنج را تا حد امكان پایین بیاوریم.

افزایشقیمتبرنج،مشوقشالیكاران
معاون امور اراضی سازمان جهادكشاورزی از كاهش 
هزینه تولید و افزایش قیمت برنــج به عنوان 2عامل 
تشویقی برای شالیكاران نام می برد و می گوید: یكی 
از دلایل منصرف شدن برخی از برنجكاران ما از تغییر 
كاربری اراضی شالیزاری خود در سال جاری، افزایش 
قیمت برنج است. افزایش قیمت برنج در سال جاری 
نیز تبدیل به عاملی شــد كه كشــاورزان را از فروش 
زمین ها منصرف و آنها را به كشت بیشتر در شالیزارها 

تشویق كند.

تقابل برنج با ویلاسازی
پرونده های تغییر كاربری زمین های شالیزاری گیلان  طی سال های گذشته 

كاهش یافته كه یكی از دلیل ها، افزایش قیمت برنج است

رتبه اول برنج كاری كشور
گیلان314هزارهكتارزمینكشاورزی
استو31۷هزارنفرازمردماستاندر
بخشكشاورزیمشــغولبهفعالیت
هســتند.ایــناســتانبزرگترین
تولیدكنندهارقامبومــیوباكیفیت
برنجدركشوربهشــمارمیآیدكهبا
۲3۸هزارهكتارزمینهایشالیزاری
رتبهاولكشورراازنظرسطحزیركشت
وهمچنینرتبهدومتولیدبرنجرابهخود
اختصاصدادهاســت.برنجهاشمی،
علیكاظمی،صدری،حسنیودیلمانی
جزورقمهــایكیفیوبرنــجگوهرو
سپیدرودجزورقمهایپرمحصولاست
كهدرشالیزارهایگیلانكشتمیشود.

بسیاری از مهاجران به استان گیلان 
با سودای ویلاسازی، شــالیزارها را 
از كشاورزان می خرند و قصد تغییر 

كاربری دارند

افزایــش قیمت برنج عاملی اســت 
كه كشــاورزان را از فروش زمین ها 
منصرف و آنها را به كشت بیشتر در 

شالیزارها تشویق كرد

میانگین سطح شالیكاری در استان گیلان

0.7هكتار

برای اجرای طرح های آبی، گردشگری 
و ورزشــی اطراف سد چم شــیر در شهرستان 

گچساران پیش بینی شده است.

۱۵0میلیارد تومان

به طــور مســتقیم در دهكــده آبــی 
چم شــیر می شــود و این غیر از آمار اشــتغال  

غیرمستقیم و بازارچه صنایع دستی است.

۱20نفر اشتغال زایی

گیلان از نظر سطح زیركشت اول و  تولید برنج دوم است

رتبه اول

از مردم گیلان در بخش كشاورزی فعالیت می كنند

۳۱7هزار نفر

برای اجرای دهكده آبی چم شیر اعلام 
آمادگــی كرده اند كــه بعد از برگــزاری مناقصه 

قانونی یكی از آنها انتخاب می شود.

۳سرمایه گذار

به عنــوان حــق مســئولیت اجتماعــی، 
شــركت نفــت هــر ســال به طــور میانگیــن بــه 

كهگیلویه وبویراحمد پرداخت می كند.

2تا 6میلیارد تومان

غذا

وستا ر

مجازی

بفرماییدچكدرمه!

بندرتركمندرشمالشــرقایرانبیشازهرچیزباروسری
دستبافتركمنیااسبزیبایتركمنشناختهشدهاست.شاید
دریكی،دودههاخیروبامعرفیبازارچههایمرزیتعدادزیادی
ازمسافرانوگردشگرانهمبرایسیروسیاحتدربازارچه
مرزیبندرتركمندرجوارخلیجگرگانوخریدارزانترلوازم
آرایشییاانواعقهوهوشكلاتبهاینمنطقهآمدهباشنداما
نبایدفراموشكرددراینسفربهقصددیدنهرچهكهباشد،
نبایدازخوردنغذایسنتیتركمنهاگذشت؛غذاییلذیذكه
میگویندقدمتیبهعمرهزارسالدارد.چكدرمهبهطورسنتی
درنوعیدیگچدنیبهنامقازانتهیهمیشود.ابتداتكههای
كوچكگوشتدرروغنسرخمیشودوسپسپیازرندهشده
بهآناضافهوپسازسرخشدنپیاز،ربگوجهیاگوجهبهآن
افزودهمیشود.آنگاهآباضافهمیشودتاگوشتآبپزشودو
پسازبخارشدنمقداریازآببرنجاضافهمیشودبهطوریكه
آبیكبندانگشتبالاترازبرنجقرارگیرد،سپسحرارتكم
میشودتابرنجدمبیاید.هرچنداینغذاشبیهبهاستامبولی
پلوست،اماسمنانیهاشــبیهتربهآنرادارندكهبهدیگی

معروفاست.
چكدرمهبرایتركنهاغذاینذریمحسوبمیشودامادرهر
فصلسالبهرستورانهایاینشهرسربزنید،میتوانیدبرای
خودتانیكپرسازآنراســفارشدهید.تركمنهاازاقوام
تركتبارایرانهستندكهدرحاشــیهشرقیدریایخزردر
استانگلستانوبخشهاییازاستانخراسانشمالیموسوم
بهتركمنصحرازندگیمیكنند.ازغذاهایمحلیاینخطه
میتوانبهچكدرمه،بولامه،بورك،اكمكوباسترمهاشارهكرد.

روستایانگورها

همهجادهدرختانتاكاســتوهمینطوركهمسیررادرپیچ
وواپیچكوهبالامیروید،منظرهچشمنوازیازباغهایانگور
پیشرویشماست؛روستاییكهبهعنوانزادگاهمیرزاتقیخان
امیركبیرمعروفاســت،امابهدلیلجاذبههایفراوانشنگین
گردشگریاراكدراستانمركزیهملقبگرفته.قدمتهزاوه
باتوجهبهسفالهایپیداشدهومطالعاتباستانشناسیبهقرن
پنجمهجریبازمیگرددومقبرهشاهزادهاحمدرویبلندترین
قسمتروستاواقعدرمحلهبالاازآثارتاریخیهزاوهاستكه
قدمتآنبهدورهایلخانانمیرسد.روستایهزاوهبافتپلكانی
داردودردلصخرهایواقعشدهاست.خانههایسنگیوگلی
بهصورتپلكانیبردامنهكوهقرارگرفتهاندومصالحبهكاررفته
درســاختخانههایهزاوهغالباازگل،سنگوچوبوسقف
خانههامسطحاست.باتوجهبهسرمایزیادمنطقه،خانههابا
دیوارهایضخیموازجنسخشت،چینهوگلساختهشدهاند.اما
پیشازهمهاینهابایدبدانیدكههزاوه،قطبتولیدانگورهملقب
گرفتهاست.اینروستاحدود۲0رقمانگورداردوباتولیدبیش
از5هزارتنانگوربهطورسالانههرسالمیزبانجشنوارهانگور
همهست.دراینجشنوارههریكازخانههایروستابرایخود
بهیكشیرهپزخانهتبدیلمیشودتاشیرهانگورتولیدكندوبه
گردشگرانبفروشد.آیینشكرگزاریوجشنوارهانگورهزاوه
هرسالدرماهمهروهمزمانبافصلچیدنانگوربرگزارمیشود.

#جازموریان_تنها_نیست

هشتگهاشــایددرابتدابراییكهماهنگیمیانكاربران
شــبكههایمجازیبهكارمیرفتنداماسالهایاخیرنقش
بیشــتریدررویدادهایاجتماعیپیــداكردهاند.برخی
هشــتگهااماماهیتیمتفاوتپیداكردهاندوازقالبیك
همراهیوهمدلیدرفضایمجازیبهواقعیتهمرسیدهاند؛
#جازموریان_تنها_نیستیكیازاینهشتگهاست.كمپین
جازموریانتنهانیستباهدفكمكرسانیبهمردمروستاهای
حاشیهتالابجازموریانفعالیتشراازپاییز1396آغازكرد.
سروشصلواتیان،خالقاینكمپینبعدازمواجههبامحرومیت
وفقرشدیداینمناطقتصمیمگرفتباكمكمردمدرحدتوان
بهآبادانیاینمنطقهكمككنــد.حالابعدازمدتهاجازكالا
بهعنوانتنهافروشگاهرسمیاینكمپینهمشروعبهفروش
دستسازههایمردمیكردهاستكهباوجودزندگیدرحاشیه
تالابجازموریانودراوجمحرومیــتهمچنانامیدخودرا
ازدستندادهاند.دراینفروشــگاهسعیشدهاستتمامی
قوانینومقرراتبراساسارزشهایكمپینجازموریانتنها
نیستنوشتهواجراشــود؛ازجملهاینارزشهامیتوانبه
اهمیتحفظمحیطزیستاشارهكردكهدرجازكالابااستفاده
ازبستهبندیهایغیرپلاستیكیواســتفادهازشیشههای
قابلاستفادهمجددوهمچنینپروژهكربنصفر)خنثی(سعیبه
حفظآنشدهاست.جازموریانباتلاقیاستكهدرجنوبشرقی
ایراندرمرزسیستانوبلوچستانوكرمانواقعشده.درزبان
محلیپوششگیاهیرا»جاز«مینامندوانبوهیوكثرتآنرا
»موریان«میگویند.بههمینسبب،اینناحیهبه»جازموریان«

معروفشدهاست.

ایجاددهكدههایآبیدرپایتختطبیعتایران
مسئولان گردشگری كهگیلویه و بویراحمد قصد دارند كنار هر سد استان، یك مجموعه 

گردشگری یا دهكده آبی با هدف اشتغال زایی، توسعه و توانمندسازی جوامع محلی ایجاد كنند

كهگیلویهوبویراحمداستانی4فصلمحسوبمیشودكهبه۲بخشگرمسیرو
سردسیرتقسیمشدهاست.یاسوجوسیسختدرمنطقهسردسیرقراردارند
ودرفصلبهاروبهویژهازاردیبهشــتتااواخرتابستانونیمهاولمهر،هوای
مطلوبوگرمیدارند.با۲ســاعتفاصلهشهرگچساراناماهواییگرمسیری
دارد.نزدیكیبهاستانهایگردشگرپذیریچوناصفهان،چهارمحالوبختیاری،
خوزستان،فارس،بوشهروهرمزگانهمیكیازظرفیتهایمنحصربهفردی
استكهمیتواندبهتوسعهكهگیلویهوبویراحمدازمسیرگردشگریكمككند.

پرنیانسلطانی
خبر نگار

سیدهزهراعباسی
خبر نگار
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 آنچه همه از آن مي ترسيديم، نزديك است؛ پايان 
جــك 3/5ميلي متري هندزفري در گوشــي هاي فناوری

هوشــمند. اين اتفاق نــه فقط بــراي پرچمداران 
گران قيمت كه براي همه گوشي هاي هوشمند رخ خواهد داد. اين 
اتفاق حداقل از سال 2016، يعني زماني كه اپل براي حذف جك 
از آيفون 7شجاعت به خرج داد، تقريبا براي گوشي هاي ديگر دور 
از ذهن بود. با وجود واكنش منفي مشــتريان بــه اين موضوع، 

سامسونگ درنهايت با گلكسي نوت 10در سال2019با اين اتفاق 
همراهي كرد.

در واقع، حذف جــك زودتر از اينها اتفاق افتاده بود. نخســتين 
گوشــي كه جك 3/5ميلي متري را حذف كرد، گوشي اپوفايندر 
در سال 2012بود. اين كار در آن زمان واقعا شتابزده بود، چرا كه 
هندزفري هاي جايگزين در آن زمان بســيار كم بودند و شركت 
سازنده هم نفوذ چنداني در بازار نداشت. اپل و سامسونگ نه تنها 

ايربادزهاي خود را آمــاده كرده بودند بلكه بــراي انجام چنين 
كاري از نفــوذ كافي هم در بــازار برخوردار بودنــد. از آن زمان 
تاكنون، ايرپادهاي اپل به شدت موفق بوده اند و گلكسي بادزهاي 

سامسونگ هم طرفداران زيادي دارد.
وب سايت اندرويدآتوريتي در گزارشي نوشــته است، اگر پايان 
جك 3/5ميلي متري نزديك شــده باشد، احتمالا صداي ناقوس 
 Samsung Galaxy مرگ آن را بــا جزئيات فــاش شــده از
 ،A خواهيم شــنيد. گلكسي سري Google Pixel 6a و A53
ميان رده محبوب شركت سامســونگ در جهان به شمار مي آيد. 
اين در حالي است كه سري گلكسي S و گوشي هاي تاشوي اين 

شركت، هدفشان خريداراني است كه پول 
بيشــتري براي گوشــي هزينه مي كنند. 
گوشي پيكسل a محبوبيت كمتري دارد 
اما با وجــود اين به عنوان تنها پيشــنهاد 
ميان رده گوگل از جايگاه خاصي برخوردار 

است.

رجحان هندزفري بي سيم 
گزينه هاي سيمي در گوشي هاي هوشمند 
به طور كلي در حال كاهش است، زيرا حتي 
هندزفري هاي USB-C نيز نتوانسته اند 
جايگاه خود را به دســت آورند. در ســال 
2019، مدل هــاي جديد در نمايشــگاه 
Consumer Electronics غايب بودند، 
چراكه نه تنها از رشد فناوري بي سيم عقب 

ماندند بلكه به خاطر اســتانداردهاي متناقض شكست خوردند. 
مردم متوجه شدند كه برخي از كابل هاي USB غيرفعال هستند 
و حتي تضميني وجود نداشت كه هندزفري شما با هر دستگاهي 
كار  كند. براي مثال، بولت هاي Type-C منســوخ شده گوشي 

OnePlus با Google Pixel 3XL كار نمي كنند.
اكنون كه مشكلات مربوط به تأخير، باتري و اتصال مطمئن رفع 
شــده اند، نمي توان مزاياي حركت به ســمت فناوري بي سيم را 
ناديده گرفت. هندزفري هاي بلوتوث قبل از اينكه روي ســر قرار 
بگيرند معمولاً سريع تر و به طور خودكار متصل مي شوند. برخي 
مي توانند به چندين دستگاه متصل شوند و به دلخواه كاربر سوئيچ 
شــوند. هيچ كابل گره خورده اي در كيف يا جيب وجود ندارد و 
مهم تر از همه، راحت تر هستند و آزادي حركت را ممكن مي كنند.

ســيم ها در برخي بازارهاي منطقه اي بســته به گراني گوشــي 
يا قوانين موجود بيشــتر از بقيه دوام دارند. بــا اين حال، حتي 
فرانسه هم آماده مي شــود تا نياز به اكسسوري هاي سيمي را كه 
پيش از اين، روشي براي كمتر قرار گرفتن در معرض تشعشعات 
الكترومغناطيسي به شمار مي آمد، از جعبه گوشي ها كنار بگذارد. 
علم مخالف اين ديدگاه اســت و هم فرانســه و هم اتحاديه اروپا 
به طور كلي با زباله هاي الكترونيكي غيرضروري مانند كابل هاي 

لايتنينگ اختصاصي اپل مخالفت كرده اند.

زمان پايان جك 3/5ميلي متري 
ميخ نهايي به تابوت هندزفري هاي سيم دار 
زماني بايد كوبيده شود كه هندزفري هاي 
بي ســيم به اندازه كافي ارزان باشــند و 
در عين حال، عمــر باتري و كيفيت صداي 

قابل قبولي ارائه دهند.
 به نظر مي رسد اين اتفاق دور از دسترس 
 Wyze نيســت. به عنــوان مثال، بــراي
Buds  بايد 44دلار هزينه كنيد. در واقع، 
Air-  جايگزين هاي زيــادي با ويژگي هاي
Pods با قيمت كمتــر از 100دلار وجود 
دارد. البته تمايل ســازندگان گوشي هاي 
هوشمند اين است كه اصلًا هدفوني ارائه 
ندهند، اما در جايي كه احســاس وظيفه 
مي كنند، به اســم حذف پورت ها، گزينه 

بي سيم را ارائه خواهند كرد.
ســوق دادن ما به ســوي آينده اي بدون پورت، سياستي ثابت 
در همه شركت هاست؛ حاشيه ســود. حذف تدريجي پورت ها 
هزينه قطعات را كاهش مي دهد و در عين حال فضايي در بدنه 
گوشــي براي ويژگي هاي جذاب تر ايجاد مي كند كه شركت ها 
مايلند بيشتر براي آنها هزينه كنند؛ مانند تراشه هاي قدرتمند 
و باتري هاي بزرگ تر. به اين ترتيب، ممكن اســت 2تا 3ســال 
طول بكشد تا جك هاي 3/5ميلي متري در همه گوشي ها، حتي 
گوشــي هاي مقرون به صرفه، منقرض شــوند. به طور طبيعي، 
توليدكننده ها تا زماني كه از نظر مالي معقول باشد، به تقاضاي 
جك 3/5ميلي متري پاسخ خواهند داد، اما اكنون ما در مرحله اي 
هســتيم كه حذف جك 3/5ميلي متري ســودآورترين هدف 

نيست.

تقريبا از زماني كه بشر با 
علم اخترشناسي آشنا شد فضا

برخــورد  از  نــي  نگرا
سيارك ها با زمين وجود داشته است. 
همين دلهره هميشــگي باعث شده تا 
سيارك ها يك پاي هميشگي فيلم هاي 
علمي- تخيلي باشــند. حــالا اما در 
واقعيت هم اين ماجرا جدي تر شــده 
است و شركت ها و آژانس هاي فضايي 
برنامه هاي مختلفــي را در اين رابطه 
پيگيري مي كنند. چندي پيش ناســا 
موشك حامل فضاپيمايي كه قرار است 
در يك ماموريت آزمايشي براي تغيير 
مسير يك سيارك به آن كوبيده شود 
پرتاب كرد. اين اتفاق شــايد شــبيه 
داســتان هاي علمي- تخيلــي به نظر 
برســد، اما آزمايش فضاپيماي »تغيير 
 )DART(»مســير دوگانه ســيارك
آزمايشــي آينده نگرانــه اســت كه با 
موشك ساخت اسپيس ايكس انجام شد 
و قرار است طي آن سيارك ديمورفوس 
از يك مدار به مداري ديگر انتقال داده 

شود.
تاكنــون نزديك بــه 28هــزار جرم 
 نزديــك بــه زميــن يــا به اصطلاح

 )NEO(Near-Earth object توسط 
تلســكوپ هاي پيمايشــي )كه به طور 
مداوم آسمان شــب را اسكن مي كنند 
شناســايي شــده اند. اما از آنجايي كه 
تلســكوپ هاي پيمايشــي بزرگ تر و 
پيشرفته تر، جست وجو را در چند سال 
آينده به شدت گسترش مي دهند، انتظار 
مي رود اكتشــافات به ســرعت بيشتر 
شــوند. يك جرم نزديك بــه زمين )يا 
)NEO( بــه هريك از اجــرام كوچك 
منظومه شمســي گفته مي شــود كه 
در مداري قرار دارد كــه آن را به زمين 

نزديك مي كند.
سيارك هاي نزديك به زمين يا NEA ها 
بيشتر مورد توجه دانشمندان هستند. 
به گــزارش فيز، بــراي پيش بيني اين 
افزايــش، اخترشناســان ناســا يك 
الگوريتم نظارت بر اصابت نسل بعدي 

به نام Sentry-II را براي ارزيابي بهتر 
اصابت هاي احتمالي سيارك ها طراحي 

كرده اند.

سيارك ها بي نظم نيستند!
فرهنــگ عامه اغلــب ســيارك ها را 
به عنوان اجــرام بي نظمي بــه تصوير 
مي كشد كه به طور تصادفي در اطراف 
منظومه شمســي ما پخش شــده اند، 
مســير را به طور غيرقابــل پيش بيني 
تغييــر مي دهند و بــدون كوچكترين 

 ، ني ســا ع ر طلا ا
سياره ما را تهديد 
مي كنند. اما اينها 
واقعيــت نيســت. 
ســيارك ها اجرام 
آســماني بســيار 
قابل پيش بيني اي 
هستند كه از قوانين 
فيزيك پيــروي و 
مسيرهاي مداري 
قابل شــناخت را 
به دور خورشــيد 
دنبال مي كنند. اما 
گاهي اوقــات، اين 
نند  مسيرها مي توا
بــه موقعيت آينده 
بســيار  زميــن 
نزديك شــوند اما 
به دليــل برخــي 
عدم قطعيت هــاي 
كوچك در موقعيت 
سيارك ها، برخورد 
زميــن در آينده را 
نمي تــوان به طور 
كامــل رد كــرد. 

بنابرايــن، اخترشناســان از نرم افزار 
پيچيــده نظــارت بــر اصابــت براي 
محاسبه خودكار خطر اصابت استفاده 

مي كنند.
مركــز مطالعــات اجســام نزديــك 
بــه زميــن)CNEOS( كه توســط 
آزمايشــگاه پيش  رانش جت ناســا در 

جنــوب كاليفرنيا اداره مي شــود، هر 
مدار NEA شناخته شده را براي بهبود 
ارزيابي خطر اصابت محاسبه مي كند. 
CNEOS خطر اصابت ناشي از NEA ها 
را با نرم افزاري به  نام Sentry كه توسط 
JPL در ســال2002 توســعه يافت، 

بررسي كرده است.
خاوير روويكنز كــه در JPL به عنوان 
مهندس ناوبري كار مي كرد و اخيرا به 
اسپيس ايكس نقل مكان كرده است، 
حــالا توســعه Sentry-II را رهبري 
مي كنــد، او گفت: 
Sen-  نســخه اول

try يك سيســتم 
بسيار توانمند بود 
كه تقريبا 20سال 
كار مي كــرد. اين 
براســاس برخــي 
رياضيات بســيار 
هوشــمندانه بود: 
در كمتــر از يــك 
شــما  ســاعت، 
مي توانيــد به طور 
قابــل اعتمــادي 
احتمــال برخورد 
يك ســيارك تازه 
كشف شــده را در 
100ســال آينده 
به دســت آوريــد 
كه يك شــاهكار 
باورنكردني است. 
 ،Sentry-II اما بــا
ناســا ابــزاري در 
اختيــار دارد كــه 
مي تواند به سرعت 
اصابت  احتمالات 
را براي همه NEA هاي شناخته شده، 
ازجمله برخي موارد خاص كه توســط 
Sentry اصلي ثبت نشــده، محاسبه 
كنــد. Sentry-II مــواردي را كــه 
بيشــترين خطر را در جدول نگهباني 
CNEOS دارنــد گــزارش مي دهد. 
با محاسبه سيســتماتيك احتمالات 

اصابت از طريــق ايــن روش جديد، 
محققان سيستم پايش اصابت را قوي تر 
كرده اند و اين كار باعث مي شود ناسا با 
قدرت بيشتري اطمينان تمام تأثيرات 

احتمالي را با شانسي بالا ارزيابي كند.

رصد موارد خاص
همانطور كه يك ســيارك در منظومه 
شمسي حركت مي كند، كشش گرانشي 
خورشيد مســير مدار را به آن ديكته 
مي كند و گرانش سيارات نيز مسير خود 
را به روش هاي قابــل پيش بيني تغيير 
مي دهــد. Sentry با دقــت بالا نحوه 
شكل دادن به مدار يك سيارك توسط 
اين نيروهاي گرانشي را مدلسازي كرد 
و به پيش بيني اينكه در آينده در كجا 
خواهد بود كمك كرد. امــا نمي تواند 
نيروهاي غيرگرانشــي را درنظر بگيرد 
كــه مهم ترين آنها نيروهــاي حرارتي 

ناشي از گرماي خورشيد است.
همانطور كه يك ســيارك به دور خود 
مي چرخد، نور خورشــيد آن جسم را 
گرم مي كند. سپس سطح گرم شده به 
سمت شب سايه دار سيارك مي چرخد 
و خنك مي شــود. انرژي مادون قرمز 
با سرد شــدن آزاد مي شــود و نيروي 
رانش كوچك و در عين حال مداومي 
را در سيارك ايجاد مي كند. اين پديده 
به عنوان اثر ياركوفســكي شــناخته 
مي شــود كــه تأثير كمي بــر حركت 
ســيارك در دوره هاي كوتاه مدت دارد 
اما مي تواند مسير آن را در طول دهه ها 
و قرن ها به طور قابل توجهي تغيير دهد.
ديويد فارنوچيا، مهنــدس ناوبري در 
 Sentry-II كه همچنين به توسعه JPL
كمك كرده است، مي گويد: اين واقعيت 
كه Sentry نمي تواند به طور خودكار 
اثر ياركوفســكي را كنتــرل كند يك 
محدوديت بود. هر بــار كه با يك مورد 
خاص روبه رو مي شــديم بايد تجزيه و 
تحليل هاي دستي پيچيده و زمان بري 
انجام مي داديم. اما با Sentry-II، ديگر 

لازم نيست اين كار را انجام دهيم.

به سوي آينده

نبرد نابرابر فناوري با پناهندگان
در مرزهاي كشورهاي اتحاديه اروپا هوش مصنوعي، سنسورها، 
دوربين ها و پهپادها  عبور پناهندگان از مرزها را كنترل مي كنند

اتحاديه اروپا و اعضــاي آن طي دهه گذشــته، صدها ميليون 
يورو صــرف فناوري هاي رديابي و دور نگه داشــتن پناهندگان 
از مرزهاي خود كرده انــد. از جمله اين فناوري هــا مي توان به 
پهپادهاي نظامي، سيستم هاي حسگر و برخي فناوري هاي در 
حال آزمايش اشاره كرد. مرز لهستان با بلاروس در حال تبديل 
شــدن به آخرين خط مقدم براي اين فناوري هاســت. لهستان 
طي ماه گذشــته احداث ديواري مجهز به دوربين هاي پيشرفته 
و حســگرهاي حركتي را به ارزش 350ميليــون يورو تصويب 
كرد. گاردين اين پديده را چنين ترســيم كرده است:»احداث 
يك ديوار ديجيتال در مرزهاي دريايي، جنگلي و كوهســتاني 
و البته ايجاد يك بازار جديد براي شركت هاي نظامي و فناوري 
كه محصولات خود را روانه آن مي كنند.« اتحاديه اروپا در سال 
2018پيش بيني كرد كه بــازار امنيت اروپا تا ســال 2020به 
128ميليارد يورو افزايــش خواهد يافت. ذي نفعــان اين بازار 
شركت هاي تسليحاتي و فناوري هستند. با اين حال، پناهجويان 
و فعالان حقوق پناهندگان معتقدند كه هيچ يك از اين فناوري ها 
مانع عبور از مرزها نمي شود. چراكه پناهجويان با افزايش امنيت 
در يك بخش از مرز، بخش ديگري را براي عبور انتخاب مي كنند. 
پترا مولنار كه در يك مؤسسه مرتبط با حقوق پناهندگان فعاليت 
مي كند، مي گويد:»اتكاي اتحاديه اروپا به اين شــركت ها براي 
توســعه »ايده هاي خام« فناورانه به منظور اســتفاده در مرزها 

كارآمد نيست.«

نظارت هوايي
پناهندگان و مهاجراني كه سعي مي كنند از طريق زمين يا دريا 
وارد اتحاديه اروپا شوند، از هوا زيرنظر گرفته مي شوند. افسران 
مــرزي از هواپيماهاي بدون سرنشــين)پهپاد( و هلي كوپتر در 
منطقه بالكان استفاده مي كنند، درحالي كه يونان در مرز خود با 
تركيه از بالن هاي مخصوص)airship( بهره مي برد. گران ترين 
ابزار موجود پهپادي به نام »هيرون« است كه بر درياي مديترانه 
نظارت مي كنــد. فرونتكس)نهاد حفاظت هــاي مرزي اتحاديه 
اروپا( سال گذشته يك قرارداد 100ميليون يورويي براي ساخت 
پهپادهاي هرون و هرمس با 2شركت اسلحه سازي منعقد كرد. 
اين پهپادها كه مي توانند بيش از 30ســاعت در ارتفاع 10هزار 
متري پرواز كنند، تقريباً به طور همزمــان به مقر فرونتكس در 
ورشو اطلاعات مي دهند. اوزلم دميرل، نماينده آلماني پارلمان 
اروپا، عليه استفاده اتحاديه اروپا از هواپيماهاي بدون سرنشين 
و ارتباط با شركت هاي تســليحاتي كه به گفته او مهاجرت را به 
يك موضوع امنيتي تبديل كرده اســت، مبارزه مي كند. دميرل 
مي گويد:»صنايع تسليحاتي اعلام مي كنند كه اين موضوع يك 
مشكل امنيتي است، پس سلاح هاي من را بخريد، پهپادهايم را 

بخريد، سيستم نظارتي من را بخريد.«

سنسور و دوربين
نقطه قوت اتحاديه اروپا در هوا به همراه حسگرها و دوربين هاي 
تخصصي در زمين كامل مي شود. مسئولان مرزي در سراسر اروپا 
از آنها براي تشخيص حركت و يافتن افراد مخفي شده استفاده 
مي كنند. اين ابزارها شــامل رادارهاي متحــرك و دوربين هاي 
حرارتي نصب شده روي وسايل نقليه و همچنين آشكارسازهاي 
ضربان قلب و مانيتورهاي CO2  هســتند كه براي تشــخيص 
افراد پنهان شده در داخل وسايل نقليه استفاده مي شوند. يونان 
دوربين ها و حســگرهاي حرارتي را در امتداد مرز زميني خود با 
تركيه مستقر مي كند. همچنين در ماه ژوئن گذشته، يونان يك 
توپ صوتي سوار بر يك وسيله نقليه را به كار گرفت كه انفجارهاي 
»كر كننده« تا 162دسي بل را ايجاد مي كرد تا به اين ترتيب مردم 
را وادار به بازگشت كند. لهستان هم اميدوار است در واكنش به 

بحران در مرز خود با بلاروس از يونان الگوبرداري كند.

مراكز نظارتي
علاوه بر اين، يونان در ماه سپتامبر يك اردوگاه پناهندگان را در 
جزيره ســاموس راه اندازي كرد كه به عنوان زندان توصيف شده 
است. اين اردوگاه 38ميليون يورويي براي 3هزار پناهجو ساخته 
شده كه داراي حصارهاي نظامي و دوربين مداربسته براي رديابي 
تحركات پناهجويان است. دسترسي به اين منطقه به وسيله اثر 
انگشت، دروازه هاي گردان و اشــعه ايكس كنترل مي شود. يك 
شــركت امنيتي خصوصي و 50افســر يونيفرم پوش اردوگاه را 
زيرنظر دارند. اين اردوگاه نخســتين مورد از 5 موردي است كه 

يونان برنامه ريزي كرده است. 2مورد ديگر در نوامبر افتتاح شد.

هوش مصنوعي
اتحاديه اروپــا 4/5ميليون يورو براي يك كارآزمايي سه ســاله 
دروغ ســنج هاي مبتني بر هوش مصنوعي در يونان، مجارستان 
و لتوني هزينه كرد. يك دســتگاه، حالت هاي چهره پناهندگان 
و مهاجران را حين پاسخ به ســؤالات اسكن مي كند و مشخص 
می كند كه آيا دروغ گفته اند يا نه. سپس اين اطلاعات براي يك 
پاســگاه مرزي ارسال مي شــود. آخرين آزمايش در اواخر سال 
2019به پايان رسيد و اتحاديه اروپا آن را موفقيت آميز توصيف 
كرد. با اين حال، جامعه دانشگاهيان آن را شبه علم ناميدند. آنها 
استدلال كردند كه با »حالت هاي خرد چهره« كه نرم افزار تجزيه 
و تحليل مي كند نمي توان قضــاوت دقيقي در مورد دروغ گفتن 

يك فرد ارائه كرد.

مطالعه اي كه به تازگي درباره 
شــناخت زودهنگام علائم دانش

زوال عقــل بالقوه منتشــر 
شده، نشان مي دهد كه انجام آزمايش هاي 
خوداظهاري كه توسط فرد انجام مي شود، 
علائــم بيماري هاي شــناختي از جمله 
آلزايمر را حداقل 6 ماه زودتر از روش تست 
استاندارد شناسايي نشان مي دهد. به اين 
ترتيب مي توان گفت؛ اين آزمايش ممكن 
است به پزشكان در تشــخيص سريع تر 

بيماران كمك كند.
به گزارش هيل، براساس تحقيقي كه در 
Alzheimer's esearch & Ther- همجل

apy منتشر شده ، آزمون معاينه شناختي 
SAGE علائم اختلال شناختي را در بين 
بيماران، ماه ها زودتــر از معاينه وضعيت 

ذهني كوچك MMSE نشان داد.

تشخيص زودهنگام بيماري 
ايــن مطالعــه شــامل بيــش از 600 
شركت كننده بود كه طي 8 سال به مركز 
اختلالات شــناختي و حافظه دانشــگاه 
ايالتي اوهايو مراجعه مي كردند و حداقل 
2 بار بــا فاصله 6 مــاه از يكديگر معاينه و 
هر دو تست SAGE و MMSE را انجام 

مي دادند.
محققان تشخيص داده اند در ميان افرادي 
كه در طول دوره مطالعه، دچار زوال عقل 
شده اند، نخســتين كاهش قابل توجه در 
نمرات SAGE به طور متوسط 14.4 ماه 
پس از نخســتين انجــام آزمايش ها رخ 
داده است. از سوي ديگر، در تحقيق روي 
نمرات MMSE براي كساني كه در نهايت 

مبتلا به آلزايمر شدند، نخستين كاهش 
قابل توجــه را در ميانگين 20.4 ماه پس 
از آزمايش هاي اوليه مشــاهده كردند. در 
ميان افــرادي كه بعدا به شــكل ديگري 
دچار زوال عقل تشــخيص داده شــدند، 
آزمايش استاندارد، كاهش نمره را به طور 
متوسط 32.9 ماه پس از نخستين آزمايش 
تشخيص داد. كساني كه در هنگام انجام 
نخســتين آزمايش ها آلزايمر داشــتند، 
نخســتين كاهش عمده نمره خود را در 
حدود 8.3 ماه نســبت بــه آزمايش اوليه 
SAGE در مقايســه با 14.4 ماه در نتايج 

MMSE داشتند.
داگلاس شار، نويسنده اصلي اين تحقيق 
و مدير بخش عصب شناســي  در دانشگاه 
ايالتــي اوهايو، معتقد اســت كه به دليل 
نااميدي اش از ديدن بيماراني با شرايطي 
كه در ســال هاي اخير بدتر شده بود، به 
توســعه آزمايــش SAGE كمك كرده 
است. شار گفت: برخي از بيماراني كه به 
زوال عقل دچار شده اند، خيلي دير به من 
مراجعه كرده بودند و مــن فكر كردم كه 
ما به مورد بهتري براي تشــخيص زودتر 
بيماري نياز داريم، چيــزي كه دقيق اما 
كاربردي تر باشد. در نهايت به اين نتيجه 
رسيدم كه آزمايش هايي كه توسط خود 

بيماري انجام مي شود، راهبردي تر است.
او افزود: بيماري تا زمانــي كه براي همه 
مشخص شود، معمولا بيشــتر از آنچه ما 
تصور مي كنيم، پيشــرفت كرده اســت، 
پس حال كه درمان هــاي بالقوه بيماري 
در دسترس مان هست، نياز به شناسايي 

زودتر افراد واقعا حياتي است. 

تشخيص آلزايمر؛۶ ماه سريع تر
با استفاده از يك روش جديد، محققان مي توانند علائم زوال عقل را چندين 

 ماه زودتر از گذشته تشخيص دهند و روش هاي درماني را شروع كنند 

نقشه ويژه براي مقابله 
با تهديد سيارك ها 

اخترشناسان ناسا يك الگوريتم نظارت بر اصابت 
نسل بعدي به نام Sentry-II را براي ارزيابي بهتر 

اصابت هاي احتمالي سيارك ها آنلاين كرده اند

   تست خوداظهاري و داروي آلزايمر
تست SAGE قصد دارد فرايندهاي تفكر بيماران را رديابي كند و علائم اختلال شناختي را فراتر از 
پيري طبيعي تشخيص دهد. اما اين آزمايش به خودي خود تشخيصي نيست و نمي تواند تعيين كند 
كه آيا بيمار به آلزايمر يا نوع ديگري از زوال عقل مبتلا مي شود. براي همين دانشمندان به بيماران 
توصيه مي كنند اين آزمايش را براي تجزيه و تحليل در مطب پزشــك خود انجام دهند. از طرفي 
بيماراني كه دچار اختلال شناختي خفيف مي شوند، به طور خودكار به آلزايمر يا نوع ديگري از زوال 

عقل مبتلا نمي شوند.
به گفته شار، اگر نمره بيمار در عرض 12تا 18 ماه 2يا 3امتياز كاهش يابد، آزمايش SAGE نشان دهنده 
كاهش قابل توجه شناختي است. آزمايش SAGE به عنوان يك آزمايش خود ساخته مي تواند در هر 

مكاني ازجمله در خانه يا اتاق انتظار انجام شود و بنابراين وقت پزشك را نمي گيرد.
تحقيقات روي تست SAGE پس از آن صورت گرفت كه سازمان غذا و داروي آمريكا به نخستين 
 Aduhelm داروي آلزايمر پس از تقريبا 20سال در تصميمي بحث برانگيز مجوز داد. داروي بايوژن

براي افرادي با اختلالات شناختي خفيف طراحي شده است.

عمادالدين قاسمي پناه
خبرنگار

پايان كامل هدفون های سيم دار
پيش بيني ها حاكي از آن است كه ظرف 2تا 3سال آينده، جك 3/5ميلي متري 

هندزفري از همه گوشي هاي هوشمند حذف مي شود

ميــخ نهايــي بــه تابــوت 
هندزفري هــاي ســيم دار 
زماني بايد كوبيده شود كه 
هندزفري هاي بي ســيم به 
اندازه كافي ارزان باشــند و 
در عين حال، عمــر باتري و 
كيفيت صــداي قابل قبولي 

ارائه دهند

28هزار
تاكنــون نزدیــك بــه 
28هزار جرم نزدیك به زمین 
یا به اصطــاح NEO توســط 
تلسكوپ های پیمایشی  كه 
به طــور مداوم آســمان شــب 
را اســكن می كنند شناسایی 
شــده اند. امــا از آنجایــی كــه 
پیمایشــی  تلســكوپ های 
پیشــرفته تر،  و  بزرگ تــر 
جســت وجو را در چنــد ســال 
آینــده به شــدت گســترش 
می دهنــد، انتظــار مــی رود 
اكتشافات به سرعت بیشتر 
شــوند. یــك جــرم نزدیــك به 
زمیــن یــا NEO بــه هریــك 
از اجــرام كوچــك منظومــه 
شمســی گفتــه می شــود كه 
در مداری قــرار دارد كــه آن را 

به زمین نزدیك می كند
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دبستان پارسي تازه ترين مستند شماست 
كه در پانزدهمين دوره از جشنواره سينما حقيقت نيز 
حضور دارد، باتوجه به علايق شما در روايت موضوعات 
تاريخي، اين اثر هم به دل گذشته ها گريز زده و درباره 

واقعه اي تاريخي بحث مي كند؟
دبستان پارسي مستندي درباره تاسيس مدارس نوين در 
شهر يزد است كه نخستين اقدامات مربوط به احداث آن در 
زمان حكومت قاجاريه و مظفرالدين شاه شكل گرفته و در 
دوران مشروطه به اوج خود رسيده است. درواقع گروهي 
از مردم جامعه ســعي داشــتند با بينش مدرسه سازي و 
آگاهي بخشي، جامعه غفلت زده ايراني را بيدار كنند و در 
اين راه حتي از خرج كردن سرمايه هاي شخصي خود نيز 
فروگذار نكردند. جالب است بدانيد كه روبه روي اين افراد 
نيز اشخاصي مي ايستادند كه با ساخته شدن مدارس مخالف 
بودند و آگاه بودن مردم جامعه را به ضرر خود مي ديدند و 
در اين راه كارشكني كرده و براي افرادي كه بي دريغ سعي 
در آگاهي رساني داشتند، سنگ اندازي مي كردند. مستند 
دبستان پارسي به جدال ميان جهالت و آگاهي مي پردازد 
و قصه زندگي يكي از معلمان اين مدارس كه براي آموزش 

كودكان كوير بسيار تلاش كرده را شرح مي دهد.
چنين موضوعــي در دل تاريخ ملتهب 
مشروطه احتمالا بسيار مهجور است. نخستين برخورد 
شما با اين روايت به چه شكل و صورتي بود و براي چه 

تصميم به ساخت اين ماجرا گرفتيد؟
اين موضوع در دل تاريخ ملتهب مشــروطه ايران شكل 
گرفته است. خود من در يكي از شعب مدارس پارسي يزد 
كه همچنان داير است، تحصيل كرده ام. در محل قتل يكي 
از معلمان مدرســه ما كتيبه اي در ديوار نصب شده بود و 
نشان از اهتمام او براي برپايي و احداث اين مركز آموزشي 
مي داد كه توسط يكي از مخالفان و متعصبان وقت به قتل 
رسيده و خونش ريخته شده بود. اين كتيبه براي يادآوري 
تلاش هاي اين معلم در محل مدرسه به يادگار نصب شده 
بود و من از همان زمان جذب اين داســتان و ماجرا شده 
بودم و برايــم جالب بود كه فردي از جــان خود بگذرد تا 
مدرسه اي احداث شــود كه به بچه هاي يزد كه فرزندان 
كوير هستند آگاهي رســاني كند. بعدها كه مستندساز 
شدم نيز همواره درنظر داشتم كه مستندي از اين واقعه 
بســازم و جزئيات ســاخت اين مدارس را ترسيم كنم. 
درنهايت دبستان پارسي در 64دقيقه ساخته شد و امسال 
در پانزدهمين دوره از جشــنواره سينما حقيقت حضور 

خواهد داشت.
موضوعي كه شما روايت مي كنيد در گذشته 
رخ داده و معلم مدرسه درگذشته است. براي ساختن 
دبستان پارسي ماجرا را دوباره سازي كرديد يا به سمت 

ساخت مستندي آرشيوي رفتيد؟
به اعتقاد من در اين قبيل آثار به دليل خصلتي كه از ذات 
خود فيلم هاي مستند برمي آيد، بايد تلاش كرد كه تا حد 
ممكن واقعيات را بازسازي و بازآفريني نكرد و صرفا حقيقت 
را تا هرجايي كه در دسترس است روايت كرد. من نيز در 
اين فيلم مستند تلاش كردم تا از آرشيوها، اسناد و عكس ها 
اســتفاده كنم و عكس هاي كاراكتر معلم و مدرسه را در 
آلبوم هاي شخصي مردم شــهر يزد و آرشيو خود مدرسه 

پيدا كردم و براي ساخت فيلم ام از اين اسناد بهره گرفتم.
مســتند، روايتگر جرياني واقعي است و 
ساخته شدن آثار مستند در گرو جمع آوري اطلاعاتي 
دقيق و مدون است. شــما چگونه اطلاعات و اسناد 

مربوطه براي اين اثر را گردآوري كرديد؟
گردآوري اطلاعات براي چنين مستندي نياز به تحقيق و 
تفحص بسياري دارد. به همين دليل كار پژوهش، بررسي 
و جمع آوري اسناد مربوطه و راســتي آزمايي آنها حدود 
7سال به طول انجاميد. باتوجه به ساختاري كه اين مستند 
دارد، استفاده از اسناد تصويري برايم اهميتي بسيار داشت 
و بخش عمده اي از زمان به جمع آوري عكس ها و تصاوير 
تخصيص يافت. ضمن اينكه تعدادي از اين مدارس پارسي 
امروزه محلي مخروبه  در اطراف شهر يزد هستند و تصوير 
گرفتن از آنها زمان بر بود. بخش ديگــري نيز هم اكنون 

جزو بناي باســتاني اين شهر به حســاب مي آيند و براي 
فيلمبرداري از آنها بايد روند و مراحل خاصي طي مي شد. 
بخش ديگري از اين مدرسه ها نيز همچنان داير هستند و 
در شرايط همه گيري كرونا اخذ اجازه براي وارد شدن به 
مدارس زمان زيادي به طول انجاميد. حدود يك سال و نيم 
كه البته وقفه هايي نيز در اين ميان وجود داشت مشغول به 

تصويربرداري براي اين اثر مستند بوديم.
توجه به آثار تاريخي مي تواند باعث ترسيم 
فرهنگ و هويت ايراني به جهانيان شود. موضوعات 
تاريخي و روايت كردن اين مباحث دغدغه شخصي 

شما بود؟
بله، تاريخ و در راس آن تاريخ معاصر دغدغه شخصي من 
است و همواره تلاش مي كنم كه در آثارم به اين موضوع 
بپردازم. چون فكر مي كنم كه امروزه در جايي ايستاده ايم 
كه از تاريخ معاصر )تاريخ 150سال پيش سرزمين ايران(، 
هم دور هستيم و هم درباره آن احساس نزديكي مي كنيم. 
موضوع تاريخ معاصر ايران بســيار حســاس است و من 
همواره تلاش كرده ام كه به اين موضوع پرداخته و آثاري 
تاريخي، تجربه گرا با شــيوه روايت و بياني جديد بسازم و 
فكر مي كنم كه بايد توليد آثار تاريخي را جدي گرفت زيرا 
باعث بازشناسايي و نماياندن دوباره هويت و فرهنگ ايراني 
به مردم و جهانيان مي شود. خوشبختانه در اين سال ها نيز 
شاهد رقم خوردن تلاش هاي خوبي در اين زمينه هستيم. 
پيش تر مستندسازان درباره تاريخ كلي گويي مي كردند اما 
امروز مي بينيم كه مستندسازان جوان و باانگيزه ما با دقتي 
موشكافانه به جزئيات توجه و آن را به تصوير مي كشند و 

باعث ترسيم تاريخ بر چشمان مخاطبان مي شوند.
آثار مســتند تاريخي با بيان روايت هاي 
تاريخي چقدر موفق مي شوند كه ميان مردم و تاريخ 
غني ايراني پيوندي دوباره برقــرار كرده و روايات 

تاريخي را باري ديگر زنده كنند؟
ما ايرانيان، ملتي با پيشينه و تاريخي غني هستيم و كتب 
بســيار خوبي در زمينه تاريخ، سفرنامه و ادبيات از ديرباز 
تاكنون برايمان باقي مانده اســت كه بخشي از افتخارات 
سرزمين مان محسوب مي شود و همواره به لحاظ تاريخ، 
عرفان و ادبيات زبانزد و سرآمد جهانيان بوديم اما متأسفانه 
به واســطه رخ دادن برخي از اتفاقات تاريخي، ناگريز، از 
هويت خويش فاصله گرفتيم و ديگر حتي به مطالعه آثار 
تاريخي نيز مبادرت نمي ورزيم كه من در اين مورد آموزش 
و پرورش و دانشــگاه ها را به ميزان زيادي مقصر مي دانم. 

شهرام ميراب اقدم،  مستندسازي باتجربه است كه تجربه ساخت آثاري چون 
»گرمابان«، »مادر جبهه ها«، »ده كيلومتر دورتر«، »روزي روزگاري ســينما«، 

»خيابان شاعر«، »دماغ ايراني«، »آرامستان« و... را در كارنامه كاري خود دارد.
اين مستندســاز كه آثارش در دوره هاي مختلف جشنواره »سينما حقيقت« 
حضور داشته است  امسال با مستند »خوره« در پانزدهمين دوره از جشنواره 

سينما حقيقت حضور دارد و با ديگر آثار رقابت مي كند. 

مستند خوره تازه ترين اثر شماســت كه به موضوع بيماري »جذام« 
مي پردازد. در اين اثر از چه زاويه ای به اين بيماري نگاه شده است؟

 اين مســتند درباره نخســتين آسايشــگاه مخصوص مجذومان، به نام آسايشــگاه 
»محراب خان« در شهر مشهد است. البته اين آسايشگاه امروز تبديل به يك بيمارستان 
بزرگ شده و تنها بخشي از آن به بيماران جذامي اختصاص دارد. خوره به روند تغيير 
و تحول اين آسايشــگاه مي پردازد و حال و روز مجذومان يا همان جذاميان را در اين 
آسايشگاه، در گذر اين سال ها نشان مي دهد. اين فيلم در يك بخش به خود تاريخچه 
احداث و شــكل گيري اين آسايشــگاه مي پردازد و در يك بخش ديگر زندگي امروز 
بيماران ساكن در آسايشــگاه مدنظر قرار 
مي گيرد و مشكلات اجتماعي آنها و برخورد 

اطرافيانشان را توضيح مي دهد.
نام يك اثــر، در واقع تيتري 
كوتاه است كه به مخاطب، از آن چيزي 
خبر مي دهد كه در فيلم قرار است با آن 
مواجه شود. شما به چه علت اين نام را 

براي اثر خود انتخاب كرديد؟
من نام خوره را از اين جهت براي اين مستند 
برگزيدم كه بيماري جذام به دليل زخم هايي 
كه ايجاد مي كند و كم كم تمام اجزاي بدن 
را مي خورد، همانند خوره است و حتي در 
مواردي به جاي اسم جذام از خوره استفاده 
مي شود و درواقع نام ديگر اين بيماري نيز 

هست.
انتخاب چنين موضوعي براي 
پرداخت، نشــان از نگاهي تيزبين دارد 
كه از جزئيات غافل نمي ماند و دغدغه 
انعــكاس بحران ها را دارد. خود شــما 
نخستين بار چگونه با اين موضوع مواجه شديد و به چه علت تصميم گرفتيد كه 

درباره اش مستند بسازيد؟
اولين باري كه با اين موضوع مواجه شــدم در واقع به وسيله خبري در يك خبرگزاري 
بود كه درباره اين آسايشــگاه خوانده بودم. من فكر مي كردم كه آسايشگاه مخصوص 
مجذومان تنها در تبريز باشد و نمي دانستم كه در مشهد هم چنين مكاني هست. من 
در آن خبر خواندم كه اين آسايشــگاه پيش تر وضعيت خوبي داشته اما امروزه شرايط 
مطلوبي ندارد و اين قضيه باعث شد كه توجهم به آسايشگاه به عنوان سوژه براي يك 

فيلم مستند جلب شود.
پرداختن به چنين موضوعاتي ساده نيست و مستندساز حين ساخت 
اثر، خود به تجارب تازه اي دست مي يابد كه شايد پيش تر به آنها نينديشيده باشد. 

هنگام ساخت اين اثر با چه مشكلاتي مواجه شديد؟
چالش اصلي ما هنگام ساخت اين اثر، بحث خود بيماري كرونا بود. به علت شيوع و 
همه گيري اين ويروس، شرايط براي فيلمبرداري سخت شده بود و مجذومان هم كه 
سطح ايمني پاييني دارند و اين قضيه ورود ما را به آسايشگاه سخت مي كرد. ضمن 
اينكه خود مجذومان هم به دليل چهره شان خيلي اشتياقی از خود براي جلو دوربين 
قرار گرفتن نشان نمي دادند كه البته درنهايت با برقراري ارتباط بيشتر با آنها و توضيح 
اينكه قرار بر اين است كه ما در قامت يك فيلم مستند مشكلات آنها را شرح و انعكاس 

دهيم اعتماد كردند و جلوي دوربين نشستند.
فكر مي كنم پرداختن به چنين مســائلي جــدا از تكنيك هاي 
مستندسازي نيازمند روحيه اي قوي براي احساساتي نشدن و ادامه دادن كار 

است. شما چگونه اين مسائل را مديريت مي كرديد؟
شرايط توليد چنين كاري بسيار سخت است و من و تمامي عوامل حين توليد كار 
احساساتي مي شديم. بسياري از كساني كه دچار اين بيماري مي شوند به دليل شرايط 
پيشروي بيماري دچار معلوليت نيز مي شوند. ما انعكاس دردها و مشكلات اين بيماران 
را رسالت خود مي دانستيم و به هر طريقي كه بود كار را به پايان رسانديم و در فيلم 
توضيح داديم كه انگار اين بيماران بخش فراموش شده جامعه ما هستند و اصلا به 

آنان پرداخته نمي شود.
مركز گسترش سينماي مستند و تجربي در قامت يك نهاد متمركز 

در حوزه سينماي مستند تا چه اندازه از توليد حمايت كرد؟
من همواره با مركز گسترش سينماي مستند و تجربي كار كرده ام و بايد بگويم كه 
اين مركز همواره يكي از بزرگ ترين حاميان من هنگام ســاخت اثر مستند است. 
درواقع بسياري از مستندسازان با حمايت مركز گسترش سينماي مستند و تجربي 
توانسته اند آثار خود را توليد كرده و دغدغه هايشــان را بيان كنند. بايد بگويم كه 
اين مركز به قدري كار خود را به درستي انجام مي دهد كه بسياري از مردم جامعه 
مخاطب سينماي مستند شــده و اين آثار را دنبال مي كنند. بي شك اين نتيجه 
حمايت بي دريغ مركز گسترش سينماي مستند و تجربي از آثار مستند در حوزه ها 

و موضوعات متفاوت است.

گفت وگو با حسن نقاشي، كارگردان مستند »دبستان پارسی« 

روايتاحداثنخستينمدرسهها
حسن نقاشي، نويسنده، پژوهشگر و مستندسازي باسابقه است و در 
رشته ادبيات نمايشي تحصيل كرده است. او تجربه ساخت آثاري چون 
»شاه جهان«، »منطق الطير«، »خور و شيد«، »بادخان«، »خسرواني«، 
»نوروز پارسي«، »شيد«، »مهرگياه«، »سه روايت از جم«، »شيرين روز« و... را در كارنامه كاري خود دارد. 
اين مستندساز در آثار خود بيشتر به موضوع فرهنگ و مردم شهر يزد و اساطير ايراني مي پردازد. حسن 
نقاشي در نهمين دوره از جشنواره سينما حقيقت يكي از اعضاي هيأت انتخاب بخش مستند كوتاه بوده 
و در ادوار مختلف اين رويداد سينمايي با مستندهايش در اين رويداد سينمايي شركت كرده است. او 
اين بار با مستند »دبستان پارسي« كه مركز گسترش سينماي مستند و تجربي، تهيه كننده آن است و به 
ماجراي احداث نخستين مدارس نوين، در شهر تاريخي يزد مي پردازد، در پانزدهمين دوره از جشنواره 
سينما حقيقت حضور دارد و اثرش با ديگر آثار حاضر در اين دوره از جشنواره به رقابت مي پردازد. به بهانه 

حضور اين مستند در جشنواره سينما حقيقت با او به گفت و گو نشسته ايم.

گفت وگو با شهرام ميراب اقدم، 
كارگردان مستند»خوره«

ماجرای  
خورده شدن 
 تدريجي 
اعضاي بدن

گردآوري اطلاعات براي چنين مستندي 
نياز به تحقيق و تفحص بسياري دارد. 
به همين دليل كار پژوهش، بررسي و 
جمع آوري اسناد مربوطه و راستي آزمايي 
آنها حدود 7سال به طول انجاميد

چالش اصلــي ما هنگام 
ساخت اين اثر، بحث خود 
بيماري كرونا بود. به علت 
شــيوع و همه گيري اين 
ويروس، شــرايط براي 
فيلمبرداري سخت شده 
بود و جذاميــان هم كه 
سطح ايمني پاييني دارند 
و اين قضيه ورود ما را به 
آسايشگاه سخت مي كرد

مليكا نصيری
خبرنگار

جشنواره
زدهمين

پان

ماحقيقت
مللیسين

بينال

فرصت مغتنمي به نام سينما حقيقت 
 

سينماي مستند، ســينمايي خاص با 
مخاطباني احتمالا اندك و علاقه مند 
است. بنابراين باتوجه به مهجور بودن 

سينماي مستند هر رويدادي كه بتواند منجر به بيشتر مطرح شدن 
اين نوع سينما شود، اتفاق مثبتي به شمار مي آيد. به هر ترتيب در 
اين جشنواره شرايطي فراهم شده كه بچه هاي مستندساز مي توانند 
در آن آثار خود را به نمايش بگذارند. كارهاي آنها داوري و در نهايت 
ديده مي شود. همه اين موارد اتفاق هاي مباركي است. به اين خاطر 
كه اگر واقعا چنين موضوعاتي رخ ندهد، اين سينما عملا در قهقرا 
بوده و تنها بين خود افراد ديده شده و گپ وگفتي كه بايد درباره آن 
صورت نمي گيرد. بنابراين براي مخاطب خيلي نمي تواند مفيد به 
فايده باشد. به طور كلي جشنواره ها فرصتي هستند كه به وسيله آن 
تعداد زيادي مخاطب مي توانند با يك نوع سينماي خاص مواجه و 
سپس از آن طريق درگير و علاقه مند شوند. به اين ترتيب فضاي نقد 
به وجود آمده و افراد با موضوعاتي آشنا مي شوند كه شايد در شكل 
عادي در دسترس آنها نباشد. شخصا آمار روشني از تعداد مخاطبان 
دوره گذشته جشنواره سينما حقيقت كه به صورت آنلاين برگزار 
شد ندارم ولي به هر حال همه گيری كرونا همچنان شايع است و 
شرايط تغيير چنداني نكرده است. فكر مي كنيد در اين شرايط چه 
كاري مي توان انجام داد؟ طبيعتا وضعيتي ايجاد شــده و شرايط 
جشــنواره را به سمت آنلاين برده اســت. در همين شكل هم اگر 
امكان تنفسي ايجاد شود تا ما بتوانيم فيلم ها را ببينيم، به هر حال 
يك غنيمت است. باتوجه به اينكه اساسا در شيوه مستند مسائل 
مادي وجود ندارد، در نتيجه آنچه انگيزه مي شود تا دوستان براي 
دخيل شدن در مستندي برانگيخته شوند، يكي علاقه مندي و شور 
و شوقي بوده كه خود دوستان دارند و ديگري اينكه در كار مستند 
نوعي از جسارت، خلاقيت و بي پروايي وجود دارد كه در سينماي 
محافظه كار داستاني هرگز وجود نداشــته يا خيلي اندك است.  
بي پروايي اي كه در آثار مستند وجود دارد، امتياز اين شيوه از كار 
است. علاوه بر اين نيز بايد بدانيم كه كار كردن در جهان مستند به 

معني حداقل ابزار و وسيله و حداكثر خلاقيت است.

فارغ از سليقه هاي شخصي 
 

 
»سينماحقيقت« نخستين جشنواره اي 
است كه تمام مستندسازهاي ايراني به 
نمايش فيلم هاي شان در آن تمايل دارند 

و تاكنون روند برگزاري خوبي را پيش گرفته اســت.  سال گذشته با 
مستند »پا به توپ« در چهاردهمين جشنواره سينماحقيقت حضور 
داشتم، باتوجه به آنلاين بودن جشنواره همه  چيز به خوبي پيش رفت، 
زمان نمايش فيلم ها طبق برنامه بود و هيچ تأخيري نداشت، تماشاي 
آنلاين فيلم ها مشكلي نداشت، بايد بگويم اكران فيلم ها در پلتفرم هاي 
شناخته شده كمك بزرگي به جذب مخاطب عام و تماشاي فيلم هاي 
مستند مي كند.  جشنواره سينماحقيقت به دليل نمايش مهم ترين 
مســتندهاي ســال از اهميت بالايي برخوردار است، همچنين اين 
جشنواره در كشورهاي ديگر هم شناخته شده است و هرسال تعداد 
بســياري از فيلمسازان خارجي متقاضي شــركت  در اين جشنواره 
هستند، اين مسئله نشان دهنده بعد جهاني جشنواره سينماحقيقت 
و اهميت فيلم هاي مستند است. مخالفتي با برگزاري آنلاين جشنواره 
»سينماحقيقت« ندارم، بايد بگويم سال گذشته و در دوره پيشين 
جشنواره انتقادي در اين باره دريافت نكردم، تنها اميدوارم كه انتخاب 
فيلم هاي برگزيده جشــنواره فارغ از ســليقه هاي شخصي باشد تا 

مستندسازان با علاقه بيشتري در آن شركت كنند.

كمك به رشد سينماي مستند 

نكته اي كه براي من بسيار اهميت دارد، 
جايگاه جشــنواره حقيقــت در بهبود 
سينماي مســتند ايران است و معتقدم 

اين جشنواره بسيار به رشد مستندسازي كمك كرده است. نمي خواهم 
بگويم به هر قيمتي جشنواره ادامه پيدا كند اما بايد شرايطي فراهم كرد 
كه جشنواره سينما حقيقت در وضعيت درست و به صورت نمايش هاي 
حضوري روي پرده ســينما ادامه پيدا كند. و سينماي مستند پاتوق 
هميشگي خودش را در جشنواره از دست ندهد. به اين دليل كه جشنواره 
حقيقت روي سينماي مستند تأثير بسيار مثبت و انكارناپذيري دارد اما 
برخي از جشنواره ها مانند جشــنواره فيلم فجر روي رشد اين موضوع 
تأثير منفي دارد. جشــنواره ســينما حقيقيت باعث شده تا سينماي 
مستند ما در عرصه جهاني ديده شود. ولي نمايش آنلاين فقط از اين 
جهت خوب بود كه مخاطبان ساكن شهرستان يا افرادي كه به هر دليلي 
نمي توانستند در جشنواره حاضر شوند توانستند فيلم مستند ببينند. 
اما هم اكنون سينماها باز است و مخاطبان مي توانند به تماشاي فيلم ها 
بنشينند، با توجه به همين شرايط بهتر اســت كه تا جايي كه امكان 
دارد اكران به صورت حضوري باشد البته در كنار اين موضوع مي توان 
به صورت محدود هم اكران آنلاين داشــت. در واقع مي گويم ســينما 
حقيقت نبايد به اكران آنلاين بسنده كند بايد سرمايه اش را بگذارد روي 
اكران حضوري كه بسيار هم تأثيرگذار و فوق العاده بود.  من نمي توانم 
بگويم كه اين جشنواره تا چه اندازه روي كميت آثار تأثير داشته است.

برگزاري اين جشنواره باعث افزايش كيفيت آثار مخصوصا در فيلم هايي 
با رويكرد نقد اجتماعي شده است. مستندهايي كه از قالب هاي تلويزيوني 
فاصله گرفته و سينما را فهميده است.  در سال هاي اخير جشنواره روي 
كيفيت درام پردازي و كيفيت فني آثار تأثير مثبت گذاشته است. پيش 
از برگزاري جشنواره هيچ كسي براي كارش اصلاح رنگ انجام نمي داد، 
مستندسازان خيلي محدودي بودند كه از صداگذاران درجه يك استفاده 
مي كردند و معدود كارگرداناني بودند كه از گرافيست استفاده مي كردند. 
پس از برگزاري جشــنواره و ايجاد رقابت به خصوص در كيفيت فني 
فيلم ها، تقريبا همه فيلمسازها به مسائل فني بسيار اهميت بيشتري 

مي دهند كه اين يكي از نتايج مثبت جشنواره است.

مرتضي پورصمدي
مدير فيلمبرداري

حديث جان بزرگي
مستند ساز

مهدي شاه محمدي
مستند ساز

در چنين شرايطي آثار مستند عدم ارتباط مردم با تاريخ 
را تاحدودي جبران مي كنند و با ورود به تاريخ و وفاداري 
به حقايق از سر نو ميان مردم با تاريخ سرزمينشان پل  زده 
و در شــرايطي كه اطلاعات تاريخي مردم به دليل سرانه 
مطالعه اندك، پايين اســت، تبديل به ابزاري آموزشــي 

مي شوند.
فيلم هاي مســتند در حوزه اكران اغلب 
مهجور واقع مي شــوند و نمايش دادنشــان راهي 
پرفراز و نشيب است. شما براي اكران خوب مستند 
دبستان پارسي چه برنامه هايي را در دستور كار خود 

قرار داديد؟
به دليل التهاب و اهميتي كه موضوع دبستان پارسي دارد، 
خيلي دوست دارم كه اين اثر به خوبي ديده شود. بعد از 
اكران در پانزدهمين جشنواره سينما حقيقت، فكر مي كنم 
تلويزيون بهترين بنگاه براي پخش آثار مستند باشد. البته 
امروز با رونق و گســترش يافتن فضاي اكران ديجيتال و 
پلتفرم ها، نمايش آنلاين نيز بستري مناسب براي اكران 
فيلم به شمار مي آيد. خوشبختانه اين روزها نيز شيوه هاي 
ارتباطي، روند ارتباط مخاطب با مستندساز را سهل كرده 
است و من از بازخوردهايي كه هنگام اكران آثارم مي گيرم 
بهره برده و آنها را هنگام ســاخت مستند بعدي ام مدنظر 

قرار مي دهم.
نمايش آثار مســتند تاريخي در مجامع 
بين المللی چقدر مي تواند ترســيم گر فرهنگ غني 
ايرانيان باشد و تا چه ميزان بايد در جهت تحقق اين 

مهم مبادرت ورزيد؟
شركت كردن در جشنواره هاي خارجي براي ترسيم هويت 
و فرهنگ ايراني بسيار خوب است اما يكي از چالش هايي 
كه در اين حوزه وجود دارد، ماجراي كپي رايت اســت. بر 
خلاف تصور عموم ســاختن آثار تاريخي بسيار هزينه بر 
است و  هنگام اســتفاده از تصاوير آرشــيوي بايد قانون 
كپي رايت را رعايت كرد كه در اغلب مــوارد اين مهم در 
ايران اتفاق نمي افتد و اقبال پخش بين المللي آثار از دست 
مي رود. البته من براي فيلم خودم بســيار دقت كردم كه 
از اين ماجرا دور بوده و قانــون كپي رايت را رعايت كنم و 
از آنجا كه بخش زيادي از فيلم به روابط ميان پارســيان 
هندي، كه درواقع ايرانيان زرتشتي مهاجر به كشور هند 
هستند و نخستين مدارس را در آن كشور احداث كردند، 
و پارسيان ايراني مي پردازد، تماشــاي اثر مي تواند براي 
افراد خارجي به خصوص مردم هند جذاب جلوه كند. البته 
پخش بين الملل اثر و چگونگي انجام آن منوط به تصميم 

تهيه كننده است.
جشــنواره ســينما حقيقت، امسال به 
پانزدهمين دوره برگزاري خود رســيده است. فكر 
مي كنيد اين جشنواره تا چه ميزان جهت نماياندن 
آثار مستند به مردم مؤثر عمل مي كند و تريبوني براي 

آثار حوزه مستند مي شود؟
امسال، ســينما حقيقت، پانزدهمين دوره برگزاري خود 
را ســپري مي كند. درواقع 15سالگي براي يك جشنواره 
سن خوب و زيادي است و نشان مي دهد كه جشنواره اي 
با اين قدمت ديگر آزمون و خطاهاي خــود را انجام داده 
است. درباره سينماحقيقت نيز اين واقعيت دلالت مي كند 
و مي بينيم كه اين رويداد سينمايي هرساله با كاستي هاي 
كمتر رو به اعتلا و كمال هرچه بيشتر گام برمي دارد. فكر 
مي كنم كه يكي از ويژگي هايي كه باعث پيشرفت سينما 
حقيقت مي شود اين باشد كه جشنواره، مستندسازان و 
مخاطبان اين فســتيوال همگي كمال گرا هستند؛ يعني 
جشنواره سال به سال روند برگزاري خود را بهبود مي بخشد. 
مستندســازان نيز همواره براي ارتقاي سطح كيفي آثار 
خود تلاش مي كنند و از آنجا كه مخاطب فيلم مســتند، 
تماشاگري تخصصي است هرساله انتظار تماشاي آثاري 
خوب را دارد و اين انتظار را از جشــنواره مطالبه مي كند 
و درنتيجه شــرايط به طريقي  رقم مي خورد كه جشنواره 

سينماحقيقت قوي و حرفه اي به حيات خود ادامه دهد.

مسابقهبلند

مسابقهكوتاه



پس از دايي، طارمي و جهانبخش، آزمون هم به چلسي گل زد. 
به نظر مي رسدامكان ندارد بازيكنان ما به تيم لندني گل نزنند
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 چه جوری دوتا خوردی؟! شكست سنگين در جام نطلبيده

 4 درد پرسپوليس

تيم واليبال فولاد با 2شكست از جام باشگاه هاي جهان خداحافظي كرد. 
رضايي سرمربي اين تيم مي گويد شكست ها قابل پيش بيني بود

هوادار در مقابل پرسپوليس به اندازه همه بازي هاي قبلي اش گل زد و نيمي 
از ضربات داخل چارچوب اين تيم وارد دروازه حامد لك شد

20

  شكست هاي ادامه دار هندبال زنان

برد استقلال مقابل پيكان دقيقا با همان نتيجه اي به دست آمد كه 
آبي ها به آن نياز مبرم داشتند. تيم مجيدي با گل  هاي كم تعدادي كه 
طي 8هفته ابتدايي زده بود، به شدت زير تيغ انتقادها قرار داشت 
و براي رهايي از اين فشــار نياز به يك برد پرگل داشت. استقلال 
طي 8هفته ابتدايــي در 7بازي تعداد گل هايــش كمتر از ميزان 
موقعيت هايي بود كه خلق مي كرد. به استثناي بازي با ذوب آهن در 
هفته دوم كه اميد گل آبي ها 1.24 و تعداد گل هاي اين تيم 2گل بود، 
در ساير بازي  ها خط حمله تيم مجيدي نتوانسته بود به اندازه لياقتش 
به گل برســد و تعداد گل ها كمتر از اميد گل بودند. اما پنجشنبه 

گذشته در مصاف با پيكان تيم مجيدي براي دومين بار در اين فصل 
بيشــتر از يك گل زد و براي دومين بار بيشتر از اميدگلي كه خلق 
كرده بود، گل زد. اميد گل آبي ها در مقابل پيكان 1.66 بود و اين تيم 

تقريبا دوبرابر اميد گلي كه ايجاد كرده بود، گل زد.

  ستاره اي به نام زبير
تيمي كه در 8بازي قبلي فقــط 6گل زده بود، در يك بازي 3گل زد، 
يعني 4برابر بيشتر از ميانگين گلزني اش در بازي هاي گذشته! براي 
اين اتفاق درخشش ژستد در خط حمله البته اتفاق تأثيرگذاري بود 

كه فرهاد مجيدي هم در كنفرانس بعد از بازي به آن اشاره كرد. اما 
نكته اي كه مجيدي از آن گذشت، درخشش فوق تصور زبير نيك نفس 
بود كه در اين فصل فقط يك بار در تركيب اصلي قرار داشت و وقتي 
براي دومين بار به ليست 11نفره رسيد، بهترين بازيكن آبي ها در ميانه 
ميدان شد. زبير در نخستين بازي فصل مقابل هوادار فيكس بود اما 
بين دو نيمه تعويض شــد و بعد از آن هم فقط 3بار به عنوان بازيكن 
تعويضي به زمين رفت. اما اين هفته بعد از مدت ها به تركيب اصلي 
برگشت و با 59لمس توپ يكي از پركارترين بازيكنان تيمش بود. 
نيك نفس با دقت پاس 84.8درصدي، دقيق ترين بازيكن استقلال 

در خط مياني و حمله بود و فقط ســياوش يزدانــي در خط دفاع 
پاس هاي دقيق تري نسبت به او داشــت. زبير با 5عملكرد دفاعي، 
يك پاس كليدي، يك ضربه در چارچوب و نهايتا يك پاس گل كه در 
دقايق پاياني براي ارسلان مطهري ارسال شد، نمره 8.03 را از متريكا 
دريافت كرد. در تركيب استقلال فقط ســياوش يزداني )8.22( و 

دانشگر )8.06( نمراتي بهتر از او داشتند كه طبعا 
گل هاي اين دو مدافع نقش زيادي در بالا رفتن 

امتياز آنها ايفا كرد. نيك نفس سومين بازيكن برتر ميدان بود و مهدي 
مهدي پور )7.75( و ژستد )7.35( پشت سر او قرار گرفتند.

ژست استقلال درست شد
از 6تيم بالاي جدول فقط پرسپوليس نتوانست ببرد؛ قاطع ترين برد را هم استقلال به دست آورد كه 

با درخشش ژستد و گلزني مدافعانش از تونل تساوي ها خارج شد

 ادامه  در
 صفحه19

  حياط خلوت گلزنان ايراني

هوادار 2 2 پرسپوليس
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نكته بازي

آماربازي

واقعا نديدي؟

يك دقيقه شكايت نكنيد

آفرين مدافع تيم ملي

داريوش شــجاعيان كــه كوله بار 
مصدوميتــش را از اســتقلال به 
هوادار برده، بــازي مهم اين تيم 
برابر پرســپوليس را از دست داد. 
اين اما مانع از آن نشد كه شجاعيان 
سوژه دست خبرنگاران ندهد. او بعد از 
تماشاي مسابقه در مورد اتلاف زمان بازي از سوي هواداري ها 
گفت: »من كه نديدم بازيكنان ما وقت كشــي كنند.« اين در 
حالي است كه انواع و اقســام تمارض ها را از سوي بازيكنان 
هوادار ديديم و حتي مهرداد بشاگردي به همين دليل از داور 
كارت زرد گرفت. قطعا اگر شجاعيان وقت كشي هوادار را انكار 
نمي كرد، آن يك امتياز را از تيم او نمي گرفتند. اينطوري فقط 
او صداقت خودش را نشان مي داد كه مي توانست زيبا و ارزنده 
باشد. باز گلي به گوش جمال محمدجواد محمدي كه قبول 

كرد گل دوم تيمش به پرسپوليس را با دست زده است.

تكراري ترين و مزخرف ترين خبر هر 
هفته فوتبال ايران همين است كه 
بعد از تك تك مسابقات ليگي شاهد 
شكايت باشگاه ها از داوران هستيم. 
در آخرين نمونه پرسپوليســي ها 
بعد از توقف برابر هوادار از علي صفايي 
شكايت كرده اند. هفته قبل هم استقلالي ها پس از داربي تهران 
از موعود بنيادي فرد شــكايت كردند. كلي تيم ديگر هم بعد از 
ناكامي در كســب نتيجه لازم همين كار را انجام مي دهند. در 
اينكه گل هوادار هند بود يا پنالتي استقلال جلوي پرسپوليس 
سوخت ترديدي نيســت، اما خداوكيلي اين شكايت ها به چه 
درد مي خورد؟ مگر نتيجه عوض مي شــود يا دســتور به تكرار 
مســابقه مي دهند؟ اين مانورهاي بيهــوده، حتي ارزش هاي 
پوپوليستي شان را هم از دست داده اند و توجه هواداران را جلب 
نمي كنند. خب چرا دســت بر نمي داريد؟ يك هفته، فقط يك 

هفته شكايت نكنيد ببينيم چه پيش مي آيد!

در مسابقات باشــگاهي قطر، الاهلي 
به مصاف الوكره رفتــه و با نتيجه 
7بر 3شكســت خورده است. اين 
بازي حكم تقابل محمدحســين 
كنعانــي زادگان و اميد ابراهيمي را 
داشت كه ياران ابراهيمي بدجوري بازي 
را بردند. اول اينكه آدم با ديدن اين نتايج ياد ليگ »صفر و يك« 
ايران مي افتد و حســرت مي خورد. از اينكه بگذريم، بايد يك 
خسته نباشيد بلندبالا به كنعاني زادگان عزيز بگوييم كه به عنوان 
مدافع فيكس تيم ملــي در تيمي عضويــت دارد كه مثل آب 
خوردن 6 گل و 7 گل دريافت مي كند. البته كنعاني كه گفته بود: 
»همه منتظر هستند گل بزنم و رقص معروفم را انجام بدهم« 
در اين بازي موفق شد يكي از 3 گل تيمش را به ثمر برساند، اما 
بعيد است كه ديگر حس و حالي براي رقصيدن باقي مانده باشد!

متريكا

تيم ســپاهان امســال از دروازه بان هاي 

حريفش ستاره مي ســازد. در بازي اين 8.69
هفته ســپاهان بــا نفت آبــادان، احمد 
گوهري دروازه بان نفتي ها با كسب نمره 
8.69   از متريكا، علاوه بر اينكه بهترين بازيكن ميدان شد بهترين نمره 
يك دروازه بان در طول فصل جاري را هم به دست آورد. تا قبل از اين 
بازي، بهترين نمره اي كه يك دروازه بان در ايــن فصل گرفته بود به 
محسن فروزان تعلق داشت كه او هم نمره 8.48   را هفته گذشته مقابل 
همين سپاهان كسب كرده بود. آمارهاي متريكا نشان مي دهد از 5نمره 
برتر دروازه بان ها در اين فصل 3نمره در بازي مقابل سپاهان به دست 
آمده اســت. محمدرضا اخباري )تراكتور( هم مقابل سپاهان به نمره 

8.24  رسيده بود كه چهارمين نمره برتر يك گلر در ليگ21 است.

ياسين سلماني كه تك گل سپاهان را در 

مصاف با نفت آبادان زد، با كسب نمره 8.06
8.06 بهترين بازيكــن تيمش در اين 
ميدان هم بود. پديده جوان سپاهان كه 
به خاطر همراهي با تيم ملي اميد مدتي از تمرينات زردپوشان دور 
شده بود، حالا 2 هفته است به تركيب اصلي رسيده و البته براي اين 
كار از مرخصي و غيبت سروش رفيعي هم به خوبي بهره برده است. 
سلماني اين هفته مقابل نفت آبادان 4عملكرد دفاعي داشت، يك 
پاس كليدي داد و 2شوت زد كه يكي از آنها داخل چارچوب بود و 
تبديل به گل هم شــد. در روزي كه دانيال اسماعيلي فر )بهترين 
بازيكن سپاهان و ليگ برتر در مجموع بازي هاي گذشته( با نمره 
6.81 ضعيف ترين نمره را بين 11نفر اصلي تيمش گرفت، سلماني 

بالاتر از مغانلو و كريستوفر كنت بهترين سپاهانيِ زمين بود.

مسعود ريگي كه يكي از خريدهاي مهم 

ســپاهان در ايــن فصل بــوده، هنوز 6.93
نتوانســته درخشــش ســال هاي 
گذشته اش در استقلال را تكرار كند و 
لااقل از لحاظ نمرات متريكا از فرم سابقش دور است. ريگي فصل 
گذشته يكي از 3بازيكن برتر اســتقلال بود و با نمرات بالايي كه 
مي گرفت به همراه مهــدي قائدي و وريا غفــوري از برترين هاي 
آبي پوشان بود. اما امسال در سپاهان طي 9بازي به ميانگين  6.93 
رسيده و در جمع برترين ها جايي ندارد. ريگي البته هرگز جايش را 
در تركيب اصلي سپاهان از دست نداده و همچنان هافبك دفاعي 
محبوب نويدكيا است. اما اگر نمرات متريكا را ملاك بگيريم او فعلا 

در جمع بازيكنان سپاهان رتبه سيزدهم را دارد.

يكي از ويژگي هاي افشين پيرواني اين است كه هميشه در هر شرايطي مي تواند عجيب ترين تحليل ها را 
ارائه بدهد. مثلا او بعد از داربي تهران در واكنش به اين سؤال كه چرا يحيي گل محمدي ماسك نزده بود، 
به خبرنگار گفت: »مگر شما دكتري؟« يعني فقط دكترها حق دارند ديگران را به ماسك زدن ترغيب 
كنند؟ سرپرست پرسپوليس پس از توقف اين تيم برابر هوادار هم روي گل دوم تيم رقيب دست گذاشت 
و گفت: »آيا اگر تماشاگران در ورزشگاه حاضر بودند، باز تيم حريف مي توانست با دست به ما گل بزند؟«

اينكه اين دو تا موضوع چه ربطي به هم دارند را بايد از خود آقاي پيرواني بپرســيد، اما به نظر مي رســد 
منظور او، اعمال فشار هواداران روي داور بازي بود. اين در حالي اســت كه صحنه هند سريع اتفاق افتاد و 

حتي بازيكنان پرسپوليس هم متوجه خطاي مهاجم هوادار نشدند. بعد هم در بازي با نفت آبادان تماشاچي در 
ورزشگاه حاضر بود، اما كادر داوري گل سالم سرخ ها و نيز پنالتي روي ترابي را تشخيص نداد. بنابراين مشخص 
است كه اين دو موضوع ربط چنداني به هم ندارند. اگر قرار باشد يك مثال روشن تر براي آقاي پيرواني بزنيم، 
بايد به او يادآوري كنيم خودش هم سال82 در حضور هواداران سپاهان در ورزشگاه نقش جهان دروازه اين تيم 
را با دست باز كرد، اما داور متوجه نشد. پيرواني گفته در مورد وقايع اين فصل مي شود يك كتاب نوشت، ما اما 

معتقديم در مورد عجايب خود او مي شود يك كتاب پربارتر تحرير كرد!

عجايب افشين
گل هند هوادار، چه ربطي به حضور تماشاگران داشت؟

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم
امتياز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازي ها تيم رتبه

146819-954گل گهرسيرجان1

9612135819سپاهان2

91819-954آلومينيوم اراک3
92717-945استقلال4
9522137617مس رفسنجان5

9441117416پرسپوليس6

213-934279فولاد7

112-933378پيكان8
411-932459ذوب آهن9

210-9243810نساجی مازندران10

29-923457فجر سپاسی11

48-9225812تراکتور12
57-914438نفت  مسجدسليمان13

46-913548هوادار14

66-913539صنعت نفت آبادان15

112-27213-9پديده مشهد16

سهشنبه 23 آذر 1400

چهارشنبه 24 آذر 1400

استقلال -سپاهان

تراکتور - نفت  مسجدسليمان

ذوب آهن - هوادار

پيكان - پرسپوليس

فجر سپاسی - مس رفسنجان

صنعت نفت -  پديده 

نساجی - آلومينيوم

15:00

15:00

16:00

17:00

ليگ برتر- هفته  دهم

چه جوری دوتا خوردی؟!
هوادار در مقابل پرسپوليس به اندازه همه بازي هاي قبلي اش گل زد و نيمي از ضربات داخل چارچوب اين تيم وارد دروازه حامد لك شد

پرســپوليس در يك روز عجيب و غريب با حريــف ته  جدولي اش 
مساوي كرد و به شــكلي غيرمنتظره 2امتياز از دست داد. با وجود 
اينكه تيم يحيي در اين فصل صلابت آنچناني نداشت و 2پيروزي و 
3كلين شيت اين تيم در 3بازي اخير هم خيلي ميلي متري و شكننده 
به دست آمده بود، اما باز هم كســي گمان نمي كرد اين تيم مقابل 
هوادار ته جدولي متوقف شــود. پيروزي سرخپوشان مقابل هوادار 
پيش از مسابقه قطعي به نظر مي رسيد و شــكل و شمايل بازي در 
نيم ساعت اول هم نشان از برتري بي چون وچراي قرمزها داشت كه 
البته ضربات آخر اين تيم به ثمر نمي نشست. اما در ادامه اتفاقاتي 
افتاد و گل هايي ردوبدل شد كه پرسپوليس را حتي تا مرز شكست 
هم پيش برد. تيمي كه در 720دقيقه قبلي فقط 2گل زده بود طي 
90دقيقه مقابل پرسپوليس هم 2گل زد و حالا تزلزل تيم يحيي در 
خط دفاعي حقيقت بزرگي است كه حتي پشت اشتباهات داوري و 

هند مهاجم هوادار هم نمي توان پنهانش كرد.

  دست هايي در كار است!
پرســپوليس در نيم ســاعت ابتدايي بازي پنجشــنبه، يكي از 
بهترين نمايش هايش را در فصل جــاري ارائه كرد و بارها تا مرز 

گلزني پيش رفت. مهدي ترابي كه 8هفته هواداران را در حسرت 
درخشش هاي گذشته اش نگه داشته بود، بالاخره در اين بازي از 
افت خارج شد و حركات زيباي گذشته اش را از سر گرفت. در آن 
دقايق به نظر مي رسيد پرسپوليس و ترابي بالاخره به تنظيمات 
اصلي برگشته اند و دروازه هوادار هم دير يا زود بالاخره فرو خواهد 
ريخت. اما در بخش دفاعي، تيم يحيي همان تيم متزلزلي بود كه 
هر توپي روي دروازه اش مي آمد به دلهــره اي براي طرفدارانش 
بدل مي شــد. بالاخره هــم قرمزها روي يك ضربه ايســتگاهي 
با كوچك ترين فشــار دروازه شــان فرو ريخت تــا از آن لحظه 
شكل وشمايل بازي تغيير كند و هوادار هم با انگيزه و روحيه اي 

بالاتر به بازي ادامه داد.
حاصل بازي متعادل دو تيم از دقيقه 30 تا 90، يك مســاوي 2-2 
بود كه نتيجه اي عالي براي هوادار و نااميدكننده براي پرسپوليس 
محسوب مي شود. نكته جالب در پايان اين بازي هم اعتراف گلزن 
هوادار به گلزني با دست بود كه ادعاي او يك روز بعد توسط سرمربي 
تيمش رد شــد! رضا عنايتي مي گويد گل تيمش را صدبار ديده و 
مطمئن است اين گل نه با دســت محمدجواد محمدي كه توسط 

حامد لك به ثمر رسيده است.

  آمار دفاعي پرسپوليس؛ در حد سهميه
براساس آمارها و اعداد متريكا، اميد عاليشاه در اين بازي ركورد پاس 
كليدي در يك بازي از اين فصل را شكســته است. عاليشاه 7پاس 
كليدي داشته كه اين آمار در ليگ21 بي سابقه بوده است. كرنر او 
در دقيقه91 هم به پاس گلي براي گل ســيامك نعمتي بدل شد تا 
عاليشاه ركورددار پاس گل در تاريخ ليگ برتر و براي تيم پرسپوليس 
باشــد. او با 25پاس گل بالاتر از وحيد اميري و جواد كاظميان قرار 
گرفته كه هركدام 24پاس گل داده اند. عملكرد عاليشاه در بازي با 
هوادار يكي ديگر از دلايل نمايش پرفروغ قرمزها در بخش هجومي 

بود كه البته به پيروزي اين تيم منجر نشد. 
پرسپوليس در اين بازي 67درصد مالكيت توپ داشت و 621پاس هم 
با دقت بالاي 84درصد ردوبدل كرد. اما باز هم اين اعداد و ارقام كمكي 
به شاگردان يحيي نكردند و اين تيم براي پنجمين بار طي 9بازي از 
كســب پيروزي بازماند. اين داستان پرسپوليس امسال است؛ تيمي 
كه زياد گل مي خورد و تاريخ ليگ برتر نشــان داده جام ها در پايان 
به تيم هايي مي رســند كه گل هاي كمتري دريافت مي كنند. حتي 
پرسپوليس توفاني و وحشتناك برانكو در ليگ15 هم به خاطر گل هاي 
خورده فراوانش به جام نرسيد؛ اين تيم كه شبحي از آن تيم هم نيست.

1   شهر بي دفاع | بي گمان يكي از مشكلات بزرگ پرسپوليس، 
تزلزل ساختار دفاعي اين تيم است. قرمزها در فصول گذشته عمدتا به 
اعتبار يك خط دفاعي مستحكم موفق به كسب قهرماني مي شدند، 
اما امسال شرايط فرق كرده است. پرسپوليس طي 9هفته گذشته 
تنها در 3بازي كلين شيت كرده كه در همان رقابت ها هم تا حدودي 
خوش شانس بوده است. از اين تيم مدافعاني مثل شجاع خليل زاده 
و محمدحسين كنعاني زادگان جدا شدند، جلال حسيني هم پا به 
سن گذاشته و زياد مصدوم مي شود. در اين شرايط پرسپوليس با زوج 
فرشاد فرجي و علي نعمتي پيش مي رود، اما آنها )به ويژه فرجي( قابل 
مقايسه با مدافعان نامدار پرسپوليس در فصول گذشته نيستند. به 
علاوه ساختار تيم در ميانه ميدان هم طوري شده كه زياد موقعيت 
گل در اختيار رقبا قرار مي گيرد. شايد كوچ احمد نوراللهي و ناآمادگي 
كمال كاميابي نيا در وقوع اين شرايط دخيل بوده باشد. حقيقت آن 
اســت كه اغلب تيم هاي ليگ برتري ايران كيفيت چنداني ندارند، 
اما پرسپوليس با اين ساختار دفاعي در آسيا مشكل خواهد داشت. 
يادتان باشد آنها از تيمي 2 گل خوردند كه در 8 بازي قبلي فقط 2 گل 
زده بود. تازه هوادار در اين ديدار گل ديگري هم به ثمر رساند كه با 

فاصله نزديك آفسايد اعلام شد.

2    اينجا همه وينگر هستند|  پرسپوليس ليگ بيست ويكم، با 
مشكل تعدد وينگر و هافبك هاي كناري مواجه است. در اين تيم، 
شمار زيادي از نفرات متخصص بازي در كناره ها هستند و كسي كه 
از مركز ميدان توانايي بازيسازي داشته باشد، ديده نمي شود. ترافيك 
وينگرها آنقدر زياد است كه ستاره اي مثل وحيد اميري گاهي در 
دفاع چپ يا حتي به عنوان هافبك راست به ميدان مي رود. غيراز او 
امثال مهدي ترابي، اميد عاليشاه، احسان پهلوان، سيامك نعمتي 
و... هم اصالتا وينگر هستند. گاهي به تناوب از اين بازيكنان در ميانه 
زمين استفاده مي شود، اما طبيعي است كه اين تغيير پست باعث 
كاهش كيفيت آنها مي شود. نكته عجيب تر اينكه يحيي گل محمدي 
هم هر چه خريده وينگر بوده؛ از علي شجاعي و مهدي مهدي خاني 
تا رضا دهقاني كه خيلي زود ناچار به ترك تيم شد. حتي گويا يكي 
از 2 خريد تاجيكستاني هم در همين پست بازي مي كنند. با جدايي 
احمد نوراللهي، وزن بازيسازي از ميانه ميدان در پرسپوليس كاهش 

يافته، اما كادرفني اعتنايي به اين مسئله ندارد.

3    افت چند ستاره |  با وجــود همه ريزش ها و خريدهاي بد 
كادرفني، پرســپوليس هنوز هم يكي از پرمهره ترين تيم هاي 

بهروز رسايلي |  در هفته اي كه استقلال و سپاهان برابر رقبا به پيروزي رسيدند، پرسپوليس ناباورانه با نتيجه مساوي 
2 -2 برابر هوادار متوقف شد تا 2 امتياز كليدي ديگر را از دست بدهد؛ آن هم مقابل تيم تازه صعودكرده اي كه امثال 
محمد قاضي، داريوش شجاعيان و روح الله باقري را در اختيار نداشت. به طور كلي پرسپوليس امسال فراز و فرودهاي 

زيادي را تجربه كرده كه اين مسئله عوامل زيادي دارد.

4 درد پرسپوليس
چرا مدافع عنوان قهرماني، امسال عملكرد پرفراز و نشيبي دارد؟

ليگ را دارد. با اين حال مشــكل اينجاست كه برخي از نفرات 
كليدي سرخپوشــان در اين فصل به شكلي عجيب دچار افت 
شده اند. مهدي ترابي در ليگ 21به ندرت نمايش هاي خوب و 
قانع كننده داشته است. او البته در نيمه اول بازي با هوادار بعد 
از مدت ها فوتبال خوبي بازي كرد، اما اينجا هم با بدشانســي 
بين 2 نيمه آسيب ديد و تعويض شد. يك مصداق شش دانگ 
ديگر از اين مســئله در پرســپوليس، عيســي آل كثير است؛ 
بازيكني كه با درخشــش در ليگ قهرمانان آسيا اسمش را سر 
زبان ها انداخت، اما بعد از محروميت 6ماهه به كيفيت ســابق 
بازنگشت. مخصوصا در اين فصل عيسي در خيلي از مسابقات 
كاملا »محو« بوده است. اينكه چرا برخي نفرات مهم تيم دچار 
نزول كيفي محسوس شــدند، پرسشي است كه كادرفني بايد 

به آن جواب بدهد.

4   دروازه بان معمولي |  دوران حضور حامد لك در پرسپوليس، 
به نوعي با يك سير نزولي همراه بوده است. او در نخستين روزهاي 
پيوستنش به جمع سرخپوشان، در ليگ قهرمانان آسيا در قامت 
يك منجي ظاهر شد. بعد اما لك تبديل به يك گلر معمولي شد؛ 
دروازه باني كه گل بد نمي خورد، اما مهارهاي خارق العاده چنداني 
هم نداشت. با اين حال به تدريج به نظر مي رسد لك در حال يك 
نزول ديگر اســت. او اين هفته ها گاهي اشتباهات فاحشي هم 
داشته كه بعضا مثل رها شدن توپ از زير پايش برابر نفت آبادان 
مشكل ساز نشــده و گاهي مثل گل دوم هوادار، به پرسپوليس 
ضرر زده است. البته كه اين گل هند بود، اما لك بايد با خروجي 
مقتدرانه تر توپ را تصاحب مي كــرد. به طور كلي او در خروج ها 
عملكرد چندان مطمئني ندارد. لك در حال اثبات اين واقعيت 
اســت كه يك دروازه بان معمولي و متوسط به شمار مي آيد، نه 

ستاره اي كه زهر اشتباهات خط دفاعي را بگيرد.

گل گهر - فولاد

برنامه بازی ها

گزارش بازی

خبر آخر

صنعتي ها ول كن صدر نيستند
هفته نهم رقابت هاي ليگ برتــر فوتبال، تبديل به 
پرگل ترين هفته اين مسابقات شــد. بازي هاي اين 
هفته كه با برد استقلال و سپاهان و توقف پرسپوليس 
در روز پنجشــنبه آغاز شــده بود، ديروز )جمعه( با 
انجام 5بازي به پايان رســيد. در مهم ترين بازي ها 
2 تيم گل گهر و آلومينيوم كه در صدر جدول شريك 
ســپاهان بودند، به پيروزي رســيدند تــا بازهم به 
شــگفتي آفريني هاي خود در اين فصل ادامه دهند. 
گل گهر در مشهد برخلاف بازي هاي قبلي اش نيمه 
اول كم حادثه اي را سپري كرد و در نيمه دوم هم از 
تيم قعرنشين جدول عقب افتاد، اما شهرخودرو كه 
براي دومين بار در اين فصل گل مي زد نتوانســت از 
اين گل محافظت كند و با گل هاي سعيد صادقي و 
شكاري شكست را پذيرفت. آلومينيوم هم در زمين 
خودش مقابل فجرسپاســي تا دقيقه80 صبر كرد 
اما بالاخره توسط قائدرحمتي گل 3امتيازي اش را 
زد و مثل گل گهر 19امتيازي شــد. ايــن دو تيم به 
همراه سپاهان همچنان صدرنشينان ليگ هستند 
و تفاضل گل هر 3تيم هم مســاوي است. ديگر تيم 
شگفتي آفرين فصل يعني مس رفسنجان هم ديروز 
برنده از زمين خارج شد تا شــاگردان ربيعي هم به 
بالانشيني ادامه بدهند. مس در مقابل تراكتور براي 
چهارمين هفته متوالي با پنالتي منشا گل زد اما اين 
گل توسط رزاق پور پاك شد تا تيم رفسنجاني براي 
بردن فقط به پنالتي  اش متكي نباشد. مس در ادامه 
توســط علياري و امامعلي به 2گل ديگر رسيد و در 
نهايت 2-3 برنده شــد. حالا مس رفسنجان بالاتر 
از پرسپوليس و هم امتياز با اســتقلال در پله پنجم 
نشسته است. نفت مسجدسليمان و ذوب آهن هم در 
مسجدسليمان يك-يك مساوي شدند تا هر دو تيم 
به حضور نصفه ونيمه شان در نيمه پاييني جدول ادامه 
بدهند. در آخرين بازی هفته هم فولاد و نساجی به 

تساوی يك - يك رضايت دادند.

 صنایع مازندران
 قهرمان ليگ كشتی

در ديدار پايانــی ليگ برتر كشــتی، تيم صنايع 
مازندران به مصاف فولادين ذوب آمل رفت. صنايع 
مازندران كه با هدايت رضا يزدانی پا به مسابقات 
ليگ گذاشــته بــود در ديدار فينــال خيلی زود 
پيروزی خودش را قطعی كــرد. طوری كه نتيجه 
اوزان 92، 97 و 125كيلوگــرم تاثيری در نتيجه 
مسابقه نداشت. تيم صنايع با 4پيروزی متوالی و 
شــروع توفانی از همان ابتدا كار را برای تيم آملی 
سخت كرد. در نهايت با پيروزی علی سوادكوهی 
و احمد بذری تيم صنايع به عنوان قهرمانی رسيد. 
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ژست استقلال درست شد
نمايش استقلال در مقابل پيكان، پاسخ بسيار 
خوبي بود براي آنها كــه بي جهت به مالكيت 
توپ و تعداد پاس  هايشان در ليگ مي نازند. آمارها نشان مي دهد 
اســتقلال در مالكيت توپ و حتي تعداد پاس برتري آنچناني بر 
حريف پنجشــنبه اش نداشــته اما پاس هاي مفيدي در منطقه 
هجومي ردوبدل كرده تا موقعيت هاي زيادي روي دروازه حريف 
خلق كند. مالكيت توپ آبي ها 53درصد بوده و براي 422پاس اين 
تيم، دقت 77درصدي به ثبت رسيده اســت. تيم مجيدي با اين 
عملكرد توانست 15بار در موقعيت ضربه زني قرار بگيرد و 6ضربه 
در چارچوب داشته باشد كه نيمي از آنها تبديل به گل شده است؛ 
درحالي كه برخي از مربيان در هفته گذشــته بــه آمار 500پاس 
تيم شان مي باليدند درحالي كه از اين 500پاس حتي يك ضربه در 

چارچوب هم به دست نيامده بود.

نفس راحت فرهاد
5ارزش پيروزي استقلال بر پيكان

در هفته نهم ليگ برتر اســتقلال بالاخره موفق شد با پاره كردن 
طلسم مســاوي ها، پيكان را با 3گل شكست بدهد و با روحيه بالا 
آماده مصاف هفته آينده برابر سپاهان بشود. برتري برابر پيكان از 

چند جهت براي فرهاد مجيدي ارزشمند بود.
اول اينكه در روز پيروزي آنها و سپاهان، پرسپوليس يك تساوي 
غيرمنتظره به هــوادار داد و 2 امتياز عقب افتاد. بــه اين ترتيب 
اســتقلال هم در جدول رده بندي دوباره بالاي ســر پرسپوليس 
برگشت. طبيعتا اين شــرايط براي هواداران مطلوب است. توقف 
پرسپوليس، لذت برد استقلال را بيشتر مي كند و مسلما عكس اين 

وضعيت هم در اردوگاه حريف صادق است.
دوم اينكه اگر اســتقلال اين بازي را هم نمي برد، با درنظر گرفتن 
توقف احتمالــي آبي ها برابر ســپاهان، اوضاع در ايــن تيم رو به 
وخامت مي گذاشت. در اين صورت استقلال ركورد 7بازي بدون 
برد را ثبت مي كرد كه مي توانســت موقعيت كادرفني را به خطر 
بيندازد. استقلال اما اين بازي را برد تا از خطرات تقابل با سپاهان 
بكاهد. آنها حالا حتي مي توانند به پيروزي برابر حريف اصفهاني و 

دستيابي به صدر جدول فكر كنند.
سوم اينكه استقلال در اين بازي تا حدودي آمار گل هاي زده اش 
را آبرومندتر كرد. آنها تا پيش از اين در 8مسابقه تنها 6گل به ثمر 
رســانده بودند كه نمي توانســت عملكرد خوبي براي يك مدعي 

قهرماني باشد، اما حالا اين عدد به 9 افزايش يافته است.
چهارم اينكه استقلال در اين مسابقه هم گل نخورد تا همچنان با 
تنها 2  گل خورده صاحب يكي از بهترين خطوط دفاعي ليگ برتر 
باشد.  گل خورده در 9  بازي براي تيمي كه تا فصل گذشته به شدت 

مشكل دفاعي داشت، آمار بسيار تحسين برانگيزي است.
پنجم هم اينكه اگرچه رودي ژســتد در اين بــازي گل نزد، اما با 
اثرگذاري در نبردهاي هوايي و نيز ساختن گل اول استقلال بيش 
از پيش نظر موافق هواداران و منتقدان را جلب كرد. اين مسابقه 
همچنين به ميداني براي نمايش توانمندي هاي عارف آقاســي و 
محمدزبير نيك نفس تبديل شد؛ 2بازيكني كه فوتبال خوبي ارائه 
دادند و كار محمدحسين مرادمند، روزبه چشمي يا آرش رضاوند 

را براي بازگشت به تركيب سخت كردند.

گزارش بازی

وز سوژه ر

بارسلونا به دوران پيش از مسي و تنظيمات كارخانه برگشت، به زماني كه براي ليگ اروپا )جام يوفاي سابق( تلاش 
مي كرد و هرگز رنگ قهرماني در اين جام را هم نديده و تنها يك بار در ليگ قهرمانان به قهرماني رسيده بود. برخي 
روزنامه هاي اسپانيايي از ورشكستگي كامل اين باشگاه پس از حذف از ليگ قهرمانان و باخت 3بر صفر به بايرن خبر 
مي دهند. ضرر مالي جدايي بارسا از اين رقابت ها 30ميليون يورو خواهد بود كه با قهرماني احتمالي در ليگ اروپا هم 
قابل بازگشت نيست. عملكرد بارسا برابر بايرن به گونه اي بود انگار بايرن براي راهيا بي به مرحله بعد به 6گل نياز دارد 
و بارسا با 5گل خورده هم صعود مي كند. ژاوي كه همين امسال با السد در ليگ قهرمانان آسيا يكي از ضعيف ترين 
تيم هاي دوم گروه هاي اين مسابقات بود و نتوانست به مرحله حذفي راه يابد، همين دستاورد را در بارسا هم تكرار 
كرد. او در 2 بازي به عنوان سرمربي بارسا در ليگ قهرمانان يك تساوي بدون گل گرفت و يك باخت 3بر صفر؛ يعني 
تيمش هيچ گلي نزد. ژاوي در رختكن به برخي بازيكنان گفته كه شماها قدر اين پيراهن را نمي دانيد. از درون باشگاه 
اخباري به بيرون درز كرده مبني بر خانه تكاني فوري. شنيده شده سرجينيو دست، مينگسا، تر اشتگن، لنگله، 
اومتيتي و حتي فرانكي دي يونگ در ليست فروش قرار گرفته اند. هواداران بارسا از بازيكنان باسابقه اي مثل آلبا، 
پيكه، بوسكتس و سرخي روبرتو كه به آنها گاو مقدس مي گويند هم شاكي اند. از طرفي آلبا و ممفيس هم به دليل 

مصدوميت در كنار فاتي و سرخي روبرتو ادامه سال ميلادي را از دست داده اند.

  آخرين فصلي كه بارســلونا در ليگ اروپا بازي كرد فصل 
04-2003 بود. مســي فصل 05-2004 براي اولين بار براي 
بارسلونا به ميدان رفت و 4 ماه پيش از اين تيم جدا شد تا بار 
ديگر بارسلونا راهي ليگ اروپا شود. البته در چند سال اخير 
وضعيت با مسي هم به همين شكل پيش مي رفت و كام بك 

خوردن مقابل آاس رم، ليورپول و باخت بد 8بر 2به بايرن و 5بر 
2به پاري سن ژرمن عملكرد بارسا با مسي در 4 فصل اخير بود.

  بارسا پس از 17 فصل با سوم شدن در گروه ليگ قهرمانان 
به جام يوفا يا ليگ اروپا راه يافت، پس از 17سال امتيازاتش در 

مرحله گروهي دورقمي نشد و تنها 7امتياز گرفت كه 6امتياز 
آن مقابل دينامو كي يف بود.بارســا براي اولين بار در بيش از 

2 بازي مرحله گروهي ليگ قهرمانان شكست خورد.

  بار ديگر بايد تأكيد داشت كه بارسا با جام يوفا يا همين ليگ 
اروپا غريبه نيست. بارسايي ها در اين رقابت ها 78 بازي انجام 
داده اند كه حاصل آن 40 برد، 17 مساوي و 21 باخت بوده است.

  بارسا 4 بار هم جام برندگان جام باشگاه هاي اروپا را كه قبلا 
بين برندگان جام حذفي كشورهاي اروپايي برگزار مي شد برده 
اســت. جام برندگان جــام يكي از تورنمنت هــاي محبوب 
بارسايي ها تا پيش از قرن بيست ويكم بود؛ جايي كه بلوگرانا 
85بار در آن سابقه بازي دارند. تقريبا تعداد بازي هاي بارسا در 
جام يوفا و جام برندگان جام در مجموع نصف بازي هاي آنها در 
ليگ قهرمانان است؛ 333بازي در ليگ قهرمانان، 85بازي جام 

برندگان جام و 78بازي جام يوفا.

  بارسلونا در فصل 22-2021ليگ قهرمانان، نخستين فصل در 
دوران پســا مســي؛ 6 بازي، 2 پيروزي، يك تســاوي، 3 شكست، 

3كلين شيت، 2 گل زده )0.33گل در هر بازي(، 9 گل خورده )1.5گل 
در هر بازي(، 12 شوت در چارچوب )2ضربه در هر بازي(. مسي در 

ليگ قهرمانان با پيراهن پاري سن ژرمن در اين فصل؛ 5گل زده.

  دينامو كي يف و مالمو به عنوان ضعيف ترين تيم هاي حاضر در 
رقابت هاي امسال تنها يك گل وارد دروازه حريفان خود كردند. 

بارسلونا كمي بهتر بود و 2 گل زد؛ هر 2 گل به دينامو كي يف!

  بايرن مونيخ در 4 بازي اخيرش در مقابل بارسلونا 17 گل به 
ثمر رســانده كه آماري رؤيايــي براي تيم آلمانــي و آماري 

نااميدكننده براي تيم اسپانيايي به حساب مي آيد.
بارســا در مرحله حذفي ليگ اروپا ممكن اســت با تيم هاي 
گلاســكو رنجرز )اســكاتلند(، ناپولي )ايتاليا(، المپياكوس 
)يونان(، لاتزيو )ايتاليا(، براگاي )پرتغــال( و دينامو زاگرب 
)كرواســي( روبه رو شود. بارســا در ديدارهاي رودررو مقابل 
لاتزيو 2 بــازي و 2بــرد، مقابــل ناپولي 2 بــازي، يك برد و 
يك مساوي، مقابل دينامو 2 بازي، يك برد و يك تساوي، مقابل 
رنجرز 2 بازي، يك برد و يك مساوي و مقابل المپياكوس 2 برد، 

يك برد و يك تساوي داشته است.

ليگ اروپا در يك نگاه
هواداران بارسا پس از 17ســال اگر مي خواهند بدانند كه ليگ اروپا چه جور جايي است، بهتر است نگاهي به 
وضعيت تيم هاي صعود كرده داشته باشند تا ببينند ممكن است در آينده به چه تيم هايي بخورند. در قرعه كشي 

مرحله يك شانزدهم نهايي كه دوشنبه انجام مي شود، بارسا ممكن است به يكي از تيم هاي گلاسكورنجرز، 
ناپولي، المپياكوس، لاتزيو، براگاي و دينامو زاگرب بخورد و در مرحله بعدي هم تيم هايي مثل موناكو، 

اينتراخت، آتالانتا، لوركوزن، بتيس، سه ويا، سوسيداد، لايپزيش، پورتو، دورتموند، وستهم، 
آتالانتا و... كه هيچ كدام براي اين بارسا حريفان ساده اي نيستند. از گروه A تيم هاي ليون و 
رنجرز )اسپارتا پراگ به ليگ كنفرانس رفت(، از گروه B موناكو و سوسيداد )آيندهوون در 
ليگ كنفرانس(، از گروه C اسپارتاك مسكو و ناپولي به عنوان تيم اول و دوم صعود كردند 
و لستر با 8كرونايي با اسپارتاك يك-يك مساوي كرد و به ليگ كنفرانس تبعيد شد. از 
گروه D اينتراخت فرانكفورت و المپياكوس به مرحله يك شانزدهم راه يافتند )فنرباغچه 
در ليگ كنفرانس(، از گروه E  گالاتاسراي و لاتزيو )مارسي در ليگ كنفرانس( راهي مرحله 
بعد شدند، از گروه F تيم گمنام صربستاني ســرونا زوزدا و براگاي پرتغال )ميدتلند، ليگ 

كنفرانس( جواز حضور در دور حذفي را كسب كردند، از گروه G لوركوزن و بتيس )سلتيك، 
ليگ كنفرانس( به مرحله بعد رسيدند و از گروه H هم وستهم و دينامو زاگرب )راپيدوين در ليگ 

كنفرانس( راهي دور بعد شدند. از ليگ قهرمانان هم تيم هاي سه ويا، لايپزيش، پورتو، دورتموند، شريف، 
بارسلونا، آتالانتا و زنيت در گروه هاي هشتگانه رتبه سوم را به دست آوردند و به ليگ اروپا راه يافتند. بارسا و ساير 

تيم هاي تبعيد شده از ليگ قهرمانان، در ديدار رفت مرحله بعد ليگ اروپا ميزبان خواهند بود.

جشن صعود در باواريا
پس از نمايش درخشان بايرن در بازي با بارسا بدون چند بازيكن كليدي و بازي دادن به چندين بازيكن گمنام در 30دقيقه پاياني از سوي 
ناگلزمان، هواداران اين تيم براي تماشاي بازي بعدي صبر ندارند. امروز ساعت18تيم ماينتس قرباني جشن صعود باواريايي ها مي شود. 
ساعت بازي هم به گونه اي است كه برخلاف بازي با بارسا مونيخي ها مي توانند از تماشاگران خود پذيرايي كنند و محدوديت هاي 
تردد كرونايي شامل اين ساعت نمي شود. همزمان دورتموند هم با بوخوم بازي دارد. بايرن با 6برد در مرحله گروهي تا اين جا 
از ليگ قهرمانان اين فصل اروپا، 78.4ميليون يورو درآمد داشته است. خبر خوب براي بايرني ها اين است كه گورتسكا و 
گنبري هم در شرايط مسابقه قرار گرفته اند. درباره كيميش برخي منابع ادعا كرده اند كه ريه او هنوز درگير است. باشگاه 
هم تأييد كرد كه او 3 بازي باقيمانده تا پايان سال ميلادي را از دست خواهد داد. البته قرنطينه او پايان يافته است. بايرن 
در مرحله بعدي ليگ قهرمانان كه دوشنبه قرعه كشي مي شود با يك تيم از تيم هاي پاري سن ژرمن، اتلتيكو مادريد، 

اسپورتينگ، اينتر، ويارئال، سالزبورگ يا چلسي روبه رو خواهد شد.
مونيخ در بازي با بارسا چند ركورد ديگر هم ثبت كرد؛ توماس مولر كه هشتمين گلش را به بارسا زد، حالا هشتمين بازيكن 
تاريخ ليگ قهرمانان است كه به 50 گل زده مي رسد و گل هايش با تيري آنري برابري مي كند. او نخستين آلماني 50گله در 
اين رقابت هاست. لواندوفسكي هم حالا در ليگ قهرمانان در 100 گل مشاركت مستقيم داشته است؛ 82 گل و 18 پاس گل. لوا 
در 10 بازي اخيرش در ليگ قهرمانان روي 16 گل تأثير مستقيم داشته است؛ 14 گل و 2 پاس گل. بايرن در اين فصل ليگ قهرمانان 
تا اينجا 4 كلين شيت داشته است كه بيشتر از هر تيم ديگري است. با 22 گل در6 بازي اول اين رقابت ها، باواريايي ها همچنين بهترين 
خط حمله را هم دارند. سانه پنجمين گل ليگ قهرمانانش در اين فصل را زد تا ركورد جديدي را در يك دوره از رقابت ها براي خودش ثبت 
كند. او قبلا در منچسترسيتي و در فصل 19-2018توانسته بود 4 گل بزند. سانه در اين فصل 10گل و 10پاس گل در همه رقابت ها براي بايرن 
ثبت كرده است. بهترين آمار بايرن در دور گروهي ليگ قهرمانان؛ 19-2018 )18 امتياز و 19 تفاضل گل و 22-2021 )18 امتياز و 19 تفاضل گل(.

حياط خلوت گلزنان ايراني
پس از دايي، طارمي و جهانبخش، آزمون هم به 

چلسي گل زد. به نظر مي رسدامكان ندارد بازيكنان 
ما به تيم لندني گل نزنند

چلسي هر وقت با تيمي روبه رو مي شود كه بازيكن ايراني در تركيب خود دارد، خودش 
را براي گل خوردن آماده مي كند. تيم لندني براي چهارمين بار از يك بازيكن ايراني 
گل خورد. با احتســاب گل ســردار آزمون، 27 درصد از مجموع گل هاي بازيكنان 
ايراني در ليگ قهرمانان اروپا، به تنهايي وارد دروازه چلســي شده است؛ علي دايي 
)هرتابرلين- 1999(، مهدي طارمي )پورتو، 2021(، سردار آزمون )زنيت، 2021(. 

عليرضا جهانبخش هم با پيراهن برايتون در فصل 20-2019دروازه چلســي را باز 
كرد و جالب اينكه گل هاي طارمي و جهانبخش ضربه برگردان بود. از جمع گلزنان 
به چلسي 3 نفر هنوز در تيم ملي بازي مي كنند. سردار در دقيقه41دروازه چلسي را 
باز كرد. او در دقيقه 79به دليل آسيب ديدگي ازناحيه مچ پا زمين بازي را ترك كرد و 
جاي خود را به آرتم زيوبا داد. شدت درد سردار آزمون به حدي بود كه در پايان بازي 

فاصله رختكن تا اتوبوس تيم را با عصا طي كرد. با اينكه كپا روي گل سردار 
از اين مهاجم ايراني دريبل خورده بود، 2 بار موقعيت هاي مســلم 

گلزني او را مهار كرد وگرنه سردار با هت تريك از اين بازي خارج 
مي شد. سردار با وجود مصدوميت و تعويض در دقيقه 78با 

8.1 امتياز بعد از كلودينيو دومين بازيكن برتر تيمش بود.

  هنوز مشــخص نشــده كه آيا او به بازي حســاس و 
فينال گونه فردا مقابل دينامو مسكو مي رسد يا خير. دينامو 

تنها 2 امتياز از زنيت صدرنشين و 37امتيازي كمتر دارد. سردار در اين فصل ليگ 
روسيه 7گل به ثمر رسانده كه نسبت به آمار خودش خوب نيست و با آگالارو از اوفا 
كه 13گل زده اســت، فاصله زيادي دارد. البته او بخشــي از بازي هــا را به دلايل 

مصدوميت و مسايل فني نيمكت نشين بوده است.

  با اين گل تعداد گل هاي اين مهاجم تركمن در ليگ قهرمانان به عدد6 
افزايش يافت كه نزديك ترين تعقيب كننده ها يعني دايي و طارمي 
3 گله هستند. مهدوي كيا )2گل( و علي كريمي )يك گل( ديگر 

گلزنان ايراني اين رقابت ها بوده اند.

  اهميت گل سردار جدا از گرفتن صدرنشيني از چلسي 
اين بود كه او به مدافع عنوان قهرماني گل مي زد. ســتاره 
ايراني باشگاه زنيت به پنجمين بازيكن آسيايي تاريخ ليگ 

قهرمانان اروپا تبديل شــد كه مقابل مدافع عنوان قهرماني موفق به گلزني شــده؛ 
كيسوكه هوندا )ژاپن- زسكا مسكو به بايرن مونيخ در سال 2013(، هوانگ هي چان 
)كره جنوبي- ســالزبورگ به ليورپول در ســال 2019(، تاكومي مينامينو )ژاپن- 
سالزبورگ به ليورپول در سال 2019(، ماسايا اوكوگاوا )ژاپن- سالزبورگ به بايرن 

مونيخ در سال 2020( و سردار آزمون )ايران- زنيت به چلسي در اين فصل(.

  چلسي هم ساعت 18:30امروز از ليدز پذيرايي مي كند. عملكرد لندني ها در 4 بازي 
اخير فاجعه بوده؛ تساوي يك-يك مقابل منچســتريونايتد بدون سرمربي و بدون 
رونالدودر زمين خودي، پيروزي ســخت 2 بريك مقابل واتفورد كه توخل خودش 
مدعي شد تيمش شايسته آن نبوده، شكست 3بر2از وستهم و تساوي 3-3با زنيت 
كه منجر شد چلسي صدرنشــيني را به يوونتوس تقديم كند. تيمي كه با توخل در 
بيشتر بازي ها كلين شيت مي كرد حالا در 4 بازي آخر خود 8گل از حريفان دريافت 

كرده است.

ادامه از 
صفحه17 تنظيمات 

كارخانه
بارسلونا با ليگ اروپا 

بيگانه نيست
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درخشش تدريجي يك ايراني

كاريل داداش آده، بازيكن چپ دســت اروميه اي كه به تيم 
شامونت فرانســه پيوســته، به تدريج جاي خود را در دل 
پروفسور پرندي، مربي پرآوازه اين تيم باز مي كند. او در ست 
چهارم بازي با لاگاتي در ليگ فرانســه به ميدان فراخوانده 
شد و با 6آبشار و چند سرويس عالي 10 امتياز براي تيمش 
به دســت آورد. كاريل كه از هم وطنان ماســت، در آخرين 
لحظه هاي اعزام تيم جوانان به مسابقات جهاني ايتاليا خط 
خورد اما مصمم شد تا در آن سوي مرزها بختش را بيازمايد. 
اين درخشش او، نويد داشتن بازيكني تمام عيار در تيم ملي 

واليبال ايران را مي دهد.

معروف و باقي قضايا

درحالي كه برخي از اعضاي كميته فني فدراســيون واليبال 
خبر از تشكيل 2 تيم  ملي براي رويداد هاي مهم سال آينده 
)بازي هاي آســيا و ليگ ملت ها( مي دهند و از دعوت سعيد 
معروف به تيم ملي هم بحث كرده اند اما بهروز عطايي سرمربي 
تيم ملي گفته است كه معروف از تيم ملي خداحافظي كرده 
و هنوز هيچ بازيكني به تيم ملي دعوت نشده است. از فحواي 
كلام عطايي پيداست كه او مي خواهد همه رويدادها ازجمله 
جام واگنر را با تيم تحت هدايت خود، حاضر شود و راضي به 
تشكيل 2 تيم نيست. در اين شرايط بايد بگوييم كميته فني 

هم حليم خودش را هم مي زند.

پشت  خط زن 

تيم واليبال فولاد سيرجان ميليون ها فرسخ راه طي كرد و به 
بيتيم برزيل رفت تا با 2 شكست 3بر صفر از شانزدهمين دوره 
مسابقات باشگاه هاي جهان به ايران بازگردد. اين شكست ها 
قابل پيش بيني بود و به خاطر همين بــود كه اعضاي كادر 
فني سيرجان موافق اعزام تيم نبودند. حالا سؤال اين است 
كه با ميلياردها تومان هزينه اي كه باشــگاه براي اين سفر 
دور و دراز متقبل شــد، كدام منافع ملي واليبال حفظ شد 
كه آقايان در برنامه تلويزيونــي از آن دم زده بودند؟ در اين 
ميان به تنها چيزي كه اهميت داده نشد، منافع يك باشگاه 
و شرايط يك تيم بود. چرا باشــگاه بايد اين همه هزينه كند 

و زيان هم بدهد؟

کلینیك تهاجمی

جمشيد حميدي 
كارشناس واليبال

جدول 8384
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شكست هاي هندبال زنان ادامه دارد
تيم ملي هندبال زنان در چهارمين بازي خود در مسابقات قهرماني 
جهان هم شكست خورد. ايران كه بعد از 3شكست در مرحله گروهي 
در گروه  بازنده ها به مسابقات ادامه مي دهد، در نخستين بازي اين 
گروه مقابل ازبكستان قرار گرفت و 37-32شكست خورد. دختران 
ايران كه براي نخستين بار مسابقات قهرماني جهان را تجربه مي كنند، 
مي توانستند برنده اين بازي باشند اما كم تجربگي كار دست آنها داد. 
ايران در نيمه اول بازي را با برتري شروع كرد و حتي تا دقيقه20هم 

جلو بود. اما ازبك ها كه سابقه طولاني تري در مسابقات بين المللي 
دارند، توانستند بازي را در دست بگيرند و با برتري نيمه را به پايان 
ببرند. آنها در شــروع نيمه دوم بهتر عمل كردنــد و با حفظ فاصله 
5گله، بازي را به نفع خودشان تمام كردند. شايد اگر تيم ايران قبل از 
حضور در اين مسابقات چند بازي تداركاتي انجام مي داد يا اردوهاي 
بيشتري داشت، حداقل مي توانست در اين بازي برنده باشد. در اين 
ديدار با اينكه ايران بازنده بود، الناز قاسمي با 9 گل زده ارزشمندترين 

بازيكن زمين شد. در بازي ايران و نروژ در مرحله گروهي هم با اينكه 
ايران با اختلاف 32گل بازنده شــد، فاطمه خليلي دروازه بان ايران 
بازيكن ارزشمند ميدان شده بود. ايران كه براي قرار گرفتن در رده 

25تا 32جهان بازي مي كند، 2بازي ديگر با كامرون و آنگولا دارد.

كميته بين المللي المپيك رشته هاي وزنه برداري، بوكس و پنج گانه 
مدرن را از ليست رشته هاي بازي هاي المپيك 2028 خارج كرده و 
به فدراسيون هاي بين المللي اين رشته ها تا سال 2023 فرصت داده 
تا معيارهاي لازم را براي حضور در المپيك و قانع كردن IOC فراهم 
كنند. مايکل ايرانی، سرپرست فدراسيون بين المللي وزنه برداري 
اعلام كرده كه اين فدراسيون شرايط را براي بازگشت وزنه برداري 
به المپيك فراهم مي كند: »ما نگرانی های كميته بين المللی المپيك 
را با دقت مدنظر قرار می دهيم و مطمئن هستيم كه با ادامه اصلاحات 
گســترده مان، بر اين نگرانی ها غلبه می كنيم. ما كاملا متعهد به 
رعايت بالاترين استانداردهای مديريتی هستيم. مسابقات پاك و 
موفقی را در توكيو 2020 برگزار كرديم و تصويب اساسنامه جديد، 
نشان دهنده تمايل ما برای ساختن آينده، به روش صحيح است. 
اساســنامه جديد تضمين می كند كه هيات اجرايی فدراســيون 
جهانی دارای برابری جنسيتی و نمايندگان بيشتری از ورزشکاران 
خواهد بود. اين اتفاق نشان دهنده تغيير فرهنگ است كه IOC به 

آن تاكيد كرده است.«

نقل قول

شنبه 20 آذر ساعت 17:30
iranangola

دوشنبه 22 آذر ساعت20
irancameroon

شكست سنگين در جام نطلبيده
تيم واليبال فولاد با 2شکست از جام باشگاه هاي جهان خداحافظي كرد. رضايي سرمربي اين تيم مي گويد شکست ها قابل پيش بيني بود

 و حالا بايد موشکافي شود كه چرا تيم مجبور شد به اين مسابقات برود
جام باشــگاه هاي واليبال جهان با حضور 6تيم 
برتر قاره ها در برزيل برگزار مي شود ولي قبل از 
اينكه مسابقات به مرحله نيمه نهايي برسد، فولاد 
سيرجان مجبور به خداحافظي از اين جام شد. 
فولاد كه به عنوان قهرمان آسيا در اين رقابت ها 
شركت كرده بود، بعد از شكست 3برصفر مقابل 
سادا كروزيرو برزيل در بازي دوم هم در 3ست 
)25-18، 25-22و 25-19( به ترنتينو ايتاليا 
كه سابقه 5قهرماني در اين جام را دارد، باخت. 
فولادي ها راضي به شركت در اين جام نبودند. 
مشكل اصلي آنها بازيكنان مصدوم بود و اينكه 
با از دست دادن بيشتر بازيكنان فصل پيش، اين 

فصل نتوانسته بودند خوب يارگيري كنند. فولاد 
در حالي براي مقابله با تيم هاي بزرگ جهان به 
برزيل اعزام شــد كه در جدول  رده بندي ليگ، 
تيم هشــتم اســت. رضايي كه مخالف حضور 
تيم در اين جام بود، حالا براي ادامه ليگ هم با 
مشــكلات بزرگ تري روبه رو ست. سفر طولاني 
به برزيل و خستگي راه، شايد شانس حضور در 
پلي آف را هم از تيــم او بگيرد. رضايي هنوز هم 
به اعزام تيم معترض اســت: »اين شكست ها را 
پيش بيني كرده بوديم و حالا وقت اين است كه 
موشكافي شود چرا ما بايد به برزيل مي آمديم و 

در اين مسابقات شركت مي كرديم.«

طبق آيين نامه ليگ، بازيكناني كه فصل پيش با 
فولاد قرارداد داشــتند، بايد در جام باشگاه هاي 
آسيا و جهان هم براي اين تيم بازي مي  كردند. 
صابر كاظمي و عليرضا بهبودي در مســابقات 
آســيايي همراه تيم بودند اما براي مســابقات 
جهاني، كاظمــي به دليل مصدوميــت تيم را 
همراهي نكرد. ســعيد رنجبر ديگر بازيكن اين 
تيم هم به دليل ســربازي نتوانست  در اين جام 
باشد. اما مشكل فقط اين نبود. رضايي مي گويد: 
»ما حتي نتوانستيم تيم كامل به برزيل بياوريم. 
در فرودگاه متوجه شديم كه امين خواجه خليلي 
يكي ديگر از بازيكنان تيم هم مشــكل خروجي 
دارد. ما با 13بازيكن در مسابقات شركت كرديم 

و فقط يك پشت خط زن داشتيم كه اگر آسيب 
مي ديد، نمي توانســتيم كاري كنيــم. در بازي 
اول هم مجبور شــديم از اميرحسين اسفنديار 
به جاي پشــت خط زن اســتفاده كنيم. شايد 
در ليگ ايران بشــود از يك بازيكن در پســت 
غيرتخصصي اش اســتفاده كرد ولي اين مسائل 
در ســطح جهاني تعريفي ندارد.« اگر فولاد با 
بازيكنان بيشتري به برزيل مي رفت، توان رقابت 
با تيم هاي برزيلي و ايتاليايي را داشــت؟ جواب 
رضايي منفي است: »اگر تيم كامل مي آمد، بهتر 
بود. اگر 2بازيكن بيشتر داشتيم، مي توانستيم 
بهتر بجنگيم. ترنتينو در شــرايط خوبي نبود و 
حتي در ســت دوم ما چند امتياز جلو افتاديم 
اما تيم هايي در حد ترنتينو و ساداكروزيرو قابل 
مقايسه با تيم هاي ايراني نيستند. آنها 
ملي پوشان كشورهاي مختلف را دارند. 
ترنتينو 2بازيكن فيكس تيم ملي صربستان 
و چند بازيكن ملي پوش ايتاليا را دارد. براي 
ساداكروزيرو 3بازيكن اصلي تيم ملي برزيل 
بازي مي  كنند. در اين ســطح از مسابقات، 

يوپي سي ان آرژانتين هم نتوانست بردي داشته 
باشد و حذف شد.«

فولاد با چند بازيكن قرضي به جام باشگاه ها رفت. 
بهروز عطايي، ســرمربي تيم ملــي كه هم اكنون 
سرمربي تيم هراز آمل است، گفته ازخودگذشتگي 
تيم هايي كه به فولاد بازيكن داده اند، جاي قدرداني 
دارد. رضايي درباره موضع اين تيم ها و مربيانشان 
مي گويد: »من از همــه بازيكناني كه لطف كردند 
و بــراي ما بازي كردند، تشــكر كــردم اما طرف 
حساب باشگاه ها من و باشگاه فولاد نيستيم. من 
براي مسابقات آســيايي از اين باشگاه ها بازيكن 
خواستم، آنها حاضر نشــدند بازيكن بدهند. اين 
بار ما درخواســت بازيكن نكرديم.« مســئولان 
فدراسيون وعده داده بودند براي حمايت از فولاد، 
باشگاه ها را راضي مي كنند تا به آنها بازيكن بدهند 
و خودشان براي گرفتن بازيكن دست به كار شدند. 
بعد از بازگشت فولاد به ايران، مسابقات در برزيل 
ادامه دارد و تيم هاي لوبه و فون ويك تاباته از گروه 
A و تيم هاي ساداكروزيرو و ترنتينو از گروه B به 

مرحله نيمه  نهايي صعود كردند.
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  نبايد اجازه دهيم  شأن بعضي مشاغل پايين بيايد
برخي مشــاغل مانند معلمي و پرســتاري، مشــاغلي انساني و 
ارزشمند هستند كه جداي از كســب درآمد، خدمت به نوع بشر 
محسوب مي شوند. چند روزي است فيلم ناراحت كننده اي از رفتار 
ناشايست با يك معلم گرانقدر در شبكه هاي مجازي دست به دست 
مي شود كه البته مســئولان گفتند مربوط به سال 95 است و با 
خاطيان برخورد شده و معلم نيز رضايت داده است. اما چند سؤال 
مطرح است؛ اول اينكه چه شده  كه برخي به خود اجازه مي دهند با 
معلم چنين رفتاري كنند، چه در سال 95 چه قبل تر از آن و چه در 
آينده؟ مسئولان و جامعه بايد انسان ها را به گونه اي تربيت كنند 
كه  شأن و جايگاه مشاغلي مانند معلمي همواره مورد احترام باشد 
و نكته بعد اينكه چرا و با چه هدفي فيلمي كه سال 95 پرونده اش 
مختومه شده، بازنشر شده است. خود همين موضوع بي حرمتي 

مجدد با جايگاه و  شأن معلمي است.
موسوي از پيشواي ورامين

  بالا بودن عوارض و ماليات از عوامل گراني است
با افزايش قيمت ها و تورم، عوارض و ماليات هم بســيار سنگين 
شده اند كه كســبه به خصوص آنهايي كه كسب  وكارشان رونقي 
ندارد، در پرداخت آن دچار مشكل هستند. در نتيجه، تلافي اين 
گراني را ســر قيمت گذاري كالاهاي خود درمي آورند و مثلا به 
جاي سود 15يا 20درصدي، 40درصد روي قيمت مي كشند كه 
خودبه خود عامل گراني مي شود. واقعا انسان نمي تواند تشخيص 

دهد حق با كيست؟
سنجري از مشهد

   ادامه قطع درختان پارك جنگلي »ميرزاكوچك خان«
عده اي هستيم كه مدت 10سال اســت براي ورزش صبحگاهي 
به پارك ميرزا كوچك خان جنگلي واقع در شــرق اتوبان بعثت 
مي رويم. در طول اين 10سال تعداد درختان اين پارك به تدريج 
در حال كم شــدن اســت. بهانه قطع كنندگان هم خشك شدن 
درختان است. سؤال اينجاســت كه چرا آبياري درست، اصولي و 
بموقع صورت نمي گيرد؟ يا اصلا چرا درختاني كاشته مي شود كه 
عمرشان طولاني نيست يا نيازمند آبياري هستند. اين پارك به 
تصفيه هواي اين منطقه كمك زيادي مي كند و با قطع درختان، 
علاوه بــر از بين رفتن زيبايــي پارك از كيفيت هوا هم كاســته 

مي شود.
جمعي از ورزشكاران پارك ميرزاكوچك خان

   سقف تعهدات »بيمه سلامت« افزايش يابد
 با توجه به افزايش قيمت داروها و خدمات درماني، از مسئولان 
تقاضا داريم ســقف تعهدات بيمه ســلامت را افزايش دهند. 
تعهدات فعلي اين بيمه جوابگوي قيمت هاي فعلي نيســت و 

دارندگان اين بيمه عملا از كمترين حمايت ها برخوردارند.
كاسبي از سنندج

  ساختمان آموزش و پرورش در شمال پارك شهر نيازمند 
بازسازي است

در قسمت جنوبي ساختمان »اداره امور بازنشستگان تهران« واقع 
در شمال پارك شهر در جنوب تهران ساختماني است كه تقريبا به 
حالت مخروبه درآمده و متعلق به سازمان آموزش و پرورش است. 
اين سازمان مي تواند با بازسازي اين ساختمان و اجاره يا فروش 
آن، هم از هدر رفت بيت المال جلوگيري كند و هم با كسب درآمد، 

بخشي از كسري بودجه خود را جبران كند.
سيادتي از تهران

  كم فروشي مواد شوينده با محدب كردن كارتن و قوطي آنها
مدتي است بعضي شــركت هاي توليد كننده مواد شوينده مدل 
قوطي يا كارتن مواد شــوينده را تغيير داده اند به اين صورت كه 
كارتن ها را در حاشــيه محدب و زاويه دار كرده اند و قوطي ها را 
از قســمت كف قوطي به صورت محدب درآورده اند كه در هر دو 
صورت مقدار كمتري مواد شــوينده درون ظرف جاي مي گيرد. 
توليدكنندگان تصور نكنند مردم متوجه اين موضوع نيســتند. 
همين موضوع باعث مي شود از آن برندهاي متخلف، ديگر خريد 
نكنند. از مسئولان هم توقع مي رود رسيدگي و كنترل بيشتري بر 

توليد كنندگان داشته باشند.
موسي پور از بوشهر

پيگيري همشهري
تا پايان سال مخزن اتوبوس هاي گازسوز تعويض خواهد شد

به دنبــال چاپ پيام شــماري از رانندگان بخــش خصوصي كه 
داراي اتوبوس هاي گاز سوز هستند با موضوع اتمام زمان انقضاي 
باك هاي گاز خودروهايشــان و نگراني بابت ادامه فعاليت شــان 
درصورت تعويض نشدن مخزن ها و اعلام اين مطلب كه مسئولان 
پاسخگوي اين مورد نيســتند، خبرنگار همشهري موضوع را از 
مديرعامل شركت اتوبوسرانی تهران و حومه پيگيري كرده است. 
محمود ترفع، مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني تهران و حومه 
در اين خصوص به خبرنگار همشهري مي گويد: اينگونه نيست كه 
موضوع مورد توجه مسئولان نبوده باشد، بلكه برنامه ريزي هاي 
زمانبندي شــده اي در اين زمينه با هماهنگي بخش هاي مرتبط 

صورت گرفته است.
ترفع ادامه مي دهد: بــه دنبال گلايه راننــدگان اتوبوس بخش 
خصوصي  در همين زمينه با دســتور شــهردار محترم به دنبال 
تعويض مخــازن اين اتوبوس هــا در يك اقدام ضربتــي تا پايان 
سال هســتيم كه اين خودروها بتوانند به فعاليت خود در چرخه 
حمل ونقل شــهري ادامه دهند. در اين راســتا با پيگيري هاي 
صورت گرفتــه از مؤسســه ملــي اســتاندارد، وزارت صمــت، 
كارخانه هاي توليد كننده مخزن گاز و كارخانه هاي خودروســاز 
داخلي، قرارداد تعويض مخزن 150دستگاه اتوبوس گاز سوز بخش 
خصوصي، با يكي از شركت هاي خودروســاز منعقد شده است. 
بي شك اين اقدام به منظور حمايت از بخش خصوصي است چرا كه 
اين بخش به تنهايي، توان پرداخت هزينه هاي مربوطه را ندارد. تا 
پايان سال جاري نيز، قرارداد تعويض مخزن 500اتوبوس گاز سوز 
ديگر با كارخانه هاي خودروساز داخلي منعقد مي شود و مرحله 

به مرحله اين اتوبوس ها به چرخه خدمت رساني بازمي گردند.

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

 خانواده دختران نجات يافته 
از خانه وحشت در شوك

اعتراف سارقان بي رحم به قتل دردناك پسر جوان

چند روز پس از انتشار خبر »نجات يك نفر از پاي چوبه 
دار توســط علي دايي« جزئيات تازه اي از اين ماجرا 
منتشر شد كه نشان مي دهد اسطوره فوتبال كشورمان 
كه در اين بخشــش نقش مؤثري داشــته راضي به 

رسانه اي شدن اين خبر نبوده است.
به گزارش همشــهري، رســيدگي به اين پرونده از 
مرداد ماه سال 84، همزمان با كشف جسد مرد جواني 
در خانه اش در استان البرز آغاز شــد. اين مرد بر اثر 
اصابت گلوله به سينه اش به قتل رسيده بود. كارآگاهان 
جنايي همزمان به بررسي آخرين تماس  هاي تلفني 
مقتول پرداختند تا اينكه ســرانجام پــي بردند زن و 
شــوهري جوان در پشــت پرده اين قتل هستند. به 

اين ترتيب آنها بازداشت شدند و تحت بازجويي قرار 
گرفتند.

تحقيقات از اين زوج نشــان مي داد كه آنها از مردان 
پولدار ســرقت مي كردند و اين بار هم قصد داشتند از 
مقتول باج خواهي كنند كه او را به قتل رساندند. زن 
جوان در تحقيقات به مأموران گفت: شــوهرم من را 
مجبور مي كرد كه بر سر راه مردان پولدار قرار بگيرم و 
خودش در ادامه سر مي رسيد و با تهديد به آبروريزي از 
آنها باج گيري مي كرد. اين بار اما مرد جوان با شوهرم 
درگير شد و من هم 2مرتبه تيراندازي كردم كه يكي از 
گلوله ها به مرد جوان برخورد كرد و باعث مرگش شد.

در اين شرايط بود كه پرونده اتهامي زن و شوهر جوان 

با صدور كيفرخواست و به ترتيب به اتهام مباشرت و 
معاونت در قتل عمدي به دادگاه كيفري يك استان 
البرز فرستاده شد. در جلسه محاكمه در شرايطي كه 
اولياي دم مقتول خواستار قصاص قاتل شده بودند، زن 
جوان در دفاع از خودش گفت: من مجبور به اين كار 
شدم و از كاري كه انجام دادم، پشيمانم و از اولياي دم 
مي خواهم كه من را ببخشند. با وجود ندامت اين زن 
اما اولياي دم براي مجازات وي و شــوهرش پافشاري 
كردند و به اين ترتيب قضــات دادگاه زن جوان را به 
اتهام قتل عمدي و دست داشتن در سرقت مسلحانه به 
قصاص و تحمل حبس و شوهرش را به اتهام معاونت در 
قتل عمدي و سرقت به تحمل 15سال حبس محكوم 

كردند. هرچند اين رأي مدتي بعد در ديوان عالي كشور 
تأييد شــد اما اجراي آن براي مدتي متوقف شد و زن 
جوان 16سال را با كابوس چوبه دار در زندان گذراند 
تا اينكه ســرانجام روز چهارشنبه هفته گذشته براي 

اجراي حكم قصاص تعيين شد.
از مدتي قبل مسئولان زندان و اجراي احكام تلاش هاي 
زيادي براي بخشش اين زن انجام دادند. در اين ميان 
خيران و افراد زيادي تلاش كردند و حتي از علي دايي، 
اسطوره فوتبال كشورمان هم براي پادرمياني كمك 
گرفته شد. با اينكه اولياي دم براي اجراي حكم مصر 
بودند، اما وقتي پاي علي دايي به ميان كشــيده شد، 
آنها اعلام كردند اگر تصميم شــان به بخشــش قاتل 
باشد، فقط به احترام علي دايي اســت. با وجود اين، 
سحرگاه چهارشنبه گذشــته زن جوان براي اجراي 
حكم پاي چوبه دار منتقل شد و هنوز معلوم نبود كه 

چه سرنوشتي در انتظارش است تا اينكه اولياي دم در 
آخرين لحظات اعلام كردند به خاطر پادرمياني علي 

دايي قاتل را بخشيده اند.
به دنبال بخشــش اين زن، فيلمي از او در شبكه هاي 
اجتماعي منتشر شــد كه به خاطر زندگي دوباره اش 
از علي دايي تشكر مي كرد. انتشــار اين خبر بازتاب 
گسترده اي داشت و همه به تقدير از تلاش خداپسندانه 
علي دايــي پرداختند اما آنطور كــه منابع نزديك به 
او مي گويند دايي راضي به رسانه اي شــدن اين خبر 
نبوده اســت اما محكوم به قصاص و خانواده اش اين 
فيلم را منتشر كرده اند. آنطور كه اين فرد به همشهري 
مي گويد دايي در يكي از جلســات صلح و سازش اين 
پرونده حاضر شد و به گفت وگو با اولياي دم پرداخت 
اما علاوه بر او افراد ديگري نيز براي بخشــش اين زن 

تلاش كردند.

تصادف هولناك 
ميني بوس و تريلي

تصــادف يك دســتگاه ميني بوس و 
تريلي در قيامدشت باعث مصدوميت 

12سرنشين ميني بوس شد.
به گزارش همشهري، اين حادثه ساعت 
5:42صبح روز پنجشــنبه در جاده 
خاوران، منطقه قيامدشت اتفاق افتاد. 
ماجرا از اين قرار بــود كه ميني بوس 
با 12سرنشين در حال حركت بود كه 
ناگهان به شــدت با قسمت عقب يك 
تريلي كه كنار جــاده توقف كرده بود 
برخورد كرد. شدت اين حادثه به حدي 
بود كه بخش جلوي ميني بوس تقريبا 
متلاشي شد و سرنشينان آن مصدوم 

و داخل خودرو گرفتار شدند.
به دنبال اين حادثه گروه هاي امداد و 
نجات خود را به محل رساندند و تلاش 

براي نجات حادثه ديدگان آغاز شد.
ســيدجلال ملكــي، ســخنگوي 
آتش نشــاني تهران در اين باره گفت: 
اين ميني بوس متعلق به شهرســتان 
پاكدشت بود و 12نفر شامل يك زن و 
11مرد در آن بودند كه همگي مصدوم 
شده بودند. زماني كه همكارانم به محل 
 رسيدند هنوز كســي از خودرو خارج 
نشــده بود و 12 سرنشين ميني بوس 
داخــل آن محبوس بودنــد تا اينكه 
آتش نشانان با احتياط كامل همگي را 

از داخل ميني بوس خارج كردند.
ملكي درباره وضعيت مصدومان گفت: 
به جز يك نفر كه مصدوميت شديدي 
داشــت، بقيه به نســبت مصدوميت 
كمتري داشــتند كه بــا حضور چند 
دستگاه آمبولانس اورژانس همه افراد 
براي درمان تحويل اورژانس داده شدند 
و علت وقوع حادثه توسط پليس راهور 

در دست بررسي است.

اسيدپاشي مرد انتقام جو
 به روي همسر سابق 

وقتي زن جوان با حكم دادگاه از همسرش جدا شد، 
شوهر او كينه عجيبي به دل گرفت و نقشه اسيدپاشي 

كشيد.
به گزارش همشهري، اســرار حادثه اسيدپاشي چند 
روز قبل با شكايت پدر زن از داماد سابقش فاش شد. 
شاكي با حضور در اداره پليس به مأموران گفت: دخترم 
سال ها بود كه با شوهرش اختلاف داشت و آنطور كه 
برايم تعريف مي كرد شوهرش مردي پرخاشگر بود كه 

هرازگاهي كتكش مي زد.
وي ادامــه داد: دخترم ســال ها بود با همه شــرايط 
شــوهرش ســاخت اما در نهايت تصميم به جدايي 
گرفت. مي گفت به خاطر فرزندانش هم كه شده بايد 
ازهمسرش جدا شود. او سرانجام راهي دادگاه خانواده 
شد و درخواست طلاق داد و پس از طي كردن پيچ و 
خم هاي قضايي سرانجام از همسرش جدا شد و دادگاه 

حضانت فرزندانش را به همسرش سپرد.
مرد ميانســال گفت: دختــرم هر ازگاهــي به خانه 
همسرسابقش مي رفت تا بچه هايش را ببيند. آخرين 
بار اما وقتي به آنجا رفت ناپديد شــد و پس از حدود 
2هفته سر از بيمارســتان درآورد. من در اين مدت 
نمي دانستم چه بلايي بر سرش آمده و هر بار كه به او 
زنگ مي زدم، مي گفت كه حالش خوب است تا اينكه 
فهميدم در بيمارستان سوانح و سوختگي بستري شده 
است. وقتي به ديدنش رفتم ابتدا حرفي نزد و گفت در 
حال نظافت بوده كه مواد شيميايي روي بدنش ريخته 
است اما من به ماجرا مشكوك شده بودم. براي همين 
اصرار كردم و تا اينكه دخترم اسرار هولناكي را فاش 
كرد. او برايم تعريف كرد كــه آخرين بار كه به ديدن 
بچه هايش رفته، همسر سابقش او را در خانه حبس 
كرده اســت. در اين مدت نيز تهديدش مي كرده كه 
اگر به كسي حرفي بزند جانش را مي گيرد. در نهايت 
هم با يكديگر درگير شده اند و او به روي دخترم اسيد 
پاشيده بود. آنطور كه دخترم مي گفت علت اسيدپاشي 
همسرش، تصميم دخترم براي جدايي بوده و وي از 
آن به بعد از دخترم كينه به دل گرفته و در نهايت نيز 

دست به اسيدپاشي زده است.

تهديد به قتل 
با شــكايت اين مرد، مأموران اداره شانزدهم پليس 
آگاهي تهران با دستور قاضي عظيم سهرابي بازپرس 
جنايي تهران تحقيقات خود را آغاز كردند. بررسي ها 
نشان مي داد كه زن جوان دچار 15درصد سوختگي 
شده و در بيمارستان بستري است. مأموران در ابتدا 
راهي بيمارستان شدند و به تحقيق از قرباني اسيدپاشي 
پرداختنــد. او همانطور كه پدرش هنگام شــكايت 
توضيح داده بود ماجراي 13روز حبس در خانه همسر 
سابقش و اسيدپاشــي را بازگو كرد و در ادامه گفت: 
زماني كه همسر سابقم به روي من اسيد پاشيد و دچار 
سوختگي شدم، مرا به بيمارســتان رساند اما تهديد 
كردكه اگر ماجراي حبس خانگي و اسيدپاشي را به 
كسي بازگو كنم مرا به قتل مي رساند و به همين دليل 

جرأت نمي كردم به كسي حرفي بزنم.

اظهارات متهم 
زمان زيادي طول نكشيد كه مأموران عامل اسيدپاشي 
را در يكي از محله هاي تهران دســتگير كردند. مرد 
جوان اگرچه در بازجويي هاي ابتدايي اصرار بر بيگناهي 
داشت اما در نهايت به اسيدپاشي با انگيزه انتقام جويي 
اعتراف كرد. او مدعي شد كه پس از اينكه همسرش از 
او طلاق گرفته و به اصرار او براي ادامه زندگي توجه 
نكرده، دچار ســوء ظن و كينه شــده و براي همين 
آخرين باري كه زن جوان براي ديدن بچه ها به خانه 
همسر ســابقش رفته او را حبس كرده و به روي وي 

اسيدپاشيده است.
متهم پس از اقرار به اسيدپاشــي بازداشــت شــد و 
براي انجام تحقيقات بيشتر در اختيار مأموران اداره 

شانزدهم پليس آگاهي تهران قرار گرفت.

تحقيقات در پرونده خانه وحشت با شناسايي خانواده 
2دختر نجات يافته وارد مرحله اي تازه شده است. آنها 
مي گويند پس از ناپديدشدن دخترشان ماجرا را به 
پليس اطلاع داده و همه اين مدت در جست و جوي 
دخترانشان بوده و حالا كه پي به اسرار ناپديد شدن 

آنها برده اند، دچار شوك بزرگي شده اند.
به گزارش همشهري، دوشنبه هفته گذشته و پس از 
افشاي اسرار خانه وحشت پايتخت كه درآن دختري 
به قتل رســيده و 2 دختر ديگر مدت  زيادي زنداني 
بودند، افكار عمومي جامعه با شوكي بزرگ روبه رو شد.

متهم اصلي اين پرونده جواني 33ساله به نام سعيد 
است كه با معرفي خود به عنوان مأمور پليس دختران 
فراري را فريب داده و به خانــه اش در حوالي خيابان 
قزوين مي كشاند و به همراه خواهرش 

آنها را زنداني مي كرد.
پيدا شدن جسد نايلون پيچ يك 
دختر در اين خانه و نجات 2دختر 
ديگر كه يكي از آنها از 3سال قبل 
و ديگري از 8ماه قبل در اين خانه 
زنداني بودند، نشان مي  داد كه 
پليس با پرونده ای پيچيده و 
مرموز روبه روست و سعيد 
احتمالا علاوه بر دختري 
كــه در خانه اش 

كشته شده بود، جنايات ديگري نيز مرتكب شده است.
به همين دليل ســعيد و خواهرش با دستور قاضي 
وهابي، بازپرس دادســراي جنايي تهران در اختيار 
مأموران اداره دهم پليس آگاهي تهران قرار گرفته اند 

تا تمامي ابعاد پنهان اين پرونده هولناك روشن شود.
كارآگاهان اما در تازه ترين تحقيقات موفق شــدند 
والدين 2 دختري را كه از خانه وحشت نجات يافته  اند، 
شناسايي كنند. دختري كه 3ســال قبل پا در خانه 
وحشت گذاشت در حوالي تهرانپارس زندگي مي كرد.  
والدين او مي گويند كه 3سال قبل به پليس مراجعه و 
اعلام كرده بودند، دخترشان به طرز مشكوكي ناپديد 
شده اســت. دختري كه 8 ماه در كمد زنداني شده و 
شرايط سختي داشت نيز ســاكن منطقه بهارستان 
اسلامشــهر بود. خانواده وي نيز مدعي اند 8 ماه قبل 
گزارش ناپديد شدن او را به پليس بهارستان اسلامشهر 
اعلام كرده بودند. خانواده اين دو دختر فراري وقتي 
متوجه شدند كه دخترانشــان در همه اين مدت در 
اسارتگاه سعيد بودند، دچار شوك شده اند و قرار است 

به زودي با دخترانشان ملاقات كنند.

در جست وجوي قربانيان 
ماموران پليس در بازرســي از خانه وحشت مداركي 
به دست آورده اند كه نشــان مي دهد زنان و دختران 
ديگري نيــز در آنجا زنداني بوده انــد. ازجمله كارت 
ملي متعلق به يك زن كه مشخص شده صاحب آن 
زنده است و حالا به دادســراي جنايي تهران احضار 

شده است.
از سوي ديگر 2 دختر نجات يافته در تحقيقات گفته اند 

در مدتي كه در خانه سعيد زنداني بودند، شاهد ورود 
تعدادي زن و دختر ديگر بــه آنجا بوده اند كه برخي 
از آنها موفق به فرار شــدند. يكي از آنها زني بود كه 
همسرش او را نجات داد. وي اهل شهرستان شاهرود 
بود كه به همراه فرزند خردسالش به تهران آمده و از 
آنجا كه مدارك هويتي همراهش نبود پس از آشنايي 
با سعيد پا به خانه وحشت گذاشــته بود. آنطور كه 
مشخص شــده زن جوان قبل از ورود به خانه سعيد 
تلفني با همســرش تماس گرفته و به او اطلاع داده 
بود كه قرار است به خانه مردي جوان كه ظاهرا پليس 
است، برود. همين موجب شده بود كه شوهرش چند 
روز بعد به خانه سعيد برود و همسرش را نجات بدهد، 
اما نكته عجيب ماجرا اين اســت كه به چه دليل اين 
زوج اسرار خانه وحشت را فاش نكردند. به همين دليل 
بازپرس جنايي دستور احضار اين زن به دادسرا و انجام 
تحقيقات از او را صادر كرده تا ابعاد پنهان اين ماجراي 

عجيب آشكار شود.

مقتول لهجه داشت 
در خانه وحشت جسد دختري كشف شده كه حدود 
4 ماه از مرگش مي گذشت. بررسي ها نشان مي دهد 
كه وي توسط ســعيد به قتل رسيده است. متهم اما 
اين اتهام را انكار مي كند. او مي گويد كه مقتول توسط 
دختران ديگر كشته شده اســت. يكي از معماهاي 
پرونده، هويت مقتول و نحوه قتل اوست. به دليل فساد 
نعشي و گذشــت زمان زيادي از جنايت، هنوز علت 
اصلي مرگ مشخص نيست، اما دختران نجات يافته 
مي گويند كه مقتول لهجه مشهدي داشته و آنطور كه 

صحبت هاي او را از پشت در يا داخل كمد شنيده اند، 
متوجه شدند كه او از خانه اش در مشهد فرار كرده و به 
تهران آمده بود. با اين اطلاعات، قاضي پرونده دستور 
داده تا پرونده دختران و زنان گمشــده در خراسان 
رضوي بررسي تا شــايد از اين طريق هويت مقتول 
شناسايي شود. تحقيقات از سعيد همچنان ادامه دارد. 
بررسي ها نشان مي دهد كه او در پرونده قبلي اش در 
سال 93كه در آن باعث مرگ يك دختر فراري شده 
و دادگاه اين قتل را شــبه عمد تشخيص داده بود، به 
پرداخت 220ميليون ديه محكوم شده بود و ماهانه 
500هزار تا يك ميليون تومان بابت آن مي پرداخته 
است. اما به گفته خودش با مشكلات مالي روبه رو شده 
و توانايي پرداخت مابقي ديه را نداشته است. تحقيقات 
گســترده در اين پرونده از ســوي بازپرس جنايي و 

كارآگاهان پليس همچنان ادامه دارد.

چند روز پس از دستگيري باند مخوف زورگيري كه با يك پرايد سرقتی و سواركردن 
پسران 15 تا 22ساله، اموال شــان را ســرقت كرده و آنها را مورد آزار و اذيت قرار 
مي دادند، اسرار قتل پسري جوان توسط اين باند فاش شد. سارقان بي رحم با استفاده 
از بند كفش قربانيان شان، دســت و پاي آنها را مي بستند و پيداشدن تعداد زيادي 
بند كفش در محل جنايت، احتمال اين را كه آنها افراد ديگري را هم به قتل رسانده 

باشند مطرح كرده است.
به گزارش همشهري، تحقيقات كارآگاهان پليس آگاهي استان البرز براي دستگيري 
اين باند مخوف با شكايت تعدادي از مالباختگان آغاز شد. آنها مي گفتند زماني كه از 
چهارباغ قصد رفتن به مناطقي مثل كمالشهر، حصارك يا سهيليه را داشته اند، سوار 
يك خودروي پرايد شده اند كه علاوه بر راننده دو سرنشين ديگر هم داشته است. اين 
دو نفر كه در ابتدا وانمود مي كردند مسافرند، پس از طي مسيري كوتاه، با استفاده از 
چاقو و قمه شروع به تهديد مالباخته ها كرده و راننده نيز در همين هنگام تغيير مسير 
داده و مالباخته ها را به بيابان هاي اطراف بهشت سكينه مي برد. در آنجا سارقان با 
تهديد و ضرب و شتم طعمه ها، اموال آنها را سرقت كرده و به زور كارت  عابربانك شان 

به همراه رمز آن را نيز مي گرفتند و حساب شان را خالي مي كردند.

تجاوز به طعمه ها
با شروع تحقيقات پليسي، معلوم شــد كه اعضاي اين باند طعمه هايشان را از بين 
پسران لاغراندام و 15 تا 21ساله انتخاب مي كردند. آنها در برخي موارد نه تنها اموال 
اين افراد را سرقت مي كردند، بلكه دست وپايشان را بســته و مورد آزار و اذيت قرار 

مي دادند و پس از آن كفش ها و لباس هاي آنها را نيز سرقت مي كردند.

قتل هولناك 
بررسي ها براي شناسايي و دستگيري اين باند ادامه داشت تا اينكه مدتي بعد پيكر 
نيمه جان پسري 21ساله در بيابان هاي اطراف بهشت سكينه كرج پيدا شد. دست و 
پاي پسر جوان با بند كفش و دهانش با يك چسب بسته شده بود و از آنجا كه چسب، 
بيني او را هم پوشانده بود، وي نتوانسته بود نفس بكشد و از حال رفته بود. با اين حال 
هنوز نبضش مي زد. در اين شرايط مأموران وي را به سرعت به بيمارستان منتقل 
كردند اما او پس از يك هفته دچار مرگ مغزي شد و جانش را از دست داد. اين در 
حالي بود كه با توجه به محل رهاشدن پيكر جوان 21ساله و شرايط او، احتمال اين را 

كه وي نيز يكي از قربانيان زورگيران مخوف بوده باشد قوت مي بخشد.

دستگيري سارقان بي رحم 
كارآگاهان پليس كه بررسي هاي گسترده اي را زير نظر سرهنگ محمد نادربيگي، 
رئيس پليس آگاهي استان البرز براي دستگيري سارقان بي رحم آغاز كرده بودند، با 
تحقيقات ميداني، بررسي دوربين هاي مداربسته و پرس وجو از شاكيان، به نخستين 
سرنخ ها از اعضاي اين باند دســت پيدا كردند. طولي نكشيد كه يكي از زورگيران 
مخوف كه مجرمي سابقه دار بود شناسايي شد. بررسي ها نشان مي داد كه اين فرد 
مدتي قبل نيز به جرم آزار و اذيت پسري نوجوان دستگير و زنداني شده بود، اما پس 
از آن توانسته بود رضايت شاكي را جلب كند و پس از تحمل مدتي حبس با سپردن 

وثيقه، آزاد شود.
اين مرد از سوي كارآگاهان زير نظر گرفته شد و در ادامه 4همدست او نيز شناسايي و 

با محاصره مخفيگاه متهمان در شهرهاي كرج و چهارباغ، همگی در عمليات جداگانه 
و همزمان دستگير شدند.

اعتراف به جنايت 
سارقان مخوف پس از دستگيري، منكر جنايت و تجاوز به طعمه هايشان شدند اما در 
مواجهه حضوري با شاكيان، از سوي از آنها شناسايي شدند. پدر يكي از شاكيان گفت: 
من به تازگي براي پسرم يك گوشي خريده بودم اما يك روز، زماني كه او به عنوان 
مسافر سوار خودروي سارقان شد، آنها با تهديد قمه گوشي پسرم را دزديدند و با بستن 
دست و پايش، او را مورد آزار و اذيت قرار دادند. پس از اين حادثه، پسرم در ابتدا فقط 
مي گفت كه گوشي اش سرقت شده اما حالش بد بود و هر وقت درباره حادثه حرف 
مي زد گريه مي كرد. تا اينكه در نهايت به من گفت كه چه بلايي بر سرش آمده بود و 

وقتي ماجرا را شنيدم، تصميم گرفتم از اين باند شكايت كنم.
زورگيران مخوف كه چــاره اي جز بيان حقيقت نداشــتند در ادامه تحقيقات، به 
زورگيري از 8نفر با اين شگرد اعتراف كردند و گفتند كه 3نفر از طعمه هايشان را با 
انتقال به بيابان هاي اطراف بهشت سكينه كرج مورد آزار و اذيت قرار داده اند. آنها 
همچنين به قتل پسر 21ساله اي كه پيكر نيمه جانش در بيابان پيدا شده بود اعتراف 
كردند، اما وقتي كارآگاهان براي بررسي هاي دقيق تر راهي محل جنايت شدند، در 
آنجا تعداد زيادي بند كفش پيدا كردند كه نشان مي داد طعمه هاي اين باند مخوف 
بسيار بيشتر از تعدادی است كه از آنها شكايت كرده اند. بررسي ها نشان مي  دهد كه 
اعضاي اين باند پس از سرقت از طعمه هايشان، دست و پاي آنها را با بند كفش بسته 
و با انتقال آنها به بيابان، نقشه ســياه خود را عملي مي كردند و هم اكنون شواهد و 
سرنخ هايي به دست آمده كه نشان مي دهد اعضاي اين باند احتمالا يك نفر ديگر را 

هم با اين شگرد به قتل رسانده اند.
ماموران همچنين متوجه شــدند كه ســارقان مخوف كه 5نفر هستند در قالب 
گروه هاي 3نفري راهي سرقت مي شــدند و براي اينكه ردي از خود به جا نگذارند، 

زورگيري ها را با استفاده از خودروي سرقتي انجام مي دادند.
به گفته سرهنگ نادربيگي، مجوز انتشــار تصاوير بدون پوشش چهره اعضاي اين 
باند از سوي مقام قضايي صادر شده و تمامي شاكياني كه در دام آنها گرفتار شده  اند 
مي توانند با اطمينان از اينكه نام و مشــخصات آنها نزد پليس و دســتگاه قضايي 
محفوظ خواهد ماند، براي شناسايي و شكايت از آنها به پليس آگاهي استان البرز 

مراجعه كنند.

پيدا شدن تعداد زيادي بند كفش در محل جنايت، احتمال افزايش قربانيان باند مخوف زورگيري را بيشتر كرده است

 والدين 2دختري كه در خانه وحشت زنداني بودند مي گويند 

كه در همه  اين مدت در جست وجوی دخترشان بوده اند

تصاوير متهمان با مجوز قضايي 
منتشر مي شود

جزئيات پادرمياني علي دايي براي بخشش زني بعد از 16سال
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در راه فجر

»نمور« بيدل
همزمــان بــا پايان 
مراحل فني »نمور« به 
كارگرداني داوود بيدل 
و تهيه كنندگي ياسر 
جعفري، اين اثر براي 
حضــور در چهلمين 
جشنواره فيلم فجر، 

راهي دبيرخانه جشــنواره شــد تا در صورت پذيرش، نخســتين 
نمايش خود را در رقابت با ديگر آثار ســينمايي جشنواره پشت سر 
بگذارد. محمدرضا عليمرداني، سميرا حسن پور، نسيم ادبي، پريسا 
شاهوليان، محمدرضا عباسي و سيدبنيامين شهيدزاده،  با حضور 
بهاره كيان افشار بازيگران اين فيلم سينمايي هستند. نوشين معراجي 
فيلمنامه اين ملودرام اجتماعي را به نگارش درآورده است كه دومين 

فيلم بلند سينمايي بيدل در مقام كارگردان محسوب مي شود.

»شادروان« حسين نمازي
از ديگر فيلم هاي اين 
دوره از جشــنواره، 
دومين فيلم حسين 
نمازي)شــادروان( 
اســت كــه خودش 
فيلمنامه آن را نوشته 
است. ســينا مهراد، 

گلاره عباســي، نازنين بياتــي، بهرنگ علوي،  رؤيــا تيموريان، 
رضا رويگري و بهــرام ابراهيمــي در اين فيلم بــازي مي كنند. 
به گفته نمازي، اين فيلم، فيلمي جدي اســت كه قصد دارد نقد 
اجتماعي داشــته باشد و در اين مســير مخاطب را با خود همراه 
مي كند. وی می گويد: » فيلم را آنطور كه خودم دوســت داشتم 
ســاخته ام و اصلًا به اين نگاه نكرده ام كه كارم خلاف موج جاري 
در سينماست.« تدوين توســط عماد خدابخش به پايان رسيده 
و هم اكنون صداگذاري توســط آرش قاســمي و جلوه هاي ويژه 

كامپيوتري توسط كاميار شفيع پور در حال انجام است.

جشنواره اي كه در سكوت گذشت
امروز آخرين روز از جشنواره نمايش هاي آييني و سنتي است

جشنواره بيستم نمايش هاي آييني و سنتي 
به پايان رسيد. جشنواره اي كه سوت وكورتر از 
دوره هاي قبل برگزار شد. در 5روز برگزاري، 
گروه هاي نمايشي اجراهاي خود را در فضاهاي 
باز داشتند. رهگذراني كه گاهي براي تماشاي 
نمايش مي ايســتادند و با توجه به جانمايي 
اجراها معمولا مكان ها پررهگذر براي اجراها 
درنظر گرفته شد. نمايش هايي كه با گذشت 
زمان ممكن است به دست فراموشي سپرده 

شــوند چرا كه نه مركزي براي حمايت از نمايش هاي آييني و سنتي وجود دارد و نه توليد 
مستمر و اجرا در طول سال در اين حوزه ديده مي شود. گروه ها در طول سال كمترين اجرا را 
در ميان نمايش ها دارند. اين وضعيت نابسامان در شهرستان ها بيشتر از پايتخت است؛ گروه ها 
تلاش مي كنند خود را به جشنواره برسانند. جشنواره 5روزي كه علاوه بر حمايت از اجراهاي 
گروه هاي تهران و شهرســتاني، معضلي به نام كرونا را هم دارد. در آخرين روز از جشنواره 
نمايش هاي آييني و سنتي 5نمايش در بخش صحنه اي و ۹ اثر در بخش ميداني، اجرا مي شود. 
در اين روز از جشنواره »تصوير مصور مظفري« كار وحيد نفر از تهران، »توراندخت« نوشته 
برتولت برشت و كار مرتضي برزگرزادگان اجرا مي شوند. همچنين »خانواده آقاي هاشمي« 
به نويسندگي و كارگرداني علي عامل هاشــمي از تهران ساعت ۱۸ و نمايش »ايوب خان« 
نوشته و كار امير دژاكام از تهران ساعت ۱۹ پخش آنلاين خود را دارند. همچنين در اين روز، 
»آيين تركه بازي« كار پروانه شيباني از ياسوج، شبيه خواني »نبرد سركش« به شبيه گرداني 
امير سليماني مقدم و »سياتش« نوشته و كار محمود دهقان هراتي در پهنه فرهنگي هنري 
رودكي اجرا مي شوند. در پنجمين روز از جشنواره، سنگلج از ساعت ۱۸:۳۰ تا ۲۰ ميزبان 
نقالي »فرامرزنامه« كار داوود معيني كيا، خيمه شب بازي »بارگاه سليم خان« كار حسين 
ربيعي، موسيقي عاشيق كار جبار يوسفي و سياه بازي »دردسر مبارك« كار حميد مرادي 
و هادي شيرمحمدي خواهد بود. البته »آيين تركه بازي« نوشــته رضا رفيعي و كار پروانه 
شيباني ساعت ۱۱ در ايستگاه مترو تئاترشهر و ساعت ۱۶:۳۰ در ايستگاه مترو جهاد اجرا 
خواهد شد. همچنين امروز )شنبه( قرار است كه كتاب هاي منتشر شده در جشنواره امسال 
هم طي مراسمي با حضور فعالان اين حوزه معرفي شوند. يكي از كتاب ها؛ مقالات هفتمين 
سمينار نمايش هاي بين المللي آييني وسنتي نوشــته حميدرضا اردلان است. دفتر تقليد 
پنجم، نمايشجات تخت حوضي از راديو تهران از ديگر كتاب هاي منتشر شده در اين دوره 
است. »شبيه نامه يك« نوشته داوود فتحعلي بيگي و دفتر پژوهشي كه توسط محمدحسين 
ناصربخت گردآوري شده است. كتاب هاي منتشر و معرفي شده هم عمدتا توسط مسئولان 
برگزاري جشنواره نوشته، گردآوري و منتشر شده است. مراسم اختتاميه اين جشنواره هم 
۲۱آذر ساعت ۱۸در تالار وحدت برگزار مي شود و در اين روز از ۹فعال در حوزه نمايش هاي 

آييني تقدير مي شود.

 آيين اختتاميه سوگواره عكس آييني اربعين۱4۰۰ 
با حضور اســتادان پيشكسوت عكاســي، داوران و 
برگزيده ها، بــه همراه تجليل از پيشكســوتان هنر 
عكاسي، داوران، اســتادان كارگاه ها و برگزيده ها، 
پنجشنبه -۱۸آذر- ساعت ۱۰صبح  در فرهنگسراي 

بهمن برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومي فرهنگســراي بهمن، در 
ابتداي مراسم علي اصغر خسروي )مدير فرهنگي-

هنري منطقه۱۶ و رئيس فرهنگسراي بهمن( ضمن 
خيرمقدم گفت: اين ســوگواره فرصتي بود براي ما 
كه در خدمت استادان عكاســي بنام ديني و آييني 
كشورمان باشــيم و بنا داريم شوراي سياستگذاري 
در رابطه با برگــزاري رويدادهاي مذهبي، فرهنگي 
و هنري را با رياست افتخاري كمال الدين شاهرخ و 

با دبيري مهدي توكليان و با حضور استادان عكاسي 
رســول اوليازاده، ســيدعباس ميرهاشمي، جاسم 
غضبان پور، محمدصادق حيدري و محمدرضا پويافر 
و ديگر اســتادان اين حوزه در فرهنگســراي بهمن 
تشكيل دهيم و كليه رويدادهاي اين حوزه را با حضور 
استادان دانشگاهي هنري و بين رشته اي بررسي و 

برنامه ها را برگزار نماييم.
مهدي توكليــان )دبير ســوگواره عكــس آييني 
اربعين۱4۰۰( ضمن تشــكر از حضور ارزشــمند 
عكاسان در اين سوگواره گفت: امســال با توجه به 
محدوديت هاي كرونايي، مراسم عزاداري ايام اربعين 
به شكل محدودتري برگزار شد. از آنجايي كه اقوام 
گوناگون ايراني با توجه به فرهنگ محلي و بومي در 
مناطق مختلف ايران اسلامي عزاداري مي كنند، اين 

مسابقه در سطح ملي درنظر گرفته شد و هنرمندان 
از نقاط مختلف ايران توانستند در اين مسابقه شركت 
كنند تا با ارائه آثار عكاسی خود به معرفي مراسم ها و 

آيين هاي عزاداري اقوام ايراني نيز بپردازند.
۱۲۹شــركت كننده در نخســتين دوره سوگواره با 
تعداد ۶۸۱اثر حضور داشتند كه ۹۹اثر و ۸مجموعه 
عكس به بخش داوري راه پيدا كردند. آثار توســط 
داوران محمدصادق حيدري، ســاتيار امامي، زهير 
صيدانلو، ثريا بيات، سميه غلامي و كيوان امجديان 
انتخاب و داوري شدند. شركت كنندگان از ۱5شهر 
در اين ســوگواره شــركت كردند. 4۰عكس توسط 
هيأت داوران به بخش نمايشگاه مجازي راه يافت كه 
اين آثار در قالب كتاب و نمايشگاه، محرم سال آينده 

رونمايي خواهد شد.
در پايان مراسم، پس از تجليل از استادان پيشكسوت 
كمال الدين شاهرخ، رســول اوليازاده، سيدعباس 
ميرهاشــمي، جاســم غضبان پور و سامرالحسيني 
)عــكاس آيين عتبــات عاليــات(، دبيــر، داوران 
و اســتادان كارگاه هاي آموزشي اين ســوگواره، از 
شــركت كنندگاني كه حائز رتبه شــده بودند و در 
مراسم حضور داشتند توسط پيشكسوتان و داوران 
سوگواره تقدير شد. بخش تك عكس برگزيده، اول 
نداشــت و از محمدرضا بهمرام از تبريز براي كسب 
رتبه دوم، زهرا دمرچلي از تهران و ياسر محمدخاني 
از اراك براي كســب رتبــه ســوم و همچنين امير 
عنايتي، اميرحســين نظري و پويا ترابي در بخش 

شايسته تقدير، تجليل شد.
همچنين در بخش مجموعه عكس از مهدي قانوني 
از شيراز براي كسب رتبه اول و جمشيد فرجوند فردا 
و محمدهادي خســروي در بخش شايسته تقدير، 
تجليل شــد. ســوگواره در بخش مجموعه عكس، 
برگزيده دوم و سوم نداشــت. از 5نفر از هنرجويان 
مدرســه فضه به نام هاي ســارينا غريبــي، رومينا 
نيكخواه، اســما كرباســچي، حورا محمديه و مريم 
قايني كه در اين سوگواره شــركت كرده بودند نيز 

تقدير شد.

اختتاميه سوگواره عكس آييني اربعين1400 
برگزار شد

افتتاحيه اي با طعم فوتبال 
»سمفوني حميد« و »دبستان پارسي« پر مخاطب ترين فيلم هاي روز اول جشنواره سينما حقيقت بودند

پانزدهمين جشنواره بين المللي سينما حقيقت در حالي 
روز پنجشنبه افتتاح شد كه همه  چيز رنگ و بوي فوتبالي 
داشت. بعد از ۲ سال سينما حقيقت با حضور فيلمسازان، 
خبرنگاران و دوســتداران سينماي مســتند برگزار شد. 
هرچند كه اين حضور تا حدودي كنترل شــده و محدود 
بود؛ آنقدر كه در شــرايطي كه هنوز تهديــد كرونا وجود 
دارد بتوان فســتيوال را به صورت حضــوري برگزار كرد. 
نمايش »سمفوني حميد« كه مستند پرتره درباره حميد 
عليدوستي بازيكن اسبق تيم ملي است، پرديس چارسو 
را شلوغ كرد. حضور حميد عليدوستي در محل برگزاري 
جشــنواره، هنگام نمايش مستند ســمفوني حميد، كه 
مصادف شــده بود با رقابت هاي ليگ برتــر، حال و هواي 
حقيقت را فوتبالي كرد. عصر پنجشــنبه كنار برنامه هاي 
افتتاحيه و نمايش فيلم ها دنبال كــردن بازي هاي ۲ تيم 
پرطرفدار پايتخت هم رونق داشت و خيلي ها در محوطه 
پرديس چارســو و حتي ســالن هاي نمايش فيلم ها، يك 
چشمشان به تلفن هاي همراهشان بود تا بازي هاي استقلال 
و پرسپوليس را دنبال كنند. اما مستند سمفوني حميد به 
روايت سازنده اش جعفر صادقي قرار است هم تصويري از 
مهاجم سال هاي دور تيم ملي و باشگاه هما ارائه دهد و هم 
از دلايــل دوري او از فوتبال بگويد:»در زير لايه مســتند 
به اين سؤال، پاســخ داده مي شــود كه چرا ديگر حميد 
عليدوســتي ها دوســت ندارند در فضاي امروزي فوتبال 

حضور داشته باشند؟
اين بی علاقگی آقاي عليدوستي به حضور در فوتبال، شايد 
در صحبت هاي ديگراني كه با آنها مصاحبه كرديم مشخص 
شود. دوست نداشتم مســتند ژورناليستي شده و از پرتره 
فاصله بگيرد. آنچه هم كه در فيلم مي بينيم حاصل مدت ها 
حشر و نشر و ارتباط با آقاي عليدوستي است كه ببينم آنچه 
من در تحقيق هايم به آن رســيده بودم به زندگي واقعي او 

نزديك است يا نه؟
 من تقريبا از سليقه سينمايي و موسيقيايي آقاي عليدوستي 
شناختي داشتم و مي دانستم كه در سينما مثلا فيلم هاي 
برگمان و در موسيقي بتهوون گوش مي دهد و معتقدم با 
فاصله زياد، كسي شبيه ايشــان در فوتبال ما نيست. البته 
نمي توانم بگويم كه سبك زندگي ايشان و سليقه هنري شان 
فضيلت اســت يا نه. اما كســي را نديدم كه مانند ايشان 
زندگي كند.« در روزي كه مهاجمان پرسپوليس خون به 
دل هواداران كردند، تماشاگران سمفوني حميد با مهاجم 
خوش استيل تيم هما كه در تيم ملي با ناصر محمدخاني 
و عبدالعلي چنگيــز مثلث زهر داري را تشــكيل مي داد، 

خاطره بازي كردند.

پيام وزير ارشاد و رئيس سازمان سينمايي
روز پنجشــنبه آيين افتتاحيــه پانزدهمين جشــنواره 
سينماحقيقت با حضور محمدمهدي طباطبائي نژاد، شفيع 
آقامحمديان، محمدرضا عباســيان و محمدرضا اصلاني 
برگزار شد. مراسمي كه البته با پيام هاي وزير فرهنگ و ارشاد 

اسلامي و رئيس سازمان سينمايي كليد خورد.
در بخش هايــي از پيــام محمد مهدي اســماعيلي، وزير 
ارشاد چنين آمده اســت:»در دولت سيزدهم، كه گفتمان 
عدالت خواهي و بازگشت به اصول انقلابي در اولويت است 
شايسته است سينماي مستند آينه اي براي بازتاب عدالت و 
انقلابي گري باشد. پانزدهمين جشنواره بين المللي سينماي 
مستند ايران »سينماحقيقت« تصوير رنگارنگ و شورانگيز 
ايران امروز را به تماشــا مي گذارد و اميــد داريم كه چراغ 
»سينماحقيقت«، روشن و چشمان هنرمندان سينماي 
مستند پرفروغ و بيدار باشد كه بيداري، رسالت هنرمند و 

آگاهي، دستاورد اوست.«
 محمد خزاعي، رئيس ســازمان ســينمايي هم در پيامي 
كه به مناسبت پانزدهمين دوره جشنواره سينما حقيقت 
نوشته با تأكيد بر اهميت گام دوم انقلاب سينما حقيقت 
را زيبايي آفرين و روشني بخش خواند:»سينماي حقيقت، 
سينماي اخلاق، اميد، انديشه ورزي و عدالت خواهي است و 
اين افق نگاه، بايد در سياستگذاري هاي »گام دوم سينما« 

در دهه پنجم انقلاب ديده شود.«

سمفوني حميد و دبستان پارسي پر بيننده های روز اول 
در نخستين روز جشــنواره ســينما حقيقت ۲۶ فيلم در 
بخش هاي مختلف جشنواره به نمايش درآمدند كه ميانشان 
فيلم هاي»ســمفوني حميد« به كارگرداني جعفر صادقي 
و»دبستان پارسي« به كارگرداني حسن نقاشي پر مخاطب تر 
بودند. ديگر مستندهاي به نمايش درآمده در روز اول اينها 
بودند: »يكي از روياهاي من« به كارگرداني محسن هادي، 
»زردهاي سرخ« به كارگرداني محمدمهدي خالقي، »نان 
بي جان« به كارگرداني رضا پــردل، »موذي« به كارگرداني 
حميد مهاجراني، »مات« اثر نسيم سهيلي، »برگ« ساخته 
حميد جعفري و »شــيريني فروش« به كارگرداني حديث 
مهرانپور، »قلعه برقرار« بــه كارگرداني فرشــاد فدائيان، 
»ياشماق« اثر رضا غلامي مطلق »زمزمه هاي گمشده در دور 
دست« به كارگراني منصور فروزش، »يك مرد و يك دوربين« 
ساخته گايدو هندريكس از كشور هلند، »شگفت انگيز« از 
فنلاند، »ارواح و صخره ها؛ يك افســانه آزوري« از سوئيس، 
»استورجتنيا« از فرانســه، »يك سال در تبعيد« از تركيه و 
»ديگر هيچ كجا وطنم نيست« از بلژيك، »پرده دوم« ساخته 

عليرضا باغشني، »ژنرال« به كارگرداني مهرداد يوسفي، فيلم 
»اكس نيهيل، يك تراژدي اقتصادي« ســاخته محمدرضا 
نيرومند، »محرم« به كارگرداني مرتضي مقدس، فيلم هاي 
»آخرين بازمانده هيل بيلي« توليد مشترك فرانسه و قطر، 
»همه چيز خوب نخواهــد بود« توليد مشــترك روماني و 
اوكراين فيلم »به ماه« ساخته تادها او ساليوان از كشور ايرلند 

و »نمسيس، الهه انتقام« از كشور سوئيس.

   نمايش ۲۶ مستند در روز دوم
ديروز جمعه و در دومين روز برپايي جشــنواره، 
۲۶ مستند در ۵ سالن پرديس چارسو به نمايش 
درآمد. از آثار راه يافته به بخش هاي بلند، نيمه بلند 
و كوتاه مسابقه ملي، نمايش ويژه، روزگار ما، كوتاه 
بين الملل، شــهيد آويني، بلند بين الملل، پرتره 
بين الملل و نمايش ويژه بين الملل اين فيلم ها روي 
پرده رفتند: »كنترپوان« به كارگرداني محمدرضا 
فرزين نيا، »سرباز شماره صفر« به كارگرداني محمد 
سليمي راد، »استخوان هاي شكسته« به كارگرداني 
عليرضا معمارياني، »گود« به كارگرداني مشترك 
آيدين حلال زاده و سپيده سالاروند و »كلاغ ها در 
باران« به كارگرداني پژمــان فرهادي، »خاك« به 
كارگرداني طالب رماوندي، »پاييزان« اثر سجاد 
ايماني، »خين پوست« ساخته عباد اديب پرور و 
»آب، باد، خاك، نان« به كارگرداني مهدي زمانپور 
كياسري، »گيســلو« به كارگرداني محمدصادق 
اسماعيلي، »روسياه« اثر كورش اسماعيلي، »مي برد 
تا به كجا« به كارگرداني پيروز كلانتري، »اقتصاد« 
ساخته كارمن لوسمان از كشور آلمان، »بازي« از 
سوئيس، »سفر حفره« از هلند، »در جريان كلمات« 
از هلند »تخيل پدرم« از دانمارك و »ما همه يك دل 
داريم« از لهستان، »ساشا« ساخته ساسان فلاح فر، 
»باغ خاطرات تلخ« به كارگرداني مهدي نقويان، 
»تفنگ برادرم« ساخته كامران جاهدي، »تولدت 
مبارك باميلا« به كارگرداني محمد صالحي، »كار 
اينترنتي: حكايتي هشدار دهنده« از كانادا، »بزرگ 
كردن يك دانش آموز تيرانداز« از دانمارك، »جانگو 
و جانگو- سرژيو كوربوچي« ســاخته لوكا رئا از 
كشور ايتاليا و فيلم »گورباچف، بهشت« از لتوني 

و جمهوري چك.

نقل قول

حبیبایلبیگی
معاوننظارتوارزشیابیسازمانسینمایی:
نمایشآثارسینماییبدوناخذپروانه
نمایشازشوراهاینظارتیدرسازمان
سینماییتخلفاست.هموارهملاك

سازمانسینماییدرصدورپروانهتولیدو
نمایش،تمسكبهقانونبودهاست.

ژانمیشلفرودن
منتقدوروزنامهنگارفرانسوی:

پنجمینفیلمنیكیكریمیمهرتأییدیاست
برقابلیتهایاودرمقامفیلمساز،چیزیكه
درآثارپـیشیناونیزكاملامشهوداست،اما
غالبابهدلیلشهرتاینكارگردانبهعنوان

بازیگر،دستكمگرفتهشدهاست.

عطاپناهی
تهیهكننده»مستوران«:

پخشسریالمستورانبهتوافقسازماناوج
وسازمانصداوسیمابستگیداردكههنوز
اعلامقطعیبهمانشدهاست.همچنین
شبكهپخشكنندههمهنوزمشخص
نیستولیبهزودیمشخصخواهدشد.
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كيوسك

 4سال پيش در چنين روزهايي، دولت 
عراق همراه با جهانيان پيروزي بر گروه گزارش

تروريســتي داعش را جشــن گرفت. 
حيدر العبادي، نخست وزير وقت عراق در  ماه دسامبر 
سال2017 پس از 3ســال جنگ بي وقفه در نطقي 
تلويزيوني خبر اين پيروزي را تأييد كرد و گفت فصل 
جديدي در تاريخ عراق آغاز شده است. بسياري گمان 
مي كردند با شكست تروريسم و بازگشت ثبات، ديگر 
نوبت به توسعه اقتصادي عراق و جبران ويراني هاي 
باقيمانده از جنگ و ناامني در اين كشور رسيده است. 
اما گذر زمان نشان داد تنش هاي داخلي عراق حتي با 
شكست تروريسم هم به پايان نرســيده و با اشكال 
ديگري، ازجمله رقابت هاي حزبي يا تقابل قدرت هاي 
خارجي در اين كشــور ادامه مي يابد. البته اين تنها 
پيش بيني غلط دربــاره آينده عراق نبــود؛ چراكه 
تحولات يك سال اخير، مشخصا در مناطق حاشيه اي 
و كويري اين كشــور نشــان از احيای شــبكه هاي 
زيرزميني داعش دارد. شبكه هاي بازيابي شده داعش 
در ابتدا حملات محدود و انتحاري عليه ايست هاي 
بازرسي ارتش يا حشد شعبي در مناطق دورافتاده را از 
اواخر سال2019 در دستور كار خود قرار دادند و به 
همين دليل هم توسط رسانه ها و افكار عمومي چندان 
جدي گرفته نشدند. اما دامنه تحركات اين گروه به 
مرور زمان گسترده تر شده است؛ از كمين هاي متعدد 
براي نظاميان گرفته تا ترور شــخصيت هاي ميداني 
ارتش، تكرار حملات تروريستي در مراكز شهرهاي 
نسبتا امن نظير بغداد و بصره، تخريب زيرساخت هاي 
شهري مانند شــبكه هاي انتقال برق و اخيرا هجوم 

براي سيطره بر نقاط حساسي همچون كركوك.

سفر فوق  العاده كاظمي براي بررسي تهديدها
آخرين حملات داعش به تلاش هاي اين 

گروه براي سيطره بر بخشي از مناطق 
كركوك برمي گــردد؛ مناطقي كه 

تحت كنترل شبه نظاميان اقليم 
كردستان، موسوم به نيروهاي 

پيشــمرگه قرار دارد. اگرچه اين نيروهــا در ابتدا با 
داعش درگير شده و مانع از پيشروي هاي شبانه اين 
گروه شــدند، اما از صبح روز سه شنبه هفته گذشته، 
خبرهايي غيررسمي مبني بر عقب نشيني نظاميان 
پيشــمرگه در برخي منابع عراقي منتشــر شد. به 
گزارش شبكه دجله، نيروهاي پيشمرگه پس از تشديد 
حملات داعش و افزايش تلفات، زمينه را براي خروج 
خانواده هاي خود از مناطق خطــر فراهم كرده و در 

نهايت عقب نشيني چندمرحله اي 
را در دستور كار خود قرار دادند. 
به گزارش خبرگــزاري العراقيه، 
تلفــات پيشــمرگه در جريان 
درگيري هــاي مقطعي با داعش 
ظرف 2هفتــه گذشــته از مرز 
10نفر عبور كرده اســت. يكي 
از فرماندهان عالي پيشــمرگه با 
تأييد ضمني اين خبر در مصاحبه 
با شبكه الجزيره مي گويد: داعش 
تا حد قابل توجهي شــبكه هاي 

زيرزميني خود را بازيابي كرده و حمله به نقاط كور در 
محورهاي امنيتي ميان اقليم كردستان و باقي مناطق 
عراق را در دستور كار خود قرار داده است. به گفته اين 
فرمانده شــبه نظامي، در صورت عدم تقويت خطوط 
دفاعي پيشمرگه در نقاط مورد نظر، مقاومت مقابل 
حملات گاه و بي گاه داعشــي ها به امري ســخت و 

فرسايشي تبديل خواهد شد.
اين در حالي است كه همزمان با تشديد ناامني ها در 
مناطقي مانند كركوك، شهر بصره نيز هفته گذشته 
شاهد انفجار تروريستي كم ســابقه اي بود؛ انفجاري 
كه 6كشــته و بيش از 10مجروح بر جاي گذاشــته 

است. اگرچه داعش تا كنون به طور رسمي مسئوليت 
اين حمله را بر عهده نگرفته، اما نشانه هاي متعددي 
ازجمله روش بمب گــذاري در خودرو و گزارش هاي 
امنيتي، بيانگر نقش اين گروه تروريســتي در حادثه 
بصره است. اين بمب گذاري، پس از حادثه تروريستي 
بغداد )با بيش از 50كشــته( دومين حمله داعش در 
سطح داخلي شهرهاي پرجمعيت عراق طي 6 ماه اخير 
به شمار مي آيد. مجموعه اين عوامل باعث شد مصطفي 
الكاظمــي، نخســت وزير عراق 
برنامه هاي روزانه خود را به حالت 
تعليق درآورده و از روز چهارشنبه 
براي بررســي شــرايط امنيتي 
كشور، راهي مناطق كردنشين و 
سپس استان بصره شود. كاظمي 
كه همراه با هيأتــي عالي رتبه از 
روساي دســتگاه هاي نظامي و 
امنيتي عراق به اين مناطق سفر 
كرده بود، از تشــكيل كميته اي 
ويژه براي پيگيري پرونده داعش 
به طور دقيق تر خبر داد. نخست وزير عراق همچنين 
در ملاقات با خانواده نيروهــاي جانباخته در جريان 
نبرد با داعش طــي هفته هاي اخيــر گفت: داعش 
يك گروه شكست خورده اســت و به رغم تلاش هاي 
شبانه روزي اش، ديگر مجالي براي بازگشت به عراق 

نخواهد داشت.

همزماني احياي داعش با خروج ائتلاف آمريكا
آمريكا طي ســال هاي گذشــته در ارتباط با پرونده 
داعش، بارها در معرض اتهام افكار عمومي قرار داشته 
است. برخي اين كشور را به جدي نگرفتن تهديدهاي 

داعــش و عدم حمايت به موقع از ارتــش عراق متهم 
مي كنند و برخــي ديگر هم پا را فراتر گذاشــته و از 
ارتباط مســتقيم آمريكا و داعش سخن مي گويند؛ 
ارتباطي كه زمينه را براي حضــور بلندمدت ارتش 
آمريكا در عراق مهيا كرد. حالا با ازسرگيري حملات 
داعش، بار ديگر حملات عليه سياست هاي آمريكا در 
ميان سياستمداران و رسانه هاي عرب زبان آغاز شده 
است. آن هم درحالي كه دقيقا همزمان با تشديد اين 
حملات، ائتلاف آمريكا براي خــروج نهايي از عراق 
آماده مي شود. ائتلاف فتح به رهبري هادي العامري و 
قيس خزعلي با انتشار بيانيه اي در واكنش به تحولات 
اخير اعلام كرد: همزماني قابل تامل افزايش حملات 
گروه هاي تروريستي با موعد خروج نيروهاي ائتلاف 
از خاك عراق، برنامه اي از پيش تعيين شــده توسط 
نيروهاي استكبار جهاني است. ائتلاف فتح همچنين 
تأكيد كرد: احياي خطر داعش، بهانه اي غيرقابل قبول 
براي هرگونه حضور نيروهاي خارجي در خاك عراق 

خواهد بود.

بحران در مركز و ناامني در حاشيه
عدم  ثبات دولت هاي مركزي، همواره يكي از دلايل 
اصلي براي ظهور تروريسم در كشورهاي خاورميانه 
بوده اســت. گروه هــاي تروريســتی، بي ثباتي در 
پايتخت ها را فرصتي براي افزايش تحركات خود در 
حاشيه امن مي دانند. اين قاعده شامل حمله داعش به 
شهر موصل در سال2014 نيز مي شود. حالا بار ديگر 
همزمان با احياي شبكه هاي زيرزميني داعش، بغداد 
شاهد آشوب و بي ثباتي ميان نيروهاي سياسي است؛ 
امري كه يكي از نتايج احتمالي آن، تضعيف نيروهاي 

امنيتي، مخصوصا حشد شعبي خواهد بود. 
شبكه الميادين در اين باره گزارش مي دهد: با افزايش 
فشارهاي سياســي بر نيروهاي مقاومت عراق پس 
از انتخابات پرحاشــيه پارلماني، نگراني ها نسبت به 
پيشــروي هاي داعش در جبهه هاي مختلف پررنگ 
شــده اســت. پيش از اين، مركز مطالعات عربي در 
دوحه نيز هشدار داده بود در صورت تداوم بحران هاي 
سياسي در بغداد، داعش فرصتي طلايي براي بازيابي 
ســازماني خود و در نتيجه ازســرگيري حملات در 

محورهاي مختلف پيدا خواهد كرد.

تشديد حملات داعش در مناطق مختلف عراق، نگراني ها در مورد بازگشت بي ثباتي و تروريسم به اين كشور را افزايش داده است
داعش در مسير بازگشت به عراق

هفته نامه اكونوميست ]انگليس[

هفته نامه نيوزويك ]آمريكا[

عقب  نشيني آمريكا از صحنه جهاني

غذاي سمي

اكونوميست نوشته كه آمريكا در پاسداري از نظم 
جهاني ليبرال نقش محوري دارد و عقب نشيني 
اين كشور از نقش سنتي  اش هشداري به ديگر 
كشورهاي غربي اســت كه براي حفظ اين نظم 
برنامه ريزي كنند. نحوه خروج آمريكا از افغانستان 
به الگويي در اين باره تبديل شده است. اين مجله 
نوشته كه اگر نظم ليبرال دچار فروپاشي شود، 
متحدان آمريكا ضرر خواهند كرد، پس بايد از 

هم اكنون به فكر آينده باشند.

نيوزويك با انتشــار تصوير يك همبرگر بزرگ 
روي جلد خود، در مــورد زياده روي در خوردن 
فســت فودها و چاقي در آمريكا هشدار داده 
است. اشاره اين مجله به نتايج يك پژوهش تازه 
است كه نشان مي دهد افراد چاقي كه به كرونا 
مبتلا شده اند، بيشتر در معرض بستري شدن در 
بيمارستان قرار دارند. عوارض بيماري كرونا در اين 
افراد جدي تر است و احتمال مرگ آنها هم بيشتر. 

42درصد آمريكايي ها چاق هستند.

و دســتكش  ماســك 
پلاســتيكي كه دو سال 
است جان انسان ها را در 
برابر خطر كرونا حفظ كرده، حال بلاي جان محيط زيست 
شده اســت. افزايش تقاضا براي مصرف لوازم بهداشتي 
حفاظت شخصي )P.P.E.( از زمان آغاز همه گيري تاكنون، 
بحران توليد پلاستيك در جهان را تشديد كرده است. اين 
روزها ماسك، دستكش، بطري محلول ضدعفوني كننده، 
شيلد و... كه استفاده و دورانداخته شده اند، مناظر طبيعي 
و شهري در سراسر جهان را از چين تا آمريكا آلوده كرده 
اســت. طبق تحقيقات منتشرشــده در فصلنامه علوم و 
تكنولوژي محيط زيست، انسان ها در سراسر جهان، ماهانه 
حدود 129ميليارد ماســك يكبار مصرف و 65ميليارد 
دستكش پلاســتيكي اســتفاده مي كنند كه بسياری از 
آنها در نهايت از خيابان، پياده رو، ساحل، رودخانه و دريا 
سردر مي آورد. در جهاني كه اين روزها از زباله اشباع شده، 
دانشمندان، مسئولان، سازمان ها و فعالان محيط زيست 
در تلاش هستند تا چاره اي براي حجم بالاي پسماندهاي 
پلاستيكي مرتبط با كرونا از دستمال ضدعفوني كننده تا 

كيت تست پيدا كنند.

آلودگي آب ها
يافته هاي جديد محققان چين و آمريكا نشان مي دهد در 
مدتي كه از همه گيري گذشــته، 8.4ميليون تن پسماند 
پلاســتيكي مرتبط با كرونا در 193كشــور جهان توليد 
شــده كه 25هزار و 900تــن آن )معــادل وزن بيش از 
2هزار اتوبوس دوطبقه( به اقيانوس ها راه پيدا كرده است. 
دانشــمندان پيش بيني مي كنند كه تا پايان همه گيري 
كرونا 11ميليون تن پسماند پلاســتيكي توليد شود كه 

34هزار تن آن از اقيانوس ها سر درخواهد آورد.
به نوشــته آسوشــيتدپرس، ســازمان زيست محيطي 
»اوشنزآسيا« تخمين مي زند كه تنها در يك سال نخست 
شيوع كرونا، 1.6ميليارد ماســك، سهم اقيانوس ها شده 
است. 450سال طول مي كشد تا اين ماسك ها تجزيه شوند 
و به چرخه طبيعت برگردند. سازمان غيرانتفاعي »اوشن 
كانسرونسي« كه در زمينه حفاظت از محيط زيست فعاليت 
مي كند نيز اعلام كرده؛ داوطلباني كه از سراسر جهان با 
اين نهاد كار مي كنند، در 10ماهه ســال جاري ميلادي، 
بيش از 109هزار اقلام بهداشــتي پلاســتيكي، فقط از 

مناطق اطراف درياها و رودخانه ها جمع آوري كرده اند.
رودخانه تيمز لندن، يكي از اماكني است كه پسماندهاي 
كرونايي زيادي را در بستر و اطراف خود جاي داده است. 
داوطلبان و كاركنان گروه محيط زيستي »تيمز21« كه كار 

جمع آوري زباله هاي اطراف اين رودخانه را انجام مي دهند، 
در سپتامبر امسال )اواخر تابستان( در70درصد محل هاي 

مورد بررسي خود پسماند بهداشتي پيدا كرده اند.
دبي ليچ، مدير اجرايي اين گروه به نيويورك تايمز گفته 
كه در 16سال گذشــته كه در اين زمينه فعاليت مي كند 
با اين حجم از زباله روبه رو نشده است. به گفته او، تيمش 
پســماندهاي جمع آوري شــده را به اماكن امحاي زباله 
مي فرستد، اما باز هم ذرات پلاستيكي كوچكي از آنها در 

زمين و آب باقي مي ماند.
محققان كانادايي به تازگي اعلام كرده اند؛ يك ماســك 
پزشكي كه در كنار آبها رها مي شود، مي تواند 16ميليون 
ميكروپلاســتيك توليد كند. اين ذرات پلاستيكي آنقدر 

كوچك هستند كه قابل جمع آوري و امحا نيستند.

آسيا؛ منبع اصلي آلودگي
يك بررســي جهاني كــه در چين انجام شــده حاكي از 
آن است كه 46درصد پســماندهاي پلاستيكي مرتبط 

با كرونا در آســيا توليد شــده است. 
اروپا با 24درصــد و آمريكاي جنوبي 
با 16درصــد در رتبه هاي بعدي قرار 
دارند. علت بالاتر بودن اســتفاده از 
ماســك در ايــن مناطق، نســبت 
بــه جاهاي ديگر اســت. براســاس 
ايــن تحقيــق، بيــش از 87درصد 
پسماندهاي اشاره شده، بيمارستاني 

هستند.

به نوشــته گارديــن ؛ از آغاز كرونا تا تابســتان امســال 
هزاران تن ماسك، دستكش، شــيلد و كيت تست كرونا 
به 369رودخانه بزرگ جهان راه پيــدا كرده  و در نهايت 
به اقيانوس ها رســيده اند. در اين ميان، اروندرود با حمل 
5200تن پســماند كرونايي به اقيانوس، بيشترين سهم 
را دارد. در حقيقــت، حدود 73درصد اين پســماندها از 
مسير رودخانه هاي آســيا، خود را به اقيانوس رسانده اند. 
مســيرهاي آبي اروپا با 11درصد در جايــگاه بعدي قرار 
دارد. محققان چاره اين مشــكل را مديريت توليد، امحا و 
بازيافت پسماندهاي پزشكي به ويژه در كشورهاي در حال 

توسعه  مي دانند.
به نوشــته ســي بي اس نيوز، مشــكل ديگــر افزايش 
پسماندهاي ناشي از بســته بندي كالاها به علت افزايش 
خريــد آنلايــن در دوران همه گيري اســت. 4.7درصد 
زباله هاي پلاســتيكي كه به اقيانوس ها راه پيدا كرده اند 

مربوط به اين بسته بندي ها هستند.

تلاش جهاني براي يافتن راهكار
پاييز سال گذشــته، دولت كانادا از 
شركت هاي اين كشــور خواست تا 
راهكارهايي را براي بازيافت ماســك 
و دســتكش پيدا كننــد و از مزاياي 
كمك يك ميليون دلاري برخوردار 
شوند. ماســك هاي يكبار مصرف از 
آنجا كه تركيبات فلزي و الاســتيك 
دارند، امكان بازيافت شان، سخت تر 

است. يكي از راهها اين است كه ماسك ها در بطري هاي 
پلاستيكي به صورت فشرده جمع شوند تا به عنوان مصالح 
سازگار با محيط زيست براي ساخت سازه هاي سبك مانند 
ميز، نيمكت و سطل زباله اســتفاده شوند. اين كار مدتي 

است كه در آفريقاي جنوبي آغاز شده است.
طرح هاي بازيافت لوازم محافظتي كرونا در مناطق ديگر 
هم در حال پيگيري اســت. از جمله، دانشــمندان هند 
در تحقيقات خود راهكاري پيدا كرده اند تا اين وســايل 
را تبديل به ســوخت ســبز و انــرژي تجديدپذير كنند. 
به گزارش شبكه سي بي سي، 2شــركت در انگليس نيز 
به دنبال توليد ماسك ها و شيلدهايي هستند كه به جاي 
پلاستيك از خمير چوب در توليد آنها استفاده مي شود و 
براي محيط زيست خطري ندارند. يك شركت آمريكايي 
نيز راهكار جالبي پيدا كرده است؛ ماسك هاي N95 را كه 
در بيمارستان ها مصرف شــده اند، جمع آوري و با انجام 
فرايندهاي شيميايي خاصي ضدعفوني مي شوند تا دوباره 

به چرخه مصرف بازگردند.
دستمال هاي مرطوب ضدعفوني كننده، يكي از وسايلي 
اســت كه مصرف آن  بعد از كرونا، رواج زيادي پيدا كرده، 
يكي ديگر از نگراني هاي فعالان محيط زيســت اســت. 
خيلي از اين مواد با ورود بــه كانال هاي فاضلاب، تبديل 
به ميكروپلاستيك هايي مي شــود كه مي تواند در نهايت 
ســر از خاك و آب دربياورد و ســلامت انســان ها را به 
خطر بينــدازد. براي مثال، برخي فعالان محيط زيســت 
مانند گروه تيمز21در لنــدن، كمپيني براي ممنوعيت 
استفاده از پلاستيك در دســتمال هاي ضدعفوني كننده 
به راه انداخته اند. مارتين تيل، زيست شــناس شيليايی و 
همكارانش در تحقيقي كه امسال منتشر كرده اند توصيه 
مي كنند كه مسئولان شهري سطل هاي زباله ای با درهاي 
مخصوص براي اماكن پر ازدحام درنظر بگيرند تا ماسك ها 
و ديگر وسايل حفاظتي دورانداخته شــده و به راحتي با 

وزش باد در محيط پخش نشوند.
اطلاع رســاني به مردم درباره عواقب رها كردن ماسك و 
دستكش پلاستيكي براي انسان و طبيعت، يكي ديگر از 
پيشنهادهايي است كه كارشناسان به مسئولان مي دهند. 
اين كار در شــهر هيوســتون آمريكا انجام شده است. به 
گزارش نيويورك تايمز، پاييز ســال گذشته يك كمپين 
كنترل توليد زباله به ابتكار شــهرداري راه اندازي شد. در 
اين كمپين با پخش تصاويري از ماسك هاي آلوده كه در 
طبيعت و شهر رها شده اند و پوسترهايي با عنوان» اجازه 
نمي دهيم كه زباله، هيوســتون را فرابگيرد« شهروندان 
تشــويق به محافظت از محيط زيســت در عين رعايت 

پروتكل هاي بهداشتي شدند. 

  انسان عليه ديگران 

پســماندهاي كرونايي كه در آبها 
رها مي شــوند، مي توانند موجب 
زخمي شــدن يا مرگ جانوران و 
پرندگان شــوند. در هلند، ليزلت 
رامبونت، اســتاد زيست شناسي 
دانشگاه ليدن و فلوريان هيمسترا، 
استاد مركز تنوع زيستي اين شهر، 
مدتي است كه وضعيت ماسك ها و 
دستكش هايي را كه در خيابان ها 
و كانال هاي شــهرهاي مختلف 
ريخته مي شــود رصد مي كنند. 
آنها به روزنامــه نيويورك تايمز 
گفته اند كــه اين روزهــا تقريبا 
هيچ لانه پرنــده اي در كانال هاي 
آمســتردام ديده نمي شود كه در 
آن ماســك وجود نداشته باشد. 
 اين محققان، يك وب سايت به نام

)covidlitter.com( راه اندازي 
كرده اند تا افراد در سراسر جهان 
بتوانند تصاويــري از آلودگي هاي 
مرتبط با لوازم حفاظتي كرونا را به 
اشتراك بگذارند. در اين وب سايت، 
تصاويــر مختلفــي از حيوانات 
كشــورهاي مختلــف همچون 
استراليا و ايرلند كه در دام زباله هاي 
پلاستيكي گرفتار شده اند، ديده 
مي شود؛ ازجمله ماهي كه در يك 
دستكش گير كرده يا پرنده اي كه 
يك ماسك به گردنش آويزان است. 
اين 2محقق كه برنامه پاكســازي 
كانال هاي ليــدن را اجرا كرده اند، 
نگرانند كه همزمان با اوج گرفتن 
محدوديت ها و الزام به استفاده از 
ماسك، به دنبال ظهور گونه جديد 
اوميكرون، توليد اين نوع زباله باز 

هم بيشتر شود.

 تشديد بحران توليد پلاستيك به دنبال افزايش استفاده از ماسك و دستكش  براي مقابله 
با كرونا، چالش جديدی براي محيط زيست جهان از شهرها تا اقيانوس ها ايجاد كرده است  پرسه پسماندهاي كرونايي در جهان

 لولا داسيلوا؛ 
بازگشت به رينگ سياست

لولا داسيلوا، رئيس جمهور 
پيشين برزيل، براي حضور 
در دور بعــدي انتخابات 
رياست جمهوري اين كشور اعلام آمادگي كرده است. از 
زمان حضور »لولا« در عرصه سياست كمي بيش از 2دهه 
مي گذرد اما اين فاصله زماني با وجود اتهامات مالي كه عليه 
او مطرح بوده،  از محبوبيت او نكاسته است. اكنون او با اتكا 

بر همين محبوبيت قصد بازگشت به قدرت را دارد.
انتظار مي رود بازگشت لولا به قدرت با توجه به محبوبيت 
او در برزيل، بازگشتي شكوهمندانه داشته باشد. خاطرات 
گذشته در خاطره جمعي برزيلي ها سنگين تر از اتهاماتي 

است كه براي مدتي ميراث لولا را خدشه دار كرده بود.
داسيلوا قصد دارد در آستانه بازگشتش به عرصه قدرت، 
تكنيك انتخاباتي اي كه در گذشــته منجر به پيروزي او 
شد را در پيش گيرد. او در سال2002 به واسطه گفت وگو 
با اقشار مختلف جامعه، مذاكره و جذب نيروهاي متحد از 
احزاب مختلف به ويژه از احزاب ميانه روي برزيل موفق شد 
پيروز انتخابات شود. در اين ميان، بحراني شدن وضعيت 
اقتصادي برزيل طي سال هاي اخير هم براي او يك برگ 
برنده است. تبعات ناشي از همه گيري كرونا، بيكاري و فقر 
هر روز بيش از گذشته اقتصاد اين كشور را به عقب مي راند. 
بازگشت لولا در چنين وضعيتي با وعده تضمين آينده براي 
برزيلي ها مي تواند براي رقباي انتخاباتي او دردسرســاز 
باشد. سابقه درخشان و خاستگاه مردمي لولا، محبوبيت 
او را فراتر از تمام اتهامات مالي گذشته اش قرار داده است؛ 
اتهاماتي كه توانستند براي مدتي لولا داسيلوا را از روزهاي 

اوج به زير بكشانند.
»لوئيز ايناسيو داسيلوا« 76ساله متولد منطقه »كائتس« 
شهر »گارانهونز« برزيل است. او در سال1982 لقبش يعني 
»لولا« را به نام فاميلي اش اضافه كرد و از آن زمان به همين 
نام مشهور شــد. تولد لولا در خانواده اي پر جمعيت باعث 
شد او نتواند ســال هاي زيادي را در مدرسه سپري كند و 
از كودكي براي كمك به خانواده دستفروشــي مي كرد و 
كفش هاي رهگذران را واكس مي زد. او در 19سالگي زماني 
كه كارگر تراشكاري شده بود، يكي از انگشتان دست چپش 
را در سانحه اي از دست داد. همين حادثه و تلاش زياد او 
براي درمان انگشتش باعث شد به عضويت در اتحاديه هاي 
كارگري علاقه مند شــود. از همان  سال ها بود كه داسيلوا 
فعاليت هاي صنفي خود را آغاز كرد. در سال هاي1975 و 
1978 در 2شهر صنعتي »ديادِما« و »سائو برناردو دوكامپو« 
به عنوان رئيس اتحاديه فلزكاران برگزيده شد. لولا در اواخر 
دهه1970 كه برزيل هنوز تحت سلطه حكومت ديكتاتوري 
بود، فعاليت هاي صنفي-سياســي خود را گسترش داد و 

حتي به خاطر اين فعاليت ها به زندان افتاد.
لولا در ســال1980 با همكاري گروهي از دانشگاهيان و 
رهبران سياسي، حزب كارگر برزيل را تاسيس كرد. 3سال 
پس از آن، اتحاديه ملي تجارت برزيل هم به كوشــش او 
تشكيل شد. او كه در ســال1982 يك بار شانس خود را 
در انتخابات فرمانداري ســائو پائولو آزمايش كرده بود، 
4سال بعد توانســت وارد مجلس برزيل شود. داسيلوا در 
سال هاي1989، 1994 و 1998 به عنوان نامزد رسمي حزب 
كارگر برزيل،  در انتخابات رياست جمهوري شركت كرد و هر 
3 بار شكست خورد. اما تلاش هاي او در دور دوم انتخابات 
بعدي رياست جمهوري به بار نشســت و در سال2002 با 
كسب 61.3درصد آرا به عنوان رئيس جمهور برزيل انتخاب 

شد. اين پيروزي در دور بعدي انتخابات هم تكرار شد.
با پايان دوران رياست جمهوري، داســيلوا قدرت را در 
شــرايطي ترك كرد كه در ميــان برزيلي ها محبوبيتي 
80درصدي داشت. حدود 5ســال پس از كناره گيري از 
قدرت، لولا پيشنهاد  جانشينش يعني ديلما روسف را براي 
حضور در كابينه پذيرفت؛ پيشنهادي كه مي توانست لولا 
را از گزند اتهامات متعدد فساد مالي كه در آن سال ها عليه 
او در حال تقويت شدن بود،  در امان نگه دارد. اين اتهامات 
در نهايت در سال هاي2016 و 2017 به شكايت هايي رسمي 
عليه او و روسف تبديل شد. دادستاني برزيل لولا داسيلوا، 
ديلما روسف و 6نفر ديگر از اعضاي حزب كارگر را درگير 
پرونده جنجالي فساد مالي شركت نفتي »پتروبراس« كرد. 
پولشويي، رشوه و دريافت ســود غيرقانوني از اتهامات 
اصلي مطرح در اين پرونده عليه روسف و لولا بودند. در 
نهايت دادگاه فدرال لولا را ابتدا به تحمل 9ســال ونيم و 
كمي بعد 12ســال ونيم زندان محكوم كرد. لولا و روسف 
در تمام مدت برگزاري دادگاه ، هر نوع اتهامي عليه خود 
را تكذيب مي كردند و منشــأ اين اتهامات را انگيزه هاي 
سياسي مي دانستند. لولا در ســال2018 به زندان رفت 
و 19 ماه بعد، به حكم ديوان عالي برزيل آزاد شــد. اين 
حكم شــامل او و 5هزار زنداني ديگري شــد كه قبل از 
نهايي شدن احكام شان به زندان افتاده بودند. در نهايت 
مصايب قضايي لولا در سال2021 پايان يافت تا او فرصتي 
دوباره براي بازگشــت به ليگ جهاني رهبران سياسي 
داشته باشد. دادگاهي فدرال در اوايل سال جاري لولا را 
از تمام اتهامات فســاد مالي تبرئه كرد. لولا داسيلوا در 
سال هاي رياست جمهوري خود برزيل را به سوي فراواني 
اقتصادي و اعتبار جهاني ســوق داد. با اين همه تنها پس 
از آغاز دادگاه هاي فساد مالي او بود كه تأثير ناخوشايند 
بعضي از سياست هاي مالي او بر اقتصاد برزيل نمايان شد. 
اگرچه ميليون ها برزيلي در دوران رياست جمهوري او از 
فقر و نابرابري نجات يافتند، اما بسياري از پروژه هاي اجرا 
شده توسط دولت لولا از نظر منتقدان او ناپايدار، پرخرج 
و آلوده به فساد مالي بوده اند. لولا هرگز مسئوليت ركود 
اقتصادي و رسوايي عظيم رشوه گيري كه سال ها پس از 
پايان رياست جمهوري او گريبان اقتصاد برزيل را گرفته 
بود، نپذيرفت. همين جو منفي عليه لولا و جانشــين او 
»ديلما روسف« باعث شد »ژائير بولسونارو«، سياستمدار 
راست افراطي برزيل، با ادعاي مقابله با فساد و تبهكاري به 
قدرت برسد. امروز اما اين بولسونارو است كه با انبوهي از 
پرونده هاي فساد، افزايش نرخ بيكاري و فقر و 2رقمي شدن 
نرخ تورم مواجه است. تمام اين عوامل در كنار مديريت 
ضعيف همه گيري كرونا در برزيل كه منجر به مرگ 600هزار 
نفر شده است باعث شد تا محبوبيت بولسونارو كاهش پيدا 
كند. در جديدترين نظرسنجي انجام شده در برزيل، ميزان 
محبوبيت بولســونارو 31درصد و محبوبيت لولا داسيلوا 
56درصد اعلام شده است؛ وضعيتي كه مي تواند به سكوي 

پرش دوباره لولا داسيلوا تبديل شود.

سمانه معظمي
روزنامه نگار

سميرا مصطفي نژاد
روزنامه نگار

سياوش فلاح پور
روزنامه نگار

90حمله 
از ابتدای ســال ميلادی 
جــاری تاكنــون، گــروه داعــش 
بيــش از 90حملــه تروريســتی 
در عــراق انجــام داده اســت؛ از 
بمب گــذاری و تــرور گرفتــه تــا 

كمين و حملات مستقيم.

   وضعيت داعش در سوريه چگونه است؟
تشديد حملات تروريستي در عراق طي ماه هاي اخير، توجه رسانه ها را بر وضعيت داعش در اين كشور متمركز كرده 
است. اما بدون شك موقعيت اين گروه تروريستي در سوريه خطرناك تر است. شبكه بي بي سي سال گذشته گزارشي 
ميداني از مناطق شرق فرات تهيه كرد كه نشان مي داد تروريســت هاي داعش سازمان پيشين خود را بازيابي كرده و 
حتي در برخي مناطق، اقدام به اخذ ماليات از شهروندان سوريه مي كنند. مبارزه با داعش در اين مناطق، بر عهده ائتلاف 
آمريكا و شبه نظاميان كرد متحد اين كشور، موســوم به نيروهاي دمكراتيك خلق بوده است. 
بي بي سي گزارش مي دهد: در بسياري از اين مناطق، مدت هاست كه نيروهاي نظامي به دليل 
كمبود حمايت ها و احساس ترس از داعش، مواضع خود را ترك كرده و راه را براي بازگشت 
تروريست ها باز گذاشته اند. اين در حالي است كه گروه تروريستي داعش در مناطق تحت 

سيطره دولت سوريه به كلي از بين رفته است.

129.000.000.000
 129 ماهانــه حـــــدود 
میلیارد ماســک یکبــار مصرف 
و  65 میلیـــــــــارد دســتکش 
پلاســتیکی در جهــان مصــرف 

می شود
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عدد خبر

 حضرت امير المؤمنين علي ع: 
از دست دادن ثروت براي زيركان، غنيمت و 

براي احمقان حسرت است.
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همزمــان بــا اينكــه  جراحي هاي زيبايي در فاطمه عباسي
ايران روزبه روز افزايش پيدا كرد، قيافه هاي متفاوت و 
به قول امروزي ها نچرال از بين رفت و بيني ها سربالا، 
چانه ها زاويه دار، گونه ها برجسته، چشم ها كشيده و 
ابروها پرپشــت شــد. از يــك جايي به بعــد همه 
دخترهايي كه طرفدار عمل هاي زيبايي بودند شبيه 
 هم شدند و پسرهايي كه از اين قافله عقب نمانده اند 
هم شــبيه دخترها! نكته جالب توجه اين اســت كه 
بيشتر اين جراحي هاي تهاجمي روي صورت متمركز 
هستند و شــايد اصلي ترين دليل آن، اهميت عكس 
افراد در شبكه هاي اجتماعي باشد. حالا ديگر تبليغ 

مراكز زيبايي و انجام انواع بوتاكس، تزريق فيلر و... در 
فضاي مجازي پر شده و مخاطبان زيادي هم دارد. با 
اينكه عمل هاي زيبايي در ايران فراواني بيشتري دارد 
اما اين جراحي ها فقط در كشــور ما زياد نيســت و 
كشــورهاي مختلف آمريكايي، اروپايي و آسيايي در 
زمينه جراحي هاي تهاجمي و غيرتهاجمي پيشــتاز 
هســتند. اين ماجرا تا آنجا پيش رفتــه كه جراحي 
زيبايي از انســان ها عبور كرده و كار بــه زيبا كردن 
صورت حيوانات رسيده است! نمونه اش جشنواره شتر 
عربستان است كه امســال در  آن تعدادي از مالكان 
شترها براي افزايش قيمت اين موجودات بي زبان، به 
لب شترها، كه همينطوري هم بزرگ و برجسته است، 

 فيلر تزريق و بــا بوتاكس، صورت ايــن حيوانات را
صاف كرده اند.

 جالب است كه پرورش دهندگان شتر براي دريافت 
جايزه ای 66 ميليون دلاري رقابــت مي كنند كه در 
آن اســتفاده از تزريق بوتاكس يا ليفت صورت براي 
جذابيت بيشتر شــتر ها ممنوع اســت، با اين حال 
امسال ده ها شتر به همين دليل از رقابت حذف شدند. 
خلاصه اگر در آينده نزديك ديديد كه حيوانات هم 
دارند به صورت غيرطبيعي شبيه به يكديگر مي شوند 

تعجب نكنيد، همه اش زير سر بوتاكس است!
حرف آخر اينكه اين خبرهاي فيلري و بوتاكســي و 

شتري را جدي بگيريد و به خودتان رحم كنيد.

بوتاكس و فيلر براي لب هاي شتري
درصد

سخنگوی سازمان ثبت احوال 
كشور گفت: در ۶ ماه نخست 
سال جاری ۵۳۳هزارو۸۸ نوزاد 
متولد شدند كه ۳9/4درصد از 

این ولادت ها، فرزند اول خانواده 
هستند. همچنین 40/۶درصد 
ولادت مرتبه دوم)فرزند دوم(، 
1۵/2درصد ولادت مرتبه سوم 

)فرزند سوم( و 4/۸درصد ولادت 
مرتبه چهارم)فرزند چهارم( و 

بیشتر بوده است.

39.4

درصد
بررسی ولادت های مرتبه اول 
ثبت شده در۶ ماه نخست 

سال1400 برحسب گروه سنی 
مادران نشان می دهد كه 

بیشترین سهم ولادت های 
مرتبه اول)فرزند اول( ثبت شده 
با 27/2درصد مربوط به مادران 
20تا24 ساله است. همچنین 

در حدود 12درصد از نوزادانی كه 
 نخستین فرزند هستند 

 مادرانی با سن بالای ۳۵سال 
داشته اند.

27.2

نوزاد
از این تعداد نوزاد متولد 

شده در ۶ ماه نخست امسال  
2۸۸هزارو۳0 نوزاد پسر و 

۵۶9هزارو۵02 نوزاد دختر بودند. 
همچنین نیمی از ولادت های 

رخ  داده در این مدت مربوط به 
نوزادانی است كه یك برادر و یا 

خواهر بزرگ تر از خود دارند.

288030

متخصصان مؤسســه پنتون، رنگ آبي 
روشــن را رنــگ ســال 2022  انتخاب 

كرده اند.
معاون اين مؤسسه درباره انتخاب رنگ 
 very peri كه به زبان فني وري پــري
كد 3938-17است، گفت: »رنگ سال 
آينده انعكاس دهنده فرهنگي است كه 
در جهان رخ مي دهد و آنچه را كه مردم 
براي دريافــت آن كوشــش مي كنند، 
بيانگر آن اســت.« رنگ هــاي معرفي 
شده از طرف ســازمان پنتون، احساس 
جديدي از ســادگي و خودانگيختگي را 
ترويج مي كنند، لئاتريس آيزمن، مدير 
اجرايي مؤسسه رنگ پنتون در بيانيه اي 
مطبوعاتي درباره ايــن انتخاب ها گفت: 
همانطور كه ما آينده جديدي را كشــف 
مي كنيم، به دنبال فرصت هايي هستيم 
تــا كاري متفــاوت انجام دهيــم. اينها 
رنگ هايي هســتند كه تمايل ما به گذر 

از مرزها را برآورده مي كنند. 
همــان تمايلي كــه در حقيقــت نياز 
مشــتاقانه ما به خلاقيت سرزنده و بيان 
بصري بــدون محدوديت اســت و ما در 
حال ورود به اين زمان هستيم.  شركت 
پنتون نام شركتي واقع در شهر كارلستات 
نيوجرسي است كه در زمينه چاپ، توليد 
رنگ و رنگ شناسي در سراسر دنيا معتبر 
و مشــهور است. اين شــركت با بيش از 
40سال ســابقه،  الهام بخش بسياري از 
برندها، صنعت مد و فشن، طراحي داخلي 
و توليد بســياري از لوازم و ابزار اســت. 
شــركت پنتون در دنيا اعتبار بسياري 
كسب كرده است و از عرضه كننده هاي 
مهم ابزار و نرم افزارهاي اندازه گيري رنگ 

به شمار مي رود. 

ديروز روزشان بود اما هر روز سنگ تمام می گذارند.../عکس: اکبر بدرخانی اول آخر

عدد خبر

 روزهاي تشنه 
در ياد ماندن ها

شعر نمي خوانيم. چرا؟ دقيقا به  همان دليل كه ميانه اي با رمان امير جلال الدين مظلومي 
و داســتان نداريم. همانطور كه مطالعــه منظم و جدي در 

زندگي بيشتر ما جايي ندارد.
براي همين هــم در دوره گفتــن و شــنيدن جامانده ايم؛ 
آدم هاي شفاهي كه نقل و گفتشان در شتاب روزمره، فرصت 
شيواترشدن نيافته و گذرش فرسنگ ها دور از دروازه شهر 
هنر مي گذرد. به جز خودمان كودكانمان را نيز از لذت خيال 
و وصف و استعاره محروم كرده ايم. به بهانه واقع گرايي آنها 
را واداشته ايم از تخيل فاصله بگيرند تا خيالاتي نشوند! غافل 
از اينكه ذهن با گستره خيال، ظرفيت بيشتري براي درك 

واقعيت پيدا مي كند.
از همين روست كه سال به سال قفسه كتاب هامان لاغرتر و 
فاصله ها با سال هاي پرتيراژ كتاب هاي شعر و داستان و رونق 

نشريات ادبي بيشتر مي شود.
بي آنكــه در پي مقصر باشــيم، وقتي در اين بــاره صحبت 
مي كنيم، ناخواسته از فاصله سليقه سرايندگان و مخاطبان 
نيز گفته ايم. از انگيزه ها و اولويت هايي كه كمترين قرابت را 
با هم دارند. براي همين هم گاه تعداد شــاعران و مخاطبان 
محافل ادبي و جلسات شــعرخواني با هم برابر است؛ يعني 

سرايندگان، خود مخاطب خويشند!
بديهي است كه با اين وضع بر ســر زبان ها افتادن و در ياد 

ماندن و گل كردن يك سروده محال است.
شايد چاره كار، نزديك شــدن دل و زبان گوينده و شنونده 
است يا هم انديشي و هم افزايي نگارنده و خواننده يا فراهم تر 
شدن امكان عرضه و نمود سراينده و سرود. هرچه هست، هر 
مناسبت و بهانه اي مي تواند شروعي باشد براي از نو سرودن 

و از نوسروده ها گفتن.
وقتي شعري دهان به دهان مي چرخد، يعني عواطف جامعه 
درگير موضوعي واحد و حســي مشابه شــده است. وجوه 
اشتراك مردم را مي توان در سروده هايي يافت كه ذهنيات و 
تصورات مردم را نظم مي دهد و به هم نزديك مي كند. شعر 
خوب، دست كم در زمانه ما شــعري فراگير است و زمانه ما 

سخت نيازمند شعر خوب براي در يادها ماندن است.

زندگي پديا

حافظ

هر آبروي که اندوختم ز دانش و دين
نثار خاك ره آن نگار خواهم کرد

نويسندگان باشگاه

توضيح واضحات3

 
رامبد جوان ادعا مي كند براي كم كردن 
استرس ها و به انگيزه شادكردن مردم 
در اين روزهاي سخت به  ميدان آمده تا 
فصل جديد خندوانه را با قدرت بسازد. با خواندن اين جملات، 
سؤال ساده اي به سرعت در ذهن همه شكل مي گيرد: در فصل 
گذشــته مگر حال مردم بد نبود؟ مگر كابوس منحوس كرونا و 
بي كفايتي ها دست دردســت هم مزيد بر علت نشده نبود براي 
تشديد رنج و بحران زندگي؟ پس چرا فصل قبل برايشان برنامه 
خوب و باكيفيت و پرانرژي نســاختيد؟! جواب رامبد جوان اين 
اســت كه خودم هم  به خاطر آن  وضعيت، حــال و روز خوب و 
خوشــي نداشــتم. ســؤال بعدي: الان دقيقاً چه اتفاقي افتاده 
كه حال سازنده خندوانه خوب شــده و مي گويد توپ و باانرژي 
برگشــته و فرياد ما خيلي باحاليم)خيلي ي ي ي ي( و حال تون 
چطوره؟)عالــي ي ي ي( دوباره برقرار شــده و در كنارش براي 
مقابله با گراني به مردم عزيز ايران پيشنهاد رژيم گرفتن مي دهد 

و نسخه كم خوري مي پيچد؟
خواندن ايــن جمله هاي متناقض مي گويــد برخلاف تصورات 
عده اي، »صله«بريتي امروزي چندان هم باهوش و حواس جمع 
نيست. به ظاهر با اين حرف ها هم قرار است توجيه كننده فصل 
به شدت ضعيف و سخيف و پرانتقاد قبلي باشد)كه عامل افت و 
سقوط خندوانه و مجري - سازنده اش شــد( و هم رپرتاژآگهي 
فصل تازه)كه تا امروز لااقل از فصل قبلي هم داغان تر و بي ايده تر 

برگزار شده است.(
از اين منظر، اگر اين روزها اظهــارات و عملكرد و انتخاب هاي 
چهره هاي معروف فضاي سرگرمي و نمايش و ورزش و فجازي را 
كنار هم بگذاريم، به اين نتيجه مي رسيم كه رفتار و سبك زندگي 
و عقايدشان روزبه روز چنان از واقعيت اجتماع و زندگي »مردم 
معمولي« دور و دورتر شده كه ديگر معيار و  ملاكي براي سنجش 
و تشــخيص حساســيت ها و احوال مخاطب ندارند. اين است 
كه ناگهان از شهرها و ســواحل دور و  نزديك يا فلان رستوران 
يا خانه و دفترشــان جمله اي مي پرانند يــا نظري مي دهند كه 
شبيه خودكشي و شليك به مغز است. آنها در دل وضعيتي كه 
به ظاهر ازش گلايه مند و شاكي هستند، سرخوش و شاد و انگار 
فرسنگ ها دور از واقعيت اطرافشان، وسط دكورهاي تصنعي و 
لاكچري اما نچسب و زشت، مسابقه خنديدن و نخنديدن به هم 
مي گذارند؛ غافل از اينكه بخش مهمي از منطق »رياليتي شو« 
به اســتناد اســم  اش با حضور مردم عادي شــكل مي گيرد، نه 
ســتاره هايي كه با دســتمزدهاي گزاف قرار است حتي در اين 
يك ذره جا هم مجالي براي ظهــور و نقش آفريني مردم عادي 
نگذارند و همه  چيز را مال خود كنند )از بفرماييد شــام تا بازي 
مافيا و الخ(؛ برنامه هايي كه شــايد در زمان و  مكان  و  موقعيتي 
ديگر، سرگرمي ســازي عاميانه بي ضرري باشــند. در شرايط 
فعلي، كاش مي شــد اين بي مزه بازي ها را در حضور مردم اجرا 
كنند تا بلكه بفهمند بخشــي از آنها چنان غمگين و زير فشار و 
در دشواري هســتند كه به جوك ها و رفتارهاي اين چنيني ابداً 
خنده شان نمي گيرد و حتي شــايد اصلًا خنديدن يادشان رفته 
باشد! متأســفانه عملكردها مي گويد شاد كردن دل مردم فقط 

شعاري براي توجيه عملكردهاست.
اگر راســت مي گوييد، از حصــار انحصار رســانه و پلتفرم ها و 
دارودسته ها خارج شويد تا ســطح و عيار جذابيت و محبوبيت 
و بانمكي تان هم مثل بقيه موارد براي مخاطب آشــكار شــود؛ 

»جوكر«هاي واقعي آنها هستند.

نيما حسني نسب

شنبه

وش عمو پيتزافر

او نخستين بود، وقتي كه آمد و آخرين شد، وقتي  كه رفت.حميدرضا محمدي
وقتي كه آمد، درست 60 سال پيش بود. دكانش را در كوچه لولاگر   در خيابان 
نوفل لوشاتو راه انداخت و شد نخستين پيتزافروشيِ  تهران. كسي نمي داند 
»حاج داوود فرجي پور« چطور و چگونه نخستين پيتزا را به تهران -و احتمالا 
 ايران- آورد. شــايد اين چندان هم مهم نباشد. مهم آن اســت كه او 6دهه

ماند و دوام آورد.
او درست در روزگاري پيتزافروش شد كه ايران در آستانه مدرنيته اجتماعي و 
ثبات اقتصادي بود. او زماني اين غذاي نوظهور را عرضه كرد كه طبقه متوسط 
در حال اوج گرفتن بود و دوست داشت خوراكي تازه را تجربه كند و عموداوود 
اين تازگي را به او هديه كرد. مرام خاصي داشت، مسلك كاسبان قديم. نيمي از 

درآمدش را به كودكان بي سرپرست و بيماران سرطاني مي داد.
حتي نمي دانيم چطور آن مغــازه را راه انداخت، كه مهم هم نيســت. اما در 
كوچه لولاگر بودنــش، حتماً در ماندگاري اش بي تأثير نبوده اســت، كوچه 
ســاختمان هاي دوقلو و قرينه. فضاي دروني اش خيلي كوچك بود، بيشتر 
مشتريان بيرون مي نشســتند، روي صندلي هاي پلاستيكي. وقتي سفارش 
مي گرفت، شــماره اي در كار نبود. نامت را مي پرســيد و نامت را صدا مي زد 
براي تحويل غذا. او مشتري اش را نه يك عدد، كه به نام مي شناخت چون او را 

اسكناس نمي ديد.
در فاصله بين ســفارش تا تحويل غذا، بشــقابي با كف پوش فويل يا به قول 
خودش، زرورق و مملو از كالباس به مشــتري مي داد، كه رويش را آويشــن 
پوشانده بود و كنارش فلفل و سُس، كه خودش مي توانست سيركننده باشد. 
 كالباسي كه همه مي دانســتند چندان گوشــت ندارد اما همين او را خاص

كرده بود.
7رقم پيتزا هم بيشتر نداشــت؛ خميرهايش نازك بود و موادش پروپيمان. 
كيفيت شگفت انگيزي هم نداشت اما حال وهوايش جالب و جاذب بود. يعني 
براي به خصوص اوايل دهه40 كه پيتزا هنوز تازگي داشــت و فرآورده هاي 
گوشتي تنوعي نداشت، آن كالباس و اين پيتزا، خيلي ها را به خود مي كشاند.

حاج داوود اما 6دهه در همان كوچه ماند و كاسبي مي كرد و معتقد بود همين 
موضوع  برايش بركت داشته است. در روزگاري كه فست فودهاي زنجيره اي و 
پرزرق وبرق و رنگ ووارنگ با هزارويك جور ادا و اطوار رونق يافتند، او در همان 

مغازه ماند تا كسب منفرد و محلي رنگ نبازد.
از نسل فست فودي هاي نخستين پايتخت، بعد از فريدون مهرباني، معروف 
به فري كثيف، در خيابان نيلوفر، كه بهمن  ســال گذشته درگذشت، حالا او 

آخرين   است كه رفت.

ماگم باش!
قديم ها همه يك مدل از  ليوان هــاي ماهور اعتمادی هميــن 
بلوري دسته دار داشــتند كه البته هنوز هم كاربرد 
دارد. عموما هم استفاده هاي مشترك المنافعي در آن 
داشتند؛ آب و چاي و گاهي شربت مي نوشيدند. در 
نهايت هم ليوان ها بدون بــروز هيچ اختلالي، قاطي 
مي شدند و شسته مي شدند و روز از نو و روزي از نو. 
البته آن زمــان هم بودند افراطي هايــي كه روحيه 
حساســي داشــتند و براي جدايي از خلق، نخي به 
بازوي ليوان خود مي بستند يا اسم خود را با لاك يا 
ماژيك در قســمت تحتاني كار مي نوشــتند. اين 
اپوزيســيون ها از همان اول هم دنبال چيز ديگري 
بودند. در نهايت همين ها هم عامل تفرقه شــدند. تا 
اينكه از يــك جايي به بعــد به اتحــاد ليوان هاي 
متحدالشكل ضربه بدي وارد شــد. تنوع طلبان كار 
خودشان را كردند و روند توليد ليوان ها تغيير كرد. 
موارد مصــرف آن نيز هم. ديگر فقــط آب و چاي و 
شربت نبود. انواع قهوه و هات چاكلت و كاپوچينو و 
ماســالا و... هم به ميدان آمدند. اصلا اين ليوان هاي 
جديد انقلابي به پا كردند. از تغييــر ذائقه تا تغيير 
كاربرد. بعضي ها بزرگش را دوســت داشتند، بعضي 
ديگر كوچكش را و بالاخره ايــن اواخر هم بعضي ها 
داغش را دوست دارند چون اين آخري كار را جمع 
كرده است، جداي سايز و رنگ و... المنت هم دارد و 

محصول داخلي را داغ نگه مي دارد.

خلاصه؛ ليوان هاي بزرگ تر آمدنــد و تفاوت از رنگ 
و لعاب خارج شــد و كار بــه ابعاد كشــيد. آنها كه 
همه  چيزشان متفاوت بود، اسمشان هم شد »ماگ«. 
ديگر ليوان اسم كوچكي بود براي اينها. اسمي در حد 
تريلي مي خواســتند. بايد لب ها را غنچه مي كردي و 

خيلي شيك مي گفتي، ماگ.
 طولي نكشــيد كه ماگ ها در طرح هــا و نقش هاي 
مختلف توليد شدند؛ از عروسكي تا نقش برجسته گل و 
حيوانات و البته شخصيت هاي نام آشنا روي آنها نقش 
بستند. اين زيبارو از هديه تا دكور كاربرد داشت و خود 
را در دل بازار تبليغات هم جا كرد. ديري نپاييد كه اين 
دلبر دوست داشتني محيط هاي اداري را فتح كرد. اين 
روزها روي ميز هر كارمند و شاغلي يك مدل از همين 
دلبركان زيبا را مي بينيم كه البته كار نيروهاي خدوم 
خدماتي را هم راحت كرده اند. آنها ديگر مي دانند ليوان 
با طرح خرگوش براي آقاي فلاني ست و ليوان با طرح 

رنگين كمان براي خانم بهماني. اينگونه شد كه ديگر 
كســي وارد حريم ليواني ديگری نشد. ماگ ها شدند 
بخشي از شــخصيت صاحب مال. در يك نظرسنجي 
اينترنتي مشخص شده بود كه بيش از نيمي از افراد به 

ماگ خود وابستگي عاطفي دارند!
شنيده ايد روانشناسان از روي لوازم شخصي مي توانند 
تا حدودي با روحيات افراد آشنا شوند؟ شايد باورتان 
نشود ولي انتخاب طرح و رنگ ماگ و حتي حساسيت 
روي نگهــداري و مالكيــت آن، تا حــدود زيادي به 

روحيات و شخصيت افراد وابسته است.
ايرادي هم ندارد، آدم روي وسيله هاي شخصي اش 
حســاس اســت. ديگران هم همينطور. مثلا كسي 
مســواك كســي را نمي زند. اما احســاس تعلق و 
وابســتگي به لوازم شــخصي گاهي به حدي زياد 
مي شــود كه يادمان مي رود اينها اشــياء بي جاني 
هســتند كه نبايد به آنها دل بســت و به قول استاد 
»بــه چيزي كــه دل نــداره دل نبنــد« حتي اگر 
مرسدس باشد. وابســتگي هاي غيرمتعارف دلايل 
مختلفي دارند؛ از خواستن ها و نگفتن ها، شايد هم 

نخواستن ها و نگفتن ها....
گاهي اين حد از علاقه مندي به يك ماگ را كه 
مي بينم، دلم مي خواهد يك ماگ باشم. يعني 
او هم دلش مي خواهد؟ دلش مي خواهد كه 
من، ماگش باشم؟ آيا در دل مي گويد »جانم« 

)ببخشيد(، ماگم باش...؟

تنهايی

رنگ سال ؛ وری پری
گرينويچ

سال 2002ميلادي بود كه سازمان ملل متحد آن ســال را به عنوان سال جهاني كوه ها 
نامگذاري كرد و پس از آن هر ســال 11دسامبر به عنوان روز جهاني كوهستان نام گرفت 
و علاقه مندان به كوه و كوهنــوردي آن را به يكديگر تبريك گفتند. ورزشــي كه در آن 
هيچ رقيبي به جز خودت نداري. مي روي تا نوك قله، بــراي فتح قول هايي كه به خودت 
داده اي. اگر از نيمه راه برگردي لازم نيست به كسي پاسخگو باشي. اگر برنده شوي به جز 
زباله هايي كه ديگران در كوه ريخته اند را با خودت به پايين 
سكوي قهرماني نمي آوري؛ براي همين است كه 
كوهنوردي ورزشي بي رقيب است و »رقابت با 
خود از هر مسابقه اي بهتر است« )اين را 

روانشناس ها مي گويند(. در ميان تقويم ايراني ها اما »روز كوهستان« مثل روز پسر، محل 
آنچناني از اعِراب ندارد و هر چه هست 11دسامبر را فقط روز كوهنورد مي دانند كه البته 
چنين نيست.در اهميت كوهستان همين بس كه نيمي از آب هاي شيرين از اين گذرگاه بلند 
به سمت شهر  و روستا ها جاري مي شود و اهميت پاك نگاه داشتن آن با همين يك دليل هم 
برجسته مي شود. كوهستان همچنين پناهگاه گونه هاي جانوري زيست بوم هر كشوري است 
و بخشي از هويت جغرافيايي و تنوع جانوري آن به اين بخش از خاك بستگي دارد. بخشي 
كه در اطراف شهر ها توسط پديده نه چندان نوظهور كوه خواري در حال از ميان رفتن است. 
به طور كلي عوامل اصلي تخريب كوهستان ها در چند فاكتور اصلي شامل چراي بي رويه 
دام، ساخت و ساز، معدن كاوي، جاده سازي، گردشگري ناسالم، چيدن گل ها و گياهان، 
نوشتن يادگاري و انباشت زباله خلاصه مي شود. معضلاتي كه هرچه فرهنگ كوهنوردي 
گسترش يابد به واسطه آشنايي و پيوند افراد با كوهستان از ابعاد آن كاسته مي شود. راستي، 

روز كوهستان مبارك.

جهان روزكوهستان، كوهنورد ها و كوه خوارها
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